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 1 Mijn tijd als kind in de oorlogsjaren  
 
 
 
Het volgende verhaal is hoofdzakelijk bestemd voor de jeugdige lezers, die tot mijn 
vreugde interesse hebben voor hetgeen is gebeurd in een voor hen ver verleden. 
Het gaat over de motieven en gevolgen van de tweede wereldoorlog in de jaren 1940 
tot 1945. Het is een verslag zoals gezien met mijn kinderogen en natuurlijk aangevuld 
met feiten die ik pas in latere jaren beter ben gaan begrijpen. 
Het verhaal is dus lang niet volledig, maar hopelijk geeft het een beeld van hetgeen ik 
in die jaren heb beleefd. 
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Eind jaren dertig 
 
 
De eerste jaren voordat de oorlog begon, in mei 1940, waren voor mij gewone 
jaren, zoals bijna ieder kind die beleeft. Het waren gelukkige jaren waarin ik 
vooral de bewaarschool, zoals dat toen werd genoemd, nog herinner als een 
leuke tijd. Er waren enkel zusters (nonnen) met grote zwarte kappen op hun 
hoofd en lange jurken. De zusters waren meestal lief maar soms ook streng. 
We waren vaak met ons klasje, ik denk zo ongeveer vijftien kleuters, in een 
grote zandbak die iets had van een kooi in een dierentuin. Er was een gaaswand 
omheen en er werden veel zandtaartjes gebakken. Ook zie ik nog zo voor me 
een zuster met een grote jute zak op haar rug de klas binnenkomen. 
Er bleek boetseerklei in te zitten en ieder kind kreeg een klont klei op z'n tafeltje, 
nadat we allemaal een schortje hadden aangekregen. 
Meestal werd ik naar die bewaarschool gebracht door mijn oudste zus Gusta. 
Er waren dagen dat ik niet naar school ging omdat ik ziek was. Meestal was dit 
benauwdheid die me dwarszat. Mama bracht dan meestal een bouwplaat van de 
markt mee. Als het wat langer ging duren, maakte ik me als vijf jarig jochie toch 
zorgen en vroeg aan mama: ”Wie maakt op school nu mijn schuifjes af?” (schuif-
jes waren papieren speeltjes die we van reepjes papier maakten.) Ik gaf dan zelf 
de oplossing aan door te zeggen: “Dat moet Piet Schonen dan maar doen”.  
We woonden toen in Dordrecht aan het Kromhout, boven een café. 
Het was een ruime bovenwoning, maar dat moest ook wel want we waren met 
zeven kinderen. Later zou er nog een zusje bijkomen en waren toen dus met 
acht kinderen. Om allemaal aan tafel te kunnen zitten had opa Reider (de vader 
van mijn moeder), een lange tafel en twee banken getimmerd waarop we met 
z'n achten konden zitten. 
Mijn vader en moeder zaten dan aan een andere tafel die tegen de kopkant van 
die lange tafel was aangeschoven. Deze laatste tafel hebben we nog bewaard 
en staat nog steeds bij ons in huis. (Nu dus ruim 90 jaar oud.) 
Waar ik als kind niet zoveel van merkte heb ik later wel begrepen. We hadden 
niet veel geld omdat mijn vader, net als vele anderen, lange tijd geen werk had. 
Later heeft hij wel weer werk gevonden en heeft altijd heel hard gewerkt voor 
zijn gezin. Hij was boekhouder en was lange tijd DE boekhouder van Kofa 
Linders een warenhuis in Dordrecht. 
Het was vooral in mijn eerste levensjaren een tijd van crisis en veel armoede. Bij 
ons viel dit gelukkig nog wel mee, maar rijk waren we zeker niet. 
De laatste jaren voor de oorlog tot aan m'n zevende jaar dus, heb ik niets mee-
gekregen van de dreiging die in de lucht hing. En toch voel je als kind dat je 
ouders en je grote broers zorgen hadden over iets, wat zeker niet leuk was. 
Zelf was ik natuurlijk meer bezig met voor het eerst naar de grote school. 
Dat was in september 1939, dus net 8 maanden voor het begin van de oorlog op 
tien mei 1940. 
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De eerste jaren van de oorlog 
 
 
We werden wakker van veel vliegtuigen in de lucht. Het was een prachtig ge-
zicht en iedereen bij ons in de straat kwam naar buiten om dit niet eerder 
vertoonde schouwspel. We hoorden de mensen praten zo van: zou het dan 
dus toch al begonnen zijn. Ja, zei een ander, maar wij zijn neutraal, dat is afge-
sproken. Allemaal gesprekken waar ik toen niets van begreep. 
Later wist ik dat inderdaad de nieuwe regering van Duitsland onze regering had 
ingelicht over mogelijke oorlogsdreiging, maar Nederland, zo werd gezegd zou 
neutraal blijven. Neutraal wil zeggen dat je bij een ruzie of zoiets je nergens mee 
zal bemoeien en dat je zelf ook niet wordt aangevallen. 
Van dit laatste is niets terechtgekomen want de Nederlandse soldaten die de 
Duitsers wilden tegenhouden werden onder de voet gelopen en er sneuvelden in 
de eerste meidagen al veel Nederlandse soldaten. Bijvoorbeeld op de Grebben-
berg, waar nu nog elk jaar een herdenking plaatsvindt. Lang heeft dit verzet van 
ons Nederlandse leger niet geduurd en al snel was Nederland bezet door het 
grote Duitse leger. 
Voor ons betekende het dat scholen en andere grote gebouwen werden gevor-
derd voor het onderbrengen van Duitse soldaten en hogere legerleiding. 
We hoorden alles in het Duits Het was niet het leger maar de Wehrmacht die 
door de straten marcheerden. Er werd ook vaak door hun gezongen. 
Die eerste dagen verliepen nog tamelijk rustig, totdat we werden opgeschrikt 
door het bericht dat Rotterdam was gebombardeerd. 
Rotterdam was als speerpunt gekozen om te voorkomen dat Engeland ons snel 
te hulp zou komen. Als eerste was het toenmalige vliegveld Waalhaven gebom-
bardeerd om tegenstand te ondermijnen. Toch zijn door Nederland toen een 
aantal Duitse vliegtuigen neergehaald. Heel snel daarna stelde Duitsland een 
ultimatum (dat is een tijdstip waarop Rotterdam zich zou moeten overgeven) 
anders zou men beginnen met het bombarderen van de Rotterdamse binnen-
stad. De vliegtuigen waren al in de lucht toen Duitsers met witte vlaggen een 
brief kwamen overhandigen. Er zouden vuurpijlen door Rotterdam worden 
afgeschoten om de overgave te bevestigen en dan zou er niet worden gebom-
bardeerd. Dit is echter niet afgewacht en Rotterdam werd met brandbommen 
platgegooid. Dus niks neutraal blijven. Nogmaals van deze toedracht wist ik 
niets toen dit gebeurde, maar dat het ernst was begreep ik wel. Ook Dordrecht 
waar we woonden heeft een paar maal kleine bombardementen meegemaakt. 
Deze waren echter door de Engelsen uitgevoerd om de Duitsers uit het naburige 
park te verdrijven, waar ze een hoofdkwartier hadden, Wij kregen dan altijd eerst 
het enorme geloei van sirenes te horen en gingen dan met  
iedereen van ons gezin (die thuis was) in de kelder onder het café zitten en we 
waren altijd angstig weet ik nog wel en het rook er muf. 
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De razzia in november 1944 
 
 
In dit verhaal staan alle gebeurtenissen die ik als kind heb meegemaakt niet in 
chronologische volgorde, (dus niet precies wat er eerst en later is gebeurd) 
omdat alleen de ergste feiten die het meeste indruk op mij hebben gemaakt 
beter door mij zijn onthouden. Zo weet ik nog alsof het gisteren is gebeurd de 
razzia van 1944 (het juiste tijdstip is later opgezocht) 
Een razzia betekent een door de overheid of leger (in dit geval het Duitse leger) 
georganiseerde opsporing en jacht op een groep mensen. 
De groep mensen was alle mannen tussen de 18 en 40 tot 50 jaar die uit de 
huizen werden gesleurd, vaak met het geweer achter hun rug, die vervolgens 
hardhandig in vrachtwagens werden gezet om afgevoerd te worden naar Duits-
land. 
De bedoeling was dat deze mensen in Duitse fabrieken gingen werken om 
allerlei dingen te maken die nodig waren voor de oorlog, zoals bijvoorbeeld 
wapens. De mensen werden daar ondergebracht in kampen. En dit had niets 
van een vakantiekamp, maar waren simpele barakken (houten schuren), om in 
te slapen dit was voor hun zeker geen pretje en ze wisten ook niet voor hoelang 
ze daar moesten blijven. De mensen die bezwaar maakten of anti-Duitse op-
merkingen maakten werden gestraft of overgeplaatst naar een ander kamp. Dit 
was dan meestal een concentratiekamp waar veel zwaarder werk moest worden 
gedaan, zoals het graven van sloten of ander zwaar grondwerk, waarbij met het 
geweer bewapende bewakers toezicht hielden. 
Het verstandigste was dus om zonder veel te zeggen het opgedragen werk uit te 
voeren om zodoende de meeste kans te maken om ooit nog naar huis te kunnen 
terugkeren. 
Ook van het laatst wat hier is beschreven had ik op mijn leeftijd van bijna elf jaar 
nog geen notie. Wat ik, zoals gezegd, wel gezien heb is het op onmenselijke 
manier afvoeren van onschuldige burgers die meestal in kleine huisjes geen 
mogelijkheid hadden om zich te verstoppen of te vluchten. 
Dat er ook in Dordrecht een mogelijke razzia, zoals eerder in andere plaatsen al 
had plaatsgevonden zou komen, was wel bekend. 
 
Thuis was ik één van de vijf "mannen" maar nog onder de maat. Mijn broers 
Frans en Steef waren echter 17 en 19 jaar en waren daarom zeker in de ge-
zochte leeftijd (men keek niet op een jaartje). 
  
Mijn broer Herman, die 18 was, was tijdelijk, tijdens zijn studie voor priester, in 
een klooster in Limburg om gezondheidsredenen. Mijn broer Tom was op het 
moment dat twee Duitse soldaten bij ons de trap op kwamen niet thuis. 
Ik was met mijn moeder in de smalle zijkamer van de woning boven het café 
toen ze met hun harde soldatenlaarzen binnenliepen. Ze keken de kamer rond 
en zagen dus alleen mij en mijn moeder. 
De ene riep tegen mijn moeder: “…haben Sie noch mehr Söhne ?” 
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Ja, zei mijn moeder nog ein in het klooster. 
De Duitsers gingen gelukkig niet naar de zolder en vertrokken zoals ze gekomen 
waren. 
Ver voor deze razzia was er iemand van ons op het idee gekomen, dat er boven 
een vaste kast, ruimte moest zijn die als schuilplaats zou kunnen dienen. 
Er werden dus boven op zolder vloerplanken losgehaald en de genoemde ruimte 
werd geschikt gemaakt om met twee personen weg te kruipen. Er ging enig 
proviand en een po voor de nodige plas mee de ruimte in. Op een zekere dag 
was het zover het gevaar naderde en we zagen dat bij kleine huisjes aan de 
overkant jonge jongens, met het geweer in de rug in de vrachtwagens werden 
gedreven. Deze beelden vergeet je nooit meer. 
Mijn twee broers Frans en Steef waren net op tijd in hun schuilplaats gekropen, 
waarna waarschijnlijk Tom, (die misschien toch thuis was), de planken heeft 
teruggeplaatst en afgedekt met het vloerkleed. 
Nadat de Duitsers ons huis weer hadden verlaten merkten we dat in de vaste 
kast een urineluchtje was ontstaan, omdat de po was omgevallen. Dit ongerief 
werd duidelijk teniet gedaan door het succes, daar mijn broers niet werden 
afgevoerd. 
Het meest gruwelijke wat ik toen heb opgevangen was dat meerdere mannen uit 
Dordrecht op een open plek door Duitse soldaten werden doodgeschoten, 
omdat één van die mannen opstandig en beledigend was geweest tegen Duit-
sers. Als men niet wist wie de dader was, dan werd een hele groep gefusilleerd. 
Opgevangen schrijf ik, omdat mijn ouders dit voor mij verborgen wilden houden. 
 
 

 Bommen op het Merwesteinpark 
 
 
Bijna aan het eind van de oorlogsperiode was er 's middags luchtalarm. Dit 
gebeurde wel vaker, zodat we er enigszins aan waren gewend. We hoorden dan 
het lawaai van de sirenes, waarvan er één recht aan de overkant op het dak 
stond van een gemeentegebouw. Kort hierop volgde dan meestal het zware 
geluid van bommenwerpers. Dit konden zowel Duitse als geallieerde (de landen 
die ons kwamen helpen) vliegtuigen zijn. 
Het waren in dit geval Engelsen, die als doel hadden het hoofdkwartier van het 
15e Duitse leger uit te schakelen. Er waren bunkers (betonnen bouwwerken met 
muren van soms wel een halve of hele meter dik), in opdracht van de Duitsers 
gebouwd. Het park was nog geen kilometer van onze woning verwijderd en ons 
gezin was zodra ze hoorden dat er bommen vielen direct en zo snel mogelijk 
naar die kelder gevlucht, waar ik al van vertelde (onder het café, waar het naar 
bier stonk). 
Ik zelf was daar toen niet bij, omdat ik een straat verder op school zat. 
Dit was een tijdelijke school omdat onze eigen school bezet was door de Duit-
sers. 
Recht tegenover deze tijdelijke school (een kantine) was toen wel een bom 
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ingeslagen die eigenlijk bedoeld was voor de Duitse bunkers in het park. 
We moesten toen van de meester allemaal onder de banken kruipen omdat er 
geen tijd meer was om ergens anders heen te vluchten. 
Toen het bombardement was afgelopen, nadat de sirenes het teken "veilig" 
hadden gegeven mochten we naar huis. Onderweg zagen we de puinhoop van 
de ingeslagen bom aan de overkant. Die plek kan ik zo nog aanwijzen. 
Toen ik thuis kwam stonden mijn moeder met mijn kleine zusje Ank op d'r arm 
en mijn oudere zus Julia beneden in de deur. Waarschijnlijk te wachten op mijn 
thuiskomst en ook van de anderen die niet thuis waren. Wie wel en niet thuis 
was weet ik niet meer precies. Wat ik nog zo voor me zie is mijn zus in tranen 
met haar bril in de handen die ze van de zenuwen in twee stukken had gebro-
ken. Het viel me op dat onze kleine Ank (toen bijna twee jaar) niet eens huilde 
en het toen gelukkig vrij rustig heeft ondergaan. 
 
Er zijn toen bij dit bombardement 69 Dordtenaren omgekomen, waaronder  
8 kinderen. Dit was ook door een verdwaalde bom, dichtbij het park maar pre-
cies op een zogenaamde buitenschool. 
Het hoofdkwartier was wel geheel verwoest, dus in dat opzicht was de actie 
geslaagd, maar dan ten koste van vele onschuldige mensen. 
Dit is juist het erge wat er in een oorlog gebeurt. 
Verder is er in Dordrecht nooit meer een bombardement geweest maar er was 
wel meer angst ontstaan als weer het luchtalarm afging en we weer moesten 
schuilen. Ook waren er in de stad op pleinen en open plekken schuilkelders 
gebouwd. Dit waren een soort dijken met straatkeien bekleed die gedeeltelijk 
boven en gedeeltelijk onder de grond waren gemaakt. Er was een kleine toe-
gangsdeur en binnen waren er aan beide kanten houten banken.  
 
Op weg naar school werd er door ons ook in gespeeld. Het was ook in die 
schuilkelder, die we van school onderweg naar huis tegenkwamen, waar voor 
mij iets speciaals gebeurde. We liepen meestal met tweeën naar huis, m’n beste 
vriend Ries Kuiters en ik. Soms liepen er ook andere jongens van school mee. 
Dit was op het pleintje vlak bij het Stek in Dordrecht. Eén van die jongens wilde 
met ons even in de schuilkelder. We gingen mee en de jongen ging vlak naast 
mij op de houten bank zitten en vond het kennelijk leuk om mij even in m’n kruis 
te grijpen. Hij was (denk ik later) op seksueel gebied wat rijper dan ik. Ik droeg 
een trainingsbroek en ik schrok hiervan, maar ben het later weer vergeten. Zo 
groen als gras was ik, maar met deze knul ging ik niet meer de kelder in. 
De route van de Wijnstraatschool naar huis deden we meestal door het Zakken-
dragersstraatje (het straatje (Ries en ik) was op school onze plas ophouden en 
dan aangekomen bij het straatje…broek open en dan wedstrijdje spelen, wie het 
verst kwam met zo ver mogelijk plassend lopen. Soms haalde één van ons het 
hele straatje. Wat ik me ook nog herinner is dat we 's nachts een keer zijn ge-
vlucht naar tante Pieta (een zus van mijn vader).  
Ze woonde op de Dubbeldamse weg en ze hadden een groot huis. Maar waar-
om we daar bestaat nog met dezelfde naam) en is net anderhalve meter breed. 
Wat we vaak deden dachten veiliger te zijn is me nooit duidelijk geworden. 
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Café van Bracht en de Duitsers  

 
 
Het huis waar we woonden heeft ons in de oorlog zowel goede maar ook grap-
pige situaties gebracht. De goede waren natuurlijk dat we een eigen schuilplaats 
hebben gevonden om te voorkomen dat Steef en Frans zouden worden wegge-
voerd. Heel vreemd was overigens dat mijn beide broers zich na enkele dagen 
zonder probleem weer op straat konden begeven zonder door Duitsers te wor-
den aangesproken. Wellicht waren het toch speciale eenheden die met de razzia 
waren belast. 
Ook dat we vrij mochten beschikken over de kelder, als er weer een luchtalarm 
was. Vaak was het heel kort omdat er alleen vliegtuigen overkwamen en dan 
was het niet meer nodig om in de kelder te kruipen. 
Goof van Bracht was de baas van het café en tevens onze huisbaas. 
Ik mocht iedere week vijf gulden huur beneden gaan betalen en misschien is het 
wel de bierlucht op vroege leeftijd die er voor heeft gezorgd, dat ik het bier nog 
steeds niet bepaald vies vind. 
Er werden door de mannen op de barkrukken aan de toog altijd wel opmerkin-
gen in mijn richting gemaakt, zo van, komt je zus ook nog, of zoiets. 
Goof van Bracht, zoals mijn vader hem noemde, was een hele nette cafébaas 
want hij zei tegen een klant die naar zijn idee al genoeg op had: “…ga maar naar 
huis, je krijgt niet meer”. Dat heb ik later geen enkele kroegbaas ooit nog horen 
zeggen. Ook het geluid van de biljartballen vond ik wel iets hebben. 
In het café kwamen natuurlijk ook Duitse soldaten. 
Nu was de situatie zo dat er voor het café en de bovenwoning waar wij woon-
den, maar één gezamenlijke voordeur was. Die voordeur kwam uit in een kleine 
hal van waaruit linksaf de toegangsdeur naar het café was en rechtdoor de deur 
waarachter zich direct de trap omhoog naar onze woning bevond. 
Duitse soldaten met dorst liepen soms wel eens rechtdoor en stonden dan tot 
onze verbazing plotseling in onze huiskamer. Ze werden dan keurig naar het 
café beneden verwezen en er was verder geen probleem. 
Dit is echter ook een keer gebeurd in een periode waarin we op bevel waren  
afgesloten van elektriciteit. 
 
Dit was een maatregel om te voorkomen dat er licht uit de huizen naar buiten 
kwam en zo de geallieerde vliegtuigen te misleiden. Toen deze moffen (zoals ze 
door iedere Nederlander stiekem werden genoemd) in onze volop verlichte 
huiskamer stonden hadden ze dit in het geheel niet in de gaten, of ze hebben er 
bewust niet op gereageerd. 
Een feit was wel dat wij ons kapot schrokken en dachten: “ …Oh jee, nu gaat het 
fout !” Maar gelukkig was het bier kennelijk belangrijker en we kwamen weer 
heel goed weg. Er werden mensen voor minder gestraft of nog erger. 
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Het leven ging door, ook tijdens de bezetting 
 
 
Er ontstond een zekere gewenning. We leefden verder en we maakten er het 
beste van. Mijn vader was druk bezig om voor zijn gezin te zorgen. Hij was vaak 
ziek, maar hij lag dan niet op bed. Daar had hij geen tijd voor. 
Wel herinner ik me langdurige hoestbuien en benauwdheid. Hij had astma en de 
spanningen die iedere dag in de lucht hingen deden hem geen goed. 
Hij was heel vaak niet thuis. Hij was boekhouder en hij was na een goede baan 
als hoofdboekhouder bij een warenhuis, op een gemene manier ontslagen. Wat 
ik er jaren later van heb gehoord was niet bepaald fraai van zijn werkgever(s). 
Hij werd namelijk van diefstal beschuldigd, terwijl de heren zelf geld uit de za-
kenkas namen en dit voor elkaar probeerden te verzwijgen. Mijn vader vroeg 
dan steeds een bonnetje te tekenen, maar dit werd afgedaan met: ”…ja Kees, 
dat zal ik zo doen… !”.  
Hij heeft hier financieel, maar zeker ook mentaal enorm onder geleden. 
Ik was erbij toen hij er zelfs op zijn sterfbed in 1946 nog over sprak. Voor pappa 
stierf heeft hij zijn oud-werkgever die hem had bedrogen vergiffenis geschonken. 
Hij ging na deze voor hem zeer onterende zaak met volle overgave door en hij 
ging er op uit om bij diverse bekenden en onbekende mensen met een winkel of 
een klein bedrijfje te vragen om hun boekhouding te mogen doen. 
Daar hij vele vrienden en relaties had maar ook een goede tong bezat zoals bij 
de van Gulikken niet vreemd, lukte hem dit wonderwel. 
 
Zelf herinner ik me goed dat ik brieven mocht bezorgen bij een winkel in de 
museumstraat. Ook in het stek en op nog meer plaatsen en bedrijfjes waarvoor 
hij de boeken bijhield. De brieven waren waarschijnlijk de rekeningen voor zijn 
werk en ik ging niet op de fiets, want die luxe hadden we niet, maar ik ging dan 
met de hoepel. Nu iets onwaarschijnlijks maar in die jaren heel gewoon voor een 
manneke van rond de tien. 
 
Het was ook in deze tijd dat mijn vader werd aangehouden door een Duitse 
soldaat die hem om zijn AUSWEIS vroeg. Dit was een identiteitsbewijs dat 
iedereen verplicht bij zich moest hebben. Hierop stond ook altijd vermeld of 
iemand een jood was. Nu had mijn vader wel iets van het uiterlijk van een jood, 
maar hij was het niet. Hoewel iedereen de Duitsers moffen noemde mochten wij 
dat van papa beslist niet. Hij bleef altijd beleefd. Zo vroeg hij toen ook beleefd 
aan de soldaat, terwijl hij naar z'n papieren zocht om even zijn tas vast te hou-
den, waarin loodzware boeken van diverse klanten zaten. 
De Duitser ging bijna door z'n rug en was verbaasd dat zo'n klein mannetje als 
mijn vader was zo'n zware tas mee droeg. Dit soort zaken overkwam hem gere-
geld en hij kon dit altijd aan tafel op een komische manier vertellen. 
Gelukkig waren niet alle dagen vol spanning. We gingen naar school. Twee van 
mijn broers Herman en Tom gingen naar het seminarie in Bergen op Zoom om 
voor priester te leren. Ook dit was in die jaren vrij normaal omdat in veel katho-
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lieke gezinnen jongens voor zo'n opleiding gingen en wellicht aangemoedigd 
door de toenmalige geestelijkheid die in katholieke kringen in hoog aanzien 
stond. Bekend is nog dat mijn ouders dan moesten zorgen voor een uitgebreide 
uitzet, waarbij alle kledingstukken ook nog moesten worden voorzien van inge-
naaide nummermerkjes. Dit was dus niet alleen een financiële belasting maar 
gaf ook het nodige werk. 
Intussen waren twee andere broers, Steef en Frans, begonnen om wat geld te 
verdienen met een baantje, wat overigens moeilijk te vinden was. 
Een voorval dat ik me nog goed herinner, betrof m'n broer Tom. Hij liep op een 
dag langs het gebouw van het Leger des Heils in het Kromhout, (onze straat 
dus) dat ook vol zat met Duitsers en waar meestal een soldaat buiten op wacht 
stond. Toen hij passeerde sprak de mof hem aan en wees op zijn broekriem. 
Eerst begreep Tom het niet, maar toen wees de soldaat hem op de franse lelie, 
die de gesp was van de riem. Dit was kennelijk niet toegestaan, Tom moest 
terplekke z'n riem uit z'n broek halen en ik zie hem nog terug naar huis lopen 
terwijl hij z'n broek omhoog moest houden. 
 
 
 

 Onze verboden radio en verlichting  
 
 
Hoe lang de periode is geweest dat we waren afgesloten van elektriciteit, weet ik 
niet meer. Maar ik weet nog wel dat Frans er voor zorgde dat we niet lang in het 
donker zaten. Hij had namelijk samen met een zekere Koos bedacht dat het 
mogelijk was het zegel van het kastje waarin de zekering door het GEB was 
verwijderd, te openen en weer te sluiten nadat er een andere zekering en een 
omleidingskabeltje was aangebracht. Hierdoor bleef de meter stilstaan en was er 
minder kans op ontdekking. Daarom waren m'n ouders en misschien ook Frans 
best geschrokken toen op die avond twee Duitsers in de vol verlichte huiskamer 
stonden. 
We zijn dus diverse keren heel goed weggekomen. 
Ook de radio waarmee geluisterd werd naar radio Oranje, was een schepping 
van onze radioamateur Frans. Radio Oranje was een Engelse zender die 
meestal gecodeerde berichten naar Nederland zond. Ook de BBC werd beluis-
terd met het toestel, dat door Frans zelf onlangs als volgt is omschreven: (alleen 
voor de techneuten onder u): 
 
“…er was een grote antenne op het dak nodig. We werkten met een 4 volt accu 
en een plaatstroomapparaat. Vier volt voor de gloeidraad van de triodebuis en 
het plaatstroomapparaat voor de voeding van plaatspanning.Toen de stroom 
werd uitgeschakeld heb ik de 200 volt plaatspanning vervangen door 6 volt van 
een accu. Dit lukte, maar was veel zachter. Met een koptelefoon ging dit goed. Ik 
heb toen kunnen luisteren tot bijna aan de bevrijding. De laatste dag waarbij er 
berichten waren over de capitulatie van Duitsland heb ik niet meer kunnen horen 
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omdat toen de accu leeg was.” 
Aldus het verhaal van mijn broer Frans. 
Om te zorgen dat onze illegale verlichting niet naar buiten kon lekken en ik denk 
ook wel ver voor de stroomafsluiting hadden mijn broers (of een van papa's vele 
vrienden of kennissen) ruw houten raamweken gemaakt die waren bespannen 
met matzwart papier. Voor ieder raam was er één en precies op maat voor dat 
raam. Omdat we toch een vrij grote hoekwoning hadden was dit op zich al geen 
kleinigheid. 
Het hoorde tot mijn taak om elke avond te verduisteren. Dit betekende dus  
de verduisteringsschermen in de ramen plaatsen en met een simpele dwarslat te 
vergrendelen. Als ik dit bereken was ik toen ongeveer tien jaar. 
In die jaren was het heel normaal dat een kind van die leeftijd taken verrichtte 
van een volwassen kerel, maar aan de andere kant was ik nog zo groen als 
gras. Ik had namelijk nooit ontdekt en het was mij ook niet verteld dat er een 
nieuw kindje bij mijn moeder zat aan te komen. Een half jaar eerder was ik dan 
ook compleet verrast toen Herman me boven in bed kwam vertellen dat ik een 
nieuw zusje had en dat ze Ankie was genoemd. 
 
 
 

 Berichten vanuit Duitsland en over Hitler 
 
 
Voor mij als kind en aankomend puber werden vrijwel zeker de ernstige dingen 
die zich buiten ons gezin en buiten Dordrecht afspeelden zo veel mogelijk ver-
zwegen. Evengoed drong toch vaak de ernst van de situatie tot me door. Zeker 
door de verhalen waarmee mijn vader vaak thuiskwam. Ik hoorde dan verhalen 
over de op gang gekomen Jodenvervolging en soms ook over de NSB. Deze 
laatste organisatie van Nederlanders waren het kennelijk eens met de mening 
van Hitler die zo later bleek er op uit was om dit hele Jodenvolk in Europa te 
vernietigen (Ausradieren was de term). 
Ook hoorde ik hem soms vertellen dat één of meer mensen zouden worden 
geëxecuteerd omdat ze iets hadden gedaan wat door de Duitsers moest worden 
gestraft. Zo'n straf was dan de kogel, zo'n executie werd dan meestal in de 
vroege ochtenduren uitgevoerd. Vooral als kind werden deze verhalen als zeer 
gruwelijk ervaren. Meestal was het dan het gevolg van verraderswerk van de 
NSB. 
Nadat Hitler in 1933 (mijn geboortejaar) aan de macht kwam had hij al veel 
ideeën in z'n hoofd. Dit waren geen fraaie plannen, zoals hierboven al is ver-
meld. Hitler die vier jaar ouder was dan mijn vader kon zijn ideeën op een zeer 
geraffineerde manier aan zijn toehoorders in Duitsland verkondigen. 
Het was een periode van enorme werkloosheid en daardoor ook van grote 
armoede. Ook in Duitsland was dit het geval. Hij maakte met zijn vele redevoe-
ringen, die hij op veel plaatsen hield voor een klein en later voor een veel groter 
publiek, de mensen wijs dat hij voor een betere wereld zou  
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gaan zorgen. 
Er zou voor iedereen werk zijn en hij beloofde zelfs dat alle Duitsers in een auto 
zouden kunnen rijden. Men zegt dat dit ook de oorsprong is geweest van de 
volkswagen. Ook in Nederland was men kort voor en in het begin van de oorlog 
niet doof voor deze beloften en men dacht ook vaak: slechter kan het bijna niet 
worden. . . . . . en er staat nu eindelijk iemand op met goede ideeën. Later bleek 
dat dit door hem alleen werd na gestreefd ten koste van vele mensenlevens. 
Door overal mensen vandaan te laten halen, die later als dwangarbeider werden 
ingezet zijn veel grote werken tot stand gekomen. Zo is in die tijd een begin 
gemaakt met het snelwegennet in Duitsland waarvan nu nog gebruik wordt 
gemaakt. Ook stelde hij, om langer te kunnen laten werken per dag, de zomertijd 
in. Een systeem wat we nu ook nog kennen. We kunnen dus niet zeggen dat het 
alleen slechte dingen waren die hij deed, maar het was wel allemaal met het 
duivelse doel wat hem voor ogen stond. Ook was hij in staat om een aantal hoge 
officieren om zich heen te verzamelen, die wel degelijk geweten hebben waar hij 
mee bezig was. 
 
 
 

 Marcheren van zingende Duitse soldaten 
 
 
Soms heb ik me wel eens afgevraagd, jaren na de oorlog natuurlijk: Als ik nu 
eens zelf in Duitsland geboren was en ik was ook onder de indruk geraakt van 
die mooie praatjes van Hitler. En dit geldt natuurlijk meer voor mijn ouders, want 
de meeste kinderen vinden alles goed wat de ouders doen. 
Ik had dan als kind bij de HITLERJUGEND gekomen. Dit was ingesteld om op 
een manier die je kan vergelijken met de verkennerij, de jeugd al rijp te maken 
voor de oorlog. 
 
Wat ik wil zeggen is dat zeker niet alle Duitse soldaten slecht waren en andere 
mensen en vooral kinderen iets wilden aandoen. 
Maar het afschuwelijke systeem in een oorlog is dat je door de wel slechte 
leiding in zo'n leger wordt gedwongen om opdrachten uit te voeren. En als je dat 
niet doet dan ben je een deserteur (dat is iemand die weigert om bevelen op te 
volgen) en die riskeert in de oorlog de doodstraf. Zo streng gaat dat. 
 
 
Er waren ongetwijfeld heel veel Duitse soldaten die ook veel liever bij hun eigen 
vrouw en kinderen thuis waren gebleven, maar die gedwongen waren om mee 
te vechten in die waanzinnig opgezette oorlog. 
Als we in aanraking kwamen met een Duitser of we werden aangesproken 
hadden we meestal vrij snel door of dit een redelijk mens was of iemand die al 
zo fanatiek was geworden en tot veel in staat was. Velen waren vooraf al ge-
traind net als honden voor een vechtsport, alleen laat niet iedereen zich 
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ongewild veranderen terwijl anderen juist plezier hadden om anderen te verne-
deren en te kwetsen. Het was dus altijd oppassen. 
Er waren ook rustige perioden waar we de Duitsers zo af en toe door de straten 
zagen marcheren en het viel op dat ze daarbij vaak mooie liederen zongen. Dit 
had natuurlijk ook een bedoeling. Het was om het leger goed gehumeurd te 
houden en ons Nederlanders de indruk te geven van we winnen uiteindelijk toch 
wel. Ze zongen dan bijvoorbeeld: "Wier gehn Fahren gegen Engeland" of derge-
lijke liederen, maar het klonk best mooi. 
Voor kinderen waren heel veel Duitse soldaten vaak bijzonder lief. 
Zo mocht een meisje van amper zes jaar in Zwijndrecht bij de soldaten in hun 
barakken boterhammen met roomboter komen eten, omdat ze honger had. Deze 
soldaten dachten ongetwijfeld daarbij aan hun eigen kinderen thuis. 
Dit vertel ik natuurlijk omdat ik 14 jaar na de oorlog met dit meisje ben getrouwd 
en bij onze kleinkinderen beter bekend is als oma Corrie. 
 
Die zelfde kleinkinderen wordt nu op school verteld over deze oorlog en horen 
van de juf of de meneer verhalen, die ze zelf ook niet hebben meegemaakt. Wel 
zijn er nog een aantal opa's en oma's die dit wel als kind hebben beleefd.  
 
En zo'n opa is de schrijver van dit verhaal. 
 
  

De plannen van Hitler 
 
 
Zoals gezegd had Hitler grootse plannen, die hij al bedacht en in zijn hoofd vorm 
kregen toen hij nog studeerde in Oostenrijk. Hij brak echter de school voortijdig 
af en wilde kunstschilder worden. Hij werd echter in Wenen niet toegelaten op 
de academie en probeerde toen nog opgeleid te worden voor architect. Ook dit 
mislukte omdat hij niet voldoende vooropleiding had. Ook bracht hij zijn tijd veel 
door in bepaalde volkskoffiehuizen, waar hij al vele gesprekken had met mensen 
en zocht steun voor zijn uitzonderlijke standpunten. Deze steun vond hij steeds 
vaker en hij verzamelde zijn eerste aanhangers al. 
Na zijn vaders dood kreeg hij geld van zijn moeder en later van zijn tante. Dit 
werd door hem nog aangevuld met het maken van prentbriefkaarten. 
 
In 1913 ging hij naar München nadat hij in Oostenrijk was afgekeurd om dienst 
te nemen in het leger. In Duitsland werd hij wel in het leger aangenomen en hij 
vocht mee in de 1e wereldoorlog. Hij haalde nog onderscheidingen. Hij was 
korte tijd blind door een gasaanval. 
Uiteindelijk werd deze oorlog door Duitsland verloren en er ontstonden als 
gevolg hiervan rellen en straatgevechten in Duitsland. 
De Duitse Keizer werd afgezet en er ontstond de z. g. Weimar republiek. 
Door deze oorlog was Duitsland ongeveer 15 procent van zijn grondgebied 
kwijtgeraakt.  
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Dit was na de overgave van Duitsland in het verdrag van Versaille bepaald en 
Duitsland heeft dit verdrag met tegenzin moeten ondertekenen. 
Er ontstond onder de bevolking enorme onrust. Door de grote werkeloosheid 
werden de mensen arm en de prijzen stegen gigantisch. 
Hitler gaf van dit alles de joden de schuld. Zij waren volgens hem de uitbaters 
van de gewone man en schuldig aan de Duitse nederlaag. 
In al zijn redevoeringen, die hij hield in zalen en op pleinen, herhaalde hij steeds 
deze beweringen, net zolang tot vele mensen dit ook gingen geloven. 
 
Het volk was het onder invloed van deze woorden en door de slechte tijd steeds 
vaker met hem eens en hij kreeg zodoende draagvlak voor zijn handelen en 
kreeg ook bij velen een enorm aanzien. 
 
 
 

De Jodenvervolging 
 
 
De Weimar republiek heeft niet lang bestaan en de partij waar Hitler nu aan het 
hoofd stond had bijna een meerderheid. Door enkele slimmigheidjes heeft hij 
toen kans gezien andere partijen uit te schakelen en werd zodoende in 1933 
door von Hindenburg benoemd tot Reichskanselier in Duitsland. Omdat later zijn 
partij wel de meerderheid had kon hij als dictator doen wat hij wilde en hij ver-
zamelde aanhangers om zich heen waar hij al zijn gruwelijke plannen mee 
maakte. Hij maakte een nieuwe wet waarin het trouwen van joden met mensen 
met "Duits" bloed verboden werd. 
De joden kregen ook geen overheidsbanen meer. 
Nadat Hitler met zijn medewerkers, zoals Eichmann en Göring en nog meer van 
dit soort slechte personen zijn plannen ontvouwde om alle joden, maar ook 
homofielen, zigeuners en gehandicapten te willen vernietigen, gebeurde er in 
Frankrijk iets onverwachts. Een joodse Franse jongen had een aanslag ge-
pleegd op een Duitse ambassadeur. Dit voorval greep Hitler aan om tegen de 
joden op grote schaal op te treden. 
 
In 1938 was de zogenaamde “Kristallnacht”. Zo genoemd omdat in veel grote 
plaatsen in Duitsland de winkelruiten van joden werden ingegooid. 
Bij deze gelegenheid werden ook circa 26.000 joden in concentratiekampen 
gezet. die vooraf door dwangarbeiders waren opgezet. Vermeld moet worden, 
dat ook Nederlandse ambtenaren hebben meegewerkt aan het verstrekken van 
lijsten met namen van in Nederland wonende joden. 
Veel joden probeerden naar het buitenland te vluchten, maar werden vaak weer 
teruggestuurd naar hun vaderland. 
De werkeloosheid die aanvankelijk zes miljoen mensen bedroeg kon hij in korte 
tijd terugbrengen naar zo'n anderhalf miljoen. Hij deed dit door enorme projecten 
te organiseren, zoals het aanleggen van wegen, maken van wapens maar ook 
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het bouwen van de vernietigingskampen. De werkelijke bestemming werd voor 
de bouwers natuurlijk geheim gehouden. 
 
Door deze gunstige ontwikkeling van de werkloosheid gingen de mensen steeds 
meer denken dat hij het goed deed en kreeg hij meer aanhang. 
Dat hij dit echter bereikte door zijn gruwelijke daden was lang niet bij iedereen 
bekend. En velen waren daarbij angstig om ook naar zo'n kamp te moeten als 
bleek dat je het niet eens was met Hitler's beleid. 
Met zijn Generaals besprak hij dat alleen het veroveren van het in de eerste 
wereldoorlog kwijtgeraakte gebied en zeker nog meer landen de oplossing 
werden van de economische crisis. Hij noemde dit de nodige "lebensraum". 
Hij wilde heel Europa inpalmen en zo mogelijk noch meer. 
Des te meer nu dit door de oprukkende geallieerde troepen vanuit Polen, Enge-
land, Frankrijk en later Canada en Amerika onmogelijk bleek, des te meer bleef 
Hitler er zeker van dat hij zijn doel zou bereiken. 
Hij kon dan ook als een waanzinnige te keer gaan tegen zijn generaals, die hem 
vertelden dat bepaalde acties zinloos waren geworden. 
 
 

De hongerwinter van 1944-1945  
 
 
In september 1944 was er vanuit onze eigen regering, die naar Engeland was 
gevlucht, het bevel aan de Nederlandse Spoorwegen om te staken. 
De aanleiding hiertoe was om het de Duitsers onmogelijk te maken onze spoor-
wegen te gebruiken voor vervoer van hun legertroepen en voor deportatie van 
onder meer de joden naar de concentratiekampen. 
Helaas waren de meeste deportaties al gedaan en bovendien gebruikten de 
Duitsers hun eigen spoormaterieel op onze rails. Het grote nadeel van deze 
spoorwegstaking was dat ook het voedseltransport (voor zover aanwezig), tot 
stilstand kwam en ook het transport van kolen uit de Limburgse mijnen kwam 
geheel stil te liggen. Het transport over water was door de Duitsers verboden. 
Hierdoor ontstond dus een groot tekort aan voedsel en brandstof. Het was 
bovendien een bijzonder koude winter. 
In deze periode was het zuiden van Nederland, Noord Brabant en een deel van 
Limburg al bevrijd. In Dordrecht zaten we alleen een brede rivier  
verwijderd van het bevrijde Brabant. 
Er ontstond een trek naar het platte land om daar bij de boeren (die wel voedsel 
van eigen land hadden) te onderhandelen, om in ruil voor kostbare zaken zoals 
juwelen of linnengoed wat eten te bekomen. 
Onze oudste zus Gusta heeft hierin een belangrijke rol gespeeld. 
Zij hulde zich in het tenue van een verpleegster en ging met een zg. lampetkan 
via de veerpont naar 's Gravendeel. Ze zag er best aantrekkelijk uit en kon 
steeds de Duitsers die deze veerpont beheerden er van overtuigen dat ze zieke 
mensen moest gaan helpen. In werkelijkheid zocht ze de boeren op die nog wel 
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wat voedsel wilden geven voor wat lakens of zoiets, dat weet ik niet meer pre-
cies. Hoe ze iedere keer weer kans zag met haar "buit" terug te komen, is me 
nog steeds een raadsel. Wel weet ik nog dat ze regelmatig thuis kwam met iets 
waarmee we met z'n allen net in leven konden blijven. Ik zie nog voor me dat de 
schamele portie werd klaargemaakt op een speciaal kacheltje dat veel warmte 
gaf met een klein beetje brandstof (meestal hout). 
Nadat de pan, waarin het aanwezige voedsel was klaargemaakt leeg was, had 
één van mijn broers de beurt om de pan verder uit te likken. De andere broer 
mocht dan de lepel. Het zal duidelijk zijn dat we niet dik waren in deze, voor ons 
beroerdste periode van de oorlog. Maar we waren niet de enigen met honger 
want er stierven op het laatst van de oorlog toch vele mensen van honger en 
uitputting.  
 
Via bemoeienis van de kerk waren er acties op touw gezet o. a. dat kinderen tot 
een bepaalde leeftijd maaltijden kregen aangeboden van boeren op het eiland 
van Dordrecht. Zo mochten mijn zus Julia (14 jaar) en ik (bijna 11 jaar) iedere 
dag (behalve zondag) naar boer Lips. Hij had zijn bedrijf in de Sionspolder in 
Dubbeldam. Dit was voor ons een vol uur lopen en een uur terug natuurlijk. We 
hadden dan thuisgekomen weer honger, maar we hadden in elk geval gegeten 
en er werd uiteraard op ons bezuinigd met hetgeen er thuis te eten was.  
Onderweg naar deze boer liepen we om de kortste weg te kiezen een groot deel 
langs de spoorlijn Dordrecht - Gorinchem. Er kwamen toen toch al lang geen 
treinen meer langs. 
Wel stonden er langs deze baan nog telegraafpalen. Deze palen droegen een 
groot aantal kabels, die bij wat wind een laag gierend geluid veroorzaakten. Mijn 
zus Julia bestierf het dan van de angst omdat ze dacht dat dit laagvliegende 
vliegtuigen waren. En zo moest ik vaak mijn oudere  
zus troosten en gerust stellen. Als we op zaterdag bij deze boer gegeten hadden 
kregen we een lunchpakket mee voor de zondag. Dit lunchpakket werd bij 
thuiskomst direct verslonden door de hongerlijders thuis. Uiteraard was er wel 
'ns ruzie over het eerlijk verdelen van het aanwezige voedsel, waarbij ik ver-
moed dat mijn ouders het minimum voor zichzelf namen om de kinderen zoveel 
mogelijk in leven te houden. 
Éen gunstig punt was dat Herman in Limburg In Meerssen vertoefde en bij de 
paters werd verzorgd. Dat scheelde weer een bord op tafel. 
Dit was werkelijk een gruwelijke periode en dit had niet veel langer moeten 
duren. Ook de brandstof was een probleem. In de straten werden er rustig 
bomen omgehakt om deze thuis in de kachel te verbranden voor warmte of om 
op te koken.  
 
Ook herinner ik me nog dat ik met m'n broer Tom (die van de riem) mee ging om 
bij de boeren te gaan schooien. Ik zie hem nog de zwarte koffer meenemen, die 
eigenlijk voor de stofzuiger bestemd was. Bij de boer werd deze gevuld met 
suikerbieten. Hij nam de koffer op zijn sterke schouders en hij zette de koffer pas 
weer neer, toen we thuis waren. De afstand zal zeker wel 5 of meer kilometers 
geweest zijn. 
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Ook heeft diezelfde Tom, die toen zestien jaar was, op de fiets een reis naar 
Zeist gemaakt, om bij een farmaceutische groothandel medicijnen te halen voor 
mijn vader, die ernstig aan astma leed. Er was nergens anders aan medicijnen 
te komen. 
Met mijn broer Tom kon ik als vijf jaar jongere broer goed opschieten. Maar hij 
had er ook wel plezier in om me zo nu en dan wat te plagen. Zo hadden we 
maar sporadisch wat geld op zak en als dat zo was, had hij natuurlijk meer dan 
ik. Zo zei hij op een avond tegen mij: “zullen we naar Rotterdam gaan ?” Daar 
had ik natuurlijk wel zin in. Maar even later zei hij dan: “Nou laten we het toch 
maar niet doen.” 
Wat hij wel deed was me in vertrouwen nemen als het iets betrof wat anderen 
nog niet mochten weten. Natuurlijk voelde ik me daardoor heel belangrijk. Hij liet 
me een foto zien van een jong verpleegstertje uit het ziekenhuis waar hij zelf ook 
korte tijd heeft gewerkt. Later is hij vrij jong met dit meisje getrouwd. Het huwelijk 
duurde vijf en twintig jaar en er zijn drie kinderen uit dat huwelijk geboren. 
 
Jaren vóór die fotoshow was ik met hem ergens aan een piepklein strandje bij 
Dordrecht. Zelf was ik acht of negen jaar en hij wilde weten hoever ik al was met 
mijn seksuele ontwikkeling. Later heb ik dat pas begrepen, maar op dat strand, 
waar we allebei in ons zwembroek stonden begreep ik de vraag niet: … of ik het 
al met mezelf deed. Hij liet het zo en wist kennelijk genoeg. Ik was nog zo groen 
als gras.  
Ook later beleefden we heel spannende dingen. We waren tijdens een barre 
winter (ik vermoed1946-1947), met een slee en daarop een zgn. paardendeken 
op een marktpleintje grenzend aan de Voorstraat haven, toen we met slee en al 
doorschoten over de rand en de deken tussen de kruiende schotsen terecht 
kwam. Normaal zouden we de deken moeten laten waar hij was maar als kind 
denk je waarschijnlijk anders, omdat we niet zonder die deken thuis durfden te 
komen. Tom hield mij vast aan mijn voeten terwijl ik ver voorover probeerde de 
deken te grijpen. Of het is gelukt de deken te pakken weet ik niet meer. Wel 
weet ik dat ik nog angstig wordt als ik er aan denk. 
Maken we een sprong van ongeveer 45 jaar. Tom had bij de Rijksgebouwen-
dienst in Den Haag een belangrijke baan bij personeelszaken. (Steef zei wel 
eens komisch smalend: ”Hij neem zelf de ministers aan.”) 
Tom heeft mij toen goed geholpen bij een ontslagprocedure. 
Als eerste adviseerde hij mij, alle papieren die ik ter voorbereiding had gemaakt 
in de prullenmand te gooien. Vervolgens om bij de gesprekken die zeker zouden 
volgen de “van Agt”-houding aan te nemen.  
(Bidhouding met gevouwen handen zoals Dries van Agt, de voormalig minister-
president placht te doen en af te wachten met de gedachte: ”…laat maar komen, 
zij hebben jou nodig, niet andersom !”). Het is naar wens afgehandeld toen en ik 
was hem dankbaar. 



. 21 

De bevrijding en de eerste jaren na de oorlog  
 
 
Wat in die jaren min of meer aan mij voorbij ging was het nieuws dat via illegale 
radioberichten tot ons kwam, over de naderende bevrijders uit Engeland, Ameri-
ka en Canada. De zogenaamde geallieerden naderden de kust bij Frankrijk. Er 
vielen veel doden, maar wij hadden ons handen vol om de Hongerwinter te 
overleven. 
 
Ondanks de vele slachtoffers, die door honger of andere ellende het einde niet 
hebben gehaald, kwam de bevrijding voor velen net op tijd. Dit gold ook voor ons 
gezin. Uiteindelijk zijn wij er met ons hele gezin vrijwel zonder kleerscheuren 
vanaf gekomen. Hierbij bedenk ik me wel dat het overlijden van mijn vader in 
1946 door de oorlog is bespoedigd. 
 
De bevrijding was voor de meeste mensen een feest, ook al was er in veel 
gezinnen weinig redenen voor feest. Bovendien had niemand het geld om te 
feesten. Het was natuurlijk een uitgelaten stemming met al die rood wit blauwe 
vlaggen, die tot dan toe streng waren verboden. De bevrijders zoals de Canade-
zen en de Engelsen verrasten ons op chocola en ook op sigaretten. Als we nu 
de "feestende" massa zouden zien aan het einde van de oorlog, waar lang naar 
was verlangd. 
 
Natuurlijk waren er kort na de oorlog ook nog negatieve dingen. Zo werden de 
mensen die bij de NSB waren en onze landverraders genoemd werden, door 
particulieren hard aangepakt. In feite was dit een taak voor de overheid, maar 
daar hadden de mensen die wraak wilden nemen niet het geduld voor. 
Bovendien was die overheid noch niet in functie.  
Ook meisjes die met Duitse soldaten hadden gevrijd, werden niet ontzien. Ze 
werden vaak in het openbaar kaal geschoren. Er was bij velen een ingehouden 
woede die nu werd uitgeleefd. 
De jaren die volgden waren jaren van wederopbouw. Er was enorm veel vernield 
in Nederland. Zo waren bijna alle bruggen over de grote rivieren, zoals bij Arn-
hem, Moerdijk en Rotterdam verwoest.  
Zelf was ik tien jaar na de oorlog werkzaam bij een groot bedrijf: 
Penn en Bauduin.  
 
Dit bedrijf waarover later meer wordt verteld, kon nieuwe bruggen maken en dat 
was een enorme klus.  
 
Ook de steden Rotterdam, Arnhem en veel andere steden hadden te lijden 
gehad van het oorlogsgeweld en er was dan ook werk in overvloed. 
De eerste tijd kwam de voedsel- en brandstofvoorziening maar langzaam op 
gang. De bevolking was dus niet direct verlost van de armoede. Maar we waren 
allemaal vol energie om ons gehavende landje weer op te bouwen. 
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Wat onze generatie uit de oorlogsjaren heeft geleerd is dat alles wat we hebben, 
niet als normaal of vanzelfsprekend moet worden beschouwd. 
 
Een minstens zo belangrijk aspect is dat we mensen die niet net eender zijn als 
wijzelf, moeten respecteren. 
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 2 De laatste jaren van mijn vader  
 
 
Kort na het overlijden van mijn vader en de eerste jaren na de oorlog was het, 
zoals begrijpelijk bij ons geen vetpot. Mijn moeder had de moeilijke taak om, niet 
minder dan acht kinderen, op te voeden en ook te voeden. De enige inkomsten 
waren het kleine loontje verdient door Frans en Steef, die in het begin een 
minimaal betaald baantje hadden, bij een door de gemeente opgerichte centrale 
werkplaats. Het gezin bestond uit zeven kinderen van tussen de 12 en 20 jaar 
en een kindje van vier jaar. De AOW bestond nog niet. Het was het afgelopen 
jaar van de Hongerwinter, waarbij vooral mijn moeder bad om elke dag iets te 
eten te hebben. In dat jaar is de gezondheid van mijn vader sterk achter uitge-
gaan, Hij leed door zijn astma aan hevige en langdurige hoestbuien, die 
ongetwijfeld ook zijn hart ongunstig hebben beïnvloed. Ik zie hem nog staan met 
één voet op de zitting van een stoel, Hij had dan kennelijk een houding die hem 
meer lucht gaf, Roken deed hij niet, althans geen gewone sigaretten. maar in die 
tijd had hij via de arts speciale astmasigaretten. die wat verlichting in de luchtpij-
pen zouden geven. Thuis vertelde hij dan dat hij op straat werd aangesproken 
met een tekst als: ”Man rook dan niet als je het zo benauwd hebt”. Gek genoeg 
kan ik me van hem in deze periode weinig herinneren, Hij bleef zo mogelijk 
steeds nog werken. Hij had namelijk weer een baan gevonden bij een verzeke-
ringsmaatschappij, (De eerste Nederlandse) Vlak bij het huis waar hij geboren is 
en waar zijn verkering met mijn moeder begon. 
 
“Frans, Frans, wil je beneden komen”. Dat waren de woorden van mijn moeder, 
onderaan de trap, waardoor ik direct wakker was geworden. Frans voorop 
gingen we naar de woonkamer waar mijn vader doodstil op bed lag. Mijn moe-
der, dicht bij mijn vader. Ze was lijkbleek en uiterst bezorgd. We hoorden hem 
zacht praten. Hij noemde de naam van Jan Linders, die hij op zijn sterfbed heeft 
vergeven. (De man die mijn vader had bedrogen). Kort daarna is hij onder onze 
ogen overleden. De volgende dag, na een onrustige nacht, kwam onze begrafe-
nisman, die we allemaal kenden van zijn maandelijkse bezoek, waarbij de 
penningen voor de begrafenis door hem werden opgehaald. Deze keer kwam hij 
naar boven, waar mijn vader lag opgebaard. Hij haalde iets van een soort meet-
lintje uit zijn zak en ik wist eerst niet wat hij deed. Maar direct begreep ik dat dit 
was om de lichaamslengte te meten in verband met de kist. Dit beeld is nooit 
meer van m’n netvlies verdwenen De komende dagen was ik heel vaak bij hem 
Zo vaak zelfs. dat mijn moeder van beneden vandaan riep: ”Leo kom nu maar 
even beneden”. Een ander beeld, dat ik nooit kan vergeten is het sjouwen door 
twee mannen langs het smalle trapgat omlaag. Er waren voor mij als 12 jarig 
manneke veel nieuwe ervaringen. Zo had ik niet eerder een dode gezien en wist 
ook niets van gewoonten uit die tijd, zoals een schotel met sterke koffie onder de 
baar om ongewenste luchtjes tegen te gaan. Of er ook lakens voor de ramen 
werden gehangen, zoals in die tijd gebruikelijk was, weet ik niet meer. De dag 
van de begrafenis, die als een waas voor mij voorbij ging begon met het zo 
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passend mogelijk uiterlijk van ons zelf. (Vooral voor buren en kennissen) We 
staken ons dus in het beste pak dat we hadden. Er waren zwarte rijtuigen, die 
vóór reden, waarvan niet alleen de koetsen geheel met zwart waren bedekt, 
maar ook de paarden met zwarte dekens en oorpluimen waren” opgesierd “De 
begrafenis zelf heeft kennelijk een aparte indruk op me gemaakt dat ik me hier 
niets van herinner. Het enige dat ik nog wel weet was het instappen in het rijtuig, 
nadat de koetsier een klein trapje had neergeklapt. Het was voor mij alsof ik heel 
voornaam was. Let wel het was een totaal andere tijd. We hadden nog nooit in 
een echte automobiel gezeten, zoals alleen voorname en rijke mensen hadden. 
Laat staan een rijtuig, die nu in hoofdzaak alleen in musea zijn te bewonderen. 
De dagen na al deze gebeurtenissen waren lang, triest en saai. Zelfs verlangde 
ik weer naar school. In september ’45 was ik begonnen met de MULO. Niet alle 
vakken waren voor mij erg boeiend en er kwam bij dat ik op de lagere school de 
5e en de 6e klas zeer gedeeltelijk heb kunnen volgen. Wellicht is dit nog op te 
merken aan foutieve spelling van woorden met een EI of IJ. En mede door 
oorlogsgeweld en scholen die door de Duitsers bezet waren. Toch moest ik blij 
zijn dat ik deze opleiding mocht volgen, omdat ook ik zou moeten bijdragen aan 
het gezinsinkomen. Mijn gedachten waren nog vaak bij mijn vader, die niet van 
de bevrijding heeft kunnen genieten, echter wel de bevrijding uit zijn zware 
laatste jaren had. Helder voor mijn geest stonden  
de vele verhalen die hij, vooral op de zondagavonden vertelde. We zaten dan 
met de meesten op de houten banken. We aten ‘zondags laat in de middag, i. v. 
m. de hoogmis in de late ochtenduren. Hij had het vaak over zijn vrienden, zoals 
Jaap Sok of Charles van Reet (waarvan ik eerst dacht dat hij die namen zelf had 
verzonnen, maar ze waren toch echt). Ook Thijs van Lieshout was regelmatig 
zijn onderwerp. Van hem weet ik nog dat iemand tegen Thijs zei: “je hebt wel 
een klein tuintje”, waarop hij antwoordde, jawel, maar wel heel hoog. Buiten veel 
bakken en andere ongein hebben we ook van hem veel wijze woorden meege-
kregen. Hij raadde ons altijd aan om buiten en na zonsondergang de 
KONINKLIJKE weg te nemen. Er waren in die jaren (eind 19e en begin 20e 
eeuw) veel ongure types in smalle slecht verlichte straatjes te vinden. Maar zelfs 
voor nu kan deze raad belangrijk zijn. Als wij brutaal waren tegen mama, pleeg-
de hij te zeggen: in plat Dordts: ”Je moeder is geen kwaaje meid” Als we 
werkelijk ondeugend waren geweest, gebeurde het wel eens dat hij zogenaamd 
plannen maakte om ons een pak slaag te geven. ”Hij kwam echter nooit verder 
dan te roepen: “Handen naar benee. ” Hij deed in feite geen vlieg kwaad. Voor 
ons stierf hij op52 jarige leeftijd veel te vroeg. bovendien was het daags na de 
derde verjaardag van Ank, die toen nog Ankie heette. De slingers vanwege haar 
verjaardag hingen toen nog in de kamer. 
Overigens was het niet allemaal negatief. In de relatief kalme oorlogsjaren 
waren er ook veel uren waarin we ons zelf konden vermaken. De radio was nog 
niet zo oud, terwijl de studio door ons werd nagebootst. We hadden toen een 
grote trechter, die in de woonkamer lag. De trechter werd met een stuk tuinslang 
verbonden met de aangrenzende slaapkamer. In die slaapkamer maakten we 
dan zelf geïmproviseerde muziek. We beschikten over een mondharmonica, 
stofzuigerslang en onze stemmen. Via onze studio werd geïnformeerd of de 



. 25 

luisteraar (onze ouders) tevreden waren met het programma. Ook wilden we 
gebruik maken van de grammofoon met handbediening en een blikken doosje 
met naalden. Dit werd echter niet gehonoreerd. Wat ook een gebruik was ge-
worden, was misje spelen. Dit was meestal op de zondagmiddag, met het 
verplichte kerkbezoek nog in het geheugen. We beschikten over een echt altaar-
tje met religieuze kleding, zoals een kazuifel, stola en een superplie. (Afkomstig 
van een toen al overleden neef Leo de Zwart.) Om beurten mochten we dan de 
priester spelen, terwijl ikzelf te klein was en niet verder kon dan misdienaar. Mijn  
oudste zus Gusta klaagde vaak dat ook zij wel eens priester wilde zijn. Tom was 
daarin onverbiddelijk en zei dan dat ze niet verder kon komen dan een gewoon 
mens in de kerk, waarmee ze dan met tegenzin akkoord moest gaan. Met name 
was de zondagmiddag / avond ook de dag voor GBJ Hilterman, met zijn weke-
lijkse “de toestand in de wereld” en de feuilleton van Ome Keesje Nu noemt men 
dit een soap. Papa speelde ook verdienstelijk viool en probeerde dit ook nog 
over te brengen op Piet de Zwart (een zoon van zijn oudste zus)echter zonder 
veel succes. 
Engels en zelfs Maleis hadden zijn aandacht. Hij had ooit graag nog ‘ns naar het 
toenmalig Nederlands Indië gegaan. Wellicht studeerde hij daarom Maleis en 
met name Javaans uit het boek Sobat Melajoe, wat zoveel betekend als: ”Als 
mijn Javaanse vriend” In het Engels was hij door zelfstudie zover gekomen dat 
hij daar ook les in gaf, binnen een kleine kring van bekenden. Het vioolspelen 
heb ikzelf meegemaakt, maar de Engelse les heb ik alleen van anderen ge-
hoord. Dat dit zeker op werkelijkheid berustte blijkt uit het volgende voorval:  
Jaren nadien, had ik in Breda een etentje georganiseerd voor ons kantoor in 
Breda. Gekozen was voor restaurant “De vier lantaarns” in het Ginneken. Toen 
de maaltijd gaande was kwam de chef kok met koksmuts uit de keuken en o. a. 
ook naar onze tafel. Hij keek mij aan en zei: ”Jij bent een van Gulik”. Ik was 
stomverbaasd, omdat ik nog nooit in dat restaurant was geweest en de man in 
het geheel niet kende. Toen hij zag dat ik dit niet begreep zei hij: ” Ja, ik kom 
ook uit Dordt en ik heb nog Engelse les gehad van je vader en dat betaalde ik 
dan met een paar pakjes thee. ” Dit was dus ruim 40 jaar na die lessen. 
Papa had in de woonkamer een groot houten bureau staan, waar wij uiteraard 
niet aan mochten komen. Hij deed daar de boekhouding van talloze kleine 
bedrijfjes en winkels en had daarvoor van iedere klant diverse zware boeken, die 
hij in zijn lederen tas moest meesjouwen. In die tijd was de computer nog heel 
verre toekomst. Wel was het losbladig systeem toen in opkomst. Mijn vader was 
daar groot tegenstander van. Wat als er een velletje kwijtraakt zei hij. Hij hield 
het dus bij de boeken, zoals het kasboek, het inkoopboek, het verkoopboek, het 
grootboek en wat nog meer nodig was,  
Ondanks zijn zwakke gezondheid had hij altijd veel ambities en interesseerde hij 
zich zeer zeker ook voor de voortschrijdende techniek, al  
was hij geen techneut. Vooral aan de bekende houten tafel ontstonden er wel 
gesprekken tussen papa en Frans. Vaak ging dat over elektriciteit met z’n waar-
den zoals Watt, volt en Ohm. Er was ooit de discussie waarin papa wilde weten 
waarom men niet sprak over 125 volt per uur. Frans deed z’n best uit te leggen 
dat spanning niet wordt gerelateerd aan tijd. Uiteraard was dit wel een vraag die 
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past bij een boekhouder. De gesprekken tussen Steef en Frans, aan die zelfde 
tafel, maar in hoofdzaak na de dood van papa waren ook zeer interessant. 
Meestal ging dat over elkaars beroep en bij deze gesprekken ontbrak het niet 
aan enthousiasme. Zachter kan ik dit nauwelijks beschrijven. Een enkele keer 
liepen de gesprekken zo hoog op dat ik er de voorkeur aan gaf om van tafel weg 
te lopen. Nog goed overweg kon ik nog steeds met Ries Kuiters, die ik vanaf de 
schoolbanken kende. We haalden vaak deugnietenstreken uit, die niemand 
mocht weten. Het was een paar keer gebeurt dat we op een, naar ons idee, 
veilig plekje vuurtje gingen stoken. Weken later, het was een hete dag in de 
zomer en thuis was besloten dat we naar het zwembad zouden gaan. Het was 
woensdag en dus de middag vrij van school. Er was echter één probleem >> Ik 
had in mijn broekzak nog een vol doosje lucifers, waarvan ik bang was dat dit bij 
het verkleden uit zou komen. Het doosje weggooien was geen zonde. In mijn 
zak houden ook niet. Dus, wat te doen? Ik besloot toen om er nog een beetje 
plezier van te hebben en het hele doosje gelijk met één brandende lucifer aan te 
steken. Het resultaat was dramatisch. Mijn toen nog blonde kuif was verbrand 
stro en zelfs mijn wenkbrauwen waren bruin. Het was niet slim en het bezit van 
het doosje kon dus niet geheim blijven. Men was terecht blij dat mijn ogen niet 
waren beschadigd. 
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3 Een puber in der Schweiz 
 
De heenreis 
 
 
Het was een gure onaangename wind op het Rotterdamse perron. We zochten 
wat beschutting achter een reclamebord, dat al jaren niet meer voor reclame 
was gebruikt. Kort geleden waren de resten nog zichtbaar van halfafgescheurde 
mededelingen in de Duitse taal gesteld. Meestal waren dit autoritair gestelde, 
soort bevelschriften, waaraan wij ons dienden te houden. Maar gelukkig lag die 
moeilijke tijd van de oorlog al weer anderhalf jaar achter ons. Onderweg in de 
trein van Dordrecht naar Rotterdam waren zo te zien de meeste puinhopen van 
deze zwaar gehavende stad al opgeruimd en was hier en daar al enige bouwac-
tiviteit. 
Op het perron waren inmiddels enkele groepjes, bestaande uit één of twee 
ouders en een kind, die kennelijk ook wachtten op de internationale trein die 
kinderen van acht tot twaalf jaar naar Zwitserland ging brengen. Eindelijk kwam 
de blauw groene internationale trein het station binnen rijden. Van jongs af aan 
was ik geïmponeerd door treinen. Met papa ging ik wel ‘ns naar het station in 
Dordrecht, papa kocht dan een perronkaartje voor tien cent en dan konden we 
kijken naar de binnenkomende en vertrekkende stoomtreinen. Het uitpuffen en 
daarna weer met veel gesis en gestoom in beweging komen vond ik een fasci-
nerend gezicht. De trein die nu klaar stond was een wat ouder type getrokken 
door een diesellocomotief. Eenmaal in de trein kregen we door een paar aardige 
juffrouwen een harde houten bank aangewezen waarop al een grijze deken lag 
en een piepklein kussentje. Het was duidelijk dat we op deze bank de nacht 
gingen doorbrengen. Het was inmiddels al over tienen en mijn broer Steef, die 
me naar Rotterdam had gebracht was net negentien jaar oud. Hij had me, terwijl 
de trein langzaam in beweging kwam op het perron gevolgd en zwaaide me uit. 
We zagen Rotterdam aan ons voorbij trekken en schrokken wel door de grote 
gapende plekken, waar vroeger een drukke en levendige stad moest zijn ge-
weest. Er was zoals gezegd wel veel bouwactiviteit en er waren al complete en 
in gebruik zijnde kantoren en woonflats. Voor mij, als twaalf jarig manneke uit de 
provinciestad, was dat echter geen garantie dat de zelfde gezellige sfeer hier-
mee zou terugkeren, waarover we vaak hadden gehoord. 
Al op jonge leeftijd, werd ik regelmatig geplaagd door heftige benauwdheden. 
Kennelijk was dit een erfenis van mijn vader, die kort na de oorlog als gevolg 
van astma op 52 jarige leeftijd al overleed. Veel te jong, temeer daar hij van de 
jaren na de bevrijding, niet heeft mogen genieten. Een zware taak voor mijn 
moeder die achterbleef met een gezin van acht kinderen, waarvan de oudste 
niet ouder was dan 22 jaar. Kleine Ankie was toen net drie jaar geworden. Het is 
mijn moeder toen gelukt om via huisarts en naar ik meen met behulp van de 
school een kinderuitzending naar Zwitserland mogelijk te maken. Deze uitzen-
ding ging uit van het Nederlandse Rode Kruis en was eigenlijk bestemd voor 
door de oorlog ondervoede kinderen tot aan twaalf jaar. Zeker een prestatie te 
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noemen, daar ik aan twee voorwaarden niet voldeed. Dik was ik niet, maar zeker 
niet ondervoed. Bovendien was ik nog maar enkele weken verwijderd van de 
leeftijd van dertien jaar. 
 
Doe de rolgordijnen maar omlaag en bij de andere kinderen ook, dat kan jij wel. 
Hoe heet je? Leo juffrouw. Oh, ik ben Ans…. . noem mij maar tante Ans. Ik blijf 
de komende maanden bij jullie. Ga maar vast liggen en probeer maar wat te 
slapen, dan zal ik het licht wat lager zetten. Jullie mogen voor deze keer je 
kleren aanhouden. Welterusten. De banken waren hard en de voegen tussen de 
rails gaven het echte treingeluid van. . toeng-toeng. . toeng-toeng. De andere 
kinderen had ik nauwelijks gezien en geheel niet gesproken. Het waren te veel 
indrukken en wellicht ook te veel emoties die dag. In september was ik begon-
nen met de MULO. De resultaten na die eerste maanden waren bedroevend. 
Dat ik half wist naar Zwitserland te mogen speelde ongetwijfeld mee in het bar 
slechte herfstrapport. Dat ik naar de MULO mocht was in feite iets waarvoor ik 
dankbaar moest zijn, gezien de moeilijke financiële toestand waarin mijn moeder 
was terecht gekomen. Pas later begreep ik dat ze geen enkele uitkering kreeg, 
zoals nu wel het geval is en dat ze daarom elke gulden goed kon gebruiken. Op 
de harde bank bleven deze gedachten door mijn hoofd draaien.   
    
Kennelijk ben ik toch door dat “toeng-toeng” in slaap gesukkeld, want ik werd 
wakker van juichende kinderstemmen. De meesten van hun hadden de rolgor-
dijnen omhoog gedaan en genoten van het voor ons onbekende berglandschap. 
We hadden nog nooit een berglandschap, met sneeuw bedekt, vooral niet van 
zo’n korte afstand, gezien. Piepkleine typisch Zwitserse meestal houten huisjes 
met ver overstekende daken, met de houtvoorraad eronder, waren als door een 
etaleur op het glooiende terrein geplaatst. Als een geweldig decor waren er de 
majestueuze bergen tot bepaalde hoogte met eeuwig groene bossen bekleed. 
Een fel contrast was de maagdelijk witte sneeuw op de bergen tegen de strak 
blauwe lucht, waarvan de kleur inderdaad zo was als op aanzichtkaarten werd 
beloofd. Voor ons was dit een belevenis die een diepe indruk achterliet. De zon 
stond al net boven de bergkammen en wierp een enorme schaduw op de dalen. 
Alles was nieuw voor ons. De trein denderde onverminderd voort en door het feit 
dat er bij perrons en stations niet werd gestopt begreep ik dat dit een speciaal 
voor ons bestemde trein was. Het panorama bleef boeien, omdat het zo afwisse-
lend was en de bergen en dalen leken groter te worden terwijl de verte van 
kijken ook groter leek. Tijd voor ons broodje dat rondgebracht was hadden we 
nauwelijks. Het was allemaal te veel voor ons. 
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De nonnen in de eetzaal 
 
 
In de grote eetzaal was het rumoerig en deed me denken aan het tumult dat 
steeds in de zaal was als ik naar een kindervoorstelling mocht van mijn moeders 
vrouwenbond. Men bleef dan blèren en schreeuwen tot het toneeldoek open 
ging. Het enige verschil met nu was dat bij de kinderfeestjes de kinderen op hun 
plaats bleven zitten. Hier leek het meer op een aantal losgelaten dieren, waarin 
het scheppen van enige orde een hele opgaaf was. Na enige tijd was men toch 
hieraan begonnen, terwijl deze klus werd gedaan door een aantal nonnen met 
grote vooruitstekende kappen en die bovendien Duits bleken te spreken. Al snel 
was voor mij gebleken dat er heel veel kinderen waren, die allemaal jonger en 
vaak veel jonger waren dan ikzelf. Ook spraken ze niet allemaal dezelfde taal, 
het waren dan ook niet allemaal kinderen uit Nederland. Enkelen die ik herkende 
uit de trein waren uiteraard wel Nederlands en deze groep klonterde wat bij 
elkaar. 
De nonnen probeerden om iedereen eerst op een stoel te krijgen en vervolgens 
het helse kabaal te laten afnemen. Toen dat na een hele tijd enigszins was 
gelukt nam de “Hoofdnon” plaats op een kleine verhoging en probeerde zich met 
enkele zelfbedachte Nederlandse woorden verstaanbaar te maken. Het overgro-
te deel verstond er weinig tot niets van, maar uit de toon en de lichaamstaal 
werd wel duidelijk dat we rustig moesten zijn en er klonk steeds STILE JETST 
hetgeen door ieder wel werd verstaan. Ze begon ons toe te spreken en met het 
kleine beetje Duits van twee maanden MULO en vijf jaar Duitse bezetting be-
greep ik dat het hier ging om kinderen uit Luxemburg, het toenmalige Tsjecho-
Slowakije en uit Nederland. De laatste groep bleek tot mijn vreugde de grootste 
groep te zijn. Ook werd me duidelijk dat er betrekkelijk weinig jongens waren die 
ongeveer van mijn leeftijd waren. En, Oh ja, er waren enkel jongens en geen 
meisjes. Achteraf begreep ik dat men dat om enige reden apart had gehouden. 
(Het was immers 1946) 
Na de korte introductie, die meer weg had van het temmen van een kudde 
onwillige schapen, betrad er een modern uitziende pater de zaal. Deze pater 
bleek een Nederlandse aardige man te zijn, die in hoofdzaak was hij toegevoegd 
voor de Nederlandse kinderen.       
Toen hij het woord nam werd ook duidelijk welke delen van de massa uit andere 
landen afkomstig waren, zoals de ”Hoofdnon” al had uitgelegd. We zouden later 
wel het één en ander met deze pater die de aalmoezenier werd genoemd te 
maken krijgen. Een eerste indruk was dat we deze man aardiger vonden dan de 
strenge “Hoofdnon”die overigens ook later wel aardig bleek te zijn. We kregen 
begrip voor de noodzaak van een wat flinke stem om ons tot de orde te roepen. 
Bleef het feit dat de Duitse taal samen met stemverheffing te veel deed denken 
aan onze nog verse verleden van de oorlogsjaren. Dat het hier ging om Duits-
sprekende Zwitserse nonnen kwam niet zo direct bij ons op. 
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Tante Ans en Tante Ineke 
 
 
Eerder op de dag waren we (de Nederlandse kinderen) per bus van het station 
in Luzern, dwars door de bergen naar het prachtige Engelberg vervoerd. Ook 
hier konden we onderweg onze ogen niet geloven. Het waren smalle wegen met 
zoals we later leerden haarspeldbochten, die nodig waren om flinke hoogtever-
schillen in de wegen mogelijk te maken. Het einddoel was bereikt en we zagen 
voor ons een groot gebouw, bestaande uit twee vleugels, links en rechts en 
verbonden door een fraaie wat lager gebouwde verbindingsgang. De entree was 
midden in deze verbindingsgang die bleek een “gang” van veel meters breed te 
zijn. Een aantal zalen aaneen is beter omschreven. Vóór de ingang stonden een 
aantal masten met grote vlaggen. De grootste was van het Rode Kruis De 
andere waren die van Nederland en nog twee andere die ik nog niet kende. Nog 
buiten wachtend op onze beurt naar binnen te kunnen werden we nogmaals 
overweldigd door de ons omringende bergketens, die opnieuw hoger leken 
omdat ze minder ver weg waren. We stonden dan ook in het centrum van een 
dal. Evengoed lag het nivo in het dal op ongeveer duizend meter boven de 
zeespiegel. De wegen waren bedekt met verse sneeuw, maar goed te zien was 
dat er lange tijd geen sneeuwvrije straat was geweest. 
In de eetzaal werd begonnen met het uitdelen van borden en bestek, hetgeen 
onmiddellijk te horen was doordat de vorken en lepels gebruikt werden als 
trommelstok. Opnieuw klonk het STILE JETST door de zaal en het tumult nam 
iets af. Vanaf de eerste dag viel het ons op dat het grootste deel van het lawaai 
van de Tsjechen kwam. De kleinste groep maakten het meeste herrie. Aan onze 
tafel waren alleen Nederlandse jongens en jongetjes neergestreken. Niet zo 
merkwaardig dat kinderen die elkaar totaal niet kennen toch op zoek gaan naar 
wat meer bekende sfeer, zoals de taal die ze verstaan. Ook grappig om te zien 
hoe de ene direct met bravoure de aandacht trekt terwijl een ander verlegen stil 
zit te zijn. Een enkeling, zoals een jongetje van zeven of acht jaar zat zachtjes te 
huilen en probeerde dit wat te verdoezelen door zo goed mogelijk weg te kruipen 
achter de rug van zijn buurjongen. Inmiddels waren ook onze Nederlandse 
begeleidsters Tante Ans en tante Ineke de zaal ingekomen. Tante Ineke die het 
huilende jongetje  
had gezien, kwam direct naar hem toe om hem wat te troosten. Vooral tante 
Ineke vond ik direct lief, nog vóór ik nog maar één woord met haar had gewis-
seld. 
De twee begeleidsters waren wel een stuk ouder dan wij, maar voor ons, althans 
voor mij waren ze meer een oudere zus of een vriendin, waar bij ik bepaalde 
gevoelens kreeg. Met name tante Ineke moet dit zijn opgevallen. Ze was niet 
alleen lief maar ze zag er, gezien met mijn puberogen, ook bijzonder lief uit. 
Wellicht kon ik er na moeilijke jaren wel wat extra liefde bij gebruiken. Ze was in 
die eerste dagen in ieder geval een fel contrast met bijvoorbeeld de “Hoofdnon”. 
Nadat de maaltijd tamelijk rustig was verlopen werden we in groepjes naar de 
slaapkamers gebracht. De kleinsten zo vanaf acht jaar, werden als eersten naar 
de kamers begeleid. De bagage werd simpel op restaurantkarren geladen en de 
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kinderen mochten zelf de karren rijden. Rennen, zoals veel kinderen doen, 
alleen al om hun energie kwijt te kunnen, mochten we beslist niet. We waren 
immers daar om wat dikker te worden, hetgeen de nonnen binnen een aantal 
maanden wilden bereiken. We werden ook geacht (verplicht) om na de middag 
een paar uurtjes te gaan rusten. Dit laatste was wel het laatste wat we zelf 
wilden, maar er viel geen ontkomen aan en we gingen dus met de hele troep 
onder de wol. Deze wol bestond niet uit dekens zoals thuis, maar uit een zeer 
dik en heerlijk zacht donsdek. Zoiets hadden we zelf nog nooit gezien en ook 
niet gevoeld. Deze donsdekken waren niet alleen heerlijk om onder te slapen 
maar ook zeer geschikt om je tijdens de “rust” of ’s avonds laat onhoorbaar naar 
een ander bed te verplaatsen. Je liet dan onhoorbaar je donsdek op de gladde 
parketvloer glijden, ging daar zelf op de knieën op zitten en schoof zo naar één 
van de vijf anderen, waarmee je de kamer deelde. Aangekomen bij zijn bed riep 
je dan keihard BOOEE om hem te laten schrikken. Vervolgens was de stilte 
verdwenen en er kwam reactie van een van de nonnen of van tante Ans of van 
tante Ineke, afhankelijk van wie er de “gangwacht” onderhield. die ons gebrul 
hadden gehoord. Dit mocht beslist niet meer gebeuren werd duidelijk gezegd. 
Met name tante Ineke probeerde om streng te zijn, ze was er echter niet zo goed 
in om haar lachen in te houden.        
 
 
Misdienaar 
 
 
Het zal na enkele maanden zijn geweest, we waren al aardig gewend aan het 
leventje daar en aan elkaar. Het was kort na het begin al duidelijk dat we beter 
met de Luxemburgse jongens konden opschieten dan met de Tsjechen. Buiten 
het feit dat we ze praktisch niet konden verstaan waren ze een stuk ruwer, dan 
wij gewend waren. We sloten ons daarom meer aan bij de oudsten van de 
Luxemburgse groep. Gelijke leeftijd paste namelijk beter bij elkaar dan dat wij 
optrokken met de kleuters uit ons eigen land. Merkwaardig genoeg was dit iets 
anders bij de jongere kinderen. Hier hadden de meesten elkaar wel gevonden, 
zowel de Luxemburgse, de Nederlandse als de kleine Tsjechen speelden met 
elkaar en maakten ruzie en gek genoeg ze verstonden elkaar. 
Een vast dagprogramma was ontstaan hetgeen inhield dat we enkele uren per 
dag een enigszins vervangend school of lesprogramma volgden, meestal gege-
ven door tante Ans of de aalmoezenier. Daarnaast hadden vooral de oudere 
jongens een aantal taken. Zo heb ik daar met een snelschiller (waarvan ik nu 
nog gebruik maak) hele kisten met “kartofflen”geschild. Meer aardappels dan we 
nu gebruiken in tien jaar. Wat ook tot onze taak hoorde was het op geregelde tijd 
schuren van de grote parketvloeren, die in alle zalen van het hotel voorkwamen. 
Voor dit schuren kregen we een speciaal daarvoor gemaakte slof aan ons voe-
ten, waarin een dot met fijn staalwol werd geklemd. We moesten dan heel 
precies de, in visgraad gelegde plankjes van het parket, in de lengterichting 
schuren. Later werd deze vloer dan door de nonnen zelf in de was gezet. 
De zondag werd altijd verzorgd door de aalmoezenier. Hij beschikte over een 
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geïmproviseerde uitrusting, waarbij één van de zalen werd omgebouwd tot kapel 
en hier werd ook de mis opgedragen. In de laatste maanden van mijn verblijf 
ben ik samen met een jongen uit Eindhoven nog gepromoveerd tot misdienaar. 
Ook herinner ik me nog dat ik een keer moest dienen, waarbij een Zwitserse 
priester de mis deed en dat hij me tijdens de mis aankeek en eerst zei en later 
brulde: ”Das FASEN”, hetgeen ik totaal niet begreep en waarmee hij had be-
doeld: Kom op met dat wierookvat. 
Het moet één van de eerste dagen in Zwitserland zijn geweest dat ik op een  
middag bij de aalmoezenier moest komen die me iets wilde vertellen. Heel even 
dacht ik aan thuis iets mis of zo, maar dat was niet het geval. De aalmoezenier 
was een aardige man die zo nodig ook streng kon zijn. Deze middag stelde hij 
me echter gerust en vertelde mij (hetgeen ik al wist) dat ik om een beetje andere 
reden dan de andere kinderen in Zwitserland was. Wat ik nog niet wist, was dat 
de geplande verblijfsduur van de kinderen normaal drie maanden was. Deze drie 
maanden golden niet voor mij, omdat het hier ging om een genezing en niet 
uitsluitend om dikker te worden. Als de drie maanden om waren zou ik automa-
tisch horen of ik al naar huis mocht of niet. 
 
 
Schunnige taal 
 
 
Bij de indeling van de slaapzaaltjes, waar steeds zes bedden waren geplaatst, 
was rekening gehouden met de verschillende leeftijden van de kinderen. Zo 
waren we op onze kamer met zes jongens variërend van tien tot dertien jaar. 
Met deze jongens had ik het meeste contact. Dat “rusten”vonden we maar niks 
en we hadden voor tijdens die rust een stok kaarten meegesmokkeld en deden 
stiekem een spelletje. Om beurten bleef er één in bed en de ander of anderen 
kwamen dan op de geïmproviseerde donsvlotten naar dat ene bed. Meestal 
werd dit niet opgemerkt door de surveillerende oppas in de gang. Bovendien 
was het surveilleren lang niet meer ze streng als in het begin. We waren immers 
keurige jongens. Als we naar ons idee ’s avonds veel te vroeg naar bed moesten 
lagen we ons een beetje te vervelen en het was meestal Jo van Rooij uit Tilburg 
die als eerste de stilte verbrak en begon zijn mening te spuien over de afgelopen 
dag. Ook Jan van Zanten uit Eindhoven mengde zich onmiddellijk in het ge-
sprek. De twee jongste mannekes lagen meestal stiekem te luisteren en te 
grinniken om het geen wat besproken werd en ook om datgene wat ze nog niet 
helemaal begrepen. Vaak ging het over tante Ans, waar van de flinke borstmaat 
ons niet was ontgaan. De puberale erotische belangstelling begon zich bij ons al 
flink te ontwikkelen. Dit was, na dat deze borsten nog maar eens waren bespro-
ken, voor Jo aanleiding om in zijn bed te gaan staan en twee punten van het 
dekbed voor zijn borst te houden, waarbij hij uitriep: ”Ik ben tante Ans”. 
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Hierna ontstond een jongensachtige discussie waarbij vooral de vorm en ook het 
nut van deze pronkstukken van jonge vrouwen uitvoerig werd besproken. Schrij-
ver van dit verhaal geeft toe ook samen met Jan aan het gesprek te hebben 
deelgenomen. Zulke keurige jongens waren we dus ook niet. 
Ook al waren we verreweg de meeste tijd binnenshuis, werden er ook regelma-
tig wandelingen georganiseerd al was het, voor kinderen spontaan en uitbundig 
bewegen zeer beperkt toegestaan. We liepen dan ook braaf in een rijtje, waarbij 
de groepen om veiligheidsreden niet al te groot waren. Er waren steeds twee 
begeleidsters en de kleinere kinderen vóór en de ouderen (ik was de oudste) 
sloten de rij. Liefst had ik dat tante Ineke meeging en Tante Ans, want als één 
van de nonnen ons in toom moesten houden, mochten we geen centimeter van 
de paden afwijken en op een helling altijd aan de bergkant lopen. Ook de lengte 
van de wandeling was aangepast aan de kleintjes en voldeed niet aan ons 
verlangen om de bergen in te trekken. Wat we wel mochten was bloemen pluk-
ken die op alpenweiden volop in het wild groeiden. Het waren vaak lelies of 
alpenrozen die daar groeiden. Ook hebben we in de wintermaanden nog op 
kinderski”s gestaan en het is puur door mijn wat langere verblijf gekomen dat ik 
al best een hellinkje durfde te nemen. De ski-pistes van toen waren niet te 
vergelijken met die van nu. Er werd een veilige plek gezocht waarop alleen de 
oudsten zich soms konden vermaken. Er waren voldoende sleeën in het hotel, 
die we op zekere dag mochten gebruiken. We vormden dan een lange sliert, 
door op ons buik op de slee en dan met de voeten gehaakt in de slee achter ons 
deze mee te slepen. De eerst van de sliert moest ook sturen door de slee in de 
goede richting te houden. De snelheid op de smalle hellende weg was heel 
hoog. Het was echter niet echt gevaarlijk, omdat net als bij het huidige bobslee-
en een soort goot in de sneeuw was ontstaan. 
  
We waren nog maar net binnen van onze saaie wandeling, toen één van de 
nonnen naar ons toeliep en we zagen aan haar gezicht dat het niet ging om een 
extra compliment voor het schuren van de vloer of het schillen van kisten vol 
aardappels. Nee, we zagen het, er was iets ernstigs en wij waren de schuldigen. 
En ja hoor: Morgen oem nein oer, Jan, Leo und der Jo zofort melden bei der 
Aalmoezenier. Wat is er aan de hand vroegen we ons af, terwijl we wel een sterk  
vermoeden hadden dat dit te maken had met de besproken onderwerpen de 
voorlaatste avond. Iemand moet hebben meegeluisterd en naar ik later begreep, 
zich moet hebben rot gelachen. Ik verdacht eerst tante Ineke, maar die had ons 
niet aan de aalmoezenier uitgeleverd. We zijn er niet meer achtergekomen. 
Als drie jonge boefjes stonden we precies op tijd voor de deur van de aalmoeze-
nier. In verband met de functie van misdienaar was ik al eerder in zijn kamer 
geweest. Even later hoorden we aan zijn voetstappen dat hij op weg was naar 
de plaats waar ons vonnis zou worden uitgesproken We probeerden uit de 
voetstappen op te maken hoe zwaar zijn oordeel zou gaan klinken. Kom binnen 
jongens en ga zitten. Deze korte zin, maar vooral de tamelijk vriendelijke toon 
bracht onze driemaal overslaande harten enigszins tot rust. 
En vertel eens, begon hij, hebben jullie het als oudste drie van onze groep een 
beetje naar je zin ? Onze mond viel open door deze woorden die we wel het 
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laatste hadden verwacht. Ieder van ons was dan ook letterlijk met stomheid 
geslagen. Toen zag ik dat er bij de aalmoezenier een licht geamuseerde glim-
lach zichtbaar werd en hij vervolgde: kunnen jullie het goed vinden met onze 
twee Nederlandse begeleidsters Tante Ineke en tante Ans? Ja nu komt het, 
dachten we, eerst zacht strelen en dan keihard toeslaan. Toen hij ons echter 
vragend aan bleef kijken, besloten we toch maar tot een antwoord en er klonk 
een schuchter Ja. Hij vervolgde zijn verhaal en zei dat dit hele lieve meisjes zijn 
die helemaal vrijwillig zijn meegekomen om het voor ons zo prettig mogelijk te 
maken. Verder wees hij ons er op dat we, ondanks dat het hier jonge meisjes 
betrof, toch beleefd en vooral dankbaar moesten zijn. Steeds toen we dachten: 
Nu komt het, kwam er weer iets zoals, slapen jullie goed in deze omgeving en 
geniet je ook van al het moois om je heen. Voor mij duidelijke toespelingen op 
datgene wat hem was verteld. Maar nee verder niets van hetgeen wat we had-
den verwacht. Namelijk een flinke uitbrander voor ons schunnige taalgebruik. Hij 
besloot met ons te vertellen dat binnenkort de eerste groep weer naar Nederland 
zou gaan, maar dat dit niet voor iedereen gold. We zouden dit binnenkort horen. 
Bij het verlaten kregen we alle drie nog een kruisje op ons voorhoofd, zoals 
priesters vaak doen en we kregen bovendien nog een aai over ons hoofd. Over-
bodig is te vermelden dat we alle drie heel opgelucht de kamer verlieten. 
 
 
Kartoffelsalat 
 
De meest heftige momenten waren te beleven in de eetzaal. Eerst het samen-
stromen van de ongeveer 70 a 80 kinderen van de verschillende groepen, die 
wel per groep terplekke werden afgeleverd door de desbetreffende begeleid-
sters. Daarna werd het commando overgedragen aan de Zwitserse nonnen. 
Nadat iedereen zijn vaste plaats had ingenomen, verscheen de hoofdnon op het 
podium en klonk het gebruikelijke STILEJETST. Dan werd een onverstaanbaar 
gebedje gepreveld en het werd opnieuw rumoerig. De hoofdnon begon hierna, 
samen met enkele ander nonnen aan het surveilleren tussen de rijen lange 
tafels. Waar de zusters waren was het rustig. Het eten werd opgediend door 
keukenpersoneel, meestal vrouwen in lange grijze schorten, waarbij de ene de 
grote pannen droeg en de ander voor het opscheppen zorgde. Over het alge-
meen werd er goed gegeten en eten was ook heel lekker, zeker na wat we in de 
oorlog gewend waren. 
Op zekere middag werd er echter een maaltijd opgediend, die vooraf door de 
hoofdnon als typisch Zwitsers en heel lekker werd aangeprezen. Door deze 
extra informatie vermoeden we al dat de leiding niet helemaal zeker was van 
onze beoordeling. Na enige tijd werd dit vermoeden bevestigd. Het maal werd 
genoemd: ”Kartoffelsalat”, waar we nog nooit van hadden gehoord. Een koud 
gerecht, bestaande uit plakjes aardappel en verwerkt in een wat zure en kruidige 
saus. Het antwoord kwam rechtstreeks door de lucht, vanaf de Tsjechische tafel. 
Wat had men daar gedaan…. De plakjes werden één voor één op het heft van 
de vork geplaatst en zodra de tafel even buiten het zicht van de nonnen was gaf 
men een harde tik op de tanden van de vork en het ongewenste voedsel vloog in 
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een boog door de lucht en kwam neer op een andere tafel of op de grond. Zodra 
bekend werd wie deze streek had uitgehaald werd hij hardhandig uit de zaal 
verwijderd en moest KLEIGINSBET. De zaal was door dit incident zowaar bijna 
stil geworden en men at buiten verwachting het bord zo goed als leeg. Wat 
overigens bij misdragingen in de eetzaal als dreigement regelmatig werd inge-
zet, was de uitroep van de hoofdnon, die dan riep: “Wer jetzt nicht still ist bekomt 
am Sontag KEINE PUDING”. Hierbij werd volkomen voorbij gegaan aan het feit, 
of dit op bijvoorbeeld maandag werd geroepen, daar door de lange termijn tot 
zondag de ernst flink werd afgezwakt. Bovendien is zover ik weet deze sanctie 
nooit uitgevoerd. 
 
 
Na drie maanden 
 
 
Het sneeuwde en grote witte vlokken brachten alweer een nieuw tapijt boven op 
de oude laag. Anders dan in Nederland is het in Zwitserland heel gewoon dat 
boven op de smalle bovenregel van een hek een laag van zo’n tien tot vijftien 
centimeter bleef liggen. Dit omdat het lange tijd compleet windstil kan zijn. Zodra 
we na zo’n sneeuwbui buiten kwamen was het eerste wat we deden, een klap 
tegen deze verticale sneeuwplak geven en dan met de bedoeling een andere 
jongen te treffen. Maar het was al over zessen en hadden net ons avondboter-
hammetje verorberd. Er broeide iets in de lucht en ieder leek stiller dan normaal 
en een beetje gespannen. Tegen de gewoonte in stonden een aantal nonnen en 
ook de Luxemburgse en Tsjechische begeleidsters bij elkaar iets te bekoksto-
ven. Ook onze Tantes Ans en Ineke waren erbij. We hadden geen idee wat de 
bedoeling was, maar kwajongens als wij zijn altijd voorbereid op de mogelijkheid 
dat één van onze streken zou zijn ontdekt en dat de straf werd besproken, die 
men ons zou opleggen. De minivergadering was teneinde en de groep ging 
uiteen. Ieder van de groep liep in de richting van een bepaalde tafel en tante 
Ineke vroeg een jongen om met haar mee te gaan. We zagen een aantal jon-
gens en ook kleintjes de zaal verlaten tot Tante Ineke onze kant uitkwam en mij 
en Jo van Rooij aanwezen om met haar mee te gaan. We wisten nog steeds niet 
wat ons boven het hoofd hing. Was het toch nog een staartje van de avond met 
de schunnige taal of iets totaal anders. We liepen naar een klein kantoortje, 
terwijl de ander kinderen kennelijk naar een andere plaats waren gebracht. Net 
toen tante Ineke ons iets met haar lieve stem wilde gaan vertellen hoorden we 
een gejuich uit de eetzaal komen en we begrepen dat de overgeblevenen bin-
nenkort naar huis mochten. 
We bleven over met een heel kleine groep die echter de dag na het vertrek van 
de kinderen werd aangevuld met een nieuwe lichting. Vanaf vandaag hadden we 
de status van ouwe hap, die van alles op de hoogte was. Als iemand van de 
nieuwelingen iets wilde weten konden ze bij ons terecht. Een aantal zaken 
hielden  
Jo en ik echter zorgvuldig geheim. Van onze leeftijd waren er maar twee jongens 
uit Nederland, waarvan we vermoedden dat die op onze kamer zouden komen. 
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De totale Nederlandse groep was aanmerkelijk kleiner en zo was het trouwens 
ook met de Luxemburgse. Van de Tsjechen leken er wat meer te zijn gekomen, 
of het moest komen doordat zij net als hun voorgangers veel luidruchtiger wa-
ren. 
De nieuwkomers waren twee jongens uit Haarlem: Hans en Giel en nog twee 
jongere mannekes uit Utrecht. De jongsten: Heintje en Wimpie waren negen en 
acht jaar. Hans en Giel waren allebei twaalf jaar oud. De oude gewoonte van 
donsdekvlot spelen werd al snel overgenomen en ook de discussies bleven op 
een zelfde LAAG nivo. Toch werd er ook serieus gekaart en we speelden 
meestal het jong geleerde duizenden. 
De wintermaanden waren inmiddels voorbij en we waren zelfs als puber al 
aardig ingeburgerd. Het leek er op dat we als “ouwe hap” enige privileges had-
den bij de leiding. Vooral bij onze geliefde tante Ineke konden we een potje 
breken. Mijn inmiddels vaste maatje Jo van Rooij waagde het op een avond 
zelfs toen we naar ons bed gingen om tante Ineke om een nachtkusje te bede-
len. Hij kon anders niet slapen was zijn smoesje. Tante Ineke was echter zo 
verstandig hieraan geen gehoor te geven en beloofde ons een dikke kus als we 
weer naar Nederland zouden gaan. Ze was denk ik bang om ons, gezien de 
“gierende hormonen” in ons puberlijf, onrustiger te maken dan goed was voor 
ons en lastiger voor haar zou zijn. 
 
 
Ontvlucht aan de kleuters 
 
 
Het klimaat veranderde wel, maar dit is niet te vergelijken zoals in ons kikkerland 
normaal is. De straten bleven bedekt met een laag platgereden en -gelopen 
sneeuw. Terwijl de temperatuur opliep was de kou in de afgelopen maanden 
nooit hinderlijk omdat het meestal windstil was en ook de lucht veel droger. Het 
is door deze lucht dat ik zelden en later nooit meer geplaagd werd door die 
belabberde benauwdheids aanvallen. Het enige wat ons een beetje stoorde was 
dat we geremd werden door de doelstelling van vetmesten. (die algemeen voor 
iedereen gold) en naar ons idee te veel gelijk behandeld werden als de kleuters, 
zoals we de kleinere kinderen degenererend noemden. In de uren van de mid-
dagrust en de veel te vroege avond op bed werd dit steeds meer het onderwerp 
van gesprek. Er werd een sluw plan bedacht om de eerst volgende wandeling 
met de kleuters te ontkomen aan het regiem. Onze achterhoede zouden we 
gebruiken om op een onbewaakt moment achter te blijven om zo ongemerkt 
onze weg te gaan. Die weg zou zijn, de paden die uitnodigend als verboden 
gebied golden. We hadden al maanden lang aangekeken tegen de meest impo-
nerende Engelberg, waaraan zowel de plaats als het dal zijn naam had 
ontleend. Verder omhoog de bergen in was hetgeen ons trok, terwijl we ons 
nauwelijks bewust waren van de gevaren en nog minder van het feit van de 
angst die bij de begeleidsters zou ontstaan zodra ze merkten dat ze een paar 
jongens kwijt waren. Het was nog volop licht en we genoten van de door ons 
nog onbetreden paden. We waren zoals afgesproken met drieën: Natuurlijk Jo 
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van Rooij, Giel en ik. Nog netjes in de rij hadden we de anderen afgeschud door 
hun te zeggen dat ze wat flinker moesten doorlopen om zo een groter afstand 
met de groep te krijgen. Eindelijk was het echte bergbeklimmen begonnen. 
Eenmaal op weg naar onze vrijheid, schrokken we niet terug om zelfs van de al 
smallere en gevaarlijker paden of te wijken. We klommen nog zonder gevaar 
over de hellingen waar volop bomen waren. Op een boomvrij terrein aangeko-
men werd besproken wat ons eerste doel zou zijn en zodanig dat we het dal 
zouden blijven zien. Voor ons was dit een waarborg dat we niet konden verdwa-
len. Het dal was al dieper onder ons dan we dachten, maar dit weerhield ons 
niet om ons veelbesproken plan door te zetten. We hadden zelfs het idee dat we 
op de terugweg de groep nog zouden kunnen inhalen en ongemerkt weer zou-
den aansluiten. We wisten wel de namen van de ons omringende bergketens. 
Zo waren we nu nog maar aan de voet van de Gerschnialp. De berg waar we 
vaak de steile tandradbaan van hadden gezien. We hadden er verder nooit 
ingezeten en nog minder mee de berg opgegaan. 
Voor ons zagen we een oprijzende uitnodigende bergkam, bedekt met sneeuw, 
die er heel anders uitzag dan vanuit het dal. Dit is het onderste deel van Trub-
see, nu een bekend skigebied. Hier zouden we even heen gaan om te zien of 
we vanaf die top ons hotel konden zien. Na nog een flinke klim hadden we wel 
de sneeuw, maar niet de beoogde top bereikt, terwijl er wel weer een veel verde-
re bergkam opdook. Bomen waren er niet meer, alleen onder ons. De zon begon 
zich gereed te maken om achter de bergen te verdwijnen en na een kwartier 
werd het een stuk donkerder. Door deze snel invallende duisternis, die in de 
bergen normaal is, werden we wat minder avontuurlijk en er was plaats gemaakt 
voor wat onzekerheid. Dat we nog tijdig ongemerkt konden terugkeren was de 
vraag. We hielden een pauze om te kunnen beraadslagen. We besloten om via 
een kortere weg, die we dachten te kennen, terug te keren. Een stukje nog naar 
boven en dan over die helling verder en dan recht omlaag. Die route was zoals 
we met z’n drieën zeker wisten een stuk korter. We waren het uiteindelijk eens 
geworden over de richting, maar plotseling begon Giel te huilen. De angst was 
hem te veel geworden en hij had spijt met ons te zijn meegegaan. Hij wilde flink 
zijn door zich bij ons aan te sluiten. Maar nu was het te laat en hij moest wel 
doen wat wij deden. We liepen en klauterden verder en kwamen bij de afdaling 
voor een tamelijk steile helling, die bovendien bestond uit een dikke laag ronde 
kiezels. Toch leek dit de enige weg om af te dalen want zowel links als rechts 
was de helling onbegaanbaar steil. Op deze plek hebben we van angst een paar 
thuis geleerde gebedjes gesproken, omdat dit het enige was wat ons zou kun-
nen helpen. Jo was de eerste die het voorstel had om voorzichtig op ons kont 
omlaag te glijden en zodoende ons af te remmen met onze voeten tegen de 
lager gelegen bomen. 
Eerder hadden we geleerd, bij het zogenaamde bobsleeën, om een richting op 
te sturen door met een plankje rechts of links in de sneeuw te drukken. Dit 
wilden we nu op de gladde kiezelhelling ook toepassen en we zochten het 
benodigde materiaal. Alleen in plaats van de slee fungeerde deze keer ons 
achterwerk. Om niet tegen elkaar aan te botsen zouden we enkele tellen na 
elkaar afzetten. Jo ging als eerste gevolgd door Giel en ik vertrok als laatste. De 
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landing tegen de bomen was niet geheel pijnloos, maar toch gelukkig goed 
verlopen. Tot ons grote geluk zagen we iets lager een smal pad, waarop we 
zonder gevaar konden lopen. We waren van het ergste gered. Alleen, hoe nu 
verder, het was inmiddels bijna donker en we konden ons niet oriënteren. Maar 
we hadden geen keus, want de weg liep omlaag en daarover was geen twijfel, 
daar moesten we heen. Na misschien wel een uur lopen zagen we iemand met 
zijn hond en vroegen met ons beste Duits de weg naar het hotel. De naam van 
het hotel wisten we niet of niet meer, maar toen we Das Rote Kreuz noemden 
keek hij eerst zeer verbaasd, maar wees ons de weg. Hij vroeg ons nog iets, 
maar we waren te blij om hier naar te luisteren. We zetten het toen op een 
hollen, hetgeen we maar korte tijd volhielden en uiteindelijk kwamen we bij het 
hotel. We waren doodsbang en rekenden al op een flinke strafmaatregel. Nog 
nooit had ik zoveel nonnen en begeleidsters bij elkaar gezien die ons zowel 
omhelsden en gelijkertijd afblaften. Na enige tijd hoorden we dan ook het ge-
bruikelijke: KLEIGINSBED. UND KEINESSENMEER. Na ongeveer een half uur 
kwamen zowel tante Ans als Tante Ineke met een paar heerlijke boterhammen. 
Ze lieten ons verder met rust. Ze wilden echter wel weten waarom we zo dom 
waren geweest en we moesten beloven zoiets nooit meer te doen. We kregen 
zowaar alle drie de voor later bedoelde kus. De volgende dag hoorden we dat 
politie met honden en nog een aantal vrijwilligers ons urenlang had gezocht. 
 
 
Enig onderwijs en hoog bezoek 
 
 
Het dagelijkse leven ging onveranderd door. Een vast dagprogramma was er 
wel, maar hiervan werd regelmatig afgeweken, hetgeen wij juist wel leuk von-
den. Er waren na de eerste lichting aanmerkelijk minder kinderen dan bij het 
begin. Dit was vooral in de eetzaal goed merkbaar. Er werd nog maar zelden 
gedreigd met: ” AMSONTAGKEINPUDDING” Wat wel als vanouds doorging was 
het poetsen van de parketvloeren, het schillen van kisten met aardappels en nog 
aanvullende opdrachten, zoals schoenen van de kleuters poetsen, eigen bedden 
opmaken, waaronder ook wisselen van overtrekken en slopen eens in de zoveel 
dagen. De begeleidsters zowel als de nonnen wisten inmiddels dat ze de oud-
sten van de groepen wat werk konden laten doen en daarvan dankbaar gebruik 
maakten. 
 
Leo, loop ‘ns even met me mee. Dat was de stem van de aalmoezenier. Even 
was ik geschrokken, maar uit de klank van zijn stem dacht (hoopte) ik, dat ik 
niets te vrezen had. De “schunnige“ praat op de kamer en de ontsnapping bij de 
wandeling, in de bergen, lag al weer meer dan een maand achter ons. We liepen 
dus rustig en zonder zorg mee naar zijn kamer, die we al eerder hadden aange-
zien als tribunaal, terwijl we geen advocaat ter verdediging hadden. Ga zitten, 
klonk net als de eerste keer, maar we hielden moed. 
Leo, Luister……. ………. . Je bent al een aardig tijdje bij ons en we hopen dat je 
het nog een poosje kan volhouden, want ik heb de dokter gesproken die je pas 
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heeft onderzocht. Hij vertelde me dat het met de bronchiën sprongen vooruitgaat 
dankzij het droge klimaat, maar vond het toch de laatste keer niet verstandig om 
je al naar huis te sturen. Dit was voor mij het teken dat men mijn vertrek na zes  
maanden ook nog wilden bezien. Maar, zei de aalmoezenier: we zullen het de 
volgende keer tijdig laten weten. Ik dacht het gesprek hiermee was beëindigd 
maar de aalmoezenier zei: Nee ik wil nog iets anders met je bespreken. Binnen-
kort zal de Groothertog Jan van Luxemburg een bezoek brengen aan ons hotel, 
vanwege de Luxemburgse kinderen die hier zijn. Maar je weet dat de oudste 
vanuit Luxemburg, die nu hier is, ongeveer acht jaar is en dus te jong om de 
Groothertog toe te spreken namens de kinderen. En daarom denk ik, zei de 
aalmoezenier, dat dit iets is voor jou. We zullen samen een tekst bedenken en 
nog wat oefenen en dan moet dit best lukken. Eerst wil ik dat je zelf al wat 
opschrijft, wat je denkt te moeten zeggen tegen de Groothertog. Daarna kunnen 
we dan samen kijken en zo nodig nog wat aanvullen. 
Net voor de avondmaaltijd liep ik terug naar de grote kamer, (De kamer waar we 
school kregen en overdag spelletjes deden) Het voelde heel gewichtig en ‘k was 
niet te weinig trots om zo maar zo’n opdracht op zak te hebben. Over geheim 
houding van dit gebeuren was niet gesproken, maar ik vond het wel te voornaam 
om dit direct met Jan en alleman te bespreken. Of ik dit direct aan Jo zou vertel-
len, moest ik nog over nadenken. Alles wat besproken was, zou ik in geen geval 
vertellen. Eerst zou ik het eerste ontwerp bedenken van de toespraak, die overi-
gens niet veel langer mocht duren dan ongeveer vijf minuten. 
Een week later en twee dagen voor het bezoek van Groothertog Jan was ik bij 
de aalmoezenier om de laatste puntjes op de ie te zetten. Een beetje zenuwach-
tig was ik wel, temeer daar het korte stukje dat ik van papier mocht voorlezen, in 
perfect Duits moest klinken. Inmiddels was het mooiste aan kleding, dat ik van 
huis had meegekregen een beetje krap geworden. Eén van de nonnen had zich 
met de kleding bemoeid en had kans gezien om een enkel naadje van broek en 
jasje uit te leggen zodat het weer prima paste. Het korte toespraakje was goed 
gelukt en ik kreeg zowel van de Groothertog als van de kinderen en de leiding 
een applaus. Tante Ineke lachte naar me en van de aalmoezenier had ik een 
schouderklopje gekregen. Wat precies het doel was van het bezoek, van de 
Groothertog met z’n gevolg, was me niet zo duidelijk. Voor mij was alleen het tot 
een goed einde brengen van mijn opdracht belangrijk. 
Het was inmiddels eind april geworden en binnenkort zou de periode van drie 
maanden weer aflopen. Ondanks het gesprek met de aalmoezenier over mijn  
gezondheid, durfde ik niet vast te rekenen dat ik deze keer naar huis zou mo-
gen. De dag dat dit bekend zou worden gemaakt naderde. Ondanks de brieven 
en de kaarten, die ik regelmatig van thuis ontving en ook beantwoordde begon 
er het verlangen naar huis te groeien. In de brieven die ik naar huis stuurde heb 
ik geen letter geschreven over de ontsnapping en ook geen woord over onze 
avondgesprekken in de slaapkamer. Nodeloze informatie kan je beter zo’n dikke 
zestig jaar uitstellen. 
De avond dat we iets zouden horen kwam steeds dichterbij. We wisten ook niet 
precies op welke dag dit bekend werd gemaakt. Meestal waren officiële mede-
delingen op vrijdag, maar dat was geen vaste regel. 
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Doordat het aantal kinderen na de nieuwe lichting flink was verminderd, kwam er 
meer tijd om andere dingen te doen. We werden, mede door het mooiere weer, 
vaker naar buiten genomen en we vermaakten ons op de prachtige alpenwei-
den, waar de koeien net als in Oostenrijk zijn voorzien van een heuse koebel. Dit 
aanhoudende geluid in combinatie met een bijna absolute stilte gaf een heerlijke 
en gelijktijdig moeilijk te omschrijven sfeer. In de verte was het geluid te horen 
van een alpenhoorn. Tante Ans wist deze dingen te vertellen omdat ze eerder in 
Zwitserland was geweest. Ze studeerde sinds kort ook op de Toeristenschool in 
Breda. Voor tante Ineke was het hier ook allemaal nieuw. Nu de groep wat 
kleiner was geworden, werden we ook regelmatig in kleinere groepjes opge-
deeld. Tante Ineke trok dan op met de kleintjes, terwijl wij met tante Ans andere 
en meer gedurfde uitstapjes maakten. 
Zo zijn we ooit met de tandradbaan omhoog gegaan, die we bij wandelingen 
vaak hadden gezien. Ook vanuit het hotel was de baan omhoog goed waar te 
nemen. Deze baan die zeer steil omhoog tegen de berg de Titlis was aangelegd, 
was betrekkelijk kort. Op de baan waren twee houten rijtuigen, die met een kabel 
waren verbonden en waarvan de ene boven en de andere onderaan stond. De 
rijtuigen waren trapsgewijs gebouwd en hielden elkaar door de kabel, die boven 
over een katrol liep, in evenwicht. De baan, die tussen de rails, voorzien was van 
een tandheugel was enkelsporig. Precies in het midden was deze echter dub-
belbaans en dat was exact het punt waar de rijtuigen elkaar passeerden, als de 
ene omhoog en de andere omlaag ging. Deze hele constructie boeide me bij-
zonder. 
Later hebben we ons ook nog gewaagd in een cabine van de grote kabelbaan. 
De cabine was ruim en bood plaats aan ongeveer twaalf personen, eventueel 
met skiën. 
Het was enigszins vergelijkbaar met de draaimolen op de kermis. Het verschil 
was als we over de ondersteuningspalen gingen dat we dan onze maag voelden 
bij het dalen van de cabine. 
Intussen genoten we volop van de natuur en we kregen zelfs een bruine kleur 
van de altijd aanwezig zon. 
De schoollessen namen af en er werd meer tijd besteed aan spelletjes en creati-
viteit. We maakten allerlei dingen van karton en papier en gaven het dan later 
een mooi kleurtje met waterverf. 
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De laatste maanden  
 
 
Het afscheid was toch wel even moeilijk. Zes maanden lang in een vreemd land 
en ook nog het samen zijn kort op elkaar met jongens die je vrienden waren 
geworden. Want ook Jo en van de laatste lichting, Hans, Heintje en Wimpie 
gingen huiswaarts. Alleen Giel uit Haarlem, waarmee we de gevaarlijke afdaling 
hadden gedaan bleef nog bij ons. Net zoals drie maanden geleden werden we 
weer naar hetzelfde kantoortje gebracht en nu waren er ook een paar Luxem-
burgse jongens bij, die ook nog niet naar huis mochten. Van de Tsjechen bleef 
er niemand achter. Een uiterst klein clubje dus. Dit keer werden we door één van 
de nonnen naar het kantoortje gebracht. 
Ze ging direct weer weg en zei dat Fraulein Ans und Ineke sofort zouden komen. 
Even later kwamen inderdaad onze begeleidsters, waarmee we lief en leed 
hadden gedeeld. Tot onze spijt vertelden ze met enige omhaal dat voor hun, na 
een half jaar, ook de tijd was gekomen om terug te keren naar Nederland. Ze 
zouden de Nederlandse groep in de trein nog vergezellen en dan was hun taak 
volbracht. Bij ons stond het huilen nader dan het lachen, maar we hielden ons 
flink. Als voorschot op de volgende dag, waarop ze zouden vertrekken, kregen 
we zo vast een dikke knuffel. Ook bij tante Ineke was er een traantje. 
De laatste groep kwam twee dagen later en we vonden het saai. Van de eetzaal  
werd maar een klein hoekje ingericht en het was ongekend stil. Eén enkele non 
was voldoende. 
De volgende en waarschijnlijk de laatste groep was niet groot. Hooguit twintig 
Nederlandse kinderen waarvan de meesten hooguit acht jaar was. Twee waren 
er van onze leeftijd. Er waren verder geen kinderen uit Luxemburg of Tsjechië 
gekomen. Er was dus volop ruimte in het hotel en op onze slaapkamer bleef ik 
alleen met Giel. We hebben in de rustperioden, die door de nonnen nog in stand 
werden gehouden, veel gekaart. Dit werd door diezelfde nonnen oogluikend 
toegestaan. Er was geen Nederlandse begeleidster meegekomen, zodat we 
alleen met de nonnen te maken hadden. 
Kort na het vertrek van de laatste groep was ook de aalmoezenier afscheid 
komen nemen. Ook hij had voor ons veel betekend. Het was immers 1946 en 
een geestelijke begeleiding was in die tijd heel belangrijk. Voor ons als puber 
werd dit zeer serieus opgevat. 
Hij kon als geen ander, kleine jongensprobleempjes op een fijne manier met je 
bespreken en oplossen. Je kwam dan altijd opgelucht en zorgenvrij zijn kamer 
uit, niet voordat hij een kruisje op het voorhoofd en een aai over je bol gegeven 
had. 
De dagindeling was totaal gewijzigd. Aan schoollessen werd niet meer gedaan 
en niemand van ons die daar bezwaar tegen had. Het leek er op dat wij, als 
laatste van de groep, meer aandacht kregen van een dame, die misschien wel 
de eigenaresse van het hotel was. We hadden haar één maal gezien, toen de 
Groothertog van Luxemburg er was. 
Van één van de nonnen hoorden we (Giel en ik) dat Frau von Bernstein, zoals 
die dame heette, ons wat van de omgeving wilde laten zien. Ze deed dit waar-
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schijnlijk, omdat wij de overgebleven twee oudsten van de groep waren en als 
troost omdat we nog moesten blijven. We mochten de volgende morgen met 
haar mooie auto mee naar Stans, vlak bij het Vierwoudstedenmeer of wel das 
Vierwaldstättersee. Alleen al in een mooie auto zitten was voor ons een onge-
kende sensatie. Een rit in een auto die toen nog automobiel genoemd was voor 
ons volkomen nieuw en we schatten Frau von Bernstein dan ook in op een zeer 
rijke dame. Dat ze tevens de bezitster van het hotel kon zijn, was voor ons heel 
aannemelijk. Ze verzorgde ons bijzonder goed en gaf onderweg uitleg in het 
typisch Schwischer Deutsch, hetgeen we inmiddels vrij goed konden verstaan. 
 
Na elke zin die ze sprak kwam het woordje Gel, dat vragend werd uitgesproken 
en dat ons Nietwaar ? betekent. We reden langs de oevers van het prachtige 
meer en bezochten de eeuwen oude houten brug met overkapping en schilder-
stukken. 
Op een andere dag, een weekje later nam ze ons mee naar Trübsee. Om dit 
mooie plekje te bereiken, dat op ruim 1700 meter ligt (ons hotel op ca. 1000 
meter) gingen we met twee aansluitende kabelbanen. De eerste hadden we al 
eens gehad met tante Ans. Maar nu kwamen we bij een hooggelegen bergmeer, 
dat als één van de mooiste van Europa wordt genoemd. Het meer is gelegen 
aan de voet van steile bergen en de Titlisgletsjer. Er was daar een zg. skihütte. 
Een simpel houten schuurtje zonder deur, met een aan getimmerde houten 
bank, zowel aan de buiten als aan de binnenzijde. Duidelijk bestemd voor berg-
beklimmers die een pauze hebben verdiend. Ze kocht voor ons allebei een echte 
edelweisz. Deze zeldzame bloem groeit alleen op zeer moeilijk en gevaarlijk te 
bereiken hoogten en is daarom een soort van trofee, die na een beklimming 
wordt buitgemaakt. 
Nog enkele uitstapjes hebben we met haar gemaakt, tot de dag was aangebro-
ken dat ook onze terugreis werd voorbereid. De dokter was tevreden en er 
bleven niet veel kinderen achter. Ikzelf was inmiddels acht maanden van huis en 
keek uit naar de laatste dag. 
De twee laatste maanden hadden we meer van de natuur gezien en genoten 
dan de tijd ervoor. 
 
 
De thuisreis 
 
  
We keken nog één maal om en we zagen de nonnen en Frau von Bernstein, die 
ons uitbundig uitzwaaiden, steeds kleiner worden. De nonnen, waaraan we in 
het begin even moesten wennen, maar die achteraf toch heel lief waren voor 
een stel schoffies, die we zonder twijfel zijn geweest. En onze gedachten waren 
ook nog bij tante Ineke, waarop ik stiekem een beetje verliefd was, nog niet 
eerder had ik ooit te maken met dit fenomeen. 
En dan tenslotte Frau von Bernstein, die zelf geen kinderen had en ons de 
laatste maanden flink had verwend door het ons extra naar de zin te maken. 
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Het verschil met de heenreis, was dat we nu ’s morgens heel vroeg waren 
vertrokken en daarom niet op harde banken hoefden te slapen. We genoten de  
hele dag van de nieuwe panorama’s, plaatsen waar we nog niet waren geweest. 
We keken evengoed met een blik van: ”Ach, voor ons niets bijzonders, Allemaal 
al eerder gezien”  
Het terrein werd langzaam heuvelachtig en de bergen waren nu steeds verder 
weg. Het viel op dat de trein nu wel bij enkele grote plaatsen stopte. We waren 
nu ook met vieren in de coupé. De trein was ook heel wat luxer. De zitplaatsen 
waren zachter en met kunstleer bekleed. Een echte internationale trein dus, 
zoals ik die vroeger met mijn vader ging bekijken in Dordrecht. We waren met 
Giel, de twee jongens uit Limburg en ik. We waren een beetje stil en ieder met 
z’n eigen gedachte aan thuis. Giel moest nog het langst reizen beredeneerden 
we, want die moest helemaal naar Haarlem. We waren bijna Oostenrijk uit toen 
er een voor ons onbekende begeleidster bij ons langs kwam. We zagen dat ze 
bij de organisatie hoorde aan de kaart van het Rode Kruis, die ze om haar hals 
droeg. Ook wij hadden trouwens zo’n kaart om ons nek gekregen, met de me-
dedeling dat we die beslist om moesten houden tot we thuis waren. Ze vertelde 
ons dat ze ons zou begeleiden, tot we op de plaats van bestemming zouden zijn. 
Ze vroeg aan ieder van ons of we zouden worden opgehaald bij het station, 
waarop we allemaal bevestigend konden antwoorden. Mijn moeder zou me, zo 
had ze geschreven, mij in Rotterdam op halen. De plek waar ik ook was vertrok-
ken. 
Toen we eindelijk bij Heerlen ons landje weer binnenkwamen voelden we ons 
als echte wereldreizigers. Er stonden mensen op het andere perron die de 
gewone Nederlandse trein instapten. Op het perron waar wij binnenliepen was 
het niet druk. Enkele kinderen en begeleidsters waren uitgestapt. Ook de twee 
die bij ons zaten werden geroepen en wij hielpen ze met hun koffertjes. We 
namen schuchter afscheid en zagen toen, tot onze verbazing, uit het raam, dat 
ook de begeleidsters met hun koffers de trein waren uitgestapt, zonder iets 
tegen ons te zeggen. We waren nu dus zonder begeleiding op ons zelf aange-
wezen, waar we overigens geen probleem mee hadden. We voelden ons 
immers wereldreiziger. 
De trein was nu via ’s Hertogenbosch op weg naar Utrecht. Giel had dit gezien 
bij vertrek uit Den Bosch en zei: “Zo, nu Utrecht, Amsterdam en dan Haarlem”. 
Topografisch had hij volkomen gelijk, maar het zat mij niet lekker. Het plan was  
dat mijn moeder me kwam afhalen in Rotterdam. Wetende dat alleen voor mij de 
trein niet om zou rijden via Rotterdam, probeerde ik toch een conducteur aan te 
spreken. Deze gaf me de raad om in Amsterdam de stationschef op te zoeken 
en dit hem te vragen. 
Giel en ik namen afscheid en hij ging zoeken naar de trein naar Haarlem en ik 
zocht de man met de vuurrode pet want dat is de stationschef had de conduc-
teur me gezegd. Deze gaf me een voorlopig plaatsbewijs naar Dordrecht, alwaar 
ik ook weer de stationschef zou spreken. In Dordt aangekomen, werd ik meege-
nomen naar het kantoor van de chef en hij begreep niet waarom ik niet de hele 
reis was begeleid. Uiteindelijk besloot hij ons thuisadres te bellen omdat er eerst 
betaald moest worden voor de extra reis Amsterdam – Dordrecht. Tot zo lang 
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mocht ik het station niet verlaten. Een half uurtje later zag ik tot mijn vreugde 
Herman aankomen en ik mocht na het voldoen van het losgeld met hem mee. 
Mijn moeder, die in Rotterdam was, om mij op te halen, had inmiddels naar huis 
gebeld en was onderweg naar huis. 
De omgekeerde wereld nu, want ik ging met mijn broer Herman opnieuw naar 
het station om mijn moeder af te halen. Het was eind juli 1947 en er viel een 
druilerige regen over de mooie stad Dordrecht Regen had ik in acht maanden 
niet meegemaakt en het was daarom een sensatie. 
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4 Zware jaren vooral voor mama 
 
 
Het was 1947 het jaar dat ik terug was gekomen uit Zwitserland. Er was al veel 
ten gunste veranderd, het kopen van voedsel was echter beperkt. Men kon 
alleen met voedselbonnen boter, suiker en nog veel andere artikelen kopen. 
Evengoed was ik blij weer thuis te zijn, ook al moest ik vaak terugdenken aan 
het mooie leventje in Zwitserland. Het was weer even aanpassen, vooral omdat 
er meer was veranderd, dan ik had verwacht. Mijn zusje Ankie was in dat jaar zo 
groot geworden. Ook Steef en Frans hadden een nieuwe baan gevonden. Steef 
was jongste bediende bij meubelzaak Manschot met achter de winkel de werk-
plaats. Toen hij was aangenomen vroeg meneer Manschot naar zijn voornaam, 
waarop Steef zijn naam noemde. Manschot zei daarop: ”Nee, dat kan niet, want 
mijn zoon heet Steef. Wat is je tweede naam. Oké dan heet je hier Willem. En zo 
werkte Steef jaren als Willem bij de meubelzaak, tot hij zijn Dinie ontmoette en 
enkele weken later binnen stapte bij zijn toekomstige schoonouders. Dinie nam 
het woord en zei: ”Pa dit is Steef” waarop Pa zei: ”Nee dit is Willem. De vader 
van Dinie werkte toevallig in de werkplaats van Manschot. 
Ook Frans had werk gevonden en had de elektrotechniek gekozen als zijn 
toekomst. Herman en Tom wilden priester worden en kort na Herman ging ook 
Tom naar het seminarie in Bergen op Zoom. Julia was net van de huishoud-
school en wilde in de verpleging, terwijl Gusta als huishoudhulp intern bij 
mensen in het oranjepark was. Kort na mijn terugkeer is er even gedacht om mij 
naar een kostschool te sturen, zoals dat in die jaren wel gebruikelijk was. Toen 
ik me heftig had verzet en zei lang genoeg van huis te zijn geweest is er nooit 
meer over gesproken. Nog vóór papa stierf zijn we verhuisd naar een leeg-
staand winkelpand op de Voorstraat. Het pand was eigendom van een joodse 
familie, die niet zijn teruggekeerd. We hebben toen op legale manier het pand 
betrokken en hebben de eerste maanden de huur betaald aan de staat Israel. 
De juiste afspraken en procedures zijn mij niet bekend, maar de bedoeling van 
mijn moeder en mijn oudste broers was om het winkelpandje te exploiteren in 
een winkel waarin een artikel, waarvoor op dat moment geen vakbekwaamheid 
werd vereist. Er is toen een contact gezocht en gevonden in vaste kennissen 
van mijnouders ene familie Sengers. Mama is toen begonnen met de verkoop 
van schilderijen. Het was ook in de tijd van grote geldontwaarding. De schilderij-
en gingen als verse broodjes de deur uit. Zelf vond ik de doeken niet mooi tot 
foeilelijk. Ook kreeg ik de indruk dat de kleur paars overdadig was gebruikt, 
wellicht een goedkopere verfsoort. Zo snel als dit was begonnen was het ook 
weer over met de snelle verkoop van dit artikel. De naam van de winkel was” 
PALET “ en moest toen plaatsmaken voor de naam “in Speelgoedland”. Ook 
speelgoed vereiste geen verdere vestigingspapieren en er werd gezocht naar 
leveranciers van speelgoed. Eenmaal aanwezig kwamen de vertegenwoordigers 
als vliegen op de stroop en de zaak draaide. De opbrengst van de winkel samen 
met de lonen van de broers die inmiddels betere baantjes hadden gevonden 
was het begin van betere tijden. De eerder genoemde kennissen hadden mijn 
moeder geholpen met de eerste opzet van de winkel. Wat later toen het wat 
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beter ging draaien wilden diezelfde mensen ook wat voordeel zien terug te halen 
met het voorstel één van hun zonen in de winkel erbij te plaatsen. Er is toen wat 
onenigheid ontstaan, waarbij deze kennissen de door hun ingekochte artikelen 
terug eisten, Ook waren er vertegenwoordigers die bijzonder agressief te werk 
gingen. Zo trachtte er één om mama te overtuigen dat ze ook muziekinstrumen-
ten kon gaan verkopen. Mama ging daar verder niet op in, ook omdat ze even 
genoeg nog te betalen rekeningen van leveranciers had liggen. De man zei toen 
even naar zijn auto te lopen om nog wat folders voor haar te halen. De man 
kwam echter geheel niet terug en liet vier dozen onuitgepakt in de winkel staan. 
Mama schoof ze aan de kant en dacht: ”Hij komt ze maar halen”. Dat deed hij 
niet, maar er werd wel een aanmaning gestuurd van de instrumenten. Na telefo-
nisch contact kreeg ze te horen dat de rekening onder in de dozen lag en dat ze 
dat had moeten zien. Het resultaat was een speelgoedwinkel op eigen kracht. 
Het kreeg de naam “In Speelgoedland” en altijd geopend voor schippers. Dit was 
heel slim, omdat veel binnenvaartschippers Dordrecht aandeden en niet altijd in 
winkeluren aan de wal lagen. Er werd ook goed gekocht door deze mensen. Ook 
werden we bekend als de poppendokter. Poppen met los geraakte ledematen 
konden bij ons worden geholpen. Ook een ander hoofd behoorde tot de moge-
lijkheden. Deze poppen werden vaak door angstige poppenmoedertjes bij ons 
gebracht. en met het enkele ankertje met elastiek waren de poppen weer beter 
en de moedertjes blij en het bracht wat geld in het laatje. Maar mijn moeder zou 
mijn moeder niet zijn, als ze ook niet de kleinste klantjes bediende, die met een 
dubbeltje in hun warme knuistjes vroegen: “Heeft u iets voor tien cent me-
vrouw”? En altijd was het antwoord: ”Ja hoor schatje” en zo werd de schrale 
winst weer wat gedrukt. 
De jaren daarna waren voor mijn moeder heel zwaar, temeer daar ze ook door 
de periode van werkloosheid van mijn vader geen recht had op een pensioen. 
Het onderhoud van het gezin en de huishuur moest worden opgebracht uit de 
winst uit het winkeltje en de niet zo hoge lonen van Frans en Steef die ook nog 
niet veel verdienden. Bovendien was veel geld nodig  
voor de uitzetten van Herman en Tom, die op het seminarie in Bergen op Zoom 
studeerden. 
Met Herman is het kort na de oorlog anders gelopen dan we hadden verwacht. 
Wat exact de oorzaak is geweest, weten we niet en hebben dat ook nooit verder 
onderzocht. Het feit is dat het op het seminarie is misgegaan, in die zin dat het 
doel priester te worden is mislukt. Aan het eind van de oorlogsjaren is hij toen 
naar Meerssen in Limburg gegaan en is daar in een klooster, ik meen van de 
redemptoristen, weer tot zichzelf gekomen. Hij kon in die tijd niet naar huis 
komen omdat Dordrecht nog bezet gebied was en Meerssen niet. Hij heeft 
daarom ook niet veel van de oorlog meegekregen. Direct na de bevrijding is 
Steef hem gaan ophalen en is hij thuisgekomen vrijwel direct werk gaan zoeken. 
Hij was eerst bij een bank en later werd hij ambtenaar bij de raad van arbeid. 
Zijn, van zijn vader geërfde gevoel voor humor was hij gelukkig niet verloren en 
we zagen hem daarna diverse keren optreden bij een amateur toneelclub, 
waarvan hij lid was geworden. Als hij ‘s middags thuis zijn boterhammetje had 
genuttigd zei hij meestal: ”Ik ben naar de Raad”. Ook had hij vaak humoristische 
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verhalen en die begonnen dan met de woorden: ”Een joh bij ons, enz. enz. Ook 
had hij het verhaal van een collega, die vanwege zijn verjaardag altijd gevulde 
koeken trakteerde. Het was dan opmerkelijk dat altijd de hazelnoot op de koek 
ontbrak. Toen hij weer jarig was hadden andere collega’s hem gevolgd naar de 
bakker en door de winkelruit gezien dat de winkeljuffrouw de doos openhield en 
hij van iedere koek de noot afsnoepte. Hij vond ze kennelijk erg lekker. Een 
ander verhaal betrof een stel, die aan het loket (waarachter Herman zat) kwa-
men vragen waar de kinderbijslag bleef. Herman antwoordde dat het wachten 
was op de bank. Toen Herman na werktijd op weg ging naar huis zag hij het 
zelfde stel zitten op de bank in de hal. Herman vroeg waarom ze daar zaten, 
waarop ze zeiden: ”U heeft toch gezegd dat we moesten wachten op de bank”. 
Hij trouwde met Nel Sikking uit Sassenheim in de Bollenstreek en was een braaf 
ambtenaar. 
Omdat ik lang de jongste was heb ik mijn broers en zusters ook lang kunnen 
meemaken. Toen ik mezelf nog op de emaillen pot over de woonkamervloer 
voortbewoog, miste ik Herman. Het schijnt dat ik dan steeds herhaalde: ”Herman 
kom nou, Herman kom nou”. 
 
Gusta was de oudste en de eerste hulp voor mijn moeder, toen het gezin wat 
groter werd. Voorzichtig gezegd kon ze het echter niet altijd goed met mijn 
mama vinden. Waarschijnlijk is het daarom dat ze al vrij jong een intern baantje 
had gevonden als huishoudster. Daarna heeft ze nog wel een aantal baantjes 
gehad en misschien ook een korte tijd in de verpleging. Op latere leeftijd is ze tot 
onze verbazing nog in een nonnenklooster ingetreden. Dit heeft echter niet lang 
standgehouden en waarschijnlijk had ze toch niet de juiste keuze gemaakt. Voor 
mij zat er een voordeeltje aan. Haar fiets kon ze niet meenemen en die werd aan 
mij toebedeeld. het was een damesfiets (nu bekend als omafiets) Een jongen 
kon zich niet vertonen op een damesfiets, dus ik kocht bij een fietsensloper een 
herenframe. Dit frame was natuurlijk van een ander fietsmerk en na de montage 
lagen de kogels van het stuurlager niet op zijn plaats. Evengoed was er op te 
rijden en dat heb ik ook een jaartje gedaan. Gusta had een krap jaar later al 
trouwplannen met een Ben Heutinck uit Doetinchem, waarmee ze is getrouwd 
en twee kinderen kreeg. Het gezin aan de hekweg in Gaanderen werd door ons 
spaarzaam bezocht en het huwelijk liep uiteindelijk op de klippen. 
Mama vroeg jaren nadien aan Ank, die haar eerste baantje had bij een advoca-
tenkantoor, wat heb je zoal moeten doen vandaag? Wel zei Ank ik moet iedere 
dag de klok ophijsen en de post halen en verder nog een aantal andere dingen. 
Er zijn twee advocaten en ze zijn allebei best aardig, maar ik ga daar niet altijd 
blijven. Dat heeft ze inderdaad waar gemaakt en heeft lesgegeven, gestudeerd, 
veel gereisd, zeer geleerde congressen bezocht en ga maar door. Ze trouwde, 
kreeg twee lieve kinderen, waarvan ze door een dramatisch ongeval haar oudste 
dochter Marion verloor. Dit ongeval heeft ze begrijpelijk vreselijk aangegrepen 
en zal ze levenslang meedragen. 
 
Mijn herinnering uit de tijd dat mama op eigen kracht het winkeltje opnieuw ging 
opbouwen was dat ik schoenendozen met restanten behangselpapier beplakte 
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en die in de etalage plaatste om hier en daar een pop of een houten autootje te 
plaatsen. Vol energie is toen mijn moeder weer doorgegaan al ging dit niet 
zonder zorgen. Als er wat geld in het laatje kwam, was dit vrij snel weer nodig 
voor de nodige boodschappen. 
De rekeningen van de leveranciers konden meestal niet of gedeeltelijk worden 
betaald. Doordat de diversiteit van speelgoed in de winkel zeer matig was moest 
mijn moeder nogal eens “nee” verkopen. Zo kwam er een dame die om een 
poppenwagentje voor haar dochter vroeg, waarop mijn moeder zei die niet te 
hebben. Deze dame zag echter dat in de aangrenzende gang een poppenwa-
gentje stond en vroeg: ” en die dan?” Die is van mijn dochter. Het ” niet te koop”, 
zei ze echter niet. Ze dacht Leo maakt wel weer een ander wagentje en de 
dame ging met het wagentje de deur uit. Men heeft in de moeilijke jaren besloten 
dat ik toch nog naar de MULO mocht, onder voorwaarde dat ik goed mijn best 
zou doen. Voor mij was het een heel grote overgang, temeer daar slechts enkele 
vakken mijn interesse hadden. De drie eerste klassen heb ik door geworsteld, 
maar in de vierde had ik dermate weinig succes (interesse) om het tot een 
examen te brengen. Een leerkracht, waar ik evengoed veel van leerde en een 
uitstekende manier van lesgeven had was tevens bijzonder cynisch. Hij had er 
plezier in om als ik aan de beurt was om te lezen uit een Frans boekje en er 
enige aarzeling was, direct bij mijn eerste woord te zeggen: stop maar……. 
volgend jaar. Dit was daarom, drie maanden voor het eindexamen, einde MULO 
Die zelfde maand ben ik toen gestart met een technische avondschool. Hier 
werden vakken gegeven die me wel interesseerde. Wiskunde, vaktekenen en 
natuurkunde hadden wel mijn belangstelling en deze jaren liepen als een trein. 
Na afloop van deze waardevolle jaren was er op zekere avond, zoals gebruike-
lijk de diploma-uitreiking. Een slordigheidje mijnerzijds was dat ik op die avond 
niet op school aanwezig was. Ik was evengoed Cum Laude geslaagd. 
Direct na de MULO was er één probleem: wat wilde ik worden. Het zou in ieder 
geval iets zijn in de techniek. Maar wat ? Het was mama die raad wist en greep 
naar het telefoonboek. Ze begon simpel bij de A en vond vervolgens bij de B: 
Scheepswerf de Biesbosch en ze pakte de telefoon. Ze vroeg naar de perso-
neelschef en vertelde dat haar zoon een baan zocht, desnoods als volontair. 
(een soort leerlingenbaan zonder betaling, zoals in die tijd niet ongebruikelijk 
was). De man moet hebben gezegd dat ze geen volontairs op de loonlijst had-
den, maar dat ik wel per direct kon komen als hulpmonteur reparatie. Maandag 
18 februari 1950 (heiligendag van sint Jozef……moet een goed voorteken zijn) 
trad ik in dienst bij de scheepswerf. (alles te voet ca. 3 km…. een fiets had ik 
nog niet). Eerst melden bij de personeelschef, die me aankeek van top tot teen 
en ik wist wat hij dacht: Wat een klein ventje. Hij had gelijk ik was en ben nog 
niet echt lang. 
We zullen ‘ns kijken of voor jou een werkpak kunnen vinden. Enige tijd daarna 
kwam hij met een pak, dat ooit wit was geweest en vroeg me dit even aan te 
trekken. De stof had meer van een zacht bordkarton en de pijpen en de mouwen 
moesten één of meermalen worden opgerold, zodat ik er ook nog in kon lopen. 
Daarna werd m’n maat geroepen die me met enig medelijdende blik meenam 
naar de werkplek. Die werkplek bleek te liggen onder een binnenvaartschip, op 
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de zogenoemd dwarshelling. De opdracht was het testen van de huiddikte van 
de bodem van het schip. Het moest gebeuren door proefgaten in die bodem te 
boren en dan de dikte te meten. Dit waren tig gaten per meter boot en steeds als 
een gat was geboord, kwam er als verrassing een straal smerig water naar 
omlaag. In m’n “ nieuwe” outfit werd ik op zo’n dag drie maal nat. Eerstens 
omdat we met onze voeten in het rivierwater stonden, dan de stralen vies water 
uit de boorgaten en de derde keer als ik, in de regen, werd gestuurd gereed-
schap uit het magazijn te gaan halen. ’s avonds zag ik er dan uit als een vieze 
schooier, hetgeen door mama niet werd geapprecieerd. Toch heb ik het er nog 
twee weken volgehouden, terwijl m’n maat het jammer vond dat ik ging. 
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 5 Drie jaar bij een smid 
 

 
Mama pakte opnieuw het telefoonboek. Ze was gebleven bij de B en las daar 
iets speciaals. Fa. Blaquiere siersmederij. Haar voorkeur was de Franse taal en 
siersmederij, dat leek wel wat. De telefoon gepakt en ze had succes. Ik mocht 
maandag komen en dan zouden ze wel zien. Wat ik ging verdienen zou blijken 
aan het eind van de week. Dus daar ging Leo ’s morgens met vijftien cent (door 
mama klaargelegd) voor een halve liter melk in een flesje en een paar ingepakte 
boterhammen, lopend naar de veerpont, die me naar Zwijndrecht moest bren-
gen. Mama had ook gezorgd voor een splinternieuwe overall in de kleur beige, 
die normaal door een timmerman werd gedragen. Ze vond een blauwe overall te 
fabriekachtig en voor mij niet goed genoeg?? Het gevolg was dat ik steeds in de 
smederij opmerkingen te horen kreeg van bekende bezoekers. Ze vroegen dan 
aan de baas: ”Zo een nieuwe timmerman in dienst?” Thuis gekomen was het 
eerste wat ik meedeelde, die overall niet meer aan te trekken. Er was voor mij 
veel te leren bij de twee gebroeders. Gerrit en Johan. Ze hadden de zaak over-
genomen van hun vader die nog in de woning bij de smederij woonde. Zelf 
gingen ze tussen de middag een uurtje naar hun eigen huis om een boterham te 
nuttigen. Dit uur was voor mij mooi om iets voor mezelf te maken. Na enige tijd 
had ik aardig lassen geleerd en ik maakte bijvoorbeeld een kroonlamp, die ik 
dan steeds voor ze terug kwamen op een geheim plekje wegborg. Omdat de 
door de broers aangebouwde loods bestond uit stalen golfplaten, was het ‘s 
winters binnen bijna nog kouder dan buiten. 
M’n flesje melk zette ik dan bij het smidsvuur, waar de melk alsnog bevroor als 
het vuur niet werd gebruikt. Als ik m’n brood at en daarbij het smidsvuur ontstak 
kwam de oude baas op z’n klompen vragen of ik nog aan het werk was en zo 
niet het vuur uit te doen. Aan dit verzoek heb ik nooit voldaan. Hij was zoge-
naamd doof, maar de aanjager van het smidsvuur hoorde hij kennelijk heel 
goed.Toch heb ik alleen maar een positieve herinnering aan die periode. 
 
Graag uit bed komen heb ik nooit gekund, het was altijd een strijd met de bed-
denlakens. Zo ook toen om op tijd aan boord te komen van de veerpont, die op 
tijd de oprijdklep omhoog zette en afvoer. Toch is het me meermalen gelukt om 
na de omhoog gehaalde klep nog aan boord te klimmen, omdat de pont een 
bocht inzette en daarbij met de achtersteven dicht bij de kademuur kwam. Als ik 
toch “letterlijk” de boot miste, dan kreeg ik van de baas te horen: ”Lagen ze op je 
hemp”?  
Later was het net zo bij de vertrekkende trein naar Rotterdam, waarbij niet net 
als nu eerst de portieren worden gesloten, maar de mogelijkheid boden in de 
rijdende trein te stappen. De eerste meter liep ik dan met de trein mee, om me 
vervolgens aan de beugels op te trekken en in te stappen. Dat scheelde toch 
weer één minuut langer in bed, bedacht ik me later. 
Terug in Zwijndrecht waar ik veel leerde van de twee broers met gouden han-
den. Wat nodig was maakten ze zelf. Zoals een laskar. Een kar met grote wielen 
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waarop twee zuurstofflessen pasten en veel meters met hogedruk slangen om 
op karwei autogeen te kunnen lassen en snijden. Nog maar één jaar was ik in 
dienst toen ik alleen met deze kar gestuurd werd naar “de oliemolen” waar ik al 
vaak met één van hun was geweest. Het was een vaste klant van de fa Blaquie-
re en lek geraakte olievaten lassen was een regelmatige opdracht. Deze keer 
moest een dunne aftapleiding worden geplaatst. Ter voorbereiding van deze 
klus moest ik nu een kleine stalen sok op de aangewezen leiding lassen. De 
grote leiding lag ca. 15 meter boven de begane grond. Allereerst een touw laten 
zakken om de slang naar boven te hijsen. Daarna de grote leiding boven het 
hoofd op de juiste plaats kersrood stoken en vervolgens een klein rond schijfje 
uitsnijden met de snijbrander. Tot zover ging alles goed, totdat het gloeiend hete 
schijfje precies in de mouw van m’n overall viel.  
Ik bedacht me geen moment en stak mijn arm onmiddellijk in een enorm vat met 
lijnolie, dat Goddank in de nabije buurt was.  
Later bedacht ik me dat hierdoor de hele fabriek had kunnen afbranden. Dit was 
in feite een onverantwoorde klus voor één man, vooral als die man nog geen 18 
jaar was. Bij terugkomst kreeg ik alleen de opmerking dat ik wel lang was weg-
gebleven. 
Toch heb ik er met plezier gewerkt, veel geleerd en vooral zelfstandigheid, al 
ging dat niet altijd zonder risico.  
Ook heb ik één en ander opgestoken van het geloof, dat ze als ouderling aan-
hingen. Vooral de oudste broer Gerrit kon uren lang met mij discussiëren, zolang 
zijn broer het niet merkte. Tussen de twee broers Gerrit en Johan bestond een 
soort haat-liefde verhouding.  
Als ze het weer ‘ns oneens waren over weet ik veel en het vervolgens fout ging, 
kon het gebeuren dat er zware stukken staal door de werkplaats vlogen. Als dan 
Gerrit achter de draaibank stond, pleegde hij te zeggen: “Nee Johan, denk aan 
de nieuwe draaibank…”  
Naar mijn schatting had deze draaibank ongeveer mijn leeftijd. Ik begreep de 
bedoeling wel, want er was nog een draaibank die men vergeten had naar het 
museum te brengen. Maar het draaide allemaal nog. In de werkplaats draaide 
vrijwel alle machines op één centrale as, die werd aangedreven door een grote 
elektromotor. De boormachine de slijpmachine de zaagmachine en de oude 
draaibank waren met een aandrijfriem met de centrale as verbonden. Het was 
mijn taak om zo nodig, bijvoorbeeld bij breuk, de riem te vervangen of de kop-
pelhaken aan te brengen. Maar beslist geen nieuwe riem als de oude nog was te 
repareren. Gerrit was de expert op het gebied van lassen. Zowel autogeen als 
elektrisch lassen. Er was een grote opdracht een aluminium vat te vervaardigen 
voor de oliemolen. Het betrof een tank van ca. drie meter diameter en een 
kegelvormige onderkant. Leo mocht met een stalen rasp schuine laskanten aan 
de 12 mm dikke platen maken. Er werd een lage stelling gemaakt waarop Gerrit 
dan z’n pogingen deed om de vooraf op maat gemaakte en gevormde delen aan 
elkaar te lassen. Een nadelige eigenschap van aluminium is dat het heel snel 
warmte geleid, waardoor Gerrit niet kon zitten kort achter de door hem gemaakte 
las. Toen dat met matten en planken enigszins was verholpen en Gerrit flinke 
stukken las ging leggen, bleek dat de gemaakte las een meter terug weer open 
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scheurde ten gevolge van het uitzetten en krimpen van het materiaal. Grote 
paniek dus. Na overleg, waarin de verwijten en de Christelijk toegestane vloeken 
door de ruimte vlogen, werd besloten de omliggende plaat met branders vóór te 
verwarmen, hetgeen tot succes leidde. 
Het oplossen van veel voorkomende problemen was hun grote kracht. Zo werd 
het benodigde acetyleengas voor lassen niet in stalen flessen ingekocht omdat 
dit te duur was. Men had een kleine gashouder die gevuld werd met (wel ge-
kochte)blikken karbiet. Er droop een dunne straal water op de bakken met 
karbiet en de gasklok vulde zich met gas en kwam omhoog. Het was ook mijn 
taak om de klok (van gasapparaat) in de gaten te houden en zo nodig de oude 
smurrie op de tramdijk (braakliggend stuk grond) te gooien en de bakken op-
nieuw met karbiet te vullen. Ook werd ik vaak met de bakfiets (grotendeels zelf 
gemaakt) naar “het Ambacht” gestuurd, als Johan vooraf bij een sloper een 
dikke staalplaat of een stalen buis had gezien. Steevast kreeg ik bij terugkomst 
de vraag waar ik al die tijd was geweest. Dit was vooral om mij op de kast te 
jagen, maar ik had geleerd om zogenaamd niets te horen. Later kreeg ik een 
mondelinge opdracht terwijl hij in het oude Fordje stapte (zijn klompen achterla-
tend op de werf) om ongeveer dertig strippen te knippen, één en een kwart bij 
een achtste en dan vijf en twintig duim lang. Omdat hij een hekel had iets twee 
keer te moeten zeggen schreef ik met een stuk krijt, dat ik altijd in m’n overall 
had snel de maten op een plaat. Net had ik de strippen op de grote schaar die 
(buiten stond) gereed en op een stapel neergelegd, begon hij al te schelden voor 
dat hij uit z’n autootje was gestapt. Wat was het geval? De eerst genoemde 
maten waren, zoals toen gebruikelijk Engelse maten, maar die vijf en twintig 
duim was weer bedoeld als vijf en twintig centimeter. Echt boos op mij waren ze 
zelden of nooit, ondanks vele stommiteiten, waarvan ik kon leren. 
“.. Leo, haal bij van Giesen (een ijzerhandel op de dijk) even een plintentrap...” 
Ik was er, na nog een andere zaak te hebben bezocht, achter dat dit een grap 
was. Ik heb mezelf toen een vroegertje cadeau gedaan en heb de eerstvolgende 
pont naar huis genomen. De volgende ochtend deelde ik met stalen smoel mede 
dat bij iedereen waar ik was geweest de trapjes net uitverkocht waren. Ik ben 
daarna nooit meer met zo’n bootschap weg gestuurd.  
Tot ik echter na maanden het KELDERWIND van een zoldertje moest halen. Ik 
dacht toen: ”bekijk het maar” nooit van gehoord. De boodschap kwam kennelijk 
over en Gerrit haalde toen zelf maar de zware handgedreven krik naar beneden.  
De kelderwind bleek toen dus wel te bestaan. 
 
Met Ries Kuiters had ik nog steeds contact. Hij was bij zijn vader kleermaker 
geworden. Voor mij heeft hij ooit nog een maatkostuum gemaakt. Bij het bepalen 
van de maten, verklaarde hij dat we ongeveer de zelfde maat hadden, met 
uitzondering dat ik een paar centimeter meer afzakkende schouders had. Met 
Ries samen gingen we regelmatig biljarten in het fraaie restaurant Paviljoen. Hij 
bestelde dan voor zichzelf meestal een likeurtje, omdat hij niet van bier hield. 
Ook vond hij het interessant om te betalen met een briefje van honderd gulden, 
wat vooral voor ons een Godsvermogen was. Hij had dan waarschijnlijk het 
bankbiljet geleend of omgewisseld. Wat ook is gebeurd toen voor het eerst de 
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nasiballen in de automatiek verschenen. Hij keek er naar en deed een kwartje in 
de gleuf en trok een klepje open, liet het open, nam een flinke hap en proefde 
het nieuwe gerecht. Vervolgens trok hij een vies gezicht, spuwde alles uit en 
legde vervolgens de bal met de hap naar voren terug in het vakje en sloot het 
klepje weer.  
Dit was voor ons de volgende kwajongensstreek. Nog een ondeugende streek, 
waar we later spijt van kregen en bang voor de gevolgen die gelukkig uitbleven, 
was de volgende: We waren bij het toenmalige postkantoor in de telefooncel 
gekropen en één van ons belde de brandweer om een brand te melden bij een 
herenmodezaak op het bagijnhof. Toen we de brandweerauto met loeiende 
sirenes hoorden, zijn we op normaal tempo uit angst weggelopen. Thuis ging 
alles normaal z’n gangetje. Frans en ik gingen ‘s morgens ongeveer gelijk de 
deur uit. We ontbijtten dan in het kamertje dat achter de winkel lag, waar door de 
week door ons werd geleefd. De grote woonkamer was een verdieping hoger en 
werd in hoofdzaak alleen op zondag gebruikt, omdat dan de winkel dicht was. 
Als de winkelbel (door het contact aan de deur) ging, dan moest mama door de 
gang naar de winkel. We zijn toen op het idee gekomen om een doorbraak te 
maken in een tussenwand, om zodoende vanuit het kamertje direct achter de 
toonbank te staan. En zo ging ik wat materiaal, zoals cement en afwerkspecie, 
bedelen bij bekende aannemers. (kennissen van mijn vader) Er waren in die tijd 
nog geen bouwmarkten, zoals nu. Het was zelfs verboden om bouwmaterialen 
te verhandelen. Met hamer en bijtel aan de gang dus. Er verscheen na enkele 
dagen een opening die nog zijn definitieve vorm moest krijgen, met strakke 
zijkanten en een ronde boog van boven. Van mijn vier broers was er maar één, 
die techneut was. De andere drie waren meer pennenlikkers, zoals Frans ze wel 
noemde. Van één van de laatste groep kreeg ik de plagerige opmerking: ”kun-
nen we er niet beter een vakman bijhalen?” Terwijl hij zelf nauwelijks een hamer 
kon vasthouden. (ook plagerig bedoeld.) Wat in de verwachting lag, lag er op 
zekere dag in de brievenbus. Ja, ja… een officiële brief van het ministerie van 
defensie.  
Tenslotte was ik maanden geleden goedgekeurd om in dienst van het Neder-
landse leger te mogen komen. Nou ja, mogen was niet het juiste woord, want ik 
had liever dat ze me waren vergeten. Ik wist ook zo goed als zeker dat ik nauwe-
lijks iets nuttigs kon bijdragen aan het leger. Echt positief was ik niet en ben dat 
in de bijna twee jaar daarna ook niet geworden. Ik was vast van plan om in de 
avonduren verder te gaan met een studie op technisch gebied. Wat precies wist 
ik nog niet, maar de komende diensttijd beschouwde ik als verloren tijd. 
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 6 Twee jaar soldaat zonder ambitie  

 
 
Mijn avondschool had ik met succes afgesloten. De VMTO (voorbereidend 
middelbaar technisch onderwijs) was een prima basis voor mijn verdere plan-
nen. Een slordigheidje van mij was dat ik op de avond waarop de diploma’s 
werden uitgereikt, niet aanwezig was. En ik was zelfs MET LOF geslaagd (nu 
heet dat cum laude). Hoe die verdere plannen er uitzagen wist ik nog steeds 
niet. 
Vanaf dag 1 kon ik niet enthousiast worden over de militaire dienstplicht. We 
werden per militaire trein naar Venlo vervoerd en daar opgevangen door kerels 
die er plezier in hadden om jonge broekjes als wij waren te drillen. Het eerste 
gebrul kwam van een jong en voor mij iets te enthousiaste knul. Wat al direct 
duidelijk was, dat hard brullen strepen op de mouw kan opleveren. Ons eerste 
gang was naar de foerier, die de zorg had om voor ieder van ons een passend 
uniform en overige kledingstukken te verstrekken. De foerier was de eerste die 
ons normaal behandelde, ook al kon hij niet voorkomen dat er alleen ondergoed 
was dat iets te groot of iets te klein was. Die eerste dag stonden we dus met 
zo’n 20 man in de muf ruikende ruimte bij de foerier. Er voegde zich ook een 
naar ons idee en aan zijn uniform te zien een hoger geplaatste, die later door de 
foerier sergeant werd genoemd. Deze man nam het woord, verzocht om enige 
stilte en legde ons uit dat ieder op zijn beurt een hopelijk passend uniform zou 
ontvangen, dat indien nodig passend gemaakt zou worden. Ook werden schoe-
nen verstrekt, die kistjes werden genoemd.  
Als aanvulling kregen we een soort kappen (poetjes) die over de schoen werden 
gedragen en die regelmatig door de soldaat met blenko groen moesten worden 
gehouden. Zo ook de koppel, die bovendien moest worden bijeengehouden door 
de koperen gesp als een spiegel glimmend te houden.  
Als laatste werden de baretten gepast en we waren door het geheel in een 
uitgelaten stemming beland. Dit laatste werd door de sergeant echter niet op 
prijs gesteld en we proefden de eerste tekenen van de tucht, die we de komende 
tijd tegemoet konden zien. Het insigne op de baret kregen we pas na onze twee 
maandelijkse rekrutentijd. Dit insigne moest later ook glimmend worden gepoetst 
en gaf het onderdeel aan, waarin we waren ingedeeld. Ineens richtte iemand 
met wat bekakte stem zich tot de sergeant en sprak: ”Sorry, ik weet niet hoe ik u 
moet aanspreken, misschien majoor of zo, Ik heb thuis nog een “ dsjek” ….  
Mag ik dat hier ook drèègen ?” Nee zei de sergeant dat mag je niet drèègen. 
Verder is voor ieder een plunjezak, waar jullie je uitrusting in aantreffen. Ga er 
zuinig mee om, want het is ten slotte Rijkseigendom. Verlies of beschadiging 
wordt “rekening man”. Verder nog vragen? Dan buiten opstellen dan zal de 
korporaal jullie de kamers wijzen. U zal zich wellicht afvragen waarom ik met vier 
oudere broers als eerste en als enige in dienst moest. De reden was dat m’n 
oudste broer Frans die in de oorlogsjaren dienstplichtig werd, op een slimme 
manier is afgekeurd. Noem het maar toeval dat de dienstdoend keurarts een 
kennis was van mijn vader. Zo waren broers Herman en Tom vrijgesteld omdat 
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ze voor priester studeerden. Steef tenslotte was mede door de oorlog ernstig 
ziek geweest en had pleuritis opgelopen. Hij heeft nog gelijk met m’n vader in 
het ziekenhuis gelegen. 
Eénmaal op onze kamer aangekomen waren we met twaalf rekruten, wat we 
van af nu officieel waren. Uiteraard stonden op de kamer zes dubbelbedden. 
Ook twaalf stalen kasten, zoals die ook wel worden aangetroffen in werkplaatsen 
en fabrieken. Verder een ruwhouten tafel en aan weerskant een dito houten 
bank. Het eerste wat ons te doen stond om een zogenaamd slapie te zoeken 
(iemand waarmee je het dubbelbed wilde bemannen). De één boven en de 
ander dus onder. De indeling gaf op een enkele uitzondering na geen grote 
problemen en na enige tijd lag ieder op z’n nest, zoals vanaf nu onze slaap-
plaats werd aangeduid. De “matrassen” waren iets anders dan thuis. Ze 
bestonden uit onverslijtbaar blauwe tijken gevuld met stro. Later zou blijken dat 
de veel te dikke matrassen het gevolg waren van het feit dat deze door de 
laatste bewoners opnieuw waren gevuld. Een karwei dat ons om de zoveel 
maanden ook te wachten stond. Niemand had bezwaar tegen slapen op een 
verpakte berg stro, wat bovendien een gezonde boerenlucht uitstraalde. Na 
enkele dagen waren de strozakken wat platter geworden en begonnen op ma-
trassen te lijken. Die eerste dag kwam na een korte periode op onze nesten 
gelegen te hebben, een knul die nauwelijks een paar jaar ouder was dan wij de 
kamer binnen. Hij kondigde zich aan door met een leren riem keihard op de 
houten tafel te slaan en dwong zo onze aandacht af. 
 “Ik ben korporaal van Vliet en ik kom jullie leren hoe je van slappe burgers, 
echte kerels kan maken... ”  
We waren zo te zien geen van allen onder de indruk en bleven dan ook rustig 
liggen. Dit betekende voor hem z’n eerste irritatie en hij begon met brullende 
stem te roepen dat we van ons nest moesten komen. Zijn Indonesische afkomst 
was voor mij geen enkel bezwaar, maar wel zijn overdreven fanatieke manier 
van optreden. Het leek er op dat dit fanatieke optreden (althans bij mij) juist een 
negatieve werking had. Om zo min mogelijk op te vallen in de groep, (les 1 in 
dienst) deed ik maar net als de anderen en maakte aanstalten om van het hoge 
bed te komen.  
Enigszins afgekoeld begon hij toen ons uit te leggen hoe we ’s morgens ons 
wolletje moesten maken. We hadden elk twee dekens en twee houten stokjes. 
Hij begon voor te doen hoe dat in z’n werk ging. De dekens werden zodanig 
gevouwen zodat een rechthoekige blok ter grootte van een kleine koffer ont-
stond, waarbij de houtjes dienden om het geheel strak te kunnen uitvoeren. Het 
wolletje werd daarna kaarsrecht op het bovenkussen geplaatst. Tenslotte nam 
hij op autoritaire, doch rustige manier het woord en sprak: ”Ik ben dus korporaal 
van Vliet en korporaal van de week”. Elke week wordt een kameroudste be-
noemd. Hij is verantwoordelijk voor de nodige rust op de kamer, ook regelt hij 
het ETEN HALEN door om beurten per dag twee mensen te kiezen voor deze 
taak. De gamellen worden afgehaald bij de keuken en het eten vindt plaats op 
de kamer. Je gebruikt daarbij je etensbakjes die je bij je uitrusting hebt meege-
kregen. 
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Het eten was niet echt slecht. Er waren in onze groep zelfs jongens die hun 
bakje als hongerige wolven leeg lepelden. Een enkeling vond het niet lekker. We 
moesten nog even aan elkaar wennen en we merkten al snel dat we uit  
verschillende delen van Nederland kwamen. Twee waren uit Limburg en waren 
dus in hun provincie, maar er waren er ook uit Groningen en Twente, zodat het 
enige moeite koste om ze goed te kunnen verstaan. Eén van de groep viel op 
door z’n flinke stem en zijn duidelijke afkomst. Een Amsterdammer dus. Waar-
schijnlijk was dit dezelfde die ik in de militaire trein bij een stop had horen 
roepen: ” Héé, Jen, Hoe heet dat Gat hier”. Verder konden we het best vinden 
met elkaar en we maakten er het beste van. 
“Ja, allemaal in het gelid…”. 
Wat dit betekende wisten we nog niet precies, maar degene die ons deze woor-
den toeriep kon nog harder brullen dan de korporaal. Daarom had hij ook een 
fraaie stip op z’n schouder en was opgeklommen tot luitenant. Hij was tamelijk 
hoog en aangesteld om rekruten te leren marcheren en alles wat daarbij be-
hoorde. Hij was roodharig en had een streng gezicht. Hij was ook kennelijk in de 
veronderstelling dat hard schreeuwen en ons uit te maken voor slappelingen en 
moederskindjes er meer te bereiken was. We moesten leren in de houding staan 
en later dit bevel te kunnen verstaan als GEEEEFAIJT. Verdere bevelen die we 
op het exercitieterrein leerden, waren: “VOOORWARS…MASCH en HOOFD 
DER COLONNE RETSCH.” Ook was belangrijk dat we bij het commando 
MARRRS allemaal met het zelfde been begonnen te lopen. Lopen werd later 
marcheren en als het aan hem lag zou hij dit de hele dag doen. Zo genoot hij 
kennelijk van zijn overwicht. Regelmatig zei hij dan ook: “Ik ben luitenant Knol en 
je luistert alleen naar mij. Dus alleen naar de rooie Knol…”. Ik dacht toen al, die 
man heeft thuis niets te vertellen. Overigens had zijn opmerking te maken, met 
het feit dat gelijktijdig nog meer groepen (pelotons) door een andere comman-
dant werden getraind en wij er plezier in hadden om ongestraft verwarring te 
stichten om zogenaamd de orders van die ander op te volgen. Zodra onze rooie 
knol dit door had koos hij iemand uit de voorste rij uit. Deze man mocht dan drie 
maal het exercitie terrein in de looppas nemen. We werden dus voorzichtig met 
deze plagerijen en beseften dat wij het betreft plagerijen nooit konden winnen. 
De eerste dagen en vele dagen daarna begonnen met vroeg uit je nest. Gewekt 
door veel lawaai in aangrenzende kamers en de korporaal van de week die 
zoals eerder met zijn riem op tafel sloeg en van alles brulde wat er neer kwam 
dat de nachtrust was beëindigd. 
Het was nu eerst een gang naar de waslokalen waar grote ronde wasbakken, 
waarboven diverse kranen en er werden koppen onder gestoken en met het 
nodige tumult gedroogd. Daarna was het aankleden in tweede grijs en men 
moest zodra een hogere officier of zelfs een sergeant binnenkwam in de hou-
ding voor zijn bed staan. Correct gekleed was dan de eis. De militaire slogan 
was dan ook: ”Gekleed ervoor of naakt eronder…”. Het bed moest dan zijn 
opgemaakt en het wolletje perfect op het kussen liggen. Was dit niet zo als er 
een officier de kamer binnen kwam (Er moest dan door de kameroudste “ORDE 
“ worden geroepen,) dan had deze luitenant of kapitein altijd nog een soort 
stokje bij zich. Wij stonden dan stram in de houding en hoopten dat hij niet al te 
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streng zou inspecteren. Deed hij dit wel dan kon het zijn dat hij met zijn stokje 
een wolletje dat hij niet mooi genoeg vond, over het bed zwiepte, met de mede-
deling (“overnieuw”) en ging met voldaan gezicht naar de volgende kamer. Ook 
was er regelmatig appèl buiten. We moesten dan aantreden en met de ene arm 
een juiste afstand tot onze buurman bepalen en de zogenaamde rusthouding 
aannemen. Dit werd officieel genoemd: “ga maar op je gemak staan”. Dit werd 
bij ons al snel veranderd:”ga maar op je zak staan”. Het kon voorkomen en het 
kwam ook wel voor dat dezelfde situatie zoals beschreven, niet ’s morgens, 
maar ook midden in de nacht werden gepleegd. Dit was dan een zogenaamd 
brandalarm. Na afloop mochten we dan weer ons nest in. Soms voor een uur of 
zo. De kapitein was dan zeer tevreden met de actie, maar wij niet. 
Ter verduidelijking van de hele situatie wil schrijver u hierbij herinneren aan het 
feit dat het speelde in het jaar 1953 en dat wij de afgelopen oorlog nog vers in 
het geheugen hadden. Het respect voor militairen in uniform en voorzien van 
een grote mond maakte ons, wellicht onterecht enigszins wantrouwend.  
De tijd met volgens mij tamelijk nutteloze bezigheden liep ten einde, ook al 
hadden we ons buiten de kazerne in Blerick (bij Venlo) wel vermaakt. Van ons 
soldij van één gulden per dag konden we niet zat worden. Om ’s avonds weg te 
mogen moesten we avondpermissie aanvragen, hetgeen alleen werd geweigerd 
als je licht arrest had. Licht arrest was een strafmaatregel, die door de compag-
niescommandant door ons genoemd “de compiescommandant” werd opgelegd 
voor een licht vergrijp. Dit kon zijn het niet salueren naar een meerdere (binnen 
of buiten het kazerneterrein), het dragen van burgerschoenen waarop een niet 
toegestaan randje voorkwam en dan bijvoorbeeld op het perron werd gezien 
door de MP (militaire politie). 
Zo’n flinke kerel met zwarte helm schreef dan een verbaal uit en lichtte je com-
mandant in. Een ander vergrijp, wat mij diverse keren is overkomen, was het niet 
op tijd en/of niet correct aantreden op het ochtend of avond appèl. ’s Morgens 
niet op tijd gekleed zijn, was regelmatig het motief. Licht arrest kon je krijgen 
voor de tijd van één of twee weken, naargelang de ernst van het misdrijf. Gedu-
rende die weken moest de “gedetineerde” zich melden bij de wachtcommandant 
aan de poort. Een signaal via de luidsprekers gaf aan als dit diende te gebeuren. 
Men kon dus daarom het kazerneterrein niet verlaten. Ook de thuiskomst na 
genoemde avondpermissie werd door de wachtcommandant gecontroleerd. 
Afhankelijk wie dienst had aan de poort werd hiermee wel gesjoemeld. Als we 
met een groepje ’s avonds weg waren probeerden we met ons uniform de aan-
dacht van jong vrouwvolk te trekken, hetgeen ook vaak succes had.  
De Limburgse meisjes hadden alleen al door hun dialect en hun gastvrije gedrag 
al snel ons hart gestolen. Buiten de aandacht die we nodig hadden voor deze 
dames hadden we ook oog voor de mooie stad Venlo, met zijn gezellige terras-
jes. (Blerick ligt aan de andere oever van de maas). Een nadeel van avond 
permissie deed zich voor als je had besloten om niet met de maten mee te gaan. 
Het thuis komen van een zootje ongeregeld met een slok op was dan zo vrien-
delijk om als je net in de eerste slaap was, je heen en weer te schudden met de 
mededeling: ” Leo!!... ze willen je wakker maken!”. Buiten het verblijf in en buiten 
de kazerne waren er natuurlijk de weekenden. Als we geen licht arrest hadden 
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opgelopen, wilden we graag naar ons eigen huis. Velen van ons werden dan in 
hun woonplaats door hun meisje bij het station afgehaald. Zelf was ik nog niet zo 
ver en genoot nog even van mijn vrijgezellenbestaan. Thuis gekomen trof ik 
buiten mama en broers (voor zo ver aanwezig) en kleine Ank, ook nog een jong 
meisje aan die ik al eerder had gezien.  
Ze was het hulpje voor mama, die zich deze luxe had gepermitteerd, omdat ze 
druk genoeg was met de winkel en overige zaken.  
Toen ik thuis kwam in mijn militaire pak, na een paar weken als soldaat, zag ik 
haar enigszins verbaasd kijken. Ik vond haar ook wel leuk. Ze heet Corrie, zei 
mama en ze helpt me heel goed.  
Zelf zal ik wel iets gezegd hebben als “Oké,” nog niet beseffend dat zij meer 
voor mij zou gaan betekenen. De rekrutentijd zat er op en achteraf waren de 
eerste maanden in dienst wel meegevallen. 
 
De volgende legerplaats voor mij was Utrecht. Men had mij namelijk ingedeeld 
bij de Technische troepen. De kromhoutkazerne was ingericht voor opleiding 
voor de diverse wapens, zoals de legeronderdelen werden genoemd. Na twee 
dagen verlof werden we dus verwacht in genoemde kazerne in Utrecht. We 
kregen na ontvangst een koperen insigne op onze baret gespeld en waren nu 
rekruut af en bevorderd tot soldaat. Als eerste viel op dat de opvoedende en 
kleinerende sfeer van Blerick was verdwenen en dat we iets menselijker werden 
behandeld. Met uitzondering van een aantal korporaals en sergeanten, die 
zichzelf heel belangrijk vonden. Ook hier in Utrecht waren er enkele zeer fana-
tieke kerels die meenden de wind er onder te moeten houden. De kazerne was 
naar begrippen van toen bijna modern te noemen. Het gehele complex had wel 
iets van een kasteel. Er waren diverse uitbreidingen tegenaan gebouwd. Eten 
halen en eten op de kamer behoorde tot het verleden. Er was namelijk een flinke 
eetzaal grenzend aan de keuken. Onze aluminium etensbakjes konden weer in 
de plunjezak, want we maakten heel deftig gebruik van aardewerk borden. Met 
deze borden liepen we dan langs de loketten en men kwakte dan het gerecht 
met een grote lepel op ons bord. Iets meer kon niet want het was één of twee 
scheppen. Wel zaten we aan grote ruwhouten tafels, zoals in Blerick, maar met 
een grotere groep, waardoor het gezelliger werd. De dagen werden gevuld met 
instructies en lessen die veelal werden ondersteund met films. Zo was er een 
zekere middag waarbij het onderwerp vliegtuigherkenning als thema was geko-
zen. Het was tamelijk saai en daar het toch donker in de zaal was, had een 
enkeling z’n ogen dicht en hoopte nog wat slaap in te halen. De instructeur die 
vaker met dit bijltje had gehakt was hierop voorbereid en had hiervoor een 
plaatje van een mooie dame die voorover gebogen een flinke boezem toonde, 
ertussen gemonteerd. Iedereen was nu weer bij de les en de instructeur noemde 
dit een noodlanding. Alvorens deze interessante les kon aanvangen werden we 
door één van die fanatiekelingen, zoals boven genoemd, de zaal ingedreven. Hij 
stond vooraan en keek de zaal in. Hij meende dat heftig gezwaai met zijn arm 
effect zou hebben op de vlotte instroming van de zaal. Ik zelf had al de tweede 
rij gekozen in afwachting van anderen, die voor mij langs konden lopen. Toen ik 
die arme korporaal zo z’n best zag doen met z’n arm, kon ik het niet laten om 
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hetzelfde te doen voor de mensen die voor mij langs liepen. Hierop werd de man 
zo kwaad dat hij onmiddellijk naar me wees en riep: “Jij daar, hier komen !!” 
Toen ik eerst nog even omkeek, alsof hij mij niet bedoelde riep hij nog harder, 
waarop ik besloot naar hem toe te gaan. 
“In de houding !” zei de zak: 
” Ken jij sergeant van Doren ?”  
“Nee…” zei ik, 
“ Nee korporaal zul je bedoelen !” 
 Ik zei toen maar: Nee korporaal hij heeft zich nog niet aan me voorgesteld. 
“ Dan zal ik zorgen dat je hem zal LEREN kennen…” 
Nooit heb ik hier verder iets op gehoord. Verder was het in de kromhout best te 
doen. Marcheren was niet meer zo vaak en had plaats gemaakt voor sport. Wel 
was het wachtlopen aan de orde. Om de x weken was ons onderdeel aan de 
beurt om een wachtdienst te draaien. Deze begon met het aantreden van twee 
man en een sergeant. De sergeant liet ons de geweren laden en we werden 
door hem afgemarcheerd naar de plaats, waar we de wacht gingen verzorgen. 
Dit was bij de poort of diverse plaatsen op het voertuigenterrein. De wacht was 
steeds drie uur op en drie uur af gedurende vier en twintig uur. Ook dit was wel 
militaire sport, ook zoals het nemen van de stormbaan of de overkant van een 
beek bereiken terwijl je onderste boven met handen en voeten een dikke kabel 
vasthad, die over het water gespannen was. Na een paar weken algemene 
instructiedagen werd het tijd voor de specifieke vakgroep waarvoor je was 
ingedeeld. Hierbij kwam ook de eventuele rijopleiding, die speciaal voor leger-
voertuigen was bestemd. Bij deze opleiding, die ik graag had gekregen, had ik 
dikke pech. Het was namelijk heel simpel geregeld. Begint je achternaam met A 
t/m N dan krijg je geen rijopleiding. Wel degene met naam M t/m Z. Ik behoorde 
bij de eerste groep en dus pech. Jammer, want na afzwaaien had je direct al 
een, door het leger betaald, rijbewijs. De genoemde vakgroep werd voor mij 
geschutshersteller. Niet dat er zoveel kanonnen kapot gingen want ze werden in 
de naoorlogse tijd nauwelijks gebruikt. Het was in ieder geval beter dan zich 
vaak te moeten vervelen zoals in Blerick het geval was. Utrecht was voor de 
avonden die we vrij waren een gezellige stad. Ook hier hebben we net als in 
Venlo vaak de bloemetjes buiten gezet. Er werd op gelet dat ieder die de poort 
van de kromhout verliet er correct uitzag. Men liep immers, zei onze kapitein In 
de rok van de majesteit. De toegangspoort van de kazerne bestond uit een 
stenen muur, waarin drie poorten waren. De middelste poort was de ingang en 
de andere aan weerszijde waren kleiner en één was voorzien van een grote 
spiegel. Ongetwijfeld zal het gelegen hebben aan het rijkelijk gebruik van alco-
hol, dat ik op die avond keihard met m’n snufferd tegen die spiegel liep. De 
wachtcommandant, die we altijd moesten passeren heeft hier niets van gemerkt. 
Aan terrasjes in Utrecht geen gebrek, wel aan geld. Maar dat mocht de pret niet 
drukken. Meestal was er wel iemand die wat rondjes gaf en ons vermaken 
deden we toch wel. De vrijdag was altijd de dag van het weekendverlof. Meestal 
werden we met militaire vrachtwagens naar het station gebracht. Deze wagens 
waren speciaal voor personenvervoer, hetgeen betekende dat in de laadruimte 
aan weerszijde banken waren geplaatst.  
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Thuisgekomen moest ik steeds vertellen hoe het met me ging als soldaat en of 
ik het een beetje naar m’n zin had. Ik vertelde dan dat we in Utrecht wel ‘ns de 
stad ingingen, waarbij ik uiteraard niet alles vertelde. Mama kwam toen met het 
verhaal dat een vroegere kennis van haar in Utrecht woonde en dat ze die had 
gebeld met de mededeling dat haar zoon in Utrecht in dienst was (lag zegt men) 
Ik moest daar nodig eens heengaan en dat mevrouw Vervoort dat heel leuk zou 
vinden. Toen ik na een week weer thuis was werd door mama hetzelfde verzoek 
gedaan, omdat ik er nog niet was geweest. Om bekende reden ben ik er toch 
een keer heengegaan met de bus. Ik stelde me voor en in de kamer zat een jong 
meisje die ik direct bijzonder aardig vond. Ze was knap, donker haar en lieve 
ogen. Door haar liet ik ook zonder dat ik er erg in had mijn koffie koud worden. 
Later ben ik er nog een paar keer geweest, maar ik was te verlegen om enig 
contact te zoeken. De muren rondom de kazerne, die ons zicht op en contact 
met meisjes onmogelijk maakten, waren onverbiddelijk. 
In de kazerne waren inmiddels voor ieder een geweer ter beschikking gesteld 
die voor het gemak je spuit werd genoemd. Bij de uitreiking die door de sergeant 
van de week werd verricht was een duidelijke instructie. Deze hield voornamelijk 
in, dat de spuit je kameraad moet zijn die je in de strijd moet beschermen. Hierbij 
komt het IN DE EERSTE PLAATS neer op het onderhoud. De sergeant sprak 
deze woorden zeer duidelijk en overtuigend, zodat we allemaal met respect naar 
ons geweer keken. Er waren in de kamer geweerrekken, waarin ieder z’n plaats 
had voor ZIJN wapen. Het onderhoud hield in dat iedere week het wapen bijna 
uit elkaar werd gehaald en gereinigd. Hierbij was de loop het allerbelangrijkste 
deel van het geweer. Bij een inspectie, weken later keek de sergeant in de loop 
van het geweer van m’n slapie en keek hem aan en zei: Ik zie de kamelen lopen, 
zoveel zand zit er nog in.  
Het was te merken dat hij deze uitspraak niet voor het eerst deed. Buiten onder-
houd spuit was er ook het blenkowen. Dit hield in dat ieder zijn eigen koppel 
(riem) en zijn poetjes (kappen over de kistjes) keurig werd groen gemaakt met 
een groene pasta, die blenko werd genoemd. Die avonden, terwijl we met z’n 
allen bezig waren, had iets huiselijks. Er werd volop opgesneden over van alles, 
maar vooral over meisjes. De ene had een nog liever en mooier grietje aan de 
haak geslagen, dan de ander. Er werden foto’s getoond en details besproken 
van wat ze zoal al hadden gedaan. Buiten geweer en uitrusting poetsen waren 
deze avonden dus ook leerzaam. De stemming werd dan vaak heel vrolijk en 
intiem. Op zekere avond kwam de sergeant van de week plotseling onze kamer 
binnen en vroeg één van onze jongens om even mee te lopen naar zijn kamer. 
Iedereen dacht dat Ger iets had uitgevreten, wat niet tot morgen kon wachten. 
En men fantaseerde er op los, van beledigen van een officier tot diefstal toe. Na 
enige tijd kwam Ger weer terug en ging zonder iets te zeggen op zijn bed liggen 
janken. Om hem wat op te monteren en ook uit nieuwsgierigheid werden er 
opmerkingen gemaakt die niet kwaad bedoeld waren, maar hem nog verder van 
streek maakte. Hij draaide zich om en zei: ”hoe zou jij zijn als je net hebt ge-
hoord dat je vader dood is. Er viel een doodse stilte en men probeerde hem zo 
mogelijk te troosten. Maar wat zeg. je op zo’n moment. De volgende morgen 
werd hij door een militair van een ander onderdeel naar huis gebracht. Na twee 
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weken kwam Ger terug, hij was niet meer de lolmaker en gangmaker van voor-
heen. Voor dat we naar een volgende legerplaats werden overgebracht, waren 
we nog ruim een maand in de kromhoutkazerne en kregen we les in het uit 
elkaar en weer in elkaar zetten van wapens en ook vuurmonden, zoals de ka-
nonnen werden genoemd of in ons geval vijfentwintig ponders. Ook het omgaan 
met de richtapparatuur werd ons duidelijk gemaakt. Er was hier meer vrije tijd 
dan in de eerste maanden, waar we flink werden bezig gehouden. Ik begreep nu 
pas goed dat men zegt: ”Hij ligt in dienst en het verwante woord legerplaats”. 
Eens in de week hadden we schietoefening. Dit was wel een leuke bezigheid. Er 
waren op ca. honderd meter afstand op een hoopje zand lege flessen geplaatst, 
of een andere keer echte schietschijven, met ringen en een roos. Met drie of 
vieren lagen we dan op ons buik en richten zo goed mogelijk op het doel. 
Afvuren mochten we pas als het commando VUUR werd gegeven. Eén keer heb 
ik het gepresteerd om als beste te hebben geschoten. Als beloning en trofee 
kreeg ik bij de terugmars een struikje hei aan de loop van m’n geweer gebon-
den. 
En zo kwamen we bij de parate troepen in Nunspeet terecht. Dit was qua locatie 
een enorme overgang. In plaats van het met avondpermissie stappen in Utrecht 
was er nu een dorp waar de weinige kroegen meestal gesloten waren. We zaten 
in een zeer Christelijke omgeving, waar fietsen op zondag bijvoorbeeld als 
heidens werd beschouwd. En dan te bedenken dat we paraat waren, wat wil 
zeggen dat we slechts eens in de twee weken verlof hadden. En wat doe je in 
zo’n omgeving in het weekend? Gelukkig stond er in de kantine een biljart, dat 
heel vaak bezet was. Verder was de kazerne wel OKË. Slaapplaatsen goed 
(geen strozakken meer) en de kamers wat ruimer. Zonder te weten dat hij gelijk 
met mij in dienst was liep ik Koos van Vonderen tegen het lijf. Koos was en is 
een kennis uit Dordrecht. We woonden enkele maanden in dezelfde wijk en er 
werd ook vaak gekaart. In het grijze verleden zaten we samen op een gymnas-
tiekvereniging sint Paul. Daarna kwamen we hem tegen in de drogisterij de 
Rozijnkorf. Vele jaren daarna vroeg ik hem mee te gaan naar Londen voor een 
weekendtripje Hij zei zonder overleg met zijn vrouw onmiddellijk: ”Ja, dat is 
goed”en we hadden onderweg al veel plezier. Hij was een volle neef van Ries 
Kuiters. Koos is toen eerder overgeplaatst en ik heb hem in dienst niet meer 
gezien. We zouden in Nunspeet ongeveer drie maanden blijven in afwachting 
van een grote legerplaats in Schaarsbergen bij Arnhem, die nog in aanbouw 
was. De daginvulling bestond hier in hoofdzaak uit aantreden op het appèl en 
vervolgens een mars in de omgeving. Het appèl was tevens een inspectie, 
waarbij hogere officieren zoals een kapitein met stokje onder de arm langs de 
stijf in de houding staande rij soldaten liep. Hij kwam dan met zijn hoofd zo dicht 
bij ons dat we even dachten ons te willen kussen. Dit was Goddank niet het 
geval. Op een dag stopte hij bij mij, keek me strak aan en vroeg: ”Heb jij je 
vanochtend geschoren ?” waarop ik zei jawel kapitein…. En hij antwoordde: 
”Dan ben je zeker je gezicht vergeten”. Je moest het dan niet wagen om door 
zijn flauwe grap te lachen, want dan had hij een motief om een rondje exercitie-
terrein cadeau te doen. Wel waren we in Nunspeet volop in de natuur.  
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Vlak bij de kazerne waren er uitgebreide heidevelden. (Nu allemaal bebouwd 
met woningen of landbouw). We gebruikten deze vlaktes, als het mooi weer was 
en als we vrij waren door wandelen en keet te schoppen. Vanwege deze mooie 
omgeving zou ik graag mijn fiets hier hebben, dacht ik. Ik sprak er over met de 
sergeant van de week en die zei dat hiervoor een officieel geschreven verzoek 
moest worden gericht aan de compiescommandant. Dit had ik gedaan en het 
verzoek werd afgewezen. Alsof ik de afwijzing niet goed had gelezen deed ik of 
m’n neus bloedde en zette bij het eerstvolgend verlof m’n fiets op de trein. Toen 
ik al een poosje plezier had en lekker over de heidevelden had gefietst, kwam ik 
op een dag de officier van piket tegen op het kazerneterrein. Hij hield me aan, ik 
salueerde correct en hij vroeg naar mijn stalen ros kijkend, soldaat heb jij hier-
voor een verzoek ingediend? Ik antwoordde wederom correct en zei jawel 
luitenant (ik kreeg al verstand van de strepen en sterren) Oké, dan is het in orde 
en ik fietste vrolijk verder. Een klein inwendig lachbuitje kon ik nauwelijks inhou-
den. Ik had bovendien niet gelogen, want een verzoek had ik gedaan. Omdat 
geschutshersteller ons vakgebied was, hebben we ooit een gevaarlijke grap 
uitgehaald. We maakten serieus de compagniescommandant wel wijs dat na de 
afmontage van de vuurmonden deze moesten worden uitgericht. We vroegen 
dan een kort gesprek aan bij de compagniescommandant( kortweg compies-
commandant genoemd) Omdat we bij deze man alleen in zijn bureau werden 
ontboden als we op rapport moesten en met een licht arrest de deur uit gingen, 
was dit apart te noemen. Nu hadden wij een verzoek. Het verhaal van het uit-
richten dus. Dit kon zo logen wij alleen goed gebeuren op open terrein, met een 
ver zicht. De commandant keek ons even scherp aan en schreef dan op een 
officieel legerformulier een rijopdracht uit. We mochten dan zelf de tijd bepalen 
die we nodig dachten te hebben voor deze werkzaamheden. De commandant 
(had hij ook weer iets te doen) regelde dan verder het vervoer, door contact te 
nemen met zijn collega van transport (de AAT) om een voertuig met chauffeur te 
reserveren. Na intern overleg vulde hij dan het formulier verder in nadat met ons 
het tijdstip was overeen gekomen. Ook de wachtcommandant werd officieel in 
kennis gesteld van dit speciale transport, waarover hij nog nader bericht zou 
ontvangen via de AAT. Duidelijk was dat we alle moeite hadden ons lachen in te 
houden. Maar we beseften heel goed dat we met deze handelingen een zware 
celstraf riskeerden.  
Het belazeren van een officier werd zeer zwaar opgenomen. We hadden ook 
niet voorzien dat er zoveel kwam kijken bij een zwaar bewapend ritje naar bui-
ten. Op de heide aangekomen spraken we met de chauffeur de tijd af waarop hij 
het kanon en ons weer zouden ophalen. Zodoende wilden we hem niet mede-
plichtig maken en hem dus niet betrekken in onze misstap. De chauffeur wilde 
ook nog even van zijn vrijheid genieten, door nog een half uur in de hei te blijven 
liggen. Wij moesten nu oppassen dat niemand z’n mond voorbij praatte en we 
deden alsof we alvast voorbereidingen pleegden voor het zogenaamde uitrich-
ten. En zo hadden we weer een heerlijke middag kunnen luieren op de hei en 
terwijl we daar lagen zagen we op een honderd meter afstand een peloton 
zwaar bepakte soldaten van infanterie bezweet voorbij marcheren. Wel zaten we 
nog een aantal dagen in onze piepzak of het wellicht uit zou komen. Zelf moest 



. 63 

ik nog een keer op rapport, maar dat ging over een bekeuring van de MP (militai-
re politie) uit Rotterdam. Niet groeten (of tewel salueren )tegen een meerdere. 
De commandant zei:”… rapporten van de MP altijd in het ronde archief te bewa-
ren.” 
En ik wist gelijk wat het ronde archief was en dat onze baas keurig kon werpen. 
Waar we vooral in het begin van deze maanden aan moesten wennen, was het 
feit dat we nu behoorden bij de parate troepen, hetgeen betekende dat we 
slechts ééns per twee weken verlof hadden en naar huis konden. Om deze 
verloftijd enigszins op te rekken hadden we het volgende bedacht. Er was name-
lijk op vrijdag na het middageten geen appèl meer. We hadden daarom 
afspraken met chauffeurs van AAT (aan en afvoertroepen) die de andere week 
verlof hadden. Deze mannen brachten ons dan ongemerkt naar het dichtst 
bijzijnde station en keerden dan weer terug naar de kazerne. De wachtcomman-
danten, die op de hoogte waren van deze illegale uittochten, hadden steeds net 
bij het passeren van de poort een briefje laten vallen en hadden geen wagen 
zien uitrijden. De slagboom had per ongeluk even open gestaan. We wisten ook 
dat de gehate MP, niet eerder dan vier uur op de stations verschenen. Thuisge-
komen, (meestal in burger, omdat ik niet zo gek was op het uniform.) Natuurlijk 
moest ik steeds de verhalen vertellen, wat ik had meegemaakt en zo. Vooral dat 
” en zo “ hield ik vaak voor me zelf. Niet omdat het niet interessant was, maar 
men dacht al snel dat ik niet beleefd genoeg was tegen mijn meerderen. We 
waren toch altijd beleefd tegen die mannen.  
Direct na ik thuis kwam zag ik op de kapstok het blauwgrijze jasje met een lange 
gele sjaal. Ik was blij, want Corrie was er nog. Zonder erg was ik toch een beetje 
verkikkerd op haar geworden. Het was zelfs zo dat ik stiekem met de schaar een 
paar franje stukjes van haar sjaal knipte en in m’n portemonnee stopte. Ik had 
nu altijd iets van haar bij me. Wat en of ze iets voor mij voelde wist ik nog niet. 
Maar wel had ik gehoord dat er wel ‘ns vriendjes aan de overkant stonden te 
wachten, tot ze naar buiten kwam. Ze kwam altijd te voet vanaf Zwijndrecht, wat 
een fikse afstand was. Later kwam ze op de fiets, maar toen was ik al uit dienst. 
De laatste fase van de diensttijd werd doorgebracht in Schaarsbergen. Een 
gloednieuwe en heel grote kazerne. Het geheel bestond uit vijf op flatgebouwen 
lijkende gebouwen, die bestemd waren voor de soldaten en enkele burgers die 
belast waren met het onderhoud. Verder waren er aparte verblijven voor de staf 
en een gebouw, waarin, de keuken, de eetzaal en naar ik meen ook een recrea-
tieruimte. Verder ruimte voor de wachtcommandanten, waarachter ook de cellen 
waren geplant voor mannen met verzwaard arrest. Dit laatste deel van de bouw 
was nog niet klaar toen we naar deze kazerne werden overgebracht. Met dit 
laatste feit had ik veel geluk. Vanuit Nunspeet had ik nog iets tegoed. Ik had 
door een klein akkefietje voor de zoveelste keer veertien dagen licht arrest 
gekregen. Het totale aantal strafdagen was te groot voor vervolg. (Mijn knipkaart 
was vol) Omdat er in Nunspeet geen tijd meer was om die veertien dagen vol te 
maken, was men zo ” vriendelijk” Om dit om te zetten in tien dag verzwaard. Dit 
betekende: Na het normale dienst program in de cel. Men was echter vergeten 
dat de cellen nog in aanbouw waren en ik kreeg uit nood nu een lege kamer, 
waarin spullen stonden zoals zwarte lesborden en ander materiaal. Om van het 
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toilet gebruik te kunnen maken kreeg ik ook de sleutel van die kamer. Om nog 
meer trammelant te voorkomen heb ik daarvan geen misbruik gemaakt. De tijd 
bracht ik door met tekeningen en berekeningen maken op dat bord. Na deze 
periode van (niet geheel eenzame opsluiting) ging het dagelijkse program weer 
gewoon door. We werden nu vertrouwd gemaakt met ons geweer, zoals de 
dienstdoend korporaal ons voorhield. Het geweer zo zei hij is jullie grootste 
vriend. Hij ging ons aantonen wat de functie was van de bevestigingspunten op 
de loop van ons geweer. Hij deelde daarom aan ieder een bajonet uit die aan de 
loop kon worden geklikt. Deze bajonet diende om de vijand op korte afstand 
buiten gevecht te stellen, door hem met een forse stoot in de borst te stoten. De 
korporaal vertelde dit met zo’n fanatiek smoelwerk, dat ik me op dat moment 
voornam dit nooit in praktijk te brengen. Er was bij deze oefening een soort 
strooien pop op een lattenframe neergezet die we om beurten moesten steken 
zoals hij had uitgelegd. Hij riep dan: ”STEEK, LANGE STEEK EN DRAAIEN. ” 
Gelukkig hebben we deze oefening maar twee keer hoeven doen. Want ik vond 
dit afgrijselijk. Nog niet eens de handeling, maar wel het wellustige porum van 
de instructeur. Onderweg naar de eetzaal ’s avonds zag ik mijn naam voor de 
zoveelste keer op het bord staan onder het hoofd OP RAPPORT morgen 9. 00 
uur. Ik viel dus weer in de prijzen en begon te piekeren waarvan dit nu weer kon 
zijn.  
 
Erg druk maakte ik me niet, temeer daar we over vijf weken zouden afzwaaien. 
(Dat werd genoemd, nog drie meter brood.) Was het van de MP, of te laat in of 
uit het nest, niet salueren tegen een halfwas officier of iets met de kleding. Ik 
wist het werkelijk niet, maar dacht ik, hij zal het mij wel vertellen. Ik klopte op de 
deur…. . Ja, binnen…Sprong model in de houding en meldde me zoals me was 
geleerd met de hand aan de baret met…. ”Soldaat die en die meld zich kapi-
tein”Zo zegt de man achter zijn bureau, “Hoe vaak heb ik je nu al hier gezien “ Ik 
weet het niet kapitein…. Nou ik weet het wel en KOM HIER snauwde hij. Aan 
welk vergrijp ik deze uitnodiging te danken had wist ik nog steeds niet. Ik liep op 
zijn aanwijzen tot achter z’n bureau. Toen vroeg hij wanneer mijn eerst volgend 
verlof weekend was. Direct vermoedde ik dat hij de dagen licht arrest, die onge-
twijfeld gingen volgen, zo zou kiezen dat hij me wilde beletten op verlof te gaan. 
Op zijn vraag wanneer enz. antwoordde ik dat niet te weten. Omdat voor hem dit 
plannetje dreigde te mislukken, zag ik hem heel kwaad worden en hij schreeuw-
de: ”Weet je dat niet ??” Het was natuurlijk gelogen, want als één ding wordt 
onthouden, dan is het wel verlof. Nee, kapitein ik weet het werkelijk niet want ik 
ga meestal niet naar huis, omdat ik dan het hele weekend op bed lig vanwege 
het andere klimaat en door mijn bronchitis. Ik vind het hier prettiger in dit mooie 
Gelderland. SLIJM, SLIJM. Dan doe ik het anders sprak hij nu. Hij was door dit 
verhaal wat bekoeld en haalde een lijst uit z’n bureaula en pakte een pen. Hij 
wees op een lijst van soldaten, die werden voorgedragen om korporaal te wor-
den, zocht mijn naam en kraste die naam met woeste hand door. Het enige wat 
hij nog kon zeggen was INGERUKT.  
Model verliet ik met een glimlach zijn kantoor. Waarvoor ik op rapport moest zou 
ik nooit weten. Een korporaal minder zal niet al te veel schade aan het Neder-
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landse leger hebben toegebracht. Ook was ik blij niet bij die andere korporaals 
te moeten zitten en dan zeker verhalen aanhoren hoe ze die slappe burgers 
weer hadden afgeknepen. Na het eerste licht arrest (een paar maanden gele-
den) was ik er achter gekomen dat als ik me bij de wachtcommandant zou 
melden dat ik in het studielokaal verbleef, ik me niet behoefde te melden. Dank-
baar heb ik hiervan gebruik gemaakt en ik besloot om een cursus PBNA 
“tekenaar constructeur “ te starten. Overigens studeerde ik ook wanneer ik geen 
licht arrest had. 
De tijd zat er op. afscheid van onze maatjes van het peloton, plunjezak inleveren 
en omkleden in burger kloffie. Nog even heb ik getwijfeld om m’n oude fiets 
cadeau te doen aan de compagniescommandant, maar dat leek me toch iets te 
link. We werden met de vertrouwde vrachtwagens en het laatste militaire trein-
kaartje naar het station gebracht. In Arnhem moest ik overstappen en ik zwaaide 
naar de anderen die naar Delft en Amsterdam gingen. Mijn trein stond op perron 
drie, uit te puffen en water in te nemen. Nog lang niet alle trajecten waren al 
geëlektrificeerd en de meeste treinen waren diesels. Arnhem… Gorinchem…. 
Dordrecht was voorlopig nog een stoomtrein. Je kon er wel heerlijk in slapen. 
Verslapen kon niet want Dordrecht was eindpunt en dat liet de conducteur 
duidelijk horen. Thuisgekomen kon er niets meer kapot, want Corrie was er ook. 
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 7 Een leerling tekenaar die niet weg mocht  
  
 
Nog geen twee weken na het afzwaaien fietste ik wat rond in mijn geboortestad 
Dordrecht. Het was prachtig weer en de lente zette alles in bloei. Ik reed langs 
een insteekhaven van de Oude Maas, over de ‘sGravendeelse dijk. In de verte 
zag ik aan de kade een in aanbouw zijnd stalen brugdeel op pontons liggen. Mijn 
nieuwsgierigheid was gewekt en ineens …. ik wist het. Dat wil ik ook. Het teke-
nen en misschien later het ontwerpen en berekening van staalconstructies. Er 
waren in de oorlog in Nederland veel bruggen vernield. Met bewondering keek ik 
naar dit tonnen wegende bouwwerk, dat eenvoudig werd gedragen door de 
pontons in het water. Al eerder had ik in vakbladen gelezen, hoe zo’n gevaarte 
op de peilers kon worden geplaatst. De brugdelen werden zodanig gebouwd dat 
de oplegpunten slechts 10 tot 15 cm boven de draagpunten van de peilers 
uitkwamen. Bij de plaatsing van de brug werd dan het geheel ingevaren en met 
grote precisie werd het deel neergelaten door het afnemend tij, of door het laten 
volstromen van de pontons. Er kwam dus geen kraan aan te pas. Ongeveer een 
half uur later keerde ik terug op weg naar huis. Ik reed voorbij de fabriek waar dit 
allemaal werd gemaakt. Het was inmiddels na sluitingstijd. Ik passeerde ook het 
kantoor en de tekenkamer. Alleen één kantoorraam was nog niet donker. Er was 
dus nog iemand aanwezig. Ik vervolgde mijn tocht en was van plan binnenkort 
een sollicitatiebrief te sturen, waarin ik m’n interesse kenbaar zou maken. Of het 
kwam door de diensttijd die achter me lag of door een andere vorm van doorzet-
ten, maar ik keerde om en zette mijn fiets tegen het kantoor en liep brutaalweg 
naar binnen. Links in de ruime hal was een luikje met glas, waarachter een niet 
meer zo jonge receptioniste zat. Toen ze me zag ging het luikje omhoog en 
vroeg voor wie ik kwam. Ze was enigszins verbaasd omdat het al zo laat was. Ik 
antwoordde dat ik kwam voor sollicitatie, als tekenaar. Heeft u een afspraak was 
nu de vraag, waarop ik nee zei en voor ik een verontschuldiging kon zeggen was 
het luikje weer dicht en ze pakte de telefoon. Het luikje ging weer omhoog en ze 
vroeg toen: ”Voor staalconstructie of machinebouw?“ 
 
Nu stond ik aan een keus voor mijn verdere carrière. De brug die ik zonet had 
gezien nog in het geheugen antwoordde ik nu: ”Staalconstructie “. Weer ging het 
luik omlaag en daarna weer omhoog. Gaat u zitten de ingenieur zal u zo ontvan-
gen. Ik voelde me ineens nog belangrijker dan de Compiescommandant. 
Ineens ging de deur open waarop ik DIRECTEUR had gelezen. (Toch de goede 
tijd gekozen). Een man van middelbare leeftijd gekleed in een licht tweedpak, 
kwam op me af en stelde zich voor als “van Aardenne“. 
Dit was in Dordrecht een belangrijke naam. (dokter van Aardenne, lid van de 
Gemeenteraad en bekend uit de VVD kring). 
Komt u binnen, sprak hij vriendelijk. Enig excuus is wel op zijn plaats zei ik, dat 
ik zo binnenviel. Toen vertelde ik hem dat ik met bewondering had gekeken naar 
het brugdeel aan de waterkant en dat het meewerken aan zo’n project me 
geweldig leek.  
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Hij vroeg naar m’n opleiding en praktijkervaring. De zelfstudie samen met een 
fulltimebaan sprak hem wel aan. Hij dacht een ogenblik na terwijl er door de 
receptioniste koffie werd gebracht. Tot mijn grote verbazing reageerde hij direct 
positief door te zeggen dat ik onder één voorwaarde op tekenkamer kon komen. 
De voorwaarde was zo sprak hij: ik wil dat je eerst mijn fabriek leert kennen, 
door te werken: ”Een maand als afschrijver, één maand samenbouw binnen en 
één maand montage waterkant. En dan kan je in augustus proberen op de 
tekenkamer. ” Met een kop vol blijheid fietste ik naar huis. Ik heb een baan, zei ik 
en ik kan maandag beginnen. Dit was natuurlijk goed nieuws. 
De maandag was aangebroken en vol spanning ging ik weer richting ‘sGraven-
deelsedijk. Nu was het niet de ingang van het kantoor, maar die van de enkele 
meters lager gelegen fabriekshallen. Bij de heer van Dijk moest ik me melden. 
Na gevraagd te hebben kwam ik in een houten “bazenkantoor “ terecht en daar 
zat een man in stofjas achter z’n bureau. Hij begroette me vriendelijk en vroeg 
toen wanneer ik had gesolliciteerd, omdat hij er door de personeelschef altijd 
werd bijgeroepen. Ik vertelde hem het hele verhaal, dat ik bij de heer van Aar-
denne was geweest en dat het toen al na sluitingstijd was. Ook de plannen voor 
de tekenkamer deed ik uit de doeken en van drie maal één maand in de fabriek. 
Aha, sprak hij, dat heb je slim gespeeld. Goed dan ben je dus ingedeeld in de 
groep afschrijvers en ik zal je zo dadelijk aan je collega’s voostellen. We spraken 
nog over m’n ervaring bij Blaquiere op Zwijndrecht, die hij toevallig bleek te 
kennen. Een kleine rondleiding stond nu op het program en ik kreeg een  
aantal penningen (nr 23). Deze waren bestemd om het nodige gereedschap uit 
het magazijn te lenen. 
Bij de collega’s aangekomen werd ik succes gewenst door de baas. De flink wat 
oudere mannen waren bezig, met het op de afschrijftafel takelen van een zware 
balk. Later wist ik dat dit bijvoorbeeld een reeds op juiste lengte gezaagde HEA 
320 betrof. Op een tweede tafel lagen een stapel uitgevouwen tekeningen. Op 
de tekening stonden de gaten voor de klinknagels of bouten duidelijk aangege-
ven, De bedoeling was om op de balk aan te geven waar de boorder de gaten 
moest boren. Dit werd met een stalen rolmaat gemeten en aangegeven met een 
kraspen en daarna werd met een centerpunt en een hamer het hart van het te 
boren gat ingeslagen. Vóór het aangeven met de kraspen (afschrijver werd 
daarom ook wel krasseur genoemd) werd op een strook papier een optelling 
gemaakt van de tussenmaten, die op tekening stonden. De subtotalen werden 
nu dus gebruikt om af te lezen op de rolmaat en af te tekenen op de balk. Dit 
was tevens een controle, omdat het totaal van de telling moest kloppen met de 
tekening. Deze tekeningen zou ik dus later ook gaan maken, was ik me bewust. 
Waaraan ik toen ging werken waren delen voor de spoorbrug bij Moerdijk. Deze 
brug was in 1944 door oorlogsgeweld verwoest. Veel bruggen in Nederland 
vernield door bombardementen of door ze eenvoudig op te blazen. De vijand 
bombardeerde de bruggen om de opmars van de geallieerden te stoppen. Het 
opblazen was meestal het werk van de geallieerden om de vijand in te sluiten. 
M’n twee collega’s waren vriendelijke kerels die niet erg snel, maar wel heel 
precies te werk gingen. Ze legden me uit, dat als zij een fout zouden maken, dat 
dit grote consequenties zou hebben tot aan de montage buiten. Het eventueel 
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fout geboorde gat was altijd hun schuld. De juiste positie van het gat moest dan 
zo mogelijk op montage worden geboord. In het ergste geval moesten er pas 
geslagen klinknagels worden gesloopt en de balk moest dan terug naar de 
fabriek. Dus zei m’n maat Cor altijd: ”Denk er aan als je afschrijft, moet het in 
één keer goed. ” Een beetje vermaak was er een enkele keer als één van de 
mannen (Cor of Gerrit) een fout in de tekening hadden gevonden. (bijv. via die 
optelstrookjes). Er werd dan eerst drie keer door beiden gekeken of het inder-
daad een fout was en sloegen dan pas alarm bij de baas. Het viel me op dat dit 
nooit gebeurde in het laatste uur van de werkdag, omdat ze bang waren dat het 
een latertje zou worden.  
Eerst moest immers de baas zich overtuigen, omdat die niet voor gek zou staan 
tegenover een broekie van de tekenkamer. En dan moest uiteraard ook de 
tekenaar worden opgeroepen die, ook nog eens keek of de krasseurs zich niet 
hadden vergist. Kortom, dit ging al snel één of twee uur duren eer men het eens 
was en wat te doen. Vaak werd dan de balk van tafel getakeld en terzijde gelegd 
in afwachting van de uitslag van de tekenkamer. Geheel los van dit gedoe 
proefde ik op dit bedrijf een duidelijke vorm van standsverschil. 
Zo waren er, begreep ik later bijvoorbeeld, niet minder dan vier soorten koffie. 
Hier word niet zo zeer het koffiemerk bedoeld, als wel de manier van drinken en 
opdienen.  
Ten eerste de directeur, kreeg de koffie van z’n secretaresse. (Ik mag me ver-
heugen dat dit de eerste koffie was die ik ook kreeg). 
Tweede categorie waren de kantoren, (administratie, tekenkamers en typeka-
mer), die koffie dronken uit een kop en schotel, geschonken uit een grote kan 
door de koffiejuffrouw. 
Derde “Klas” waren de fabrieksbazen en magazijnen, die koffie dronken uit een 
koffieautomaat met veel dienstjaren.  
Ten slotte de arbeiders die zelf van huis een meestal blauwe emaille kruik 
meebrachten met thee of koffie. En het was niet alleen de koffie, maar ook het 
overdreven grote respect voor een tekenaartje, terwijl mensen in een blauwe 
overall vaak minstens zoveel ervaring of meer vakkennis hebben. Duidelijk dat 
het niet alleen “witte boorden” zijn die “beter” “zouden zijn. Verder had ik het op 
deze afdeling afschrijvers goed naar m’n zin. Bovendien veel geleerd vooral op 
het gebied van nauwkeurigheid en controle. Een maand is echter weinig en ik 
nam afscheid van Cor en Gerrit en werd door baas van Dijk naar zijn collega 
baas Verschoor gebracht. De heer Verschoor was wat ouder dan baas van Dijk. 
Hij wenste me veel succes en ik begreep dat hij van mijn tekenkamerplannen 
wist en dat ik ook een ervaren smid was geworden, zo grapte hij. Smeden doen 
we hier niet meer zei hij, maar gieten is nog niet zo lang geleden gestopt. Trots 
vertelde hij dat er weinig Nederlanders zijn die nog nooit Op Penn en Bauduin 
hebben getrapt. Hij bedoelde hiermee de door P en B gegoten deksels van bijna 
alle straatputten in Nederland. In deze periode ging ik zo goed mogelijk door met 
de schriftelijke cursus PBNA, die ik in diensttijd was gestart. Een nadeel was wel 
dat ik in deze cursus geen grote tijdsdruk had. Bij PBNA mocht men namelijk 
zelf het leertempo bepalen. Wel mooi, maar dit vereist wel extra discipline. Er 
was namelijk ook nog een Corrie die steeds duidelijker in beeld kwam. 
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Toen ik (nog in dienst) maar net binnen was, toen ik verlof had, hoorde ik dat 
Corrie weg zou gaan. Juist nu, vond ik dit helemaal niet leuk, omdat ik steeds 
meer om dit lieve meisje ging geven. 
Ik was vast van plan om haar niet los te laten, ook al had ze andere vriendjes, 
die haar zelfs van haar werk bij ons stonden op te wachten. Ik verzon allerlei 
smoezen om haar weer te zien, nadat ze bij ons was weggegaan. Haar moeder 
vond dat ze beter in een kartonnage ging werken omdat ze dan meer kon ver-
dienen. Er waren nog zegeltjes van ziektewet die naar haar toe moesten. Dit 
was uiteraard de taak, die ik voor m’n rekening zou nemen. Op de fiets ging ik 
naar Zwijndrecht en belde aan de voordeur, terwijl iedereen altijd achterom liep. 
Ze deed zelf de deur open en gaf haar de zegeltjes om nog op haar ziekenfonds 
of ziektewetpapieren moest plakken. De zegeltjes interesseerde me helemaal 
niets. Het ging er mij om een afspraakje te maken. Na een paar minuten hadden 
we voor komende zaterdag afgesproken in Dordrecht en ze kwam inderdaad. 
Een beetje verlegen liepen we wat heen en weer op de Voorstraat. We haalden 
bij de HEMA Engelse drop omdat ik wist dat ze daar gek op was. Nadat ik nog 
met een andere smoes op Zwijndrecht was geweest, vroeg ik haar of ze mee 
wilde naar een voorstelling van een amateurtoneelclub, waar Herman lid van 
was. Ze stemde toe en eind april, op Koninginnedag was het verkering te noe-
men. We mochten van haar moeder lang niet alles, want er was bij haar thuis 
altijd veel werk te doen. Het was een enorm groot gezin, met niet minder dan 17 
kinderen. Corrie was nr. 12 en had net als de anderen allemaal een taak. Ze zal 
ongeveer 11 of twaalf jaar zijn geweest toen ze al de grote pannen moest tillen 
die voor dat minileger nodig waren. Ook de slaapverdieping, de met gordijnen 
afgeschermde jongens en meisjesafdeling, vroeg de nodige aandacht. Haar 
ouders sliepen beneden in de bedstee. (Een brede kast met een in die kast 
passende matras en twee deuren), was in die tijd heel normaal, vooral in dorpen 
zoals zwijndrecht toen nog was. Zo was het op maandagavond standaard sok-
ken stoppen en kleding herstellen. Geen tijd voor vrijers dus. Zondagavond ging 
de grote ketel met wasgoed op een drie pits petroleumstel. De volgende dag 
was het wasdag en moeder de Graaf (zoals ze werd genoemd) hield het heel 
vroeg in de ochtend in bed niet uit en ze stond op en riep ook haar dochters die 
moesten meehelpen en ongeacht het vroege uur, uit hun bed.  
Het was daarna volop bedrijvigheid met stampen, wringen, spoelen en ophan-
gen van de was. Voor dit laatste had ze meer meters waslijn nodig dan vier 
huizen breed waren. Als we dan toch een keer weg mochten werden we altijd 
door haar nageroepen met de waarschuwing: ”Oppassen hoor” Waarvoor op-
passen wisten we zogenaamd niet ?? Ze bedoelde denk ik, bij het oversteken. 
Mama vond het overigens heel leuk dat haar naamgenoot Corrie door mij in haar 
omgeving was gebleven. Die twee konden uitstekend met elkaar overweg en 
later zou de ene Corrie de andere Corrie weer oma maken. 
Intussen was ik bij Penn en Bauduin samenbouwer geworden. Dit hield in dat er 
door de zg. sjouwers een hoeveelheid hoekstalen, strips en balkjes werden 
afgeleverd op de plek waar ik vanaf de tekeningen een staalconstructie mocht 
samen bouwen. De aparte groep sjouwers hadden niet zo veel fysiek te sjou-
wen, want alles ging met de bovenloopkranen. Het kwam wel voor dat ze met 
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twee man een saffie stonden te roken, omdat ze niet verder konden. Er moesten 
dan bijvoorbeeld een paar lichte houten planken naar een andere plaats terwijl 
de kranen bezet waren. Op de afzonderlijke delen waren door mijn vorige colle-
ga (krasseur) een nummer ingeslagen. Dit waren de pos nrs. die ook op de 
tekening voorkwamen. Het product zou een giek van een havenkraan zijn. Door 
eerst het materiaal te sorteren, werd e. e. a. wat duidelijker en ik begon met 
zogenaamde hechtlasjes wat orde te scheppen door vlak voor vlak te verwerken 
vanaf de tekening. Het was de bedoeling dat als de samenbouw gereed was het 
geheel werd afgelast door een echte lasser. Toen de ene kant in elkaar was 
gezet wilde ik het geheel op z’n kop draaien met behulp van de bovenloopkraan. 
Toen de baas toevallig langskwam en zag het gevaarte (voor zover gereed) in 
de kraan hangen, kreeg ik een gratis grote mond, omdat ik dit nooit had mogen 
doen. Het zijn maar hechtlasjes zei hij en voor het zelfde geld valt de hele giek in 
duigen. Ja, maar het zijn sterke hechtlasjes zei ik en hij liep lachend weg. Het 
samenbouwen beviel me heel goed. Het had wel iets van het vroegere meccano 
en de baas had me gevraagd om nog een maandje te blijven, omdat er nog 
voldoende van deze klussen lagen te wachten. Er zou een hulpje bijkomen. Het 
hield wel in dat de besproken één maand buitenmontage kwam te vervallen. Tot 
augustus bleef ik dus in de fabriek en daarna was de tijd aangebroken, om op de 
tekenkamer te beginnen.  
 
Militaire dienst meegerekend was dit de derde keer dat ik onderaan de ladder 
ging beginnen. De zondag was ik wat nerveus omdat ik de volgende dag terecht 
zou komen tussen ervaren tekenaars en constructeurs, waarvoor ik best respect 
had en waarvan ik enkelen al een enkele keer had ontmoet bij de afschrijvers. 
Passers, linialen, trekpennen, tubetjes Oost Indische inkt en andere spulletjes, 
die ik dacht nodig te hebben gingen in een oude leren tas. Melden moest ik me 
bij de chef van de tekenkamer, de heer de Korte. Een enigszins zenuwachtige 
man, die me na een kort welkoms gesprekje ging voorstellen aan de andere 
mensen, waarvan enkelen een beige stofjas droegen en allemaal wat ouder 
waren. Eén man in zo’n stofjas werd bewust overgeslagen. Ik zag dat de chef 
hem hierbij een knipoog gaf. Iedereen werkte achter een tekenbord van één bij 
anderhalve meter groot. Op bijna alle borden was een zogenaamde tekenma-
chine gemonteerd. Dit is een met de hand te bewegen apparaat, waaraan twee 
linialen zijn bevestigd, die altijd in de horizontale en de andere in de verticale 
stand blijven en over het hele bord kunnen bewegen. Twee borden hadden geen 
tekenmachine maar alleen een lange lat die van boven naar onder kon worden 
bewogen. Eén van die borden was, zo dacht ik al voor mij bestemd. Bij dit bord 
behoorde wel een driehoek, die in een bepaalde hoek verstelbaar was. De chef 
wees me mijn plaats en toonde me ook waar dik papier op een rol zat. Dit papier 
heb je later nodig voor ” ware groottes” zo sprak hij. Je begint met het inwerken 
op het zogenaamde rijstpapier en dat vind je in de lade.  
Nu zal ik je voorstellen aan meneer van Sluis, die je verder zal begeleiden. Veel 
succes wenste hij nog en nam plaats achter zijn bureau. De heer van Sluis was 
heel vriendelijk en hij had al één en ander over mij gehoord. Hij doelde o. a. op 
het omdraaien van de giek met de sterke hechtlasjes. Hij liet me, om maar direct 
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te starten een vel rijstpapier halen en droeg me op om dit strak met punaises op 
het bord te bevestigen. Hij liep vervolgens met mij naar een kast, trok een lade 
open en gaf me hieruit twee stiftenhouders enkele stiften in diverse hardheden 
en een dubbele vlakgom. Bij de gom (ook wel stuf genoemd) lachte hij quasi 
gemeen en zei: “dit hoor je niet vaak te gebruiken “ en hij vervolgde: 
“…zo, Leo, je moet maar beginnen met het uitproberen van de verschillende 
hardheden van de stiften en zie maar welke je het liefst gaat gebruiken. Oefen 
ook met de hardere stift, bijvoorbeeld 6 H. Deze stift wordt meestal gebruikt voor 
de dunne lijnen in je tekening, bijvoorbeeld de maatlijnen. Pas op dat je met die 
harde stift niet je papier in tweeën snijd. Dus ga maar oefenen en zet verticale 
en horizontale lijnen waar je wil, dan kom ik morgenochtend kijken…” 
 
Dit werd dus een volle dag de lijn trekken, wat ik eerst wel wat overdreven vond, 
maar later begreep ik toch het nut van deze oefening. Op de avondschool, waar 
ook vaktekenen werd gegeven hadden we dit nooit geoefend. Nadat de heer van 
Sluis de volgende morgen zijn stofjas had aangetrokken, maakte hij aanstalten 
om met zijn werk te beginnen. Hij liep met enkele papieren naar een collega en 
pleegde overleg over een bepaald probleem, waar hij mee zat. Die tijd zat ik wat 
ongelukkig te wachten, omdat hij zou komen kijken. Hiermee wilde ik voor de 
chef en andere collega’s beslist niet de indruk wekken dat ik niet verder kon of 
niet verder wilde. Ik besloot dus om verder te gaan met m’n lijnenspel. Er was 
tenslotte nog ruimte genoeg op het papier. Op het moment dat ik dacht dat hij 
naar mij onderweg ging, was het tijd voor koffie. De koffie werd geschonken en 
rondgebracht door je koffiejuffrouw, die alle dagen weer een ander verhaal had 
en dit nodig bij ons uitgebreid vertelde. De tekenaars groepten wat bij elkaar en 
hadden ook allemaal hun gemak genomen voor zover dit ging op de krukken die 
achter de borden stonden. Nadat ieder na de koffie weer zijn werkplek opzocht 
werd het opnieuw rustig en begon de chef aan z’n rondje langs de borden. Ook 
bij mij kwam hij kijken en vroeg niets en sprak alleen met een koele glimlach: 
”Oké “ en liep verder. Zijn gedachte was niet zo moeilijk te raden. Dit is Wim z’n 
pakkie-an. De heer van Sluis heette Wim, maar dat was slechts voor intimi. En 
daar kwam hij dan eindelijk. Het leek alsof hij dacht, als ik verder niets te doen 
heb ga ik ‘ns bij Leo kijken. Kijk ‘ns aan, zei hij. En een beetje gewend aan je 
potlood ? Er werd zacht gegrinnikt in de omtrek. Wat gaan we nu doen vroeg hij 
toen oratorisch. Ik gaf dus geen antwoord, omdat ik zeker wist dat hij dat zou 
gaan vertellen. Je gaat nu leren schrijven. Wat nu? Zit ik in de tweede klas van 
de lagere school of is dit niet serieus. Het was serieus omdat het in blokletters 
schrijven op een tekening andere koek was. Een hele dag ging ik aan de gang 
en oefende met de trekpen en Oost Indische inkt (Die ik zelf had meegebracht). 
Na uren ging het ergens op lijken, maar was nog lang niet te vergelijken met wat 
mijn collega’s met gemak op papier zetten. Na een aantal niet zo interessante 
dagen, keek ik met verlangen uit naar een prettiger opdracht.  
En tot mijn verbazing>> Die kwam.  
Van Sluis stond ineens achter me en zei: “Het gaat iets beter, maar dat komt 
later. ” 
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“…we gaan nu iets heel anders doen. Het is mooi weer, dus pak je bloknoot en 
ga buiten met de hand iets op papier zetten, wat je daarna binnen kan uitwer-
ken…” 
Deze opdracht sprak me wel aan en ik zocht de buitenlucht en koos een bijna 
afgebouwde spoorbrug, waaraan ik zelf nog de gaten had afgetekend. Het 
schetsen van het geheel was niet simpel omdat ik ook de grootte van de diago-
nalen wilde inschatten. Bij het uitwerken zou ik die gegevens nodig hebben. 
Natuurlijk kreeg ik al schetsende de nodige commentaren naar mijn hoofd. Men 
riep zoal: “Is dat voor de krant, of zo?” Of “ Ga je de brug zelf namaken “ Nadat 
de meeste gegevens op papier stonden keerde ik terug naar de tekenkamer en 
morgen zou ik op een nieuw tekenvel voor het eerst een constructie op papier 
zetten. “Een nieuw project “hoorde ik plotseling één van mijn collega’s achter 
mijn rug zeggen. Die collega’s begon ik al een beetje te kennen. Zo was mijn 
linker buurman een knul met veel humor. Je wist ook nooit wat je van z’n vele 
opmerkingen moest geloven of niet. Er was iemand die uit Gorinchem kwam en 
liet dan zien dat hij met de motor was. Hij draaide dan zijn kruk in de hoogste 
stand, ging er met voorover gebogen lijf opzitten en zei daarbij: “Ben op’t ijzer “ 
Weer een ander had de gewoonte om van tijd tot tijd zijn salaris te verloten. Hij 
verkocht dan loten voor tien gulden per stuk en had zodoende buiten een geluk-
kige winnaar zelf zo’n 30% meer salaris. Over salaris gesproken: Sinds het 
werken in de fabriek voor mij over was, had ik op tekenkamer een paar tientjes 
per maand minder. Dit had zo vertelde men dat ik in de fabriek werd betaald 
volgens de CAO, terwijl ik op tekenkamer geheel onderaan was begonnen. 
Op een maandagochtend kwam van Sluis als eerste naar mij (Hij begeleidde 
inmiddels nog een leerling tekenaar die na mij gekomen was). Ik was er toen 
ongeveer twee maanden. Zo Leo, zei hij. Einde inwerktijd, We gaan naar je 
eerste opdracht. Je hebt wel gezien dat we bezig zijn met de stormvloedkering 
bestemd voor Krimpen aan de IJssel. Jij gaat de windverbanden tekenen, die 
tussen de twee bogen is ontworpen. Je zal werken in nauw overleg met de heer 
Tomassen, die de bogen onder handen heeft. Verder heb je nauw contact met 
Joop van Zanten, die de “ware groottes van de schetsplaten maakt “ Dus je 
wendt je voor vragen niet meer tot mij, maar tot één van die twee. Na de instruc-
tie van de heer Tomassen kreeg ik wel vier of vijf tekeningen mee, die mijn 
bureau direct een belangrijker aanzien gaven. Nu haalde ik voor het eerst een 
voorbedrukt tekenvel, formaat A0 uit de ladekast. Achter mijn bureau piekerde ik 
over de schaal die ik ging gebruiken. De andere relevante tekeningen waren 
allemaal 1: 20. Hiervan ging ik dus uit en schetste de vakken waarin de verban-
den moesten worden weergegeven en ruimte voor de zijaanzichten op mijn 
bloknoot. Veel staven werden in twee aanzichten getekend en hiermee moest 
rekening worden gehouden in verband met de ruimte op het papier. Vele dagen 
later was ik naar mijn mening geheel klaar met de tekening, inclusief de stuklijs-
ten, boutenlijsten, nagellijsten en verzendstaten. Alles was met uitleg van de 
heer Tomassen tot stand gekomen. Nadat ik MIJN tekening grondig had gecon-
troleerd ging ik naar de heer Tomassen om te melden dat ik klaar was. “Mooi”, 
zei hij. Ga dan maar naar de heer van Sluis. 
En zo kwam ik met de melding gereed bij van Sluis en verzocht hem te komen 



. 73 

kijken. Dat deed hij niet en verzocht me de tekening nog ‘ns nauwkeurig te 
controleren, dan zou hij morgen komen kijken. Wat ik sterk vermoedde was dat 
hij mijn tekening al lang had bekeken nadat ik op weg was naar huis en hij nog 
even bleef. Maar de volgende ochtend riep hij me en stelde de zeer overbodige 
vraag of ik wel ‘ns een lichtdruk had gemaakt. Deze vraag kon niet serieus zijn 
bedoeld omdat ik al meters hoge stapels afdrukken had gemaakt. Dit was name-
lijk ook een taak van de jongste tekenaar. Hij wilde nu dat ik van mijn tekening 
één afdruk ging maken en deze dan standaard zou vouwen. Vouw dan de 
tekening open en knip deze precies op de vouwlijnen, zodat er 16 velletjes 
formaat A4 ontstaan. Dan ga je achter je bureau zitten en je kijkt of de cirkels 
rondom de posnummers, de pijltjes en de opschriften correct zijn en goed lees-
baar. Het stempel rechts onderaan volledig ingevuld, waarbij de naam van de 
tekenaar alleen wordt aangegeven met alleen zijn initialen. En vergeet de datum 
nog even voordat de tekening helemaal klaar is. De laatste opmerking was niet 
zo prettig om te horen, maar het leven van een tekenaar gaat niet over rozen. 
(werd vaak gezegd in mijn directe omgeving.) Het einde van de voor mij eerste 
tekening naderde en ik liep hopelijk voor de laatste keer naar van Sluis. Alles nu 
Oké sprak ik vol vertrouwen, inmiddels wetende dat hij de tekening ook meerde-
re keren had bekeken.  
Goed zei hij toen en voegde er lachend aan toe: “Iedere fout een koek ?“  
Er werden met verjaardagen gevulde koeken getrakteerd die in de kantine te 
koop waren voor tien cent per stuk. En met het zelfde gezicht…. of nog even 
nakijken? En weer zwichtte ik voor deze patstelling. Bewust wachtte ik tot de 
volgende morgen en ik liep richting van Sluis. Hij wachtte mijn melding niet af en 
zei: “Je weet het wel, 2 voor de fabriek, 4 voor Rijkswaterstaat, 2 voor de mon-
tage, één voor het archief en houd er zelf ook maar één, dat maakt dus tien 
afdrukken met lijsten.” 
Bij de laatste “voor me zelf” keek hij wat plagend terwijl hij zei: “Je weet maar 
Nooit”. 
Ondanks dat ik flink was aangepakt door vooral van Sluis was ik hem achteraf 
dankbaar voor de houding die hij me had aangeleerd. 
Inmiddels was ik een jaar als leerling tekenaar aan de slag. Met de studie die ik 
nog steeds deed via PBNA volgde en waar ik zoveel mogelijk tijd aan besteedde 
ging het goed. Het grappige was, dat wat ik met de lessen leerde, ook op het 
werk aan de orde kwam. Dit was een stimulans om met de studie door te gaan. 
Op zekere dag werd een rekenopdracht op mijn tafel gedeponeerd. En niet door 
van Sluis of de chef, maar door één van de ingenieurs, ir. Mulder, die de grote 
berekeningen in een apart kantoor naast de tekenkamer maakte. Daags ervoor 
heb ik ze zien overleggen. ze keken te vaak mijn richting op om niet te vermoe-
den dat het over mij ging. Mijn vermoeden werd dus bewaarheid. De voor mij 
eervolle opdracht was het berekening van de statische waarden van samenge-
stelde profielen. Voor deze vaktaal even een korte uitleg. Er waren uiteraard nog 
geen computers. en wat ik moest doen was het volgende: Van balken, hoekij-
zers, strippen en kokers zijn de waarden van gewicht en sterkte zo af te lezen in 
de zogenaamde profielenboekjes, die elke constructeur bij zich heeft. Zodra aan 
een balk één of meer strippen worden geklonken, of nog hoekstalen worden 
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toegevoegd, ontstaat een samengesteld profiel. Ik kreeg de formules om nu die 
zelfde waarden te berekenen van deze profielen. Tot mijn geluk kon ik tegen de 
ingenieur melden dat ik deze formules al kende via mijn studie. Naast zo’n 
bijzondere klus, waren ook andere taken voor mijn rekening. Zoals assistentie 
van onze vaste lichtdrukker, die in de kelder zijn werkplek had. Deze man had 
de gewoonte om lange gesprekken te voeren met ieder die het horen wilde of 
niet. Hij had het dan altijd over zijn hobby: Het eenden kooien. Hij beoefende zijn 
werk altijd in de Dordtse Biesbosch. De kooiker, zoals deze mensen worden 
genoemd lokten door een ingenieuze manier samen met zijn hondje de eenden 
in een gangenstelsel dat eindigde in een smalle buis. Hij moest vooral op maan-
dagochtend aan ieder kwijt, hoeveel eenden hij het weekend weer had 
gevangen. De assistentie was daarom vaak op maandag het meest nodig. Het 
opzoeken van tekeningen in het archief hoorde ook tot één van mijn taken. 
Inmiddels had ik steeds moeilijker werk gekregen. Na het maken van een teke-
ning kwam de chef, heer de Korte langs en sprak de “bemoedigende woorden” 
nette tekening, maar wel jammer van het schrift. Het was inderdaad nog een 
probleem om een professionele letter neer te zetten. Met een half jaar was dit 
echter veel verbeterd. Ook foutjes kwamen in het begin ook wel voor. Er werd 
dan gebeld vanaf de montageplek en vóór de telefoon door de chef was opge-
nomen waren het de plagerige collega’s die dan riepen: ”Leo, …waterkant “. Zelf 
moest ik dan naar de montagebaas en kreeg daar te horen, wat volgens hun niet 
klopte. Meestal hadden ze gelijk en moest ik terug op tekenkamer aan de chef 
uitleggen wat er fout was en uiteraard de fout op mijn tekening wijzigen. Maar 
één keer had ik gelijk. Telefoonalarm vlak voor de schaft. Toch ging ik met mijn 
tekening richting waterkant en zag van verre al het probleem. Het pad voor 
voetgangers liep langs het kaarsrechte brugdeel tamelijk krom. Ik pakte een 
stalen plaatje dat ik als schraapstaal gebruikte. Het posnummer (het ingeslagen 
positienummer) schrapte ik bloot en vergeleek dat met de tekening. Ik ontdekte 
dat niet het juiste hoekstaal was vastgeklonken, maar een ander die heel weinig 
in lengte scheelde. En zo was men nog vijf vakken doorgegaan, waardoor de 
strook steeds meer naar buiten kromde. Deze keer kon ik zeggen dat niet ik, 
maar zij een foutje hadden gemaakt. Ook de chef was tevreden. 
Buiten het werk dat ik heel belangrijk vond was er ook nog onze verkering die 
ook de nodige tijd vergde. ’s Avonds of met het weekend was ik regelmatig in 
Zwijndrecht en wilde dan vaak nog even uit met Corrie, want binnen blijven 
betekende altijd werken. Van privacy was geen sprake. Op maandag hoefde en 
mocht ik niet komen, want dat was met alle meiden sokken stoppen. Op zondag 
was ik welkom, er werd dan een borrel geschonken en Pa de Graaf vertelde dan 
vaak verhalen die meestal gingen over zijn werk bij de spoorwegen, afdeling 
brugonderhoud. Het was altijd leuk om hem te horen vertellen, door een anders 
zo stille man. (meestal was moeder de Graaf aan het woord) Hij vertelde een 
keer over de opzichter die hem en zijn collega’s opdracht had gegeven om de 
werkplaats te vegen en zelfs de bankschroeven en het gereedschap te poetsen, 
zodat het er keurig uit zou zien. We krijgen hoog bezoek uit Utrecht zei hij. 
(Utrecht is Directie NS). Mijn a. s. schoonvader vond dit maar overdreven.  
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Toen de dag van het bezoek was aangebroken was Jan de Graaf als enige in de 
werkplaats en er kwam een normaal simpel uitziend persoon de werkplaats 
binnen en liep naar hem toe en zei: ”zo u bent alles aan het netjes maken…”, 
waarop Jan de Graaf zei “ Ja, er komt dalik zo’n piechem uit Utrecht kijken hoe 
het hier gaat.” 
“Nou,” sprak de man, “die piechem dat ben ik….”  
Bij de spoorwegen werden de touwtjes wat strakker aangehaald. Iedere werk-
nemer moest een klein examen doen om wat voor reden dan ook. Nu was mijn 
schoonvader een heel goede werkman, maar nooit verder gekomen dan de 
derde klas op school. Probleem was echter dat hij (ook uit schaamte) heel 
zenuwachtig was als hij iets dergelijks moest ondergaan. De opzichter die dit 
soort examens afnam wist daarvan. Op zekere dag ging de opzichter zonder 
over examen te reppen een praatje maken met de nu rustige Jan de Graaf. Hij 
stelde vragen, zo van: ”jan als dit of dat gebeurt, wat zou jij dan doen ?” Of hij 
vroeg bijvoorbeeld wat voor platen konden worden gelast en of hij vaak het 
elektrisch lassen had gedaan. Na dit amicale gesprek gaf de opzichter Jan een 
hand en zei: ”gefeliciteerd Jan je bent geslaagd”. En zo had hij examen gedaan 
zonder het zelf te weten. Op zondag was het meestal heel gezellig. Er werd dan, 
zoals vermeld, een borrel geschonken en tegen etenstijd werd de lange tafel 
gedekt en werd er gezegd: ”negen van ons eigen en drie van een ander” Dit om 
het aantal borden en zitplaatsen te bepalen. Na het bidden stond moeder de 
Graaf op en viste met één tand van een vork een enorm stuk vlees uit de pan. 
Steeds zat ik te wachten op het moment dat dit stuk vlees terug zou vallen in de 
jus, die daarbij het plafond zou bereiken. Ook na de maaltijd kwam de borrelfles 
op tafel en Pa de Graaf ging steeds sterkere verhalen vertellen. Zo zei hij, in de 
winter in het ijs eerst een gat te hakken alvorens te gaan zwemmen. Ook maak-
te hij met de snijbrander gaten in een stalen plaat van twintig dik. Ik bevestigde 
dit door te zeggen: ”20 millimeter ?”nee zei hij, twintig centimeter. Ik liet dit zo en 
we dronken er nog één. 
Als er gefeest werd in huize de Graaf, dan kon het er ook stevig aan toe gaan. 
Bijvoorbeeld oud en nieuw of voor een andere speciale dag werd er voldoende 
bier ingeslagen. Omdat de vloer van de kamer nogal schuin afliep, rolden de 
lege flesjes naar één hoek en was laat op de avond dat deel van de vloer vol. 
 
In de periode die ik bij P & B werkte, was Corrie de hulp bij tandarts Hupcher, 
van wie z’n vrouw bedlegerig was. Corrie was zeker niet alleen voor het 
schoonmaakwerk, maar meer een uitstekende hulp voor deze vrouw. Als me-
vrouw Huub naar beneden wilde, sleepte Corrie met haar fragiele lijfje haar 
voorzichtig langs de trap naar beneden. Een traplift was nog niet uitgevonden en 
de sterke mannen waren op hun werk. Minstens één keer heb ik voor de gijn 
een brief aan Corrie geschreven en op afspraak neergezet in een plantsoen, 
waar we allebei voorbij kwamen. Toch was het voor Corrie en enkele zussen 
van haar niet altijd prettig om thuis te zijn. Dit was wel de voornaamste reden om 
zo snel mogelijk te willen trouwen. We kenden elkaar met bijna vier jaar al lang 
genoeg, dachten we. Sparen deden we ook, al spaarden we in plaats van geld 
meer in spullen die we als eerste nodig zouden hebben. Onder de goot van de 
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zolderkamer, wat onze slaapkamer zou worden, stonden al dozen met servies-
goed, glaswerk, bestek, pannen en lakens enz. enz. We mochten bij mijn 
moeder inwonen. 
Ondanks het feit dat we niet veel geld op zak hadden gingen we toch graag voor 
de gezelligheid naar de chinees. We bestelde dan alleen maar een lekkere 
loempia en hadden verder genoeg aan elkaar. Een beetje vrijen deden we vaak 
in de donkere hoekjes die de grote kerk omringde. Ook zochten we wel een 
restaurant, waar al televisie was en zaten dan uren op één drankje. Het is een 
keer gebeurd dat we restaurant NAB bezochten en dat Corrie naar het toilet 
ging. Waarschijnlijk door het boeiende op de TV had ik er geen erg in dat ze 
lang wegbleef. Achteraf toen ze spinnijdig vertelde dat ze opgesloten zat en 
waar ik bleef…Ze was uiteindelijk door het geopende bovenlicht gekropen en de 
zaal weer in gelopen. Na zoveel jaren kan ze nu nog kwaad worden omdat ik 
haar niet had gezocht en bevrijd. Ze had gelijk. 
We woonden, na de woningruil met Steef en Dinie op de groenmarkt. Zij hadden 
de winkel van mijn moeder overgenomen, omdat dit voor mama te zwaar werd. 
Zij (Steef en Dinie) waren eerst op de Groenmarkt ingetrokken na overlijden van 
tante Cor. (de oudste zus van mijn vader.) Besloten werd dat zij beter bij de 
winkel konden komen. Van daar de woningruil. Vooraf was aan mij en de overi-
ge broers gevraagd, wie ook eventueel interesse had voor de speelgoedwinkel. 
Er was niemand die er zin in had. Er was geen sprake van erven of weggeven 
omdat er meer rekeningen lagen te wachten, dan er voorraad was. 
Steef behield nog een tijdje z’n baan bij de Dordtse kunstmesthandel en Dinie 
deed de winkel en ze werkten zo de zaak weer uit de rode cijfers. Voor Corrie en 
mij was dit een gunstige ruil omdat we hiermee ook woonruimte zouden krijgen.  
 
In de 50er jaren was deze vorm van wonen niet ongebruikelijk, omdat er nog 
een grote woningnood bestond. Enkele jaren hebben we daar gewoond. Ook 
mama, Ank en Herman en Julia alleen het weekend woonden daar. Er was nog 
iets bijzonders gebeurd toen we bezig waren om de laatste spullen met een 
bakfiets te verhuizen van de Voorstraat naar de groenmarkt. Vanwege het werk 
moest dit in de avonduren worden gedaan. Ank was toen ongeveer 12 jaar. Op 
ons aanraden was ze op haar nieuwe adres (op de groenmarkt) al vast naar bed 
gegaan, terwijl wij (Steef, Tom en ik) de meubelen gingen sjouwen. Mama 
hadden we naar haar zuster in Bergen op Zoom gestuurd in verband met de 
drukte. Na het overbrengen van de grootste en zwaarste meubelen hadden we 
een korte pauze verdiend (vonden we zelf) Een lekker biertje zou er wel ingaan 
en dat gingen we nuttigen in de dichtst bijzijnde kroeg in de visstraat. Het eerste 
biertje vroeg om een tweede en zo werd het sneller laat dan we ons bewust 
waren. Inmiddels was Ank wakker geworden in het voor haar onbekende huis. 
Ze zal als eerste wel zijn gaan zoeken waar wij waren en is daarna het huis 
uitgelopen. Een sleutel had ze uiteraard nog niet. En zo gebeurde het dat ze in 
haar nachtponnetje werd gezien door een politieagent. (Er was toen nog blauw 
op straat) De agent zal haar wel hebben aangesproken, maar toch hebben 
meegenomen naar het politiebureau, dat toevalligerwijs ook op de groenmarkt 
was. Er volgde toen een, voor de agent een zeer verward en vreemd verhaal. 
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Mijn broers zitten in het café en mijn moeder zit in Bergen op Zoom. Bij dat 
laatste, dacht de agent, Bergen op Zoom betekend natuurlijk de psychiatrische 
inrichting aldaar. De agent kon onmogelijk verweten worden dat dit een heel 
vreemd verhaal was en nader onderzoek behoefde. Toen we “thuis” gekomen, 
merkten dat Ank verdwenen was, gingen we onmiddellijk naar de politie, alwaar 
we heel wat hadden uit te leggen. Na een aantal wantrouwende blikken in de 
ogen van de agent hadden gezien, werden we toch vertrouwd heen gezonden 
en hebben Ank excuus gemaakt voor ons ondoordachte gedrag en is ze weer 
rustig gaan slapen. Het was te verwachten dat een vrouwelijke rechereur, de 
andere dag nog een bezoek kwam doen om deze zaak af te ronden. 
Toen de verhuizing was afgerond, was de volgende stap het maken van een 
aantal aanpassingen i. v. m. onze inwoning. Mama zou de voorkant van de 
verdieping in gebruik nemen en wij de achterkant. Ank bleef op haar eigen 
kamer boven en Herman verliet kort hierna het adres omdat hij ging trouwen met 
Nel Sikking uit Sassenheim. In de woon/slaapkamer werd een keukentje ge-
bouwd. Hiervoor moesten water en gasleidingen worden aangelegd, waarbij de 
jongste broer van Corrie (Mari) de helpende hand bood. Ook hadden we de 
handen vol aan het mooi maken van de kamer aan de achterkant, die onze 
woonkamer zou worden. In een nis in de muur was een leuke kast gemaakt, die 
door Corrie is geverfd. Ze kon toen nog helemaal in het kastje kruipen en de 
kast werd prachtig groen. ook onze toekomstige slaapkamer, die één verdieping 
hoger was moest worden behangen. Door de aanwezige dakbalken en hoekke-
pers werd dit een omvangrijke klus. Dit tot groot verdriet van moeder de Graaf, 
die vond dat dit te lang ging duren en sterk vermoedde dat dit niet alleen behan-
gen was waar we mee bezig waren. Een beetje gelijk hebben schoonmoeders 
altijd. Ze had ook deze keer niet helemaal ongelijk. Zo waren we toevallig ook 
even aan het uitrusten, toen Steef, die nog een sleutel had van het pand en-
thousiast kwam vertellen dat hij een tweede dochter had. We hadden dus 
serieuze trouwplannen en we hadden inmiddels de datum bepaald. 
Steef en Dinie hadden het plan om het pandje op de Voorstraat te kopen. Toen 
het te koop kwam en door veiling van eigenaar zou wisselen, was er nog iemand 
die interesse had. Namelijk de overbuurvrouw, die ook een speelgoedwinkel 
had. Steef had nu een slim plannetje bedacht. Hij had een collega (totaal onbe-
ken, bij de buurvrouw) gevraagd dicht bij de twee jonge meiden (dochters van de 
buurvrouw) te gaan staan en af te wachten als zij het moment verwachtte dat zij 
gingen afmijnen.  
En inderdaad, hij riep op het juiste moment MIJN en het pand was van Steef en 
Dinie. De dames dropen met zure gezichten af en keken nog boos naar het 
winkeltje dat mijn moeder met plezier enige jaren terug had opgericht. 
 
Bij Penn en Bauduin was ik nog steeds in dienst en omdat ik vond dat mijn 
salaris geen gelijke tred hield met mijn kennis en opleiding vroeg ik om opslag. 
Mede in verband met onze trouwplannen. De opslagvraag werd  
echter niet gehonoreerd. Steeds werd ik opslag in het vooruitzicht gesteld aan 
het eind van het jaar. Dit zou echter nog vele maanden duren. Ik reageerde 
daarom op een advertentie van een technisch tekenbureau in Rotterdam die 
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ervaren tekenaars vroeg. Ervaren was ik inmiddels door mijn strenge opleiding. 
Op dat bureau werd ik aangenomen en ik vroeg mijn ontslag aan bij P en B. 
Indertijd was ik begonnen door een direct contact met de directeur. Nu merkte ik 
dat mijn directe chef, de heer de Korte zich met deze ontslagaanvraag liever niet 
bemoeide. Daarom trok ik de stoute schoenen aan en bracht een bezoek aan de 
heer van Aardenne. Hij adviseerde mij, als ik dan werkelijk weg wilde, contact te 
nemen met de ontslagcommissie. Deze commissie bestond uit drie man. Dit was 
één van de werkgeversbond, één van de werknemersbond en hijzelf als voorzit-
ter. Dus had ik weinig kans om te mogen vertrekken. Na een tijdje had ik 
besloten om hem iedere dag met een bezoekje te vereren. Hij bleef altijd heel 
correct, bleef me aanspreken met u en vroeg altijd of ik al thee had gedronken. 
Om tijd te rekken liet ik altijd de thee brengen en herhaalde dan mijn verzoek, 
omdat ik binnenkort wilde trouwen en meer geld nodig had en vooral omdat ik 
meende door de studie inmiddels meer waard was geworden. Hierop gaf hij me 
de opdracht om m’n lessen dan maar ‘ns te laten zien aan ir. Mulder. Dit was 
echter niet mijn opzet. Het ging zo dagelijks een tijd door. Eén van de gesprek-
ken was vooral komisch. De directeur, als vaste en dagelijkse gesprekspartner, 
zei op een dag de volgende wijze woorden: ”Ik heb van uw superieuren gehoord, 
dat u niet meer zo ijverig bent, als we van u gewend zijn” Veel moeite had ik om 
mijn lachen in te houden, omdat ik de laatste weken totaal niets meer deed. Ik 
kwam keurig op tijd, hield niemand van het werk en bleef uit de buurt van de 
heer de Korte, die met deze zaak niets te maken wilde hebben. Inmiddels had ik 
van de nieuwe werkgever in Rotterdam een nieuwe aanstelling ontvangen, 
waarin hij me in dienst wilde nemen als groepsleider, omdat volgens de com-
missie alleen positieverbetering een aanleiding tot ontslag kon zijn. Het 
antwoord was dat deze verbetering niet aannemelijk werd geacht. Ook een 
sollicitatie bij een groot bouwbedrijf werd geen succes. Toen inmiddels bijna drie 
maanden waren verstreken stond ik weer in de hal te wachten voor de directie-
deur. Ieder die daar langs kwam wist wat ik daar deed. Het lange wachten en 
van het ene been op het ander hellen, ging me vervelen. Het volgende ging door 
mijn gedachte: Als ik binnen in zijn kantoor ga staan, kan ik hoogstens worden 
weggestuurd en dat is juist de bedoeling. 
Zo gedacht, zo gedaan en daar stond ik een beetje hangend tegen zijn grote 
bureau, toen na een half uur de deur open ging en ik recht in twee verbaasde 
ogen keek van de grote baas die een Engelse dame bij zich had. Toen hij enigs-
zins was bekomen van de schrik zei hij: ”ik zal JE (geen U”) wel laten roepen. 
Als je dan perse weg wil dan moet je maar gaan, hoewel ik het niet verstandig 
vind, was zijn laatste commentaar (zonder thee!) 
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 8 voor de leeuwen bij Ingenieursbureau  
 
 
 
Eindelijk zaten de weinig productieve weken, maar ook een aantal leerzame en 
zeker ook prettige jaren erop. Er was wel wat veranderd, maar met behulp van 
twee fietsen (één tegen station Dordrecht en dito één tegen station Rotterdam 
blaak) brachten me met de trein naar mijn werkplek. Moet helaas toegeven dat 
op de rijdende, vertrekkende trein stappen, zoals eerder beschreven nog wel 
eens het geval was. Het bureau “Klebaver” was gevestigd in een flatgebouw, 
dichtbij de Coolsingel en in het gebouw waarvan één muur was doorgebroken 
stonden negen tekenborden met bureau, waarvan er één op mij leek te wachten. 
Een kamertje met veel glas diende als directiekantoor, waarin de heer van Kleef 
en de heer Bakker samen de directie vormden. De heer van Kleef reed in een 
Chevrolet jaren vijftig, met vleugels van achter en was niet vaak op kantoor. 
Meestal was hij naar de klant om werk binnen te halen, hetgeen hem prima 
afging. Zijn compagnon was een stuk ouder dan hij en die zocht als van Kleef 
weg was een plekje op de tekenkamer. Hij maakte daar dan berekeningen van 
staalconstructies en wilde daarbij niet gestoord worden. Hij vond het kennelijk 
gezelliger en voelde zich niet thuis in het directiekantoor. Echt storen vond hij 
zelf niet zo snel aan de orde, zolang zijn stoel bleef staan. Als de heer van Kleef 
wel aanwezig was, had deze meestal weinig tijd en zat de hele dag aan de 
telefoon. Later werd me duidelijk dat hij dan sprak met de bank(en) en zijn 
beleggingen besprak of regelde. Ook gebeurde het dat hij als tenger en kort 
persoon ongemerkt je werk van achter stond te bekijken en dat je dan zelf niet 
wist hoe lang hij daar al stond. Hij liep, zoals wij dat noemden op bordeelslui-
pers. Zo zag hij dat een tekenaar zijn werk eerst met dunne lijnen had opgezet. 
Van Kleef zei dan: ”Als je wat harder op je potlood had gedrukt was je bijna klaar 
geweest”. Hij wendde zich tot mij met de vraag of ik dat ook zo deed. Ik ant-
woordde, om mijn collega te dekken, dat hij dit zo deed omdat het te tekenen 
deel nog niet bekend was. Ja zei van Kleef, maar als alles bekend is. Waarop ik 
zei “Meneer, als alles bekend is, dan schrijf ik direct de stuklijst. Na deze opmer-
king droop hij af. De heer Bakker, zoals me later bleek, had niet alles te vertellen 
en hield zich daarom vooral bezig met zijn berekeningen en bij dit soort ge-
sprekken was hij “stokdoof. ” Hij wilde dan niet gestoord worden, maar hij liet 
zich ook niet storen en ging ondanks alles rustig en vooral geconcentreerd door 
met zijn werk. Op zekere middag (van Kleef was er niet) ging de deurbel en de 
jongste tekenaar liep naar de deur en er stond een vertegenwoordiger die iets 
nieuws wilde aanprijzen en vroeg binnen te mogen komen. De tekenaar, Macky 
geheten, liep naar Bakker met het beluisterde verhaal, waarop Bakker zich eerst 
niet liet storen en na aandringen zich uit zijn berekening los worstelde en met, bij 
de deur goed hoorbare stem zei: ”vraag maar of tie opsodemietert. ” Bakker wist 
dat hij van van Kleef niets mocht kopen. Maar de vertegenwoordiger stond 
inmiddels al binnen en probeerde bij een van de tekenaars een stuk plastic plaat 
op zijn tekenbord te demonstreren. Dit was beter voor de kwaliteit van de teke-
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ning en bla. . bla. . bla. Toen Bakker eindelijk was opgestaan, viel hij de man 
ogenblikkelijk in de rede en verklaarde dat hier alles en alles gestolen werd. Ja, 
maar meneer sprak de goede man, dit is…. En nogmaals nam Bakker het woord 
en zei elke dag verbaasd te zijn als de tekenborden er nog staan. De vertegen-
woordiger gaf het op en vertrok met een wanhopige blik in de ogen. Bakker kon 
weer verder met zijn geliefde berekening. 
Zelf had ik van van Kleef de eerste dag direct al een opdracht gekregen, voor 
het ontwerpen berekening en later tekenen of laten tekenen van een serie 
bovenloopkranen bestemd voor een technische school in Dordrecht. 
Zo…. daar zat ik dan. Eerst tekenaar bij Penn en Bauduin en dan opgewaar-
deerd tot zogenaamd groepsleider en pak beet …. Ga je gang. Ik liet me niet 
kennen en had nog maar kort daarvoor de PBNA lessen HIJSWERKTUIGEN 
onder handen gekregen. De constructievorm kende ik uit de lessen en omdat 
het een kraan betrof met een relatief gering hefvermogen (van 1000 kg) besloot 
ik dit te ontwerpen met een enkel rail onderloopkat. Deze takels waren in de 
handel te koop en ik vroeg documentatie aan. Met deze documentatie kon ik uit 
de voeten en het maken van de sterkteberekening kon beginnen. De aandacht 
van Bakker was door mijn werk gewekt en hij kwam kijken en gaf me een aantal 
tips die zeer welkom waren. Zodra de profielen uit de berekening bekend waren 
mocht ik een tekenaar (Macky) opdracht geven om het staalwerk van de kraan 
op papier te zetten. Hiertoe behoorden de hoofdligger, de wielkasten, de loop-
wielen en assen en het handbediende kraanloopwerk. Nadat alle tekeningen, 
stuklijsten en verzendstaten gereed waren werden ze samen met aanvraagpa-
pieren naar de gemeente gestuurd voor verdere goedkeuring. Zo was dit eerder 
ook gebeurd met de overige delen van de verbouwing van de school, waarvoor 
ook deze kranen waren bestemd. 
De totale verbouwing van de toenmalige ambachtschool betrof een nieuwe 
aanbouw bestemd voor de afdeling waar automonteurs werden opgeleid. Verder 
waren er opdrachten voor hoogspanningsmasten, loodsen, speciale construc-
ties, maar ook betonconstructies kwamen voor. Vanaf de eerste dag had ik het 
op het bureau bijzonder naar m’n zin en niet in het minst door het aanmerkelijk 
hogere salaris, maar ook door de goede sfeer en prettige en behulpzaamheid 
van de collega’s. Het verhaal van het moeizame verlenen van mijn ontslag had 
ik in grote lijnen verteld en had kennelijk een gunstige indruk gemaakt. Als van 
Kleef op kantoor was en het was tegen lunchtijd dan stuurde van Kleef altijd één 
van de jongens naar buiten om voor hem een paar broodjes te halen. Eerst 
stond hij dan op die knul te wachten, zo van waar wacht je nou nog op. Dan 
begreep hij pas dat die knul graag geld meekreeg. Van Kleef voelde dan eerst in 
zijn binnenzak en later andere zakken en pakte als laatste dan zijn portefeuille 
en gaf hem een briefje van honderd gulden mee dat hij van een stapeltje gelijke 
briefjes pakte. Macky was een handig manneke die wist dat hij goed en snel was 
in het maken van zijn tekenwerk. Als hij een probleem had kwam hij regelmatig 
naar mij en begon dan met me aan te spreken met: ”hé Einstein” Hij zag mij 
kennelijk voor vol aan, wat ik uiteraard zo liet. Meestal had hij een klein tech-
nisch probleempje waar we met ons twee wel uitkwamen. Zo niet dan had ik 
zogenaamd geen tijd en zocht ik het ‘s avonds thuis wel op en bespraken het de 
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volgende dag. Ook zonder problemen te bespreken kwam hij regelmatig zijn hart 
luchten over zijn liefde voor zijn Bep, door hem steeds kleine Bep genoemd. Dit 
als duidelijk onderscheid van grote Bep, die zijn schoonmoeder zou worden. Hij 
vertelde mij dan wat hij met kleine Bep had uitgevoerd en dat Grote Bep dit 
beslist niet mocht weten. Bij voorbeeld kreeg ik openhartig, als hij was, te horen 
dat hij van zijn eigen moeder, elke vrijdag twee stel ondergoed, twee paar sok-
ken en slechts twee condooms kreeg. Hij zei daar duidelijk bij dat hij daar de 
hele week mee moest doen. Als we in de lunchpauze even een kort stukje 
gingen lopen op de Coolsingel en hij zag een jong vrouwtje achter een kinder-
wagen, dan had hij als commentaar: ”als dat mijn moeder was dan maakte ik 
mijn broertjes en zusjes zelf”. Macky ging ook regelmatig, als van Kleef aanwe-
zig was om opslag vragen. Het nadeel was dat het Macky nauwelijks lukte om 
de baas te spreken te krijgen, omdat die voortdurend aan de telefoon zat. Op 
een dag tikte Macky tijdens zijn bellen op de ruit van het kantoor, waarop van 
Kleef zijn gesprek even onderbrak, door zijn hand voor de hoorn te houden en 
blafte naar Macky: ”Wat moet je ?” Waarop Macky alleen met zijn mond het 
woord opslag vormde. “Ja, dat heb je”. had van Kleef gezegd. Micky kwam 
terstond naar mij en zei: “Einstein ‘k heb opslag” maar ik weet niet hoeveel. 
  
Na een prima tijd van bijna anderhalf jaar kwam er voor mij en voor de meeste 
collega’s een klap bij heldere hemel. Het was heel wat minder druk dan toen ik 
in dienst kwam. We beleefden in 1957/ 58 een algemene bestedingsbeperking, 
zoals de tijd door de overheid werd genoemd. We wisten dit wel maar dachten 
zeker niet, dat het voor ons ook ernstig zou worden. Het was begin augustus 
1958 en bij ieder was bekend dat van Kleef over enkele weken op vakantie zou 
gaan. Op vrijdagmiddag was het zo ver en hij zei ieder van ons hartelijk gedag 
en zei net voordat hij het pand ging verlaten: ”Oh, ja, Hier heb ik voor jullie nog 
een brief, die hij zelf ging uitdelen en kort daarop ons nogmaals gedag zei. ” 
Even dachten we een extra bonus te krijgen, maar in de envelop zat heel iets 
anders. En terwijl hij al in de grote Chevrolet had plaatsgenomen lazen wij de 
brief: …. Geachte enz. enz. (we begonnen al iets te vermoeden en keken om 
ons heen, wie NIET zo’n brief had gekregen) En jawel, dat was zijn zwager 
Geert en nog een familielid, die ik niet zo goed kende. Ook Bakker had uiteraard 
geen brief en was nu maar om eventuele moeilijke vragen op te vangen in het 
directiekantoor gaan zitten. In de brief stond verder over onvoldoende opdrach-
ten en wij zijn genoodzaakt en bla, bla, bla en u per 30 september te ontslaan. 
(het was toen half augustus en hadden dus anderhalve maand om ander werk te 
vinden.) Van één van de collega’s (nog wel) kreeg ik een tip, dat de machinefa-
briek, NEMAG hier in Rotterdam, achter op katendrecht tekenaars zocht. Direct 
na het weekend ging ik hier contact mee opnemen en ik mocht al snel komen 
voor een gesprek. Bij mijn huidige werkgever was ik dus weer een middag 
afwezig. En aan het eind van die middag had ik de mondelinge aanstelling 
binnen. twee dagen later: Brief……goed salaris……acht september beginnen. Ik 
had weer mazzel. Het sollicitatiegesprek liep heel vlotjes en de heer Welagen 
(de chef van de tekenkamer) was als een oudere broer van me en genoot van 
mijn verhaal, bij het moeizame afscheid van Penn en Bauduin en het op de 
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tenen lopen bij het ingenieursbureau bij aanvang. Hij vroeg mij of ik bereid was 
toch weer onderaan te beginnen met het maken van werktekeningen, dan zou al 
snel blijken of ik ook moeilijker werk aankon. 
Even was ik vergeten dat ik al eerder aan de slag kon dan dat de opzegtermijn 
was verlopen. Natuurlijk ging ik hier over praten met van Kleef, want we hadden 
beiden een voordeel. Mijn voorstel was dit voordeel te delen waarmee hij direct 
instemde. En zo had ik bijna een dubbel salaris in de maand september, wat bij 
ons goed uitkwam. 
 
We zagen nu de mogelijkheid om het trouwen niet lang uit te stellen. De eerder 
beschreven ruil van de woningen (Voorstraat – Groenmarkt) ging nu plaatsvin-
den. We werkten, spaarden, vreeën en keken in meubelwinkels en naar wat we 
nog meer nodig zouden hebben. In de Visstraat hadden we meubels gezien die 
we allebei mooi vonden. We rekenden en gingen na er nog een paar weken er 
over denken terug naar die meubelzaak. we bestelden daar eiken meubels w. o. 
een dressoir, zithoek, eethoek, bed nachtkastjes en nog wat kleine spulletjes. 
We konden dit echter nog niet plaatsen, maar het kon bij hun zolang worden 
opgeslagen. Het geld hielden we in een blikken busje zolang apart, tot de leve-
ring zou plaatsvinden. Toen eindelijk de dag van trouwen naderde gingen we 
naar de meubelzaak en alles werd enkele dagen ervoor netjes afgeleverd. We 
waren intussen al drie of vier maanden getrouwd, maar er kwam geen rekening. 
Ben met tussenpozen totaal drie maal om de rekening gaan vragen. De laatste 
keer kregen we te horen, dat er geen opdrachtbon te vinden was en men wilde 
graag komen kijken wat we hadden gekocht. We waren kennelijk heel eerlijk en 
waren toch wat teleurgesteld, dat dit werd beloond met een gratis zeer eenvou-
dige bedsprei. 
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 9 Ons huwelijk en een superjob  
 
 
Nemag is de naam van de machinefabriek waar ik op 8 september 1958 in 
dienst kwam. Zoals afgesproken begon ik onderaan met het maken van een 
aantal werktekeningen. Qua vakrichting was ik enigszins een vreemde eend in 
de bijt. Tot nu toe was mijn studie en werk gericht op de staalconstructie. Nemag 
vervaardigde echter in hoofdzaak producten die tot de machinebouw behoorden. 
Het bedrijf is gelegen aan de ertshaven in Rotterdam en van oorsprong opge-
richt t. b. v. de scheepsbenodigdheden. Door de jaren is het bedrijf uitgebreid en 
door ruimtegebrek aan weerskanten van twee wegen gesitueerd. Het geheel is 
vrij oud echter met een goede routing. Het personeel, zowel van fabriek en 
kantoor waren vriendelijk en werkten er vaak al vele jaren. De tekenkamer was 
lang en smal en bood plaats aan ongeveer twaalf tekenaars. Zelf had ik vanaf de 
eerste dag het gevoel me hier snel thuis te voelen. Buiten de chef had een 
souschef dhr. Tie ook een leidinggevende functie. Hij hield zich echter vrijwel 
uitsluitend bezig met het berekenen van havenkranen. We hebben gezien dat hij 
terugkwam van een proeftest van een door hem ontworpen kraan. Nog volop 
zenuwen stak hij zijn tweede sigaret op, terwijl hij op tekenkamer nooit rookte en 
kon alleen maar uitbrengen: ”hij houd het,. . Hij houd het. ” Waarmee hij ZIJN 
kraan bedoelde. Evengoed was hij een knap rekenaar en heb ik veel van hem 
geleerd. 
 Mijn chef de heer Welagen had naar mijn gevoel een prettige invloed op zijn 
mensen. Hij was meer een grote broer dan een baas voor ons. De overige 
tekenaars kenden ik al snel als sympathiek en hulpvaardig. Eén man was tame-
lijk rustig van aard en viel, zoals ik van anderen hoorde, af en toe met zijn hoofd 
op zijn bureau. Hij leed namelijk aan suikerziekte en had op bepaalde momenten 
een klontje suiker nodig. Dit wist iedereen. Echter vanaf de sollicitatie had hij al 
een ander plan met mij. Nemag was vooral bekend door de grijpers, die bij het 
laden en lossen van schepen worden gebruikt en die over heel Europa werden 
geleverd. Er was een aparte afdeling en aparte tekenkamer, waar deze, vaak 
enorm grote grijpers werden ontworpen en getekend. Nu waren er al lang plan-
nen om voor de grijpers een hoge nieuwe hal te bouwen, waarin ze konden 
worden gebouwd en ook getest. De afmetingen van de grijpers werden echter 
steeds groter en groeide als het ware met de groei van de schepen mee. De hal 
zou daarom ook van forse afmeting moeten zijn. Op directieniveau had men de 
voorkeur gegeven om het bouwen van de loods compleet uit te besteden. Wela-
gen was het hier niet mee eens en stelde dat het ontwerp en werktekeningen op 
zijn tekenkamer konden worden gemaakt. De directie ging hier uiteindelijk mee 
akkoord en zag, als dit mogelijk was ook wel voordelen. Er werd een lijst sa-
mengesteld, waaraan de hal moest voldoen. Zo was voldoende hijshoogte en 
hefvermogen van de bovenloopkraan een voorwaarde. Ook moest het mogelijk 
zijn met deze kraan een buiten de hal lopende spoorlijn te beladen. Op een 
maandagochtend werd ik bij mijn chef geroepen en hij vertelde over de plannen. 
Hij vroeg of ik dit aankon en voegde er direct aan toe dat hij geen NEE ver-
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wachtte. Hij zei wel dat ik mocht rekenen op alle mogelijke steun. Ik heb namelijk 
al ja gezegd sprak hij vol vertrouwen. Met een aantal ruwe schetsjes ging ik naar 
mijn plaats en maakte zelf ook wat schetsen, ging de positie van de spoorlijn 
meten en zag al voor me een brede hal (vanwege de verwachte, geopende 
toekomstige grijper. Ook moest de hal aan de spoorzijde voorzien worden van 
een grote erker, waarin de loopkraan, met een hefvermogen van twintig ton, kon 
doorrijden tot boven het spoor. Onder deze erker voorzag ik twee zware schuif-
deuren van ca twaalf meter hoog. Deze deuren konden met hand aangedreven 
wielen worden bediend. Na een aantal besprekingen en kleine wijzigingen, kon 
het rekenwerk beginnen. De hal kreeg de hoogte van 17 meter en vijftien meter 
breed. Zoals gebruikelijk wordt i. v. m. de fundatie al vroegtijdig gevraagd naar 
de maximale voetdruk van de kolommen, dit om te kunnen beginnen met het 
heien en het betonwerk, waarop de hal ging steunen. Toen de heer Welagen 
(vanwege zijn flinke snor door ons ook wel de snor werd genoemd) mij vroeg 
hoeveel tekenaars ik nodig had voor de detailtekeningen zei ik dat ik zo mogelijk 
het liefst alles alleen wilde doen. Hij keurde dit goed, omdat hij op machinege-
bied voldoende werk had liggen. De bouwaanvraag was teruggekomen met 
slechts één opmerking. De roldeuren moesten zodanig worden geconstrueerd 
dat ze niet naar buiten konden vallen. (Wel op eigen werknemers dus.) 
’s Morgens kwam Truus, de koffiejuf met haar grote koffiekan en een jong assis-
tent droeg de mand met kop en schotels. Als zij binnen was werd er geen lijn 
meer op papier gezet. Haar plat Rotterdamse kwebbel was al waar te nemen 
voor dat ze binnen was. Alle dagen had ze wel iets nieuws te vertellen, meestal 
was haar man (die van mij) er bij betrokken. Ze klaagde dan dat hij veel TV keek 
door te zeggen: ”De televisie kenne ze wel aan z’n kont binden. ” en als verzach-
tende factor voegde ze er aan toe: ”maar ja, hij staat ook heel de dag met z’n 
kont in een put. (grondwerker waarschijnlijk.) Verder kwam de binnenlandse 
politiek aan bod. Ze noemde dan kamerleden of ministers niet bij naam, maar 
zei bijvoorbeeld: ”Dieje met die grote bril”. Of dien andere met dat kuifje. ” Tus-
sendoor zette ze dan ook de “koppies”met koffie bij ons op tafel. Vaak 
vermeldde ze dan dat ze geen schotels meer had, door te zeggen: ”bakkies heb 
ik niet vandaag”, hetgeen toch weer perspectief beloofde voor de volgende dag. 
De assistent die de zware mand moest dragen werd om beurten gekozen. Eén 
van die jongens had steeds opvallend veel interesse voor de tekeningen en de 
gehele tekenkamer. Bij mij kwam hij ook vaak en we maakten dan een praatje, 
tot Truus hem riep, door te bléren: ”Kom Flip (ze noemde iedereen Flippie) we 
motten nog meer kelen smeren. Deze zelfde “Flippie”bleek Jan te heten en 
vroeg mij op een keer of hij dat ook kon leren en of hij hier ook zou kunnen 
komen. Ik antwoordde daarop, dat je alles kan als je het echt wil bereiken, maar 
dat hij de vraag zou moeten stellen aan de chef. Dat is de man in dat kantoortje 
met die mooie snor. Hij werd weer geroepen en volgde Truus. 
Het ging goed met het bedrijf, er waren veel opdrachten en vooral grijpers waren 
de veel gevraagde producten, waarmee vooral de oude hallen vol lagen. Er werd 
intussen gebouwd aan de fundering van nieuw te bouwen fabriekshallen aan de 
overkant. Dit betrof fase 1, terwijl de hoge grijper testhal daarna zou verrijzen. 
Met eerstgenoemde fundering was nog iets merkwaardigs aan de hand. Bij het 
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heien van de betonpalen aan de westzijde kwam een eerder geslagen paal weer 
omhoog terwijl de naastliggende paal in de grond werd geslagen. Uit een onder-
zoek, gepleegd door een grondtechnisch bureau, bleek de eerst geslagen paal 
bovenop een oude kademuur te staan en als “wipplank” is gaan werken. Men 
heeft toen de fundatiebalken aan moeten passen. Een ander probleem was het 
personeels tekort. Er werden een aantal gastarbeiders aangesteld, waaronder in 
hoofdzaak Spanjaarden. Eén van die Spanjaarden was Antonio. Deze man met 
vakkennis had wel een rustgevend tempo. Hij verbaasde zich vaak over onze 
werkstijl en zei dan: ”Hollanders, hard werreke en grooote sak broowd” Op 
vrijdag kwam hij nooit werken omdat hij op donderdag al genoeg had verdiend. 
 
Thuis ging het redelijk goed. Alleen de gezondheid van de jongste dochter liet 
wat te wensen over. Vóór haar tweede jaar, bleek ze na onderzoek last te heb-
ben van stuipjes. Ze is toen zo goed mogelijk door ons verzorgd, terwijl we van 
deze kwaal niet veel wisten en de huisarts ook niet direct de juiste diagnose had 
bepaald. Ze knapte gelukkig weer op, maar bleef schriel en zwakjes. Ook om 
haar gezondheid en om op te sterken is zij toen ze vijf jaar was enkele maanden 
in een kinderverzorgingstehuis in Zeist geplaatst. De zustertjes waren bijzonder 
lief voor de kleintjes en schreven iedere week uit hun naam naar de ouders. 
 
Ook hadden we al veel meegemaakt met de gezondheid van Elzemiek Als ik 
schrijf WE, dan was de praktijk dat de meeste zorg uit handen van mijn lieve 
vrouw Corrie kwam. Onze oudste dochter Elzemiek was al kort na haar geboorte 
niet helemaal gezond en veel bezoeken aan dokters en specialisten waren 
nodig. Pas toen ze vier jaar was werd ontdekt dat één van de niertjes niet goed 
functioneerde. Er volgde dan ook kort daarna een operatie, waarbij het zieke 
niertje werd verwijderd. Het was daarna niet gedaan met de narigheid. Ze had 
nog regelmatig problemen met de urineleiders en dit had tot gevolg dat ze drie 
tot vier maal kortere of langere tijd in het ziekenhuis moest blijven. De laatste 
keer waren wel drie maanden, waarvan ze zelf verdrietig en vaak ook opstandig 
werd. Ze was inmiddels zes jaar en haar moeder kwam iedere dag op de fiets 
naar het ziekenhuis. Ze bracht dan altijd een klein cadeautje mee om haar wat 
op te vrolijken. Op zekere dag kwam haar mama bij haar bedje en gaf haar het 
pakje met het cadeautje. Ze pakte het aan en gooide het zonder te openen 
direct tegen de muur, met de woorden: ”Neem maar weer mee, ik loop toch 
weg”. Voor “mama” was dit natuurlijk keihard, om het verdriet van haar dochter 
die veel liever met haar vriendinnen zou buiten spelen. Nu ze jaren later gezond 
is en zelf twee gezonde kinderen heeft, gebruiken we dit incidentje wel eens. Als 
we bijvoorbeeld in de keuken iets meegeven voor in de kamer met de woorden: 
”Neem maar mee” dan zegt de ander de gevleugelde woorden: ”Ik loop toch 
weg”. Buiten deze, voor haar en voor ons moeilijke jaren, hadden we gelukkige 
jaren, met de normale probleempjes die bij de pubertijd horen. 
 
Het was ook de tijd dat Grootveld -junior (Directeurszoon van de NEMAG) ten 
tonele verscheen. Het was winter, vrij besneeuwd en glad, toen ik hem voor het 
eerst door het raam van de tekenkamer zag aankomen. Om indruk te maken 
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reed hij met zijn nieuwe sportwagen, om met een sliding net naast een muur te 
parkeren. Zie, zo moet hij hebben gedacht, nu weten ze gelijk wie ik ben. Verder 
bleek hij een vriendelijke jonge man te zijn en sprak met iedereen, van hoog tot 
laag. Hij wist natuurlijk al dat hij later het stokje van zijn vader zou overnemen. 
Enkele jaren later, toen ik voor het werk, meer moest weten van grondverzet in 
de winning van bruinkool in Duitsland, zou hij mij in die gebieden rondrijden. Ik 
nam plaats in zijn snelle wagen en hij had de meeste belangstelling voor de 
glimmende dakpannen van bungalows. 
Hij vertelde tijdens het (te snel) rijden, dat hij bezig was om een huis te laten 
bouwen, net buiten Rotterdam. Dit gaf enig contrast met het opknappen van het 
piepkleine keukentje, toen net één jaar geleden. 
Nemag lag aan de Ertshaven en aan het eind van een volkswijk waarvan de 
naam katendrecht bijna bij iedereen wel bekend was. Het was een wijk met veel 
prostitutie en veel kleine kroegjes. De oudere huizen waren bewoond door jong 
en oud. Ook woonden er veel werknemers van de Nemag. Als ik van Dordrecht 
met de trein in Rotterdam-Zuid aankwam ging ik met de bus naar katendrecht en 
liep de laatste honderd meter naar de zaak. Regelmatig, als ik langs de open-
staande deuren liep, werd een kind naar buiten gestuurd en riep moeder er nog 
achteraan: ”En asse het niet geeve wille zeg maar da se dood kenne valle. ” 
Kennelijk werden ze naar de bakker gestuurd om brood te halen. Het was toen 
verboden om al te vers (ongezond) brood te verkopen. 
Het werk dat mij werd opgedragen was afwisselend, omdat het niet meer uitslui-
tend het maken van werktekeningen betrof. Er moesten ook vaak nog 
sterkteberekeningen worden gemaakt. En zo kon de studie, die ik nog steeds 
volgde via de schriftelijke cursus PBNA, vrijwel direct in de praktijk worden 
toegepast. Steeds vaker kregen we van de klanten ook aanvragen, die een 
totaal project inhielden. 
Welagen riep me vaak in z’n hok (zoals hij dat zelf noemde) en zei op een dag 
tegen mij: ”Vanmiddag komt een investeerder die ons een aanvraag wil voorleg-
gen en ik wil graag dat je daarbij bent. Tie was in feite de tweede chef en ik zag 
aan z’n gezicht dat hij zich gepasseerd voelde. De man kwam al vroeg in de 
middag en werd door Welagen ontvangen met koffie en sigaar. Deze man had 
geen stapels tekeningen bij zich zoals we hadden verwacht. Meestal werkten we 
van tekeningen waarop de plannen werden aangegeven, vaak door een ingeni-
eursbureau. Het ging nu dus niet via een ingenieursbureau, maar de man wilde 
rechtstreeks praten met degene die ook de uitvoering doet en vooral zei hij met 
nadruk, die met hem meedenkt. Hij haalde een bloknoot uit z’n tas en scheurde 
er een maagdelijk blad uit. Hij begon met z’n balpen te tekenen en zei: ”Kijk, dit 
is de kademuur en dit is het verschil in tij. Breedte schip maximaal, zeg twaalf 
meter. Jullie maken grijpers, ging hij verder, maar het mag ook anders. Wat ik 
wil dat is dat een schip met zeg maar vierhonderd ton bulk in de kortst mogelijke 
tijd kan worden gelost en opgeslagen in een nog te bouwen loods. Dit is denk ik 
genoeg voor jullie om te bedenken wat ik wil. Zijn er nog vragen dan bel Gert 
van Deel, hier is z’n kaartje. En dan nog ten slotte, terwijl hij de as van z, n 
sigaar liet vallen. De prijs moet ik nog kunnen betalen en ik wil dit jaar het eerste 
schip lossen. Met een vette knipoog stond hij op en Welagen hielp hem in z’n 
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jas. Zo, zei Welagen, dit zijn de opdrachten waar ik gek op ben. 
Dus, Leo, maak je klus waarmee je bezig was af, of draag het zo mogelijk over 
aan Joop. 
 
Het gebeurde wel vaker dat ik met de chef meeging om een werk te bespreken. 
De eerste keer dat ik meeging naar een goede klant: ”de AKF” (de Amsterdamse 
Kunstmest Fabriek) liepen we door naar de tekenkamer en ik ontmoette voor het 
eerst de chef de heer Buuk. 
De eerste opmerking die Buuk maakte, terwijl hij met lachend gezicht naar mij 
keek was: ”Dat heeft hij gedaan, dat kan niet missen” Welagen en ik keken 
elkaar niet begrijpend aan. Al snel kwam de verklaring, door Buuk uitgesproken. 
Ik had namelijk een trappenhuis in één van de gebouwen getekend, waarvan de 
ruimte onder een volgende vloer wat te klein was. Volgens Buuk zou ik daar met 
mijn beperkte lengtegeen hinder van hebben. 
Na afloop van dit gesprek reden we weer met de kever huiswaarts. Het was nog 
niet zo laat, maar toch nauwelijks de moeite voor mij om nog naar de zaak te 
gaan en Welagen bracht me naar het station Blaak in Rotterdam met de onbe-
grijpelijke woorden: ”Ga maar wat eerder want als je te laat bent zeg ik ook niets. 
Typisch Welagenhumor. 
 
De sfeer op de tekenkamer week op diverse punten af van andere afdelingen. Er 
was altijd een rustige sfeer en er werd vaak ook tijdens het werk van achter de 
tekenborden wat gebabbeld en ook wel stevig gediscussieerd. Welagen, die 
altijd zijn kantoordeur open had, greep alleen in als het te gek werd. Een paar 
maanden geleden hadden we een nieuwe collega begroet. Een zekere John 
Kühnen, een vrolijke hardwerkende kerel van zo dertig jaar. Uit zijn verhaal 
hadden we begrepen dat hij al heel lang geen ouders meer had en dat ook zijn 
pleegouders onlangs waren gestorven. Het viel ons op dat hij er altijd goed 
verzorgd uitzag. Hij vertelde alleen te wonen en al het werk zoals zijn eten, de 
was en het schoonhouden in z’n eentje deed. Hij kwam op de fiets naar de zaak 
met meestal een half brood onder de arm. Boven onze bureau’s hadden we een 
plank waarop bij de meesten boeken en ander materiaal lag. Bij hem stonden er 
potjes met jam, pindakaas boter en dergelijke op. Op een dag, toen John bezig 
was een paar boterhammen voor zichzelf klaar te maken, kwam Tie naar hem 
toe met de vraag of dit hier moest gebeuren. John antwoordde door te zeggen: 
”Ja, u heeft een vrouw, die dat doet, maar ik niet. Er is verder niet meer over 
gesproken. Toen John op een dag met Welagen meeging voor het werk, had hij 
net een paar eitjes in een pannetje op het elektrisch kookplaatje gezet. Deze 
waren echter door hem helemaal vergeten en na een paar uur begon het be-
hoorlijk te stinken. Wat hij ook een keer voor ons allemaal meebracht, (achter op 
de fiets) was een flinke pan met door hem gemaakte nasi. Er was eerder over 
gesproken en niemand geloofde toen, dat hij dat ook echt zou doen. Tot hij ons 
vroeg zelf de andere dag bestek mee te brengen. 
We schoven wat tafels aan elkaar en de nasi was heerlijk en de sfeer was 
grandioos. Via, via hoorden we op zekere dag dat “de club van Welagen” door 
de directie op een enigszins vrijgevochten zootje ging lijken. Welagen is toen de 
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directie gaan vertellen dat hij dit enkel kon toejuichen en dat dit alleen leidde tot 
een krachtig team, die elkaar zo veel mogelijk steunde. Ook zat er aan het einde 
werktijd niemand klem in de deur. Wat hij de directie niet vertelde was dat het 
traditie was geworden, dat Gijs Vervoort, die uit Barendrecht kwam, tegen de 
kerst zijn collega’s vroeg wie er weer een konijn wilde. Hij slachtte met zijn 
buurman konijnen en verkocht ze voor zeven gulden per stuk. Ook Welagen 
behoorde bij zijn klantenkring. Als de tijd van levering naderde werd er gezorgd 
voor een sterke pijp (uit de fabriek) die dan op de archiefkasten in het kleine 
kantoortje werd gelegd. Aan deze pijp werden de konijnen met een haak beves-
tigd om verder uit te druipen en te besterven. Om de grond schoon te houden 
werd een stuk zijl neergelegd en het archief was voor enkele dagen gesloten. 
 
Een andere collega zal ik niet snel vergeten. Een wat oudere humoristische man 
die vroeger taxichauffeur was geweest. Hij was aan deze tekenaarsbaan gehol-
pen door zijn broer die in de directie zat. Deze man, Henk geheten, nam ook 
vaak mee aan gesprekken die we voerden. Zo ging het die keer over de mystiek. 
Het levende wezen en de organismen. Na een periode van zwijgen zei hij in-
eens: ”Misschien zitten we wel met ons allen in iemands schoen. Nog een 
uitspraak van hem, toen er een schaars geklede jonge dame op de fiets voorbij 
reed en de mannen haar door de ramen trachten uit te kleden. Kijk maar niet 
jongens, want waar jullie naar kijken, daar zit ze op. 
 
De laatst besproken opdracht was voor mij de zoveelste keer op de tenen lopen, 
maar dat is me al eerder gelukt. Tie, die op dat moment nog druk was met 
moeilijke berekeningen, van een havenkraan, was uiteraard wel wat nieuwsgie-
rig geworden, Ik legde hem uit wat de bedoeling was en hij noemde het een 
belangrijke opdracht en beloofde me zo nodig te helpen als het nodig zou zijn. 
Tie was z’n echte achternaam en het was wel komisch als hij de telefoon opnam 
met: ”Hallo met Tie” waarop dan de beller nogmaals z’n naam noemde, omdat 
diegene verstond met WIE. Dit herhaalde zich dan tot Tie zei: ”Mijn naam is TIE 
waarna het gesprek kon worden voortgezet. 
 
Het was op een maandagmorgen dat Welagen de tekenkamer binnenkwam en 
ons als gebruikelijk goede morgen wenste en gelijktijdig z’n bril poetste. Hij werd 
nu echter begeleid door een jonge man, wiens gezicht we al eerder op tekenka-
mer hadden gezien, maar toen als de hulp van onze koffiejuf Truus. Hij werd aan 
ons voorgesteld als een kersverse tekenaar en hij heet Jan. Welagen wees hem 
de vrijgekomen plaats net vóór mij. Hij vroeg ons Jan zo goed mogelijk te onder-
steunen en benoemde de heer Tie tot zijn mentor. 
De eerste dagen bleek al dat Jan er zin in had en deed zijn stinkende best om 
zo snel mogelijk gewend te raken op zijn nieuwe werkplek. 
 
Intussen waren bij ons (Corrie en mij) de voorbereidingen voor ons huwelijk in 
volle gang. We hadden met de gemeente Zwijndrecht en met de kerk een datum 
afgesproken. We moesten nog kaarten uitkiezen en verzenden, Ons nieuwe 
adres aan de groenmarkt verder inrichten, kijken naar een geschikt en betaalba-
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re plaats om te feesten en onze kleding voor die dag regelen. Ook de auto’s 
waren nog te bespreken. De trouwjurk was natuurlijk iets waarmee ik me niet 
mocht bemoeien. Met deze zaken werden de beschikbare avonden gevuld. 
Moeder de Graaf was, toen ze zag dat het serieus ging worden, een stuk soepe-
ler geworden. Ook hadden we stiekem plannen om na afloop nog een paar 
daagjes weg te gaan als korte huwelijksreis. 
De dag na het huwelijk deed zich nog een klein incident voor, toen Corrie zich 
ging verkleden en de roe in de kleerkast het had begeven en een lading kleding 
op de grond belandde. Julia was zo lief om dit op te ruimen en ze zei: ”gaan 
jullie maar anders mis je de trein. ” 
Op de trouwdag zelf was het prachtig weer, we genoten van de zon op het 
mooie terras vlak aan het water met het uitzicht op de mooie stad Dordrecht. Op 
de receptie kwamen veel kennissen. Het plechtige deel, zoals in de kerk alsook 
in het gemeentehuis aan de overkant waren indrukwekkend. In het restaurant 
Paviljoen had men alles tot in de puntjes geregeld. Bij de receptie kwamen ook 
de heer Welagen en Tie ons feliciteren. Met de typisch Welagen humor zei hij 
dat ik de volgende dag niet hoefde te werken. We waren verrast dat ook Jan de 
Groot en Karel van Vliet, van de partij waren. Dit waren collega’s van m’n vorige 
werkgever P en B. Karel die heel goed was in het maken van sneltekeningetjes, 
had aan de grote bos bloemen een kaartje gehangen, dat ik nog steeds heb 
bewaard. Op dit komische kaartje stond ik afgebeeld op de stoel van de direc-
teur en met mijn voeten op zijn bureau. Aan de muur hing een poster met 
daarop: ”Ik wil ontslag”. Ook bewaarde ik de rekening van hotel Paviljoen, die 
bedroeg voor 45 personen feest het bedrag van fl. 429, 08. 
Na de rekening van hotel “City” konden we ook nog best slapen. Deze bedroeg 
voor drie dagen huwelijksreis in Apeldoorn het bedrag van fl. 88, 00. 
  
Een eenvoudige huwelijksreis naar Apeldoorn in hotel City hadden we ons dus 
gepermitteerd. We waren net terug en waren gelukkig en moe…moe van de 
spanning en moe van de stilte die ons overviel na al dat geregel en de vele 
mensen die we hadden gezien. Het was rustig, die eerste avond thuis …. . Te 
rustig…. Van hard werken naar rust…van een groot gezin naar met tweetjes. 
Ieder dacht… laat ze maar met rust, die eerste dagen. Maar voor ons was de 
overgang te groot en we belden naar mijn broer Steef en een half uur later zaten 
we bij Steef en Diny aan de koffie en een drankje er na. Ze hadden hiervoor alle 
begrip. Ze waren zelf ook maar net vier jaar getrouwd. 
 
Het werk en het gewone leven ging weer door en we gingen allebei weer naar 
onze werkgevers. Corrie naar Tandarts Hüpscher op de singel. Deze tandarts 
was komisch genoeg ooit afgestudeerd als mijnbouwkundig ingenieur. Spijtig 
was er na zijn studie geen werk voor hem te vinden. Hij besloot toen verder te 
studeren voor tandarts. Uiteindelijk hadden beide beroepen te maken met boren. 
Zijn vrouw was deels verlamd en werd door Corrie verzorgd, alsof ze een ver-
pleegster was. Ze presteerde het om haar af en toe de trap af te sjouwen, als ze 
behoefte had om naar buiten te kijken. Bij Corrie was deze vrouw belangrijker 
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dan het poetsen. Ze werd dan ook zeer gewaardeerd. 
 
Bij de Nemag lag het werk ook te wachten en het nieuwe project was een nieu-
we uitdaging. Ik maakte ruwe schetsen en ook een lijst met vragen, die ik nog 
wilde stellen. Het resultaat was een overzicht op tekening van een draaikraan 
met grijper. die een bunker in trechtervorm vulde en waaronder een transport-
band die lading in de loods kon storten. Om het gehele grondvlak van de loods 
te benutten waren er ook verrijdbare dwarsbanden gepland. Het werk boeide me 
bijzonder en na enige tijd liep ik met mijn plan naar Welagen. De tekening werd 
op het tekenbord in zijn kamer gehangen. Van dit bord had hij nog geen afscheid 
kunnen nemen. Als een leraar legde ik het plan uit en lette daarbij op zijn reac-
tie. Die reactie bleef echter uit en ik dacht dat hij niet alles had begrepen. Ja, Ja, 
ik snap het heel goed en er viel weer een stilte, die hij eindelijk doorbrak, door te 
vragen: ”Is dit alles?” Dit was weer één van zijn plagerijtjes die hij als opvoed-
kundig bedoelde. Hij wilde namelijk kunnen kiezen en verlangde dus nog andere 
plannen. Het mag ook best op een klein velletje gaf hij me nog mee. Dan be-
spreken dit met de opdrachtgever en we betrekken hem persoonlijk bij de keuze. 
Dit is dan wat hij wil. 
Terug op mijn plaats bedacht en schetste ik nog drie alternatieven, die ik met 
Welagen besprak. 
Dit werk beviel me uitstekend en later kwamen nog diverse projecten langs, die 
op soortgelijke manier werden behandeld. Zo was er een plan om de suikerbie-
ten van een suikerfabriek van de klei te ontdoen en in omdijkte minipolders te 
storten en na een jaar te ontgraven en te transporteren naar een nog te bouwen 
steenfabriek. Er was een enorm gebrek aan bakstenen en de suikerfabrieken 
konden goedkoper van de klei afkomen. Voor de Nemag betekende dit een 
grote hoeveelheid aan transportbanden (één van de specialiteiten van de Ne-
mag) en graafmachines. (Vandaar het kijkritje met junior in de afgravingen van 
bruinkool in Duitsland)  
 
  
We hadden ook veel opdrachten van kunstmestfabrieken. Zo ook de toenmalige 
AKF in Amsterdam. Welagen was uitgenodigd voor het bespreken van een 
project. Ik moest (mocht) mee en we stapten in de auto van de zaak, die Wela-
gen kort geleden ter beschikking had gekregen. Het betrof een Volkswagen 
(kever) waar hij heel zuinig op was. Hij had, vertelde hij mij, de directie gevraagd 
of hij de wagen ook mocht gebruiken om naar zijn vakantiebestemming in Zee-
land te rijden. Voor we naar Amsterdam reden ging hij langs de sigarenzaak 
waar hij een doos sigaren kocht, maar ook een pakje sigaretten, waarvan hij 
eerst het merk in zijn opschrijfboekje had opgezocht. Hij had de gewoonte om 
van belangrijke klanten het sigarettenmerk te noteren, om die ook te kunnen 
presenteren. 
Aangekomen bij de AKF in Amsterdam, meldde hij zich netjes bij de telefoniste 
receptioniste en vroeg naar het hoofd technische dienst, waarmee hij een af-
spraak had. En toen beging hij een grote flater. Hij kende de dame alleen van de 
telefoon dus alleen haar stem. Hij vroeg toen aan haar: ”Is uw collega er niet 
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vandaag?” Ze was namelijk veel ouder dan dat hij haar via de telefoon had 
ingeschat. Ze antwoordde met een duidelijk boos gezicht. : ”Nee ik zit hier al 
vijftien jaar. ” Even later kwam de TD chef met zijn hond. Hij woonde op het 
fabrieksterrein en vroeg ons mee te lopen naar een grote loods waar het een 
hels lawaai was. Hij wees met enkele gebaren aan wat de bedoeling was, maar 
nam ons toch mee naar zijn woning, waar het heerlijk rustig was. Hier vertelde 
hij iemand te zoeken die bij de fabriek, een plan kon maken en het werk later 
kon begeleiden. Wat er binnen staat en wat jullie hebben gezien is de helft van 
hetgeen in deze ruimte moet komen. Het gebouw is daar oorspronkelijk op 
gebouwd, maar in de loop der jaren is die ruimte ingenomen door andere appa-
ratuur. Er moet dus worden gemeten en uitgezocht in hoeverre dit te realiseren 
is. We hebben een eigen tekenkamer en alle assistentie is ook beschikbaar. Hij 
aaide z’n hond en vroeg: ”wat gaan we drinken?” Koffie heb ik niet, maar we 
lusten wel iets anders sprak hij. Welagen vroeg om een glaasje cola en zelf nam 
hij een jonge borrel en vroeg mij of ik hetzelfde wilde. Je chef zal wel rijden denk 
ik, voegde hij toe. Ik was toen nog geen dertig en dit was mijn eerste borrel, die 
me overigens goed smaakte. 
 
De volgende dag op het werk werd beklonken dat ik deze klus ging doen. Wela-
gen vroeg hoe laat ik normaal ‘s morgens de trein nam en ’s avonds in 
Dordrecht aankwam. 
Ik mocht diezelfde uren aanhouden, want zo zei hij je bent tenslotte pas ge-
trouwd en op zaterdag blijf je maar thuis, want dat is de moeite niet. (We 
werkten toen ook nog op zaterdag.) 
Op een maandag nam ik dus dezelfde trein als voorheen, alleen reed ik door 
naar Amsterdam. De bus naar Noord stond al te wachten en ik kwam na een 
stukje lopen bij de AKF aan net voor half elf. ’s middags om even voor vier uur 
moest ik de bus terug naar het station weer hebben en dan was het met de 
werkuren (met verrekening van de zaterdag) zoals ik met Welagen had bespro-
ken. Waaraan ik in het begin moest wennen was dat als ik ’s morgens de kleine 
tekenkamer binnenkwam en direct aan het werk ging opmerkingen kreeg van de 
nieuwe collega’s zoals: ”Hé Leo, niet zo zenuwachtig, eerst koffie. ”Van die 
nieuwe collega’s begreep ik al snel dat zei op dat uur van de ochtend nog niets 
hadden uitgevoerd. Na de koffie ging ik dan vaak toch maar aan het werk. Over 
grote werkdruk hoefde ik me dus niet druk te maken. Ook als de chef de heer 
Buuk uit zijn kantoor binnenkwam was er geen sprake van opverende tekenaars. 
Integendeel, de heer Buuk was een zeer rustig type. 
Na één of twee weken had ik een summier plan op papier staan en Buuk wilde 
daar morgen over vergaderen met een bedrijfsingenieur een financiele man (die 
ik nog niet eerder had gezien), de chef TD (van mijn eerste borrel) en de fa-
brieksbaas. Om elf uur zaten we de dag erna dus met zes man in de 
vergaderzaal. Het eerst wat de ingenieur deed: Hij deed z’n horloge af en open-
de zijn zakagenda, met de mededeling dat hij na driekwartier zijn volgende 
vergadering had. 
Ik kreeg de eer om de tekening toe te lichten en een aantal wijzigingen te noe-
men die ruimte opleverden. Zo zou een enkel vat omhoog worden gebracht om 
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daaronder een tweede pomp te kunnen plaatsen. 
Tevens was het verplaatsen van de kantine en de toiletgroep nodig. Er kwamen 
enkele vragen en opmerkingen die door de heer Buuk naar tevredenheid werden 
beantwoord. De ingenieur ging zonder veel woorden naar zijn volgende afspraak 
en aan de fabrieksbaas werd gevraagd naar zijn mening vooral betreffend de 
kantine en de toiletgroep. Hij zei hierop het volgende (niet geschikt voor de 
notulen) Het maakt mij niet veel uit, maar houd rekening met de regel: ” hoogte 
bak is onderkant zak” Het werk vorderde en het bleef voor mijn verblijf in Am-
sterdam niet bij deze ombouw. Het werd bij elkaar ongeveer vijf maanden later 
dat ik weer in Rotterdam verscheen. Jan was inmiddels gepromoveerd tot teke-
naar/constructeur en zoals hij wilde was zijn salaris hierdoor verhoogd. Hij had 
namelijk Welagen verteld dat hij nu wel een vloer kon uitrekenen, Waarop zijn 
chef de opmerking had gemaakt: “Bij Leo geweest zeker” In de periode dat hij al 
een vlotte tekenaar was moest hij van Tie aan z’n tekening het één en ander 
aanpassen en wijzigen, waarop hij zei: ”Ja hoor eens, dat gaat allemaal niet voor 
die vier meier. Dit was toen kennelijk zijn salaris. 
 
Thuis was het ook niet stil blijven staan want Corrie was in verwachting en we 
waren blij en gelijktijdig druk aan het uitkijken naar andere woonruimte. Op de 
groenmarkt was er namelijk geen kamer voor de baby, die we na de geboorte 
Kees hebben genoemd. Bewust had ik op tekenkamer geen ruchtbaarheid 
gegeven aan de zwangerschap. De reden was dat er in de vele gesprekken 
achter de tekenborden weinig begrip was voor het hebben van kinderen. Ik 
dacht toen, dan hoor je ook voorlopig niets van mij. Welagen wist er echter wel 
van, want toen mijn moeder belde dat het bijna zo ver was, heb ik mijn tas 
gepakt en ben naar de chef gegaan om te zeggen dat ik naar huis ging. Wela-
gen schrok en vroeg in zijn stijl: ”Heb ik je onheus bejegend, waarop ik zei: ”Nee 
maar ik wil zondag meedoen met vaderdag” Snel naar huis was zijn reactie, …. . 
en wacht even…. . Joop brengt je wel even naar het station. Hiermee was de 
tekenkamer dus ook op de hoogte. Om half vijf waren we in het ziekenhuis en 
om half vijf (maar wel twaalf uur later) hoorde ik de eerste kreetjes van kleine 
Keesje, die we vernoemd hebben naar zijn opa, die helaas veertien jaar daar-
voor al was overleden. Corrie en Keesje moesten nog enkele dagen in het 
ziekenhuis blijven, hetgeen in die jaren normaal was, zeker na zo’n zware beval-
ling. Tegen half zes ging ik lopend op huis aan en kon mijn geluk niet op. Tegen 
een postbode die ik als enig levend wezen tegenkwam kon ik onmogelijk zwijgen 
en zei: ”Ik heb een zoon” Gefeliciteerd riep hij me na. Ik moest het kwijt. Thuis-
gekomen ging ik naar mijn moeder die net wakker was geworden en zei: ”Mama, 
Kees is er weer” Ze moest huilen van geluk. 
 
 Inmiddels was de hoge grijperloods gereed en geschikt bevonden voor gebruik, 
De naastgelegen fabriekshallen waren ongeveer gelijktijdig gebouwd en gaven 
een zee van ruimte voor de productie van grijpers, die toch het grootste deel van 
de omzet ging betekenen. 
Acht jaar heb ik met plezier mijn werk gedaan bij dit bedrijf. Ook Jan die voluit 
Jan van Oost heette was aardig ingeburgerd en ook vlot in het maken van 
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werktekeningen. Inderdaad hadden we afgesproken om elke zaterdag te werken 
aan de geëiste kennis van sterkteleer. Na afloop werd er dan nog een partij 
gebiljart. Jan had al een auto op de kop getikt en kwam daarmee ook naar 
Breda. Bijna alle collega’s kwamen dan tussen de middag de auto bekijken en 
zo nodig bekritiseren. Iemand zei: ”Jan je hebt achter wel weinig beenruimte” 
Waarop Jan zei,: ”ja maar daar zit ik nooit”,  
 
De laatste tijd had ik regelmatig gesprekken met Welagen. Deze gesprekken 
gingen dan meestal over het werk terwijl hij ook graag een boom opzette, bij-
voorbeeld over het geloof. Omdat ik de enige op tekenkamer was, die net als hij 
katholiek was, kon hij met de anderen hier niet over praten. Het waren de 60er 
jaren en er veranderde erg veel in die tijd. Hij was dan benieuwd hoe ik dacht 
over bepaalde zaken. Daar naast was hij een meester in het van onderwerp 
veranderen als er iemand binnenkwam. Ook kon hij de juffrouw van de typeka-
mer die tegen vijf uur met het groene postboek hem de brieven wilde laten 
ondertekenen op een eigen manier voor schut zetten, door haar aan te kijken en 
te zeggen: ”Typecursus niet afgemaakt zeker?” Nadat hij de typefouten had 
aangegeven, vertrok ze met een rode kop uit zijn kantoor. Niet iedereen vond 
hem dan ook een aardige man. Hij was dit wel, maar opvoeden kon hij niet 
gemakkelijk achterwegen laten. Hij riep haar dan meestal nog na: ”De brief moet 
wel vandaag nog op de post. In één van dit soort gesprekken (Meestal kwam ik 
naar buiten met een dikke sigaar tussen de lippen) sneed hij een ander onder-
werp aan. Hij zat dan zoals hij dat noemde op zijn zeven gemakken. In zo’n 
geval nam ik dan een treintje later. Een beetje plechtig zei hij eens: ”Leo je moet 
niet denken dat ik je kwijt wil, maar ik heb het sterke vermoeden dat je verder 
kan komen dan hier te blijven. Het zou moeten zijn dat zowel Tie als ik allebei 
onder de tram komen. ” Ik zou je daarom willen aanraden om eens voorzichtig 
rond te kijken, waar wel perspectieven voor je zijn. Maar begrijp me niet ver-
keerd, Alleen voor jouw toekomst zeg ik dit. Maar een superjob als hier krijg je 
niet makkelijk. 
Ik dacht ondanks het mooie werk dat ik had, toch na over zijn woorden. Thuis 
sprak ik met Corrie hierover. Los daarvan en ook een beetje in dezelfde lijn 
hadden we wel eens gesproken of we wel later in Rotterdam wilden wonen met 
opgroeiende kinderen. Het dagelijks reizen vonden we ook geen pretje. 
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 10 Tussenstap naar Brabant 
 
 
Bijna acht en een half jaar had ik gewerkt bij de machinefabriek Nemag. Enkele 
maanden na het gesprek met Welagen was ik inderdaad gaan rondkijken, waar-
bij de voorkeur uitging met werken en wonen in Brabant of Limburg. Het was in 
die jaren nog goed mogelijk om te werken en wonen in de plaats van je keuze. 
Nu is dit geheel anders. Nu is het wonen ver of dichtbij waar je werk kan vinden. 
Er was nog steeds volop werk in Nederland. Er werden namelijk uit heel Europa 
mensen aangetrokken om hier te komen werken. Drie sollicitaties stuurde ik 
naar, respectievelijk Breda, Geleen en toch ook naar Rotterdam. (omdat van de 
laatste de salariëring me gunstig leek). De eerste reageerde en vroeg me op 
gesprek in het Oranjehotel in Breda. Het ging om een groepsleider/rekenaar bij 
de firma Backer en Rueb. Het was rond de kerstdagen van 1965. De sneeuw lag 
decimeters hoog, toen er een grijzende heer uit een taxi stapte en naar het 
tafeltje liep waaraan ik zat te wachten. Hij stelde zich voor als de heer Engel-
berts. Na de koffie zette hij in grote lijnen uiteen dat ze al enige tijd zochten naar 
een man in verband met een grote opdracht.  
Het betrof de staalconstructie van een nieuw te bouwen ketelunit voor een 
elektriciteitscentrale in het Limburgse Buggenum. Zo’n ketel bestaat uit een 
drukdeel, waaraan al volop werd getekend en de dragende constructie, die 
statief wordt genoemd. Deze ketel zou ongeveer 60 meter hoog zijn en meer 
dan duizend ton staal was begroot voor het statief De ketel werd gebouwd in 
een samenwerkingsverband met het Zwitserse Sulzer in Wintertour. De sterkte-
berekening was in verband met de levertijd inmiddels door Sulzer uitbesteed aan 
een klein ingenieursbureau in Zürich. Het zou voor mij, na het bestuderen van 
het project mijn eerste opdracht zijn om bij genoemd ingenieursbureau te kijken 
naar de voortgang en de kwaliteit van het ontwerp en de berekening. Deze job 
sprak mij bijzonder aan en het gesprek met de heer Engelberts gaf hem aanlei-
ding om mij een aanbieding te beloven. De heer Engelberts was het hoofd van 
diverse tekenkamers. (Nu hoofd engineering genoemd). Backer en Rueb ver-
vaardigde namelijk niet alleen grote ketels, maar ook roltrappen, liften, 
inpakmachines en overige machines. Ook kleine stoom locomotieven waren in 
het verleden een product. Backer en Rueb was toen al bijna honderd jaar oud en 
in de weide omtrek bekend. Er werkten toen ongeveer duizend man. Het ging er 
op lijken dat de heer Welagen geen gelijk zou krijgen, door te zeggen: ”Dit werk 
krijg je nergens meer”. Elke dag na dit gesprek verwachtte ik een brief hierover. 
Maar het waren de kerstdagen die dit zou verklaren. Maar ook na een maand 
niets te hebben gehoord, kreeg ik een brief, maar niet uit Breda. 
 
Intussen was ik ook op gesprek uitgenodigd in restaurant Engels in het groot 
handelsgebouw in Rotterdam. Dit gesprek bij Engels had een komische loop. 
Het ging hier om een leidinggevende op de tekenkamer van Hollandia afdeling 
van ook staalconstructies. Er waren bij dit gesprek aanwezig de chef tekenka-
mer de heer de Rooij, de personeelschef en de technisch directeur, wiens naam 
ik niet meer weet. De heer de Rooij stelde mij enkele vragen omtrent mijn oplei-
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ding en vorige werkgevers. Het verhaal van de heer Welagen scheen indruk te 
maken en bovendien kende men de Nemag ook als een degelijk bedrijf. De heer 
de Rooij zat die avond direct naast me en we hadden niet veel hinder van het 
Spaanse bandje dat net achter ons voor mooie, maar keiharde muziek zorgde. 
Na het technische deel van de ondervraging, kwam voor het eerst de perso-
neelschef aan het woord en vroeg mij: ”En hoeveel wil de heer van Gulik dan 
wel verdienen” waarop ik antwoordde (Ik had me op deze vraag voorbereid en 
zei “twaalfhonderd gulden meneer”)Op dat moment deed de drummer achter 
ons zodanig zijn best, zodat de vrager het niet goed had verstaan. (mijn buur-
man van Rooij wel). De man vroeg me toen het laatste nog even te herhalen, 
waarop ik zei: “… twaalfhonderdvijftig meneer.” De heer de Rooij moest even 
zijn lach inhouden. Later kreeg ik van hem te horen: “Je bent duur als je iets 
twee keer moet zeggen.” De reactie op mijn antwoord, nu uit de mond van de 
technisch directeur was: ”Het is wel pittig, maar niet onmogelijk. ” Het gesprek 
was ten einde en een paar dagen later kwam de genoemde brief, met het laatst 
genoemd salaris plus reiskostenvergoeding en ik kon de volgende maand be-
ginnen. Ik besprak dit met de heer Welagen en hij betreurde het niet doorgaan in 
Breda. Hij adviseerde me om toch bij Hollamdia te beginnen, omdat dit toch een 
goede verbetering was. Hij wenste me een goede toekomst. 
Eén van de laatste dagen bij de Nemag reed ik met de trein samen met Tie (die 
ook in Dordrecht woonde) en hij was nieuwsgierig wat ik bij mijn nieuwe baas 
ging verdienen. Toen ik hem dat liet weten was zijn sombere reactie: ”Dan ben 
je mij voorbij”. 
 
Hollandia was het best te bereiken met de brommer, terwijl er ook nog met het 
pontje moest worden overgestoken. Het was een barre winter  
en aangekomen leek ik nog het meest op een sneeuwman. 
 
Het reizen naar het werk werd er dus niet prettiger op en ik moest vaak terug 
denken aan de leuke tijd in de trein. Er was namelijk in die acht jaar een clubje 
ontstaan van meest jonge mensen die op dezelfde tijd de trein namen. We 
zochten elkaar op en we keken ook naar een coupé omdat we vaak de meest 
stomme onderwerpen zouden aan snijden. Als de trein weer vertrok keken we 
elkaar aan. Dit was dan het teken om de discussie te starten: ”Jan, heb je nog 
wat gehoord over die bouwputten?” Ja, zei een ander van onze club dan, Hij 
heeft me gisteren gebeld en de prijs was wel oké, maar hij zat nog te wachten 
op de offertes voor het transport. Er zijn in Nederland nauwelijks vrachtwagens 
te vinden voor zulke grote bouwputten, voegde hij er aan toe. De vragende 
blikken op de gezichten van de mede toehoorders vonden we prachtig. Nou ja 
zei een derde, we hebben altijd de schoorstenen nog. Dat is namelijk bijna rond, 
alleen de overgebleven rookgassen is nog een probleem. 
Op een maandag kreeg ik tot groot genoegen van de clubgenoten een gesprek 
met een aantal supporters van Feyenoord. Groot verschil van mening was er 
over de laatste wedstrijd van zondag. Zelf weet ik niets van voetbal en dit was 
ook reden, dat ik niet aan het gesprek deelnam. Na enige tijd was dit opgevallen 
en één van de supporters wendde zich tot mij en vroeg: ”wat vind jij er nou van? 
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Om de indruk te wekken er bij te horen zei ik maar wat, zo van: ”Nou volgens mij 
had die keeper hem makkelijk kunnen houden. ” Ik zag een paar gezichten 
vertrekken en het scheelde weinig, of men had mij het raam uit gesmeten. Ik 
legde uit dat ik er niets van wist en alles was oké. 
 
 
Na aanmelden en voorstellen aan de collega’s op de tekenkamer werden er 
door de heer de Rooij twee mappen op mijn tafel gelegd. Het enige wat hij er bij 
zei: ”Eerst bekijken dan bestellingen doen en vrije tekenaars laten beginnen. Er 
heerste een sfeer van werken en niet zeuren. Overleg met Janus (de andere 
groepsleider) over de tekenaars en volg je eigen opdrachten. Ik had nu dus twee 
projecten en de volgende dag kreeg ik de derde erbij. Het werk beviel me goed 
en had ook veel verantwoordelijkheden, zoals instructies aan de tekenaars het 
bestellen van het staal, voor zover niet uit voorraad bij ons zelf (voorraadlijsten) 
bijhouden en reserveren voor ordernr… enz. Ook het werken met meer projec-
ten die gelijktijdig liepen was niet simpel en vereiste een goede planning voor 
mijn eigen werk. Dit liep goed en zonder grote problemen. Toch kwam er iets, 
dat ik niet meer had verwacht. Er kwam thuis alsnog, nadat ik ca. één maand bij 
Hollandia werkte een brief van Backer en Rueb, met verontschuldiging dat het 
antwoord zo lang na het eerste gesprek, had geduurd: Er was een personeels-
chef die ontslag had genomen en zijn spullen niet goed had overgedragen. De 
chef van de tekenkamer “grote ketels”, die ik nog niet eerder had gezien, had 
echter na het gesprek rond de kerst dat ik had met de heer Engelberts, gezegd: 
”Er was er toch nog één”. Men ging zoeken en vond mijn gesprek terug. Van-
daar het verzoek om nogmaals een gesprek met mij te hebben, maar nu op het 
adres aan de speelhuislaan. 
 
Heel graag ging ik op deze uitnodiging in, vroeg een middag vrij en ging vol 
verwachting naar het genoemde adres. Ik ontmoette nu wel de chef van de 
tekenkamer, de heer van Swol en ook de heer Engelberts was weer aanwezig. 
Het gesprek was vrijwel hetzelfde als het eerste en men vroeg mij of één en 
ander duidelijk was omtrent de functie. Met opzet had ik de aanstellingsbrief van 
Hollandia meegenomen. Het geboden salaris was bij Hollandia was immers 
hoger. Ik toonde de brief en wees de heren hierop. Zonder probleem zou het 
salaris op het zelfde nivo worden gebracht. Men verzocht mij tenslotte om zo 
snel mogelijk te beslissen, omdat men in de fabriek al was gestart met de eerste 
delen van het statief. 
De volgende dag bij Hollandia liep ik binnen bij de heer de Rooij en legde één en 
ander uit. Hij gaf me groot gelijk en grapte nog even om de opslag van vijftig 
gulden, die ik me zelf cadeau had gedaan. Hij zei dat ik het best even langs de 
salarisadministratie kon gaan om te melden dat ik a. s. vrijdag voor het laatst 
zou zijn. Op dit kantoor was ik nog niet geweest en ik was daar ook niet bekend. 
Het hoofd was een jonge dame en ik legde uit dat ik in de proeftijd weer ver-
dween. Het was bijna half in de maand en ik zei als grapje: ”Als u aan mij vrijdag 
a. s. vijftienhonderd gulden betaalt, dan kan u de rest daarna uitrekenen en 
overmaken op mijn rekening. De dame keek terecht even verbaasd, (vijftienhon-
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derd voor een halve maand ?), ze keek me aan en zei: ”Wat bent u hier dan?” 
Even lachten we allebei en ze zei dat ze het geld zou klaarleggen en komt u het 
dan maar halen. 
De laatste dag bij Hollandia had ik me anders voorgesteld. Mijn salaris had ik 
afgehaald, zoals afgesproken. Om half vijf, toen ik net afscheid wilde gaan 
nemen van mijn verse collega’s riep de Rooij mij, omdat een klant waarvan ik de 
map had voor een gesprek kwam en hij mij erbij wilde hebben. Ja, je bent voor 
het laatst, maar dat hoeft de klant niet te weten. Tijd omafscheid te nemen was 
er dus niet meer. 
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 11. Het Grote werk 
 
 
 
Nog niet zo lang geleden had Jan ons geholpen met een verhuizing in Dor-
drecht. Jan was nog vaak in Dordrecht en de studie stond op een laag pitje. Jan 
werd een huisvriend en was altijd bezorgd als één van onze kinderen ziek was. 
We verhuisden naar een grotere flat en hij had al een rijbewijs en een auto. We 
huurden een busje en onze spulletjes waren in één dag naar het nieuwe adres. 
Carolien was nog maar anderhalf en Kees vijf jaar. Altijd had hij gezegd later 
beslist geen kinderen te willen, maar op die van ons was hij gek. Als hij naar ons 
toe kwam, of zoals later wel gebeurde dat hij in de buurt was en hij had gehoord 
dat één van de kinderen ziek was, dan liep hij rechtstreeks naar boven om naar 
onze koters te kijken. 
 
Later toen hij verkering had met Tinie bleven ze wel ‘ns slapen en omdat dit in 
die jaren nog niet zo geaccepteerd was, liet ik ‘s morgens wel eens uit de mond 
vallen: ”Zo getrouwd stel”. 
 
Het werk in Breda, bij Backer en Rueb, was begonnen en ik had de eerste dag 
al een gesprek met het hoofd sociale dienst van het bedrijf. Hoofdzaak was nu 
het verkrijgen van een woning. In Breda werd in die periode erg veel gebouwd. 
Hij gaf mij de keus uit Breda noord of de IJpelaar. Geen van de twee wijken 
kende ik en vroeg hem mij te adviseren. Hij vond de IJpelaar het meest geschikt 
en ik volgde zijn raadgeving op. Hiervan heb ik nooit spijt gehad. Na twee 
maanden treinen woonden we in een ruime eengezinswoning in Breda. De 
eerste tijd was wel wat moeilijk. De verhuiswagen zakte bijna tot aan zijn assen 
in de modder, omdat de bestrating nog ontbrak en onze meegenomen schoon-
maakster was direct werkeloos, omdat het water nog niet aangesloten was. 
Onze kinderen groeiden op in een huis met een achtertuin. Dit gaf voor hun de 
nodige ruimte en er kwamen een poesje, later een hond, een kavia en ook nog 
heel kort kippen. Ze waren daar heel gelukkig mee. Het gebeurde op een dag 
dat ik van mijn werk kwam en dat Kees me enthousiast begroette met: ”Pa we 
hebben weer een hond en hij heet “Tosca”. Wijzelf hadden besloten om het te 
houden bij de drie lieve kinderen. Tosca was uit het nestje van een vriendje uit 
de straat. Ongeveer negen maanden later was Tosca zwanger van een onbe-
kende en Corrie was helemaal verrukt van die kleine wurmpjes uit de grote 
mand waar Tosca doorlopend voedsel verschafte. Hij, “Tosca”, bleek dus meer 
een zij te zijn. 
 
We woonden nog niet zo lang in Breda, toen het carnaval was losgebarsten. 
We waren door een collega meegenomen, Joop was zijn naam en hij had op de 
zaak tijdens het koffie drinken al eens verteld, dat als hij met carnaval in een 
bepaalde kroeg was uitgekeken, dat hij dan altijd twee taxi’s bestelde. Eén voor 
hemzelf en één voor zijn regenjas. Hij gaf dan (in zijn dromen) de chauffeur 
opdracht hem naar de overkant te rijden.  
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Het had flink gesneeuwd. Het was nog maar eind februari. Wij vermaakten ons 
best, ook al moesten we nog even wennen aan het hossen en zuipen. Dat 
laatste ging ons allebei goed af. We waren de Brabantse manier van leven al 
aan het leren. We wisten dat rijden onder invloed gevaarlijk was en waren daar-
om keurig met de bus naar het centrum gereden Het plan was om voor de 
terugreis een taxi te nemen. Binnen tien minuten waren we onze begeleiders al 
kwijt maar dat was geen probleem, want we zagen Joop volop aan het hossen 
tussen een aantal jonge meiden en zijn vrouw was daar wellicht ook ergens in 
de buurt. Er had zich een klein clubje gevormd, waar Joop en zijn vrouw Ann 
niet bij waren. We hadden van het clubje al een paar keer een biertje in de hand 
gekregen en ik wilde daarom ook iets teruggeven. Ik bestelde zes bier en toen 
die eindelijk waren getapt, stond ik met zes glazen in twee handen. Van het 
clubje zag ik echter niemand meer. Om van de glazen te worden verlost deelde 
ik ze maar uit aan mensen die er dorstig uitzagen. Nee…fout ik had er maar vier. 
(We hadden zelf ook weer dorst.) Toch keken we nog even rond naar onze 
begeleiders en vonden ze tenslotte net aan de overkant rollend in de sneeuw. 
Volgende rondje toen maar. We bezochten nog een onbekend aantal kroegen 
en de tijd ging als een sneltrein. Oud waren we nog lang niet en toch voelden we 
ons in de kleine uurtjes steeds duffer worden. Dat de oorzaak drank kon zijn heb 
ik nooit kunnen geloven. Feit was wel dat we met ons tweeën ergens in een 
kroeg achterin zaten te wachten op het moment dat we naar huis wilden. We 
hadden het heel even over een taxi, omdat we dit het verstandigste leken. We 
woonden in de wijk IJpelaar, maar dit hadden we nog niet genoemd. We waren 
dus extra verbaasd, toen iemand bij de deur riep: ”Mensen voor de IJpelaar” We 
keken elkaar aan en dachten, ja waarom niet en we wurmden ons naar de 
uitgang en werden vervolgens in een autootje geduwd. Heel vaag dacht ik nog, 
dit is toch geen taxi. Maar ja we reden en dan is het goed(dacht ik). Ik moet even 
afwezig zijn geweest toen ineens een voor mij volkomen vreemde vrouw naast 
me zei. ”Hé Jan, je zat ergens tegen aan” Ik realiseerde toen pas dat we met 
drieën op de achterbank zaten, Terwijl mijn vrouw voorin was gaan zitten, maar 
niet geheel fris. Wat bij me ondanks de kleine versuffing ook doordrong, was dat 
de chauffeur in de bocht een andere auto had geraakt, waarvan diegene achter 
het stuur ook niet erg nuchter was. Gelukkig waren we dicht bij huis en de kans 
op overleven steeg met de minuut. Met carnaval een taxi. NOOIT meer, was 
onze eerste les. 
Een paar jaar later was het weer carnaval. Het was deze keer een latere Pasen, 
waarmee de carnavalsdatum verband houdt. 
Het was in maart nog prachtig weer en in het naburig winkelcentrum was een 
kindercarnaval georganiseerd. Onze kinderen waren van de partij en na ieder 
feestelijk te hebben gekleed, mochten ze onder leiding van Kees (onze oudste) 
erheen. 
De muziek was thuis goed te horen. Het was “op steenworp”afstand. 
Toen de muziek ophield hoorden we alleen nog de “SPIEKER” die iets mee-
deelde wat we niet konden verstaan. Ongeveer een half uur later stopte er bij 
ons voor de deur een kleine opel en er stapte een man uit met boerenkiel en een 
jagershoedje en daar achter zijn zoontje. 
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Maar ook onze zoon Kees stapte uit met een echt Prinsenpak. 
De man bracht ons Zijne doorluchtigheid “Prins YP den eerste”. 
Dit was voor ons allen uiteraard een leuke verrassing. Kees was trots omdat hij 
de uitgekozene was, die het best de feestvierende kinderen kon meeslepen in 
de kinderpolonaise. 
Later is gebleken dat Kees van de Brabantse feestsfeer kon genieten en omdat 
hij nog te jong was om met zijn vrienden naar de kroeg te gaan, bouwde hij van 
groentekisten een kroeg met een echte bar op de zolder waar hij ook sliep. Hier 
verbleef hij samen met de vrienden en hij had zelfs gezorgd voor discoverlich-
ting. Dit had hij uitgevonden door een TL balk verkeerd aan te sluiten zodat die 
bleef knipperen. 
De man die de jeugdprins had thuisgebracht werd uiteraard binnen gevraagd en 
we dronken met z’n allen op dit feestelijk gebeuren. De man heette Piet Basti-
aansen en woonde in Ulvenhout. Kees zelf was nog wat beduusd door al die 
aandacht. Ook Elzemiek en Carolien (9 en 7 jaar) waren naar huis gekomen en 
vermaakten zich met het zoontje John van Piet. We babbelden wat en Piet 
vertelde dat hij lid was van het jeugdactiecomité in IJpelaar. Omdat in Ulvenhout 
voor de kinderen niet veel werd gedaan en hij veel klanten had in IJpelaar had 
hij voor die wijk gekozen. Naast een full-time baan, deed hij ‘s avonds ook nog in 
verzekeringen. Ook vertelde hij wat zoal werd georganiseerd in onze wijk. Dit 
waren activiteiten, waaraan onze kinderen ook wel hadden meegedaan. 
Rolschaatsen, straattekenen, jeugd-songfestival en dergelijke spelen kwamen 
aan de orde. Toen hij dit alles had toegelicht en er nog een pilsje werd genuttigd, 
voelde ik wel wat voor deze enthousiaste club. Op een zeker moment zei ik dan 
ook: ”Als jullie een keer wat hulp kunnen gebruiken, dan wil ik die wel bieden”. 
Duidelijk was, dat ik vanaf dat moment praktisch bij de club was ingedeeld. Na 
enkele maanden werd duidelijk dat het comité niet de enige band was met de 
Bastiaansens uit Ulvenhout. We werden naar de Gareelstraat uitgenodigd en 
een paar weken later gingen we wekelijks om en om een avondje kaarten. Ook 
leerden we Ulvenhout beter kennen, vooral als het ging om de gezellige kroe-
gen, zoals de Flamingobar, door velen kortweg de BAR genoemd. De 
binnenstad van Breda trok ons minder, omdat het toen al drukker was dan we 
wilden. Vooral rond carnaval was de BAR goed gevuld en we hadden aanspraak 
en plezier in overvloed. Er was life muziek en het feestgedruis barstte door de 
ramen. Corrie was zoals altijd blond en geliefd bij de heren. Na het hossen en 
springen had ze gekozen voor een kruk aan de bar om wat uit te rusten. Al snel 
werd haar een drankje aangeboden en ze was duidelijk niet van plan om haar 
besje te wisselen met het gespring op de vloer. Later op de avond, of liever in 
het begin van de nacht, was het einde livemuziek en werd er overgestapt op 
“muziek” uit de enorm grote geluidsboxen. Het eerste uur (naar schatting) was 
het te verdragen, maar erna werden mijn oren gepijnigd en ik dacht er aan om 
naar huis te gaan. Er was echter iemand in de zaak die er geheel anders over 
dacht en bovendien nog een klein aantal besjes voor haar neus had staan. Drie 
maal raden, maar mijn vrouw ging niet mee. Dan ben ik alvast in de auto en 
wacht daar wel op je. Zo gezegd…. Ik stapte in de auto, die aan de overkant 
geparkeerd stond. Om af en toe te zien of ze er al aan kwam, moest ik mijn 
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inmiddels zatte kop draaien, die al snel pijnlijk aandeed. De auto tien meter 
achteruitzetten was een goede oplossing, dacht ik en gezien de nu ontstane 
ruimte best mogelijk. Ik startte dus de motor en liet de auto een stuk achteruit 
rijden, zodat ik een beter zicht had op de deur van de kroeg. Of de duvel er mee 
speelde, kwam er juist op dat moment een blauw politiebusje aanrijden. Tergend 
langzaam kwam een agent uit de bus, zette zijn pet op en sloot zijn bovenste 
knoop van zijn uniform en het portier van de bus. Hij liep op mij af en ik bedacht 
een list. Ik zou doen alsof ik haar kwam afhalen. De agent die het portierraampje 
omlaag liet doen sprak: ”Wat gaan we doen?”. Het grapje: wat JIJ gaat doen 
enz. . durfde ik niet aan. Ik legde heel geloofwaardig uit dat ik haar kwam halen 
en als ze binnen tien minuten niet buiten zou zijn ze maar een taxi moest ne-
men. De agent die het niet helemaal vertrouwde zei: ”Heeft u gedronken ?” Mijn 
antwoord was: ”Ja vanmiddag heb ik een pilsje genomen” Waarom rijdt u zonder 
licht ? Ik zet de auto tien meter achteruit om geen stijve nek te krijgen. Met 
moeite en het ontwijken van schrijfwerk accepteerde hij mijn verhaal. Toch had 
hij een rondje gereden om te zien of ik daar nog stond. En zo eindigde carnaval 
weer voor een jaar en begon het dagelijkse werk. 
 
Carolien had meer plezier met haar jonge katje. Poesjes waren voor haar het 
liefste uit haar omgeving. Ditzelfde was het geval toen we zoals elke zomer naar 
zeeland gingen. 
Na met succes een aantal jaren een caravan te hebben gehuurd, hadden we nu 
gekozen voor een klein schilderachtig boeren huisje. Er was daar ook een nestje 
met katjes in de buurt en de twee meiden van ons vochten om de liefste. Toen 
wij de eerste dag het huisje wat beter bekeken en een vieze vochtige lucht roken 
besloten we hier geen dag te blijven. Er lagen binnen diverse tapijten op elkaar 
en waren samen een natte spons. Voor de kinderen een teleurstelling, voor ons 
geen gevaar meer om ziek te worden. 
De dagen er na zijn in Breda verder doorgebracht. 
 
Op het werk had ik kennis gemaakt met collega’s en de mensen, waarmee ik het 
staalwerk ging doen. Zoals al eerder was toegelicht begon ik met het bestuderen 
van de summier opgezette tekening, die alleen het drukdeel weergaf. De week 
erna was gepland dat ik naar Sulzer in Winterthur zou gaan en samen met een 
medewerker van hun naar het bureau in Zürich, om daar de voortgang van de 
berekening te controleren. Daags ervoor had ik in de hotelkamer in bed nog wat 
notities gemaakt en Duitse woorden opgezocht. Op de Mulo en in de oorlog had 
ik wel wat Duits geleerd maar helemaal safe wat dat betreft, voelde ik me niet. 
Het communiceren onderling ging echter heel goed, vooral als techneuten vaak 
praten met een tekeningetje erbij. Met de voortgang van het rekenwerk viel het 
echter niet mee, want er was veel verkeerd gegaan. Er was inderdaad het één 
en ander goed mis. Er was geen enkele rekening gehouden met de enorm grote 
Luvo’s (Luchtverwarmingsapparaten) waarvan de diameter meer dan vier meter 
waren. De geplande grote diagonalen liepen dwars door deze apparaten. 
Hierdoor was een groot deel van de berekening van de hoger gelegen construc-
tiedelen onbruikbaar geworden. Over dit probleem had ik nog niet direct 
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gesproken met de betreffende rekenaar. Ik had besloten om dit probleem tot de 
volgende dag te bewaren. De eigenaar van het bureau nam me aan het eind van 
de dag mee naar een duur restaurant en ik bestelde een tong, in de veronder-
stelling een lekkere vis op mijn bord te krijgen. Dit bleek geen vis, maar een tong 
van een rund te zijn. Mijn tafelgenoot, die mijn vergissing op mijn gezicht kon 
aflezen, moest lachen en bood me aan dit te laten omwisselen. Ik vond dit niet 
nodig Een half uur nadien zei hij wel dat ik door die tong beter was gaan praten. 
Na de constatering van de rekenfout belde ik de volgende ochtend naar Breda. 
Na overleg moest ik toen nog twee dagen in Zwitserland blijven om naar een 
eventuele oplossing te zoeken en er werden andere vliegtickets opgestuurd. 
Afgesproken was dat, als dit niet lukte ik het werk zou stopzetten en het geheel 
moest meebrengen naar Breda. Het minder goede nieuws was echter dat ik het 
werk zelf zou moeten doen. Zo nodig in samenwerking met Nobels Peelman in 
België. Aan dit staalconstructiebedrijf was namelijk het vervaardigen van de ca. 
1. 000 ton staal uitbesteed voor 1, 10 gulden exclusief de montage per kg. 
Dit betekende voor mij, dat het totaal resterende rekenwerk voor mijn rekening 
was. Dit werden dus dagen van vaak 12 uur. Het spannende van staalconstruc-
ties is dat de rekenaar moet beginnen bovenaan het geheel, terwijl het onderste 
(de kolommen) het eerst moeten worden gemonteerd) Dit betekende een race 
tegen de klok. 
keer meer dan vijf minuten te laat was. Ik zei dan die keer: ”Neen dat Door dit 
vaak late werken in de avonduren, was ik regelmatig de volgende ochtend wat 
later op de zaak. Er waren voor het personeel prikklokken. Op een keer werd ik 
op mijn werk gebeld door iemand van personeelszaken die me dan vertelde dat 
ik deze week al twee klopt niet want ik was drie keer te laat” Vervolgens vroeg ik 
hem hoeveel uren hij per dag werkte en legde hem uit dat dit bij mij vele uren 
meer waren. Ik heb toen helemaal niet meer geklokt en daar ook niets meer over 
gehoord. Toen na twee maanden de spanning minderde en de berekening zijn 
eind naderde kwam ik weer in wat rustiger water. 
Er bleven nog wel enkele voor mij moeilijke z. g. portalen over waar ik hulp bij 
nodig had. Ik sprak hierover met mijn chef dhr. van Swol. De dag er na vroeg 
men mij om zolang als nodig naar sint Niklaas in België te gaan waar de ingeni-
eur van Nobels Peelman me zou helpen met de moeilijke delen van het statief. 
Ik reed met mijn eerste en oude DKW (auto uit die tijd) naar Sint Niklaas (bij 
Antwerpen) alwaar het constructiebedrijf was gevestigd. Men had voor mij een 
voorlopig aantal dagen een Hotel in die stad gereserveerd. Bij Nobels Peelman 
werd ik hartelijk ontvangen en voorgesteld aan de ingenieur, die me zou helpen 
met de berekening. In de werkplaats was men al bezig met de voetplaten, waar-
van de verticale belasting al in grote lijnen was bepaald. Aan alles merkte ik dat 
ik daar was als vertegenwoordiger van hun opdrachtgever. Na de eerste dagen 
waren de portalen voor het merendeel berekend. Het was me opgevallen dat de 
ingenieur een scheur in zijn overhemd had. Op zich zelf geen onoverkomelijk 
probleem, omdat zo iets kan gebeuren. Het was evengoed wel opmerkelijk, dat 
hij de volgende dag nog hetzelfde overhemd droeg.  
Ook merkte ik op dat ‘s morgens niemand op dezelfde tijd binnenkwam en dat 
niemand na het werk haast had om te vertrekken. Er waren wel prikklokken, 
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maar die werden alleen gebruikt als een project was afgehandeld. 
Omdat ik in hotel “De Spiegel” was uitgekeken besloot ik een keer na werktijd 
naar het naburige Antwerpen te gaan. Een andere dag reed ik eerst naar het 
hotel, dat tegenover een groot plein was gevestigd en zag ik op dat plein, waar 
ik steeds mijn auto parkeerde een groot aantal mini verkeersbordjes staan. Hier 
is een verkeersles van schoolkinderen geweest dacht ik. De volgende ochtend 
zag ik geen bordjes meer, maar wel alleen marktkramen. Hiervoor waren dus de 
bordjes geplaatst. Het werd nu zoeken waar mijn auto stond. Gevonden en de 
Belgische marktlui: ”Is dat Uwen Automobiel” zag ik ze denken “Domme Ollan-
der” Na het lachen waren ze behulpzaam om hun kraam, die ze aan de auto 
hadden vastgebonden wat te verzetten en ze hielpen me met het maken van 
een uitweg. 
De Kennedytunnel was er nog lang niet en de weg naar Breda was nog door de 
oude Waastunnel Voor de ingang van de oude tunnel was een plein aangelegd 
om de wachtende auto’s te herbergen. Toen ik op weg naar huis (op vrijdag) 
eindelijk aan de beurt was om de tunnel in te rijden, zag ik twee agenten bij de 
ingang staan waarvan één me aanhield en riep”Kruislichten Meneer” Van kruis-
lichten had ik nog nooit gehoord. Hij liep op me af en keek op de plaats waar die 
kruislichten zouden moeten zitten. Hij zag dat er geen lampjes aanwezig waren 
en verwees me terug naar de dichtstbijzijnde benzinepomp. Bijna drie kwartier 
later had ik kruislichten, maar er stond geen auto en geen agent meer. 
 
Bij Nobels Peelman was ik voorgesteld aan de groepsleider van de tekenkamer. 
Hij wilde nog enkele dingen met me bespreken. Zo werd zijn eerste vraag: ”Wilt 
ge plaoten of klessen?” Plaoten had ik wel verstaan, maar klessen waren voor 
mij niet bekend. Hij nam me mee naar de fabriek en liet me een balk zien (die hij 
poutrel noemde) en wees me op de aangelaste kopplaten aan weerskanten van 
de balk. Ook een balk met hoekstalen (de klessen) werden getoond. Ik begreep 
zijn vraag. Ik koos voor de klessen, omdat hierdoor meer ruimte is bij de monta-
ge. ( Die onze eigen montage afdeling zou worden gedaan.)  
 
Nadat de gehele unit gereed en in bedrijf was, waren er weer andere projecten 
die de aandacht vroegen. Het was de spannende tijd van de RSV, (Rijn-
Schelde-Verolme) waarbij er grote veranderingen op stapel stonden. Backer en 
Rueb zou geen grote ketels meer bouwen. Dit moest worden verplaatst naar 
Koninklijke maatschappij de Schelde in Vlissingen. Dit betekende dat ca. twintig 
man van de tekenkamer van de afdeling grote ketels naar Vlissingen zouden 
moeten verhuizen. Al snel bleek dat het verhuizen van een Brabander naar 
Zeeland moeilijker was dan een olifant in een kruiwagen zetten. Er was wel 
enige belangstelling van niet-brabanders. Er was een redelijke verhuisvergoe-
ding in het vooruitzicht gesteld. Zelf had ik gesolliciteerd bij een bedrijf in 
Jutphaas (het tegenwoordige Nieuwe Gein) Ik vroeg daarom ook een verhuis-
vergoeding, omdat het dezelfde oorzaak had. Twee maal heb ik toen: ”Nee” 
moeten aanhoren van de afdeling personeelszaken. De vergoeding geld alleen 
voor Vlissingen was het antwoord. Heb me toen rechtstreeks gericht tot de 
directie. Hem uitgelegd dat de baan in Jutphaas bijna rond was en dat ik meen-
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de ook recht te hebben op de vergoeding. Het gesprek verliep heel grappig. De 
directeur, de heer Versteeg, pakte namelijk de telefoon en liet de man van 
personeelszaken bij zich komen. Hij vertelde hem mijn verhaal over Jutphaas en 
zei het wel eens te zijn met mijn vraag, ook die vergoeding te ontvangen. Wat 
vind jij ervan vroeg hij vervolgens aan de personeelsman. Deze kon niet anders 
zeggen dan: ”Ja meneer, natuurlijk”  
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 12 Smeergeld 
 
 
 
En zo begon ik met een goed gevoel, als chef van de tekenkamer, die uit zes 
man bestond, bij de gebr. van Bentum in Jutphaas. Het middelgrote staalcon-
structiebedrijf had buiten de spuiterij een goed gevulde orderportefeuille. Al snel 
na mijn indiensttreding had de directeur die mij had aangenomen een andere 
baan en verdween. De gebroeders van Bentum, die de zaak in de jaren vijftig 
hadden opgericht, waren beide bij een verkeersongeluk om het leven gekomen. 
Hun zuster erfde de zaak en was al getrouwd met een loodgieter. Deze man 
was niet bekwaam en had ook geen interesse om de nieuwe baas te worden. 
Daarom was de pas verdwenen directeur aangetrokken. Er ontstond dus kort 
daarna weer een zaak zonder directie. De chef van de montage, de heer de 
Geelen, die een goed contact had met de zuster van de van Bentums was 
overeengekomen dat hij deze taak wel wilde overnemen tot er een opvolger zou 
komen. Er was nu geen montagechef meer en omdat er ook een fabrieksbaas 
was verdwenen die niet met zijn nieuwe baas overweg kon, kwamen er proble-
men. Aan mij werden er, buiten de tekenkamer nog een aantal taken 
toegevoegd. Zo kreeg ik de inkoop van het staal erbij. Ook de montage van de 
staalwerken viel onder mijn verantwoording. Aanvragen van projecten, waaraan 
de sterkteberekening nog moest worden gedaan, was mijn vaste huiswerk. 
Zodra er iets (door onvoldoende toezicht) bij de montage mis ging dan kreeg ik 
te horen: ”Zeker iets verkeerd getekend”. Nadat ik terug kwam van een klant of 
een werk werd ik altijd nog op de zaak terugverwacht, ook al was het al ver na 
werktijd. Geelen had dan nog een cadeautje voor me in de vorm van een reken-
werkje voor de komende twee avonden. De offerte moet uiterlijk donderdag weg 
zei hij dan. Die andere twee neem ik zelf wel zei hij dan. Aan die twee was dan 
meestal niet veel werk omdat het totaal gewicht al bekend was en hij dit met de 
dikke duim (gezien het werk) vermenigvuldigde met een kiloprijs, die hij uit 
ervaring wel kon inschatten. Ook leuke dingen kwamen natuurlijk voor zoals het 
volgende: Er belde mij een tuinder uit de regio en vroeg de prijs voor het leveren 
van vijf complete spanten voor een schuur die hij verder zelf zou bouwen. Een 
paar dagen later ging ik bij hem langs en op een schetsje was zijn vraag voor mij 
duidelijk. Thuis rekende ik de totaalprijs voor hem uit. De volgende morgen 
belde ik hem op om de prijs door te geven. Hij was niet thuis en probeerde het 
later nog een paar keer. Omdat ik het ook wilde proberen in de avonduren had ik 
een briefje bij me waarop ik zijn telefoonnummer en de prijs had genoteerd. 
Eindelijk had ik succes en kreeg hem aan de lijn. Zijn telefoonnummer alsook de 
prijs bestond uit vier cijfers. De twee maal vier cijfers stonden op mijn briefje. Per 
abuis gaf ik hem niet de prijs, maar het telefoonnummer als prijs door. Zijn 
reactie was direct al: ”Oké, wanneer kan ik ze afhalen?” Een beetje verbaasd 
was ik wel, omdat ik later pas ontdekte dat het genoemde bedrag ongeveer 
1260 gulden hoger was. Maar hij was akkoord gegaan en ik wilde dit niet alsnog 
veranderen. Ik dacht eerst nog: ”Heb ik het wel goed berekend”. 
Een ander geval deed zich voor bij de montage van een grote loods en show-
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room van een garagebedrijf. Het staalwerk was gereed en men zou volgens 
planning van de hoofdaannemer de volgende week moeten beginnen met de 
montage. Wat echter ontbrak waren de monteurs om dit werk uit te voeren. 
Geelen had intussen een montagebedrijf in Chaam benaderd, die bereid waren 
om de montage uit te voeren. Omdat ik in Breda woonde werd ik naar het adres 
gestuurd om de zaak verder rond te maken en een startdatum af te spreken. De 
baas van dit bedrijf woonde in een grote villa ver in het bos. De inrichting deed 
wat kermisachtig aan. Dit klopte ook wel omdat hij vertelde in hoofdzaak kermis-
attracties te monteren. 
Toen de montage na een aantal weken volgens het montagebedrijf gereed was 
kregen we een telefoontje van de aannemer dat er niet veel deugde van de 
bouw. De tekenkamerman (ik dus) werd naar de bouw gestuurd en ik zag dat er 
slechts een enkele kolom “te lood”stond en de voorman had duidelijk gezegd dit 
wel te kunnen herstellen, maar niet bereid was om werk van een ander op te 
knappen. Met Geelen besprak ik dit probleem en Geelen vroeg mij de voorman 
te bewerken. Geelen stak tweehonderd gulden achter in mijn agenda en zei: 
”Doe je best en begin met honderd. Daar aangekomen kwam de voorman al 
mijn kant op lopen en zei: ”En heb je monteurs bij je?”Ik gaf geen antwoord en 
vroeg hem even mee te lopen naar een leegstaande bouwkeet, alwaar hij me 
nieuwsgierig aankeek. Ik bladerde in mijn agenda alsof ik zocht naar vrijkomen-
de monteurs. Bij dat bladeren gaf ik hem de gelegenheid om even de briefjes 
van honderd te zien zitten. Vervolgens zei ik er wel wat voorover te hebben als 
hij met zijn mensen de kolommen opnieuw zou willen stellen. Aan zijn gezicht 
zag ik al snel dat hij wilde toehappen en ik gaf hem het ene briefje voor hem zelf 
en het andere om dat onder de anderen te verdelen. (De agenda was van het 
jaar 1971) Hiermee had ik dus kennis gemaakt met het gebruik van 
SMEERGELD. Vanaf het moment dat Geelen de directie tijdelijk had overgeno-
men had hij geen enkele actie ondernomen om een opvolger te zoeken. De 
montages zonder verdere toezicht zorgden voor nog meer problemen. Meestal 
waren er afspraken voor de aanvang van de montage, waaraan vaak door 
gebrek aan monteurs niet kon worden voldaan. Hij had hier dan het volgende op 
gevonden. Hij gaf mij dan opdracht om het transport en een mobiele kraan 
regelen, het gereed liggend materiaal (balken, regels bevestigingsmiddelen enz. 
enz.)goed te controleren, zodat de volgende ochtend dit bij de opdrachtgever 
kon worden afgeleverd. Hij had dan volgens hemzelf aan zijn verplichting vol-
daan, omdat hij dit beschouwde als aanvang montage, zonder dat er één 
monteur op het werk verscheen. Na hooguit één dag kwam dan het verwachte 
telefoontje, waar we bleven. Die telefoontjes gaf hij dan altijd aan mij, door dit 
vooraf met de boekhouder (tevens telefoniste) te regelen. 
Als “die en die” belt >> Leo. 
Ik maakte dan noodgedwongen de smoes van veel zieken. Eén keer kreeg ik het 
antwoord van: ”ja, ja, dat moest ik vroeger van mijn baas ook altijd zeggen”. 
Vertegenwoordigers poeierde hij altijd af, door verhalen die nergens op sloegen. 
Zo kwam er een man met een draadloos rekenmachientje (een z. g. zakjapan-
nertje) die nu bij iedere scholier in zijn tas zit. Er was op de hele zaak één 
ouderwetse rekenmachine, die bovendien altijd bij de boekhouder stond en 
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waarvan een tweede te duur was en dus niet nodig. Gelukkig had ik mijn eigen 
rekentuig en vóór die tijd rekende ik alles met de rekenschuif. Tegen de verte-
genwoordiger hoorde ik hem zeggen: ”Langs de sloot offertes maken, komt niet 
voor. We hebben altijd wel een stopcontact in de buurt. Hij had nog diverse 
typisch “Geelen” uitdrukkingen zoals: als er een datum van levering of dergelijks 
die nog een tijd voor ons lag, pleegde hij te zeggen: ”Tegen die tijd scheidt er 
een kip die heeft nou nog geen kont”. Hij had ook de gewoonte om de telefoon in 
zijn bureaula te leggen als er iemand ongewenst belde. De vrouw van de lood-
gieter die hij altijd “tante Trui” noemde werd ook regelmatig in de la gestopt. Hij 
wist dan meestal dat ze ergens heen gebracht wilde worden. Hij pakte dan wel 
eens de telefoon uit de la en zei dan: ”Ja sorry, de kat sprong erop”. 
Ook heeft er zich een waar schandaaltje afgespeeld. Ik kwam in de middaguren 
van een klant vandaan op de zaak, terwijl Geelen in zijn korte broek en in zijn 
vakantietijd met zijn zoontje van zo’n tien jaar achter zijn bureau in seksboekjes 
stond te bladeren. Hij had vreemde trekken, maar hij was wel de laatste die ik 
zou hebben aangezien zich hiermee bezig te houden. Bij deze voor mij zeer 
vreemde beelden moest ik eerst in mijn arm knijpen, om te zien of ik een rare 
droom had of dat het werkelijkheid was. Het laatste was waar. Terwijl het zoontje 
ook nieuwsgierig de blote dames bekeek vroeg Geelen me om te kijken naar 
een pagina in het boekje waar advertenties in stonden. Ken je dit tel. nummer 
vroeg hij mij Allereerst dacht ik dat hij mij ergens van wilde beschuldigen. Dit 
was allerminst het geval. Na even kijken zag ik dat dit het telefoonnummer was 
van de spuiterij waar de heer van Vliet als enige de scepter zwaaide. De spuiterij 
(een aparte BV) had altijd grote orders van defensie en draaide uitstekend en 
Geelen had het vaste vertrouwen in van Vliet. Via de advertenties werden da-
mes gezocht die seks aan huis wilden tegen een vergoeding. Het was niet 
opvallend dat van Vliet regelmatig naar vergaderingen en vaste klanten reed in 
zijn wel opvallend grote wagen. Gezien de goede opbrengst van de spuiterij was 
er niemand die zich daar aan stoorde. Het is uitgekomen toen van Vliet op 
vakantie was en er regelmatig gebeld werd en dames dan vroegen naar Bob 
(van Vliet). De boekhouder had die tijd de taak van van Vliet overgenomen en 
had zodoende Geelen ingeseind, die op zijn beurt een flinke stapel seksboekjes 
als vakantie lectuur had meegenomen en niet zonder succes, maar wel met 
nieuwsgierige blikken van omstanders. 
Van Vliet heeft toen vanaf dezelfde dag alle tijd gekregen om zijn privéklantjes te 
bezoeken, maar niet onder de dekmantel van de spuiterij 
Een geheel ander misverstand deed zich voor onder de twee oudere lassers, die 
de status hadden de beste lassers van het bedrijf te zijn. In het bestek van het 
werk, dat zij onder handen hadden, stond dat enkele lasverbindingen gerönt-
gend moesten worden. (Fotolassen voor de leek)Ik vond het wel zo correct om 
de lassers daarop te wijzen. Uit hun reactie was duidelijk dat ze van mijn bericht 
niets hadden begrepen. De vraag van hun was namelijk of ze dan gewoon in 
hun overall konden komen als ze op de foto gingen. Los van dit grappige inci-
dent was het mij toch wat te gortig geworden met de werkdruk die als normaal 
werd beschouwd. Hierover had ik een gesprek met Geelen en op dat zelfde 
moment ging de telefoon. Het was voor mij. Tot mijn schrik hoorde ik dat mijn 
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schoonvader was overleden door een verkeersongeluk met zijn brommer. De 
meest troostende woorden die hij kon verzinnen, waren: ”Ja dat gaat voor” en ik 
verliet het pand. 
Ondanks het feit dat we naar een woning zochten iets dichter bij het werk waren 
we nog in Breda blijven wonen. Op weg naar Breda gingen mijn gedachten alle 
kanten op. Vooral mijn schoonvader, die altijd hard gewerkt had voor zijn grote 
gezin en niet bang was om de directeur van de Nederlandse Spoorwegen te 
verwarren met een zekere piechem uit Utrecht. Los hiervan spookte het ook 
door mijn hoofd om niet bij van Bentum te blijven. Misschien arrogant, maar ik 
vond van mezelf dat ik wel iets beter verdiende. 
Een paar dagen later zag ik een advertentie in de krant, die mijn aandacht trok 
“Ingenieursbureau vestigt zich in Breda”. Uit een telefoontje naar het hoofdkan-
toor in Vlaardingen liep uit op een uitnodiging. 
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 13 Bijkantoor en een soort “Staatsgreep”   
 
 
Het sollicitatiegesprek verliep in de avonduren in een herenhuis uit de 19e eeuw 
in Breda. Ik werd verwelkomd door een man die iets ouder was dan ik zelf en 
vertelde me dat hij niet mijn baas zou worden. Hij was vanuit het hoofdkantoor in 
Vlaardingen naar Breda gestuurd om met mij een oriënterend gesprek te heb-
ben. De chef van dit net geopende bijkantoor was namelijk op vakantie en de 
directeur vond mijn brief interessant genoeg om een gesprek aan te knopen. 
Na een week, toen de chef, de heer Schaper terug was van vakantie, hadden 
we een eerste gesprek op het kantoor in Breda. Het gesprek verliep in een 
ontspannen sfeer. Hij stond voor de taak om dit eerste bureau in het zuid/westen 
op te bouwen, zoals dat ook in de overige regio’s is gebeurd. Er waren, buiten 
het hoofdkantoor in Vlaardingen nog regiokantoren in Heerlen, Arnhem en 
Amsterdam. De oorsprong was het bouwbedrijf BAM (Brabantse Aannemers 
Maatschappij), die over een eigen ingenieursbureau wilde beschikken. Het 
bureau kreeg de naam “NORTH WEST ENGINEERING” met het hoofdkantoor 
in Vlaardingen. De directeur was de heer van der Klein  
 
Het was wel een stap terug, nu ik hier op dit bureau in dienst was gekomen, 
maar het was in ieder geval een stuk rustiger en dan ook nog voor een iets 
hoger salaris. Vroeg thuis was ik zelf niet meer gewend en dan zonder avond-
werk. Ook hoefden we niet meer aan verhuizen te denken en we zagen ons doel 
bereikt om in de Brabantse sfeer onze kinderen te laten opgroeien. Mijn werk 
was nu om toezicht te houden op het werk, vooral als de chef, de heer van 
Schaper niet aanwezig was. Er werkte ongeveer twaalf man op dit bureau, 
waarvan de meeste tekenaar en nog een paar tekenaars-constructeur het werk 
verrichtte. Eén van de jonge beginners was Wouter van der Sluis, die voor de 
nodige afwisseling zorgde en voor een deel de sfeer bepaalde. Nadat hij enkele 
dagen in dienst was kregen we zijn eerste verhalen al te horen. Hij reed in een 
rode MG en was buiten dat ook nog aantrekkelijk voor de dames. Regelmatig 
ging de telefoon en was dan voor hem bestemd. Omdat er buiten die van de 
chef alleen bij mij een toestel stond kon ik vaak meegenieten van zijn intieme 
gesprekjes. Er was dan bijvoorbeeld een zekere Ann aan de lijn, waarop hij even 
tijd nodig had om te ontdekken, welke Ann hij aan de lijn had. Hij vertelde dan 
aan ieder die het horen wilde dat hij een paar keer over het hek van het Laurens 
Ziekenhuis was geklommen, om zo bij zijn vriendinnetje te komen, waarbij hij 
dan, zoals hij zei in het ziekenhuis, de nacht had doorgebracht. Heel vroeg in de 
volgende morgen liep hij dan keurig door de gangen van het ziekenhuis richting 
uitgang en wenste ieder die hij tegenkwam op geaffecteerde toon een goede 
morgen en reed dan weg in zijn rode sportwagen. Hij was een keer betrapt en 
de politie, hield zijn auto, na het gesprek met de hoofdzuster in de gaten. We 
waren daarna ’s avonds aan het overwerken en hij zei toen: ”Mijn auto zet ik bij 
het ziekenhuis en ik ga thuis slapen”. Hij moest voor Schaper ook wel ‘ns een 
boodschapje doen en had dan de gewoonte om de gereden kilometers onmid-
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dellijk te declareren door bij binnenkomst op kantoor te roepen: ”Kassa” en liep 
dan direct richting Schaper om zijn geld in ontvangst te nemen. Er werkte ook 
een oudere meneer Landgraaf die alles wat er de laatste tijd gebeurde zag en 
zichzelf wat bedreigd voelde. Op zekere dag kon hij het kennelijk niet aanzien, 
dat ik langs de borden liep en hier en daar wat commentaar en aanwijzingen gaf 
aan de jongere tekenaars. Hij kwam naar me toe en vroeg: ”Wat ben jij hier nu 
eigenlijk”. waarop ik zei: ”Eigenlijk niets, net als jij. ” Hij droop af met een veron-
gelijkt gezicht. In feite had de goede man gelijk, want de chef had mij officieel 
moeten voorstellen en mijn functie moeten uitleggen. Schaper was toch een 
beetje afwijkend figuur, die zich van mensen boven en onder hem niet veel of 
niets aantrok. Dat was goed merkbaar aan zijn gedrag als hij over anderen 
sprak. De ruimte waarover we beschikten met ongeveer tien tot twaalf teke-
naars, was niet toereikend voor een apart kantoortje voor Schaper. Hij zat dan 
ook aan het eind van de ruimte achter een grote tafel, die normaal wordt ge-
bruikt als vergadertafel. Hij had mij een plaats gegeven vlak bij hem en ik kreeg 
ook een telefoontoestel op mijn bureau. Ik beschouwde mezelf dan ook als zijn 
zgn. tweede man zonder dat hij dat ooit had uitgesproken.  
We begonnen ’s morgens om half negen, maar op dat tijdstip was Schaper nog 
niet binnen te zien. Om een uur of tien kwam hij dan meestal binnen, tenzij hij 
me had verteld eerst naar een klant te gaan. Als hij dan binnenkwam met een 
wolk van aftershave achter zich, verstoorde hij de rust en de werkconcentratie 
door met zijn harde stem tussen de tekenborden doorlopen opmerkingen te 
strooien, zoal: ”Nee zo kan dat natuurlijk niet, of ben je nog niet goed wakker” 
Zonder verdere aanwijzingen te geven, hoe het dan wel moet liep hij door naar 
zijn tafel, Begon op onsmakelijke manier zijn neus te snuiten en stak een sigaret 
op vergezeld van een eveneens onsmakelijk gehoest en geblaf. Hij vroeg mij 
dan of er nog iemand had gebeld en zo niet pakte hij zelf de telefoon en ging zijn 
vaste relaties bellen om nog wat werk los te krijgen. Een vaste werkrelatie was 
“de Vries en Robbé” in Gorinchem en het gebeurde wel dat hij een vervolgop-
dracht kon lospeuteren. Ook is het regelmatig gebeurd dat hij bij zo’n telefoontje 
(Ook bij andere klanten) onmiddellijk de wind van voren kreeg, omdat fouten in 
de tekeningen voor grote extra kosten hadden gezorgd. De desbetreffende 
tekenaar kreeg dan een grote mond, maar zelf werd hij er niet warm of koud 
van. Hij beloofde de klant dan wel de tekeningen aan te passen, maar dat heeft 
weinig zin als de staaldelen al op de bouw niet blijken te passen. Op een keer 
belde de klant zelf dat een aantal kolommen te kort waren. Hij probeerde zich te 
redden met een leuk bedoeld lolletje van: ”Ja maar ze zijn toch maar aan één 
kant te kort. ” Deze klant hebben we nadien niet meer terug gezien. Als één of 
meer fouten werden ontdekt, vóór de bouw was begonnen dan werden te teke-
ningen aangepast. Alleen waren daar dan geen uren meer voor beschikbaar, 
omdat die order boekhoudkundig al was afgesloten. Hij liet ons die uren dan 
schrijven op een lopende opdracht en schoof zo de problemen voor zich uit. 
Toen het schrijven op andere orders werd ontdekt en nadat hij zich bij de directie 
moest verantwoorden voor deze manier van werken, was Schaper ook niet meer 
zeker van zijn baan. Na sluitingstijd van het bureau, toen iedereen weg was 
toonde hij me, op zekere dag de binnenkant van zijn stalen bureaukast, deed de 
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deuren open en ik zag dat hij al zijn privéboeken al mee naar huis had genomen. 
De kast was helemaal leeg. Hieruit bleek wel dat hij zelf voelde dat hij de langste 
tijd achter de rug had. 
 
De dag daarna was hij er niet en er gonsde al geruchten en ze kwamen mij 
vragen wat ik er van wist. Het leek me beter om het weinige dat ik officieel wist 
ook nog even voor mezelf te houden. Na een paar dagen zullen we wel meer 
weten zei ik alleen. 
’s middags kreeg ik wel een telefoontje van de heer van de Klein (de directeur) 
en hij kondigde aan dat hij om een uur of vijf nog even langs zou komen. 
Tegen half zes kwam hij het kantoor binnen en verontschuldigde zich dat het wat 
later was geworden. Hij nam plaats vroeg om koffie en stak een sigaret op. Hij 
begon met “ Je zult het wel begrepen hebben dat we de heer Schaper hebben 
moeten ontslaan”. Ik had al zo’n vermoeden, zei ik alleen. Je bent hier nog maar 
kort, dus daarom denk ik dat jij er ook niet veel aan kon doen, vervolgde hij. Het 
lijkt me het beste als jij de taak van Schaper wil overnemen. Na onze gesprek-
ken en je vorige werkzaamheden denk ik dat je dat wel aankunt. We zullen je 
een aangepaste aanstellingsbrief toesturen en je moet dan ook de leasewagen 
van Schaper maar overnemen. Wat denk je hiervan vroeg hij nog. Natuurlijk 
bevestigde ik zijn voorstel. Wat hij zo rondkijkend als opdracht gaf, zo snel 
mogelijk uit te kijken naar een nieuwe locatie, want hier kan je geen cliënten 
ontvangen vond hij. Kom, je weet vast wel een kroeg waar we even een slokje 
kunnen drinken op je nieuwe baan. 
 
Tegen negen uur kwam ik thuis met de mededeling: ”Ik heb een nieuwe baan”. 
“Hoi !” zeiden de kinderen en mijn dochter van elf jaar zei: ”Pa, ben je dan niet 
meer zo laat thuis, want ik zit nu op turnen?”  
Mijn dagen zagen er nu anders uit. Het advies had ik gekregen een stevige man 
aan te trekken die de kwaliteit van het tekenwerk beter in de hand kon houden. 
Zelf had ik dan de handen vrij voor contact met de huidige en aantrekken van 
nieuwe opdrachtgevers en bovendien het huren en het inrichten van een nieuw 
kantoor. Na enig zoeken via makelaars hadden we een nieuwe ruimte gevon-
den. Huurprijs was gunstig, omdat het al twee jaar leeg stond en de locatie in het 
centrum was aantrekkelijk. Het enige nadeel was dat het wat te groot was voor 
ons aantal werknemers. Met Jan van de Klein hebben we toen de verdieping 
bekeken en Jan zei: ”Oké, regel het maar verder en probeer een deel te verhu-
ren op basis van een jaarcontract, dan kan je ze buiten zetten als je de ruimte 
nodig hebt. ” 
Na een enkele maand meldde zich een iriscopist en huurde een deel van de 
ruimte, waarmee de eigen huur een stuk lager werd. Een aannemer had ik 
ingeschakeld om een lange wand, ter afscheiding van de hal en lift(lawaai) te 
maken. Bovendien bestond de verbouwing uit het maken van twee kantoortjes 
en lange aflegtafels voor het neerleggen van de onderhand zijnde tekeningen. 
Elke tekenaar had dan de beschikking over zijn tekenbord, een bureau en een 
deel van de aflegtafel. Een luxe voor de tekenaar, die ruimte had om prettig te 
kunnen werken. De verdieping was van een hoekpand en telde maar liefst 24 
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ramen, die allemaal van gordijntjes moesten worden voorzien. De iriscopist had 
inmiddels ook zijn draai gevonden en had door dezelfde aannemer zijn deel 
laten ombouwen tot een ware medische afdeling, inclusief wachtkamer, behan-
delkamer enz. Hij kon, zo vertelde hij, met zijn apparatuur bij de patiënt aan de 
iris zien welke kwaal of afwijking er speelde. 
Het maken van een betrouwbare diagnose was zijn belangrijkste werk zei hij. 
Daarnaast was hij ook acupuncturist. Voor de schoonmaak -werkzaamheden 
had hij een werkster (die we toen nog zo mochten noemen) ingeschakeld. Voor 
het gemak hebben we toen dezelfde dame gecontracteerd voor onze ruimten. 
Elke maand kwam de iriscopist, de heer van Duin, de huur betalen. Hij deed dat 
contant en zei dan altijd kijk ‘ns aan directeur. We dronken dan een kop koffie en 
praatte zo nodig wat bij. De schoonmaakster kwam meestal na werktijd en op de 
dag dat ze kwam was ik meestal nog aanwezig. Een enkele keer bracht ze haar 
dochter mee, die haar dan hielp met prullenbakken legen en dergelijke dingen. 
Thuis vertelde ik dat dit een kittig meiske was, waarop Kees zijn oren spitste en 
van plan was om ook een keer bij Pa te gaan kijken. Het bleek al snel dat die 
twee goed met elkaar overweg konden en we zagen ze een keer wegrijden bij 
Kees achter op de brommer. Buiten het feit dat Trees, zoals de meeste schoon-
makers altijd lang en veel willen praten, had ze op een keer iets speciaals te 
melden. Het was te merken aan het feit dat ze haar poetsdoek even opzij legde 
een stoel pakte en bij mijn bureau kwam zitten. Ze wil hier weg, flitste het door 
mijn hoofd of ze wil opslag. Geen van beide was echter het geval. Dat ze enige 
tijd gescheiden was, wist ik al. Nee het ging over haar minderjarige zoon Ronnie. 
Ze was, zo vertelde ze, op zoek naar een toeziend voogd voor hem. Ze vertelde 
dat dit nodig was, in hoofdzaak om de financiën van haar zoon tot zijn achttiende 
jaar te beheren of dergelijk. Ze wist er ook niet alles van, maar had gehoord dit 
te moeten doen. Even erna kwam toen het hoge woord: ”zou u dat voor mij 
willen zijn?”. Het overviel me wel een beetje en vroeg waarom ze mij voor die 
taak had uitgekozen. Ze zei dat ze mij de juiste man vond en had alle vertrou-
wen in mij. Heb toen gezegd hier even een paar dagen over te moeten 
nadenken en dat ze het spoedig zou horen. Ik besloot om het voor haar te doen. 
Het was de eerste keer dat ik bij de gemeente een bewijs van goed gedrag 
aanvroeg en ook de eerste keer dat ik voor de kantonrechter stond toen de 
uitspraak werd gedaan. 
 
Inmiddels was het werk mede dankzij onze nieuwe man op het oude adres 
zoveel als mogelijk gewoon doorgegaan Kort na de verhuizing hadden we voor 
onze klanten een receptie georganiseerd en zelf had ik het met de ontvangst zo 
druk dat ik vergat om ook van het uitgebreide buffet te genieten. Toen de drukte 
was overgewaaid werd het gewone werk weer opgevat, ook al was er meer 
moeite nodig om voldoende werk binnen te halen. Een enkele keer is dit opge-
vangen door het detacheren van één of meer tekenaars. De verenigde buizen 
fabriek de(VBF)in Oosterhout was één van die bedrijven waar het werk het beste 
ter plaatse kon gebeuren. Er werden daar nieuwe machines geplaatst en grote 
werken waren geplant in verband met het fabriceren van een nieuw type buis. 
Het ombouwen van machines moest altijd in een weekend worden gedaan 
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omdat het een semi-continubedrijf betrof. Er waren in dat bedrijf qua leiding van 
de engineering twee stromingen. De ene waren mensen die vanuit Schiedam, 
van de oorspronkelijke fabriek afkomstig waren en de andere mensen die vanaf 
de hoogovens in IJmuiden kwamen. (hoogovens nam de VBF over). Op de 
tekenkamer werden ombouwplannen bedacht onder leiding van een “hoog-
ovenman”. De tekeningen waren zo goed als gereed en het werk zou worden 
opgedragen aan een staalbedrijf. Toen verscheen een oudere “Schiedam-man” 
de heer van Vijven ten tonele met een stapeltje tekeningen met de mededeling, 
dat hetgeen dat nu was bedacht ook op zijn tekeningen stond en dat deze 
oplossing acht jaar geleden al was mislukt. Leek er dus sterk op dat genoemde 
waarschuwing met opzet was achtergehouden en dat het niet boterde tussen de 
twee bloedgroepen. Onze mensen zaten dus vaak tussen twee vuren. Financi-
eel had dit voor ons bureau echter geen nadeel. Zelfs in tegendeel, ondanks dat 
het werk van een tekenaar (zoals gezegd niet over rozen) ook niet onder twee 
bazen gaat. 
Een betere onderlinge samenwerking was aanwezig bij een eveneens goede en 
belangrijke klant: Shell Moerdijk. Voor hun waren het meestal wat kleinere, maar 
niet minder belangrijke klussen. Vaak het ontwerpen, berekenen en detailleren 
van grote en kleinere bordessen voor de bediening van afsluiters. Vaak was zo’n 
afsluiter hoog en slecht bereikbaar geplaatst en ondanks dat deze afsluiter 
afstand bediend werden moest er om reden van onderhoud en veiligheid een 
bordes met toegangsladder worden gemaakt. De plaats waar de afsluiter zich 
bevond bepaalde de man op de tekenkamer, die de desbetreffende fabriek 
technisch in beheer had. (de Shell bestaat in Moerdijk uit een serie fabrieken, 
die onderling verbonden zijn en producten van elkaar ontvangen of leveren) We 
moesten ons dus altijd bij de juiste man melden en gingen dan op de site een 
kijkje nemen, waarbij de Shell man de plaats van het werk aanwees. Ik vroeg 
hem dan mee naar boven te gaan om één en ander beter te kunnen zien. 
Meestal werd dit echter geweigerd omdat de man hoogtevrees had. Meten en 
kijken was dus onze taak. Het waren wel altijd de mensen die ons op het bureau 
belde als er zo, n karwei in voorbereiding was. 
Op een vrijdagmiddag belde echter de chef van de engineering, de heer van de 
Berg, die we Teun mochten noemen, mij op. Hij sprak over een zeer speciaal 
werk wat hij met mij wilde bespreken. Alleen bij mijn entree bij de Shell had ik de 
heer van de Berg ontmoet. Hij legde me toen de werkwijze uit, waarop uitbeste-
dingen van tekenwerk werd gedaan. Hij bepaalde welk van de bureaus het werk 
ging uitvoeren. Hij had er ongeveer acht op z’n lijstje staan en keek dan welk 
bureau geschikt was en netjes met de prijzen kon omgaan. Maar…. zei hij, tot 
nu toe hebben we ze allemaal moeten opvoeden. En waarschuwde hij “Als ze 
niet op te voeden zijn gaan ze van de lijst” Duidelijke taal dus. Terug naar de 
bewuste vrijdagmiddag. Hij pakte een vel papier, zette een kringetje en een 
drietal rechthoeken en begon de uitleg. Kijk zei hij dit is de MLO, gezien vanuit 
de lucht. Hij wees op het cirkeltje en vervolgde: dit is de grote schoorsteen, die 
je vast wel hebt gezien en op de rechthoeken wijzend en dit zijn onze stoomke-
tels, die de nodige stroom opwekt voor al onze fabrieken op deze site. Nu is het 
geval dat het volgende jaar de binnenmantel van de grote schoorsteen moet 
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worden vervangen. Dus wat we nodig hebben is een noodschoorsteen die 
tijdelijk de grote moet vervangen. Nu is de noodschoorsteen niet het moeilijkste, 
Lastiger is wel het vinden van ruimte en het verdere ontwerp van de rookgaska-
nalen, die langs, onder en naast de bestaande kanalen zal moeten lopen. Dit lijkt 
me net een mooie klus voor jou verkondigde hij met een brede glimlach. Het 
model 1 op 1 staat buiten en de tekeningen kan je wel vinden in ons tekenin-
genarchief. Daar ben je inmiddels wel bekend. Denk er over na, maar niet te 
lang en dan hoor ik maandag of je dit wil aanpakken. Een voordeel voor mezelf 
was dat ik bij Backer en Rueb voldoende heb opgestoken van centraleketels met 
bijbehorende kanalen voor de afvoer van de rookgas. Evengoed was dit toch 
een mooie uitdaging. Gedurende het hele engineeringswerk heb ik in nauw 
overleg met van de Berg (Teun) de klus geklaard en Teun was trots, omdat de 
directie had gezegd dat dit werk te groot zou worden, voor zijn afdeling. Men had 
in gedachte om dit in zijn geheel uit te besteden aan Stork, die naar hun zeggen 
meer geschikt waren voor werken van dit formaat. 
Een andere ook interessante opdrachtgever in Tilburg was de IFF, die is gespe-
cialiseerd in reuk en smaakstoffen. Er was werk in verband met uitbreidingen en 
ook werden enkelen van ons gedetacheerde mensen gevraagd mee te doen aan 
reuksessies. Met personeel van IFF en van ons werden ze dan op een rij gezet 
en werden gevraagd om zo goed mogelijk te verwoorden over de beleving van 
geur en vaak ook smaak. Mensen met een fijne neus hadden dan uiteraard de 
voorkeur. 
Na de geslaagde operatie “Noodschoorsteen” was het aantal opdrachten voor 
Shell Moerdijk flink uitgebreid. We waren op kantoor ook uitgebreid met het 
aantal werknemers. Een eigenschap van Shell, die vermelding verdient is dat 
men bij Shell niet zeer bescheiden was te noemen. Men was gewend om van de 
andere bureaus of bureautjes regelmatig op een etentje te worden getrakteerd, 
dus deed ik daar braaf aan mee. Het was kort na de ingebruikneming van de 
schoorsteen dat ik Teun en zijn vrouw Sylia uitnodigde om in Breda een zgn. 
vorkje te prikken, zoals dat word genoemd. Eerstvolgende keer dat ik bij hem 
werd binnen geroepen bedankte hij voor de heel gezellige avond en dan in 
bijzijn van onze vrouwen waardeerde hij. Hij zei in het kort, dat hij voor dit soort 
etentjes regelmatig werd uitgenodigd en vertrouwde me toe het ook zeer op prijs 
te stellen om een keer naar een toneelstuk of andere voorstelling in de schouw-
burg te gaan. Ook Sylia zou dit prachtig vinden verkondigde hij. In overleg met 
Jan van der Klein heb ik toen een jaarabonnement genomen. Hij kon dan vooraf 
uit de catalogus een program kiezen. Je ziet hem dan in elk geval een aantal 
keren per jaar, had Jan gezegd. 
 
Het was negen uur in de avond en ik was met vrouw en kinderen druk in de 
weer om de visite te voorzien van drankjes en hapjes. Het was namelijk mijn 
verjaardag en mijn vrouw Corrie had weer haar heerlijke vruchtenbowl gemaakt. 
De telefoon ging en rondkijkend wie we nog mistten, melde zich Jan van de 
Klein. Het was niet om me te feliciteren, want hij was niet op de hoogte van mijn 
verjaardag. In het kort vroeg hij mij om naar het kantoor te komen want ik moest 
even voor hem uitrijden naar een leuke tent. Die weet jij vast wel in Breda. Ik 



. 115 

heb hier een paar Arabieren uit Saoedi Arabië en die willen wat. Ik begreep wat 
hij bedoelde, maar kon het niet laten om hem te zeggen dat ik daarvoor het 
salaris niet had. Kom maar even hierheen dan zie ik je zo. Nauwelijks tijd om te 
zeggen dat het moeilijk uitkwam verbrak hij de verbinding. De telefoon legde ik 
weer op zijn plaats en zei midden in de kamer tegen Corrie en de menigte: 
”Sorry, ik moet met mijn baas even naar de hoeren, Ik leg het straks wel uit. ” 
Binnen een half uurtje was ik weer terug en moest één en ander uitleggen. 
Natuurlijk waren de vragen van: “Hoe weet jij die tenten zo snel te vinden en was 
je baas blij ?”.  
 
Een andere belangrijke klant was de PNEM in Geertruidenberg (nu Essent). We 
hadden wel tekenwerk op kantoor, maar het merendeel van het werk werd 
uitgevoerd door vijf of meer van onze mensen en dan ter plaatse. Na diverse 
jaren was het min of meer de gewoonte geworden dat de drie heren, die verant-
woordelijk waren voor deze werkzaamheden een paar keer per jaar werden 
uitgenodigd voor een dineetje. Meestal sprak ik dan met de heren een datum af 
en reserveerde dan bij het chique restaurant “het Weeshuis” in het centrum van 
Geertruidenberg. Als ik één van de heren aan de telefoon kreeg merkte ik aan 
de reactie dat men de uitnodiging wel weer verwachtte. Ook deed ik de uitnodi-
ging wel als ik een bezoek bracht, aan de stroomvoorziener. De reactie was dan 
nog duidelijker zichtbaar positief. Over werk werd niet gesproken, dat was mede 
door de leeftijd van de heren niet interessant meer. Het pensioen naderde en ik 
was blij wat afwisseling te brengen in hun naar het scheen saaie werk achter 
hun bureau. Op een zekere zomeravond had ik hun weer uitgenodigd. Het bleek 
echter dat één van de heren plotseling ziek was geworden en daarom niet 
meekon. Er werd uiteraard een heel goede wijn bij de gerechten besteld. Nu was 
het probleem ontstaan dat de echte wijnkenner ziek te bed lag. Na enig overleg 
hadden de twee overigen beslist dat IK nu de wijn zou keuren. Ondanks mijn 
geringe kennis van deze godendrank heb ik de opdracht aanvaard. Ik dacht al 
na over een snedige vraag aan de ober, nadat ik de wijn had geroken, doorge-
licht en had laten rollen in de mond en nadat de ober de wijn, onderaan de fles 
in een servet in de houdgreep hield en een bodempje in mijn glas had laten 
stromen, keek hij me vragend aan, zoals een hond kijkt als hij naar buiten wil. Ik 
keek hem aan alsof ik nadacht en stelde de komisch bedoelde vraag: ”Is deze 
wijn van de Zuidwand ?” De ober vatte deze vraag echter serieus op en zei: ” 
Dat ga ik onmiddellijk even voor u informeren”. Het werd een hartelijk lachen 
door de twee PNEM-ers en de avond kon niet meer stuk. 
 
Los van het feit dat het zakelijk op kantoor Breda prima liep, was het bij de 
andere kantoren een stuk minder. Ook op het hoofdkantoor in Vlaardingen ging 
het slecht. Naar mijn idee was dit in hoofdzaak de te hoge overhead door een te 
veel aan projectleiders (achter een bureau) en te weinig tekenaars achter de 
tekenplank. Van mijn collega’s had ik wel gehoord dat het minder goed ging. Uit 
Vlaardingen was weinig bekend gemaakt, tot er een brief uit Vlaardingen bij de 
post zat. In Vlaardingen was een vergadering gepland waarbij de vestigings-
hoofden aanwezig dienden te zijn. Dinsdag de tiende om 15. 00 uur. Vier man 
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uit de regio, vijf projectleiders en twee verkopers een boekhouder en de direc-
teur zelf. 
Twaalf koffie en Jan nam het woord. Mensen we doen allemaal ons best, maar 
het gaat niet goed met onze onderneming (zoals hij het bureau placht te noe-
men). We moeten een kleine reorganisatie doorvoeren en wel het volgende. We 
gaan geen mensen ontslaan, want ik heb een ander plan. 
We moeten in deze komende jaren meer als één team te werk gaan en daarom 
is het beter als we de hele onderneming centraliseren. Met de aandeelhouders 
ben ik al overeen gekomen om ons in Utrecht te vestigen en grotere projecten 
binnen te halen. Zelf zal ik dan mijn vroegere relaties benaderen en we zullen 
ons niet beperken binnen de landsgrenzen. Ook de afdeling verkoop zal zijn 
doelgroep meer moeten richten op die grotere projecten. Het is duidelijk dat het 
merendeel het met dit verhaal eens was. 
De mensen uit de regio duidelijk niet. Iedere dag van Heerlen naar Utecht is 
geen pretje. Jan zelf vond het mooi centraal. (vooral voor hem zelf…hij woonde 
vlakbij Utrecht.) De overigen zagen hun positie alleen maar groeien en zagen 
niet dat hierdoor de overhead nog meer zou stijgen. 
Voor Amsterdam en Arnhem was het nog te doen, maar Breda en Heerlen 
waren niet blij. Ondanks dat het hier een vergadering betrof kregen we de indruk 
dat het al was beslist wat er ging gebeuren. De dagen na die dinsdag had ik een 
wild plan bedacht wat een grote kans van slagen inhield. We draaiden goed, we 
hadden een kantoor met voldoende ruimte en een lage huur en een gevulde 
orderportefeuille. We hadden twee huizen verder een concurrent met te weinig 
mensen te weinig ruimte en te weinig werk. Dit bureau was het meer bekende 
Mathew Hall Keynes waarmee toch te praten zou zijn. De volgende dag greep ik 
de telefoon en maakte een afspraak met het hoofd van dat bureau de heer Boer. 
‘s Middags kwamen we samen in het motel en bespraken de mogelijkheden. Ik 
begon mijn verhaal alsof het ging om een paar tekenaars van hun te lenen, 
tegen een goed tarief. het was normaal niet gebruikelijk om mensen van een 
concurrerend bureau te lenen, maar hij stemde toe. Toen ik vervolgens begon 
over mijn plan om voor 100% samen te werken wekte ik zijn belangstelling, 
gezien mijn gunstige aanbod van werk, personeel en ruimte. Hij beloofde hier 
met zijn directeur in Schiedam over te praten en daar vrijdagochtend over door 
te praten. 
De vrijdag kwam en ik zat weer tegenover mijn tegenspeler en hoorde uit zijn 
mond dat hij één en ander had besproken en dat men in principe akkoord ging. 
Nu was het de beurt aan onze mensen, die totaal nog niet op de hoogte waren 
van wat boven hun hoofd hing. Ik verzocht hun voor een korte bespreking naar 
café “de Paddock” te komen, om de situatie uit te leggen. Na de uitleg en de 
consequentie te hebben genoemd van reizen zonder vergoeding enz enz. gaf ik 
hun de tijd tot maandag om te beslissen of ze voor Breda of Utrecht zouden 
kiezen. De helft had nog een paar vragen over salaris en of ik dan ook bleef en 
hadden de tijd tot maandag niet eens nodig en hadden al beslist om te blijven. 
De ja beslissers had ik gevraagd om een brief met ontslag aanvraag klaar te 
maken die we dan in één keer konden versturen. In de loop van de volgende 
week kwam Jan van der Klein zonder afspraak naar Breda en vroeg waar ik 
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was. Hij heeft een vrije middag meneer zei er één. Direct daarop zag hij mensen 
achter het tekenbord die hij kende van het naburige bureau. Volgens verslag de 
volgende dag was hij woest weggelopen en de deur achter zich dicht gesmeten. 
Hij had nog geroepen: ”…zeg hem morgen negen uur op mijn bureau !”. Toen hij 
boos was weggelopen zat ik die middag in het kantoor van mijn nieuwe directeur 
en namen de salarissen door van het Bredase personeel. De ontslagbrieven 
waren daags na het bezoek aan van der Klein op zijn bureau gevallen en hij was 
wederom boos geworden. 
De verhuizing van de nieuwe medewerkers liep voorspoedig en inmiddels was 
ook alles met Jan van der Klein, zoals afrekeningen enz. geregeld. Dit na dat hij 
was afgekoeld en genoegen had genomen met de nieuwe situatie die niet meer 
terug te draaien was. 
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 14 Stapje omlaag 
  
 
Natuurlijk was het even wennen, dat ik geen chef meer was. Eigenlijk had ik 
beter voor de medewerkers gezorgd, dan voor mezelf. Het was een logisch 
gevolg van de omstandigheden, maar ik was al blij dat we in Breda konden 
blijven. Er kunnen inderdaad geen twee kapiteins op een schip. Het was nu de 
bedoeling om voor mezelf een plaats en een functie te vinden. De hele ruimte 
was nu goed gevuld en ik merkte dat de mensen die bij ons waren ingetrokken 
ook tevreden waren. Met Harry Boer (het hoofd van de vestiging waarmee ik het 
eerste contact had gezocht) kwam ik overeen, dat ik als eerste werk, onze 
klanten zou inlichten over de nieuwe situatie en daarnaast de acquisitie ging 
doen. Met de bestaande klanten van North West Engineering was niets veran-
derd. Het klantenbestand van MHK was niet zo groot. Het meeste werk werd 
hun toegespeeld door hun hoofdkantoor in Schiedam. Gunstig voor mij was, dat 
ik nu mijn handen vrij had om werk binnen te halen en zo nodig mensen te 
detacheren als de klant daar om vroeg. Ook bij Shell en tal van andere bedrij-
ven, zoals Dow Chemical vroegen mensen voor werk ter plaatse. In mijn 
kantoortje had ik een planbord laten maken, waarop te zien was welke tekenaar, 
waar en hoe lang hij bij een klant zou zijn. Buiten mooie en grote projecten, die 
op kantoor werden uitgevoerd was detachering een lucratief aandeel, waar 
bovendien weinig risico mee gemoeid was, omdat elk uur betaald werd. 
Uit belangstelling volgde ik zo goed als mogelijk de enorme bouw van de storm-
vloedkering bij de Oosterschelde. Regelmatig was ik in Zeeland voor bezoek 
aan klanten of toekomstige klanten. Zonder dat we waren benaderd en zonder 
aanleiding had ik op een dag gebeld naar Dosbouw. Dit was de bouwcombinatie 
die al een aantal jaren gezamenlijk bezig waren met de stormvloedkering. Na in 
het kort onze diensten te hebben omschreven mocht ik langskomen om verder 
te praten. Voor een goede creatieve techneut hebben we meestal wel interesse, 
had hij nog gezegd. 
Vol verwachting reed ik op een dinsdag naar de plek, waar alles gebeurde en 
waar ik de heer Timmermans zou ontmoeten. De derde en grootste bouwkeet, 
naast die van Rijkswaterstaat, had hij uitgelegd. Intussen dacht ik al na wie van 
onze mensen het best geschikt zou zijn, eerst maar eens praten dacht ik verder. 
Met grote letters DOSBOUW, kon het ook niet missen. Aangekomen bij de 
receptioniste kwam de heer Timmermans me al tegemoet. Hang je jas op, 
koffie? kon je het vinden?, waren drie vragen die niet perse om een antwoord 
vroegen. De man was snel met praten maar ook heel vriendelijk en begon uit te 
leggen wat zijn afdeling zoal voor problemen te verwerken kreeg. Deze waren 
van allerlei aard en meestal ook totaal onverwacht. De telefoon ging en hij kreeg 
zo aan zijn gezicht te zien een ernstige melding. Even dacht ik dat hij nu verder 
geen tijd voor me zou hebben. Niets was echter minder waar. Hij keek me strak 
aan en zei: ”Er komt nog een fabriekje bij”. Wat heb je zoal gedaan, vroeg hij 
toen en ik voelde me als bij een sollicitatiegesprek. 
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Twee maanden verder was ik al goed ingeburgerd bij Dosbouw. Terwijl ik eerst 
veronderstelde iemand uit Breda te kunnen plaatsen, had Timmermans al ge-
vraagd zo spoedig mogelijk aan het werk te gaan en in nauw overleg met hem 
en zo nodig met Rijkswaterstaat een “Nieuw fabriekje te ontwerpen”. Het gaat 
toch om jezelf had hij nog gezegd. Verbaasd, maar niet afwijzend stelde ik dit 
voor aan Harry Boer. Hij moest lachen om het snel gelegde contact en zei: ”Als 
je het zelf wil, heb ik geen bezwaar”. En zo reed ik elke werkdag naar Burgh-
Haamstede en deed daar met plezier mijn werk, dat niet alleen interessant en 
boeiend, maar ook leuk was. Thuis wilden de kinderen ook weten wat ik daar 
precies deed. 
Na ongeveer een half jaar liep het werk voor mij ten einde. Althans dat dacht ik, 
want steeds waren er weer andere klussen waarmee men mij bezig hield. 
Ons bureau MHK bezocht ik sporadisch en zag dan dat we vanuit NWE geen 
verkeerde keus hadden gemaakt. Eén van de keren dat ik op kantoor in Breda 
was vroeg Harry Boer of ik tijd kon vrij maken om een stukje te schrijven in het 
personeelsblad “Continent” over de waterkering. 
  
Dat stukje heb ik toen geschreven en bovendien hieronder afgedrukt. 
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 15 Stormvloedkering Oosterschelde  

 
 
Inleiding 
 
Reeds van vóór de rampzalige overstromingen van februari 1953, waarbij meer 
dan 1800 mensen omkwamen, dateren de plannen om de grote zeegaten af te 
sluiten. Als uitzondering voor afsluiting golden de Nieuwe Waterweg en de 
Westerschelde. Na de stormvloed kwamen de plannen in een stroomversnelling 
en in 1958 werd de Deltawet aangenomen, hetgeen inhield dat de plannen nu 
versneld zouden worden uitgevoerd. 
 

Een groot aantal afsluitingen, stuk voor stuk grote projecten, stonden op het 
programma. Zo waren er de stormvloedkering Hollandse IJssel (1958), de 
Zandkreekdam (1960), het Veerse gat (1961), de Grevelingendam (de dam in 
1965 gebouwd met de kabelbaan en de gondels), het sluizencomplex in de 
Volkerakdam (1971 en de Brouwersdam in 1972. 
De ervaringen, door de Nederlandse waterbouwers opgedaan bij al deze werken 
tesamen, bleken nauwelijks voldoende voor dit moeilijkste karwei, nl. het afslui-
ten van de breedste en meest grilligste zeearm die de Oosterschelde is. Een 
zelfs bij helder weer met het oog niet te overbruggen plas moest worden afge-
grendeld voor de wispelturige nukken van de Noordzee. Eens in de zoveel jaren 
stroomden wilde golven ver deze zeearm binnen en waren dan een reële be-
dreiging voor mens en vee. Het besluit stond vast en de knappe koppen van 
Rijkswaterstaat maakten de plannen ter afsluiting van deze laatste zeearm. 
Er gingen tijdens de bouw in de zeventiger jaren echter stemmen op voor het 
openhouden van de Oosterschelde, waarmee door handhaving van het getij, het 
milieu bewaard zou blijven. De regering besloot tot nieuwe studies, waarbij de 
veiligheid van Zeeland zowel als het milieu centraal stonden. U kent allen het 
resultaat. We bouwden het zoveelste wereldwonder. Men zal hier ook ongetwij-
feld hebben gezegd: nog nooit gemaakt is geen reden het niet te bouwen. 
 

Technische omschrijving in vogelvlucht. 
 

Een beschrijving van het gehele bouwwerk in kort bestek is praktisch onmogelijk 
gezien de omvang van het werk. Bovendien zullen de meesten onder ons re-
gelmatig kennis hebben genomen van de vele publicaties. Indien we alle 
publicaties zouden opstapelen zouden deze qua omvang tevens als waterkering 
kunnen dienen. Daarnaast heeft schrijver zeker niet de pretentie alles van dit 
werk af te weten. Het zijn daarentegen een aantal indrukken en details, waaraan 
ook LKK zijn steentje heeft bijgedragen, die zullen worden belicht. 
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De pijlers en het positioneren hiervan 

 

Een van de meest in het oog lopende hoofdonderdelen zijn ongetwijfeld de 
enorme betonnen pijlers, waarvan er 65 werden geplaatst. Van deze pijlers 
waren er slechts enkele qua afmeting en uitvoering exact gelijk. Dit omdat de 
bodemdiepte ongelijk is, maar ook door tal van andere oorzaken. De pijlers 
wegen zo’n slordige 18000 ton (drooggewicht) en hebben afmetingen die er niet 
om liegen: 40 x 25 mtr. aan de voet en een hoogte van 30 tot 40 meter. 
Zo’n pijler is dus te vergelijken met een flatgebouw van tien tot dertien woonla-
gen. Men bouwde aan iedere pijler 1½  jaar. De tota le bouw zou dus na elkaar 
meer dan 100 jaar duren, had men niet iedere week een nieuwe pijler in aan-
bouw genomen. Het plaatsen van de pijlers werd gedaan met het nu te koop 
liggende hefschip de Östrea”. Dit hefschip heeft een hefvermogen van 10. 000 
ton. Dit was voldoende om de 18. 000 ton wegende pijlers te tillen omdat Archi-
medes altijd een handje meetilt onder water. 
 Het was van het grootste belang om de pijlers op de vooraf geplaatste filtermat 
zeer nauwkeurig te plaatsen. Dat wil zeggen met afwijkingen van minder dan 
één centimeter. Deze maatafwijking kon zowel zijn: in de hoogte of breedte, uit 
de lijn, gedraaide opstelling, in scheefstand en ga maar door. 
Het zal duidelijk zijn dat dit nodig was om de tussen de pijlers aan te brengen 
stalen schuiven goed te laten functioneren. Veel aandacht is dus besteed aan de 
optische meetapparatuur, nodig om de pijlers naar alle genoemde richtingen te 
plaatsen. Vooraf werden hiertoe op een aantal pijlers meetcabines geplaatst, 
waarin de zgn. minilier was opgesteld. 
Met dit apparaat, ontwikkeld bij de Franse ruimtevaart, is men in staat uiterst 
nauwkeurig metingen te doen. Deze meetcabines moesten doordat ze bemand 
waren, voorzien worden van alle leeffaciliteiten zoals een aggregaat voor de 
elektrische verlichting, verwarming, water enz. In de ontwerpfase, waarbij ook 
LKK betrokken was waren de cabines voorzien van enorme buffers in de vorm 
van vrachtwagen onderstellen, compleet met assen veren en wielen met dubbel 
lucht. Deze buffers waren nodig om de cabines veilig op de pijler te plaatsen. De 
cabine hangt immers in een drijvende en sterk bewegende kraan. Dit voorbeeld 
illustreert welke bijkomende problemen steeds weer moesten worden overwon-
nen. 
 

Twee matten voor de fundering 
 

De pijlers zijn uiteraard niet los op de bodem van de Oosterschelde geplaatst. 
Eerst werd de bodem door grondtrillingen verdicht en dus verbeterd. Voor dit 
werk was ook een speciaal schip ontworpen en gebouwd. Dit schip, de “Mytilus” 
(mossel) gedoopt was in staat vier trilnaalden tot 15 mtr. diep in de bodem te 
brengen. Toch was deze bodem nog niet geschikt om een permanente draag-
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vloer te zijn, omdat de stromingen het zand onder de pijlers vandaan zou spoe-
len. 
Na veel onderzoek werd besloten tot het leggen van een geprefabriceerde filter-
funderingsmat Deze mat, met een afmeting van 200 x 42 mtr. en een dikte van 
36 cm. , bestaat uit diverse lagen zand en grind, bijeen gehouden door geweven 
nylon matten en als een matras met dwarsbeugels samengebonden. De matten 
zijn in een speciaal hiervoor gebouwde fabriek gemaakt. Het leggen van de mat 
is de meest kritieke handeling, omdat hiermee de uiteindelijke vlakheid van de 
bodem wordt bepaald. Aan boord van de “Cardium”(het schip met de grote rol, 
waarop de mat werd opgerold), was een deskundige bemanning, met ieder zijn 
eigen taak. Hieronder behoorden ook technici op het gebied van regeltechniek. 
Eén van deze mensen was een LKK medewerker. 
De naam filtermat houdt verband met de gelaagde opbouw van de mat. De 
lagen zijn opeenvolgend: zand, fijn grind en grover grind. Daardoor kunnen 
enerzijds de wisselende spanning van het water in de ondergrond worden opge-
nomen zonder dat deze verweekt Anderzijds houdt het filter de fijne zanddeeltjes 
van de Oosterscheldebodem tegen, zodat ze niet kunnen ontsnappen. De 
funderingsmat is een wezenlijk onderdeel van het totale funderingspakket en 
dient om zettingen van de pijler tegen te gaan. 
Een andere mat welke later nodig bleek( en een van de zgn. tegenvallers was) is 
de grind-wiepenmat. Deze mat van 200 x 14 mtr. dient om de breukstenen 
voegafdichtingen tussen de grote matten stromingsstabiel te maken. In normaal 
Nederlands betekent dit een door keistenen in korven verzwaarde gaasmat, die 
zorgt dat de grote keien op de bodem door de sterke stroming niet aan de wan-
del gaan. Dit laatste is alleen van belang zolang de pijler nog niet is geplaatst. 
Daarna kan de mat letterlijk en figuurlijk verroesten en is niet meer nodig. Deze 
wiepenmat was qua overleg met Rijkswaterstaat, ontwikkeling, ontwerp en 
detaillering de eerste opdracht voor de schrijver van dit verhaal. 
 

Plaatsen bovenbalk 

 

De bovenbouw bestaat uit die elementen die op of tussen de pijlers geplaatst 
worden boven de onderdorpel en zijn: de bovenbalk, de schuiven en de ver-
keerskokers. 
Het op zijn plaats brengen van bijvoorbeeld zo’n bovenbalk, met een gewicht 
van ca. 2000 ton en een betrekkelijk smalle hijsspleet gaf alweer de nodige 
kopzorg. Vele tonnen staal werden verwerkt om het noodzakelijke hulpgereed-
schap te maken. Zo werd gesproken van de “schoenlepel”. Dit is een constructie 
die dient om bij het hijsen van de bovenbalk voor de nodige geleiding te zorgen, 
zodat de pijlers of verkeerskoker niet zouden beschadigen. Nog vele hulpcon-
structies werden uitgedacht en gefabriceerd. Ook bij deze werkzaamheden was 
weer een MHK-er betrokken. 
Zonder nu de indruk te wekken dat MHK “even” de Oosterscheldekering bouw-
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de, zijn we er toch trots op iets gedaan te hebben aan dit “bouwwerk van de 
eeuw”, waarover het laatste artikel nog wel niet geschreven zal zijn. 

 
Nadat ik weer was teruggekeerd in ons kantoor in Breda ben ik door gegaan met 
de acquisitie en reisde alle dagen naar belangrijke potentiële klanten in Brabant, 
Limburg en Zeeland. Omdat MHK (Mathew Hall Keynes) samen werkte met 
Keynes-Inpark had ik een ruim pakket en bezocht ik zowel productiebedrijven 
overheidsdiensten en ook gemeenten. Het ging om werktuigbouw, staalbouw, 
piping, apparatenbouw, maar ook kabel en leiding registratie, landmeten en 
rioolinspectie. Voor de toen moderne methode van de rioolinspectie heb ik in het 
Limburgse Weert een aantal dagen een demonstratie van deze techniek ver-
zorgd. Er waren diverse ambtenaren geïnteresseerd en later is dit uitgemond in 
een forse opdracht. Voor het bouwen van de bekende Python in het park de 
Efteling zijn ook door Inpark de nodige metingen verricht. Genoemd bedrijf 
PNEM was goed voor langlopende projecten op het gebied van de kabel en 
leidingregistratie. 
Op één van de spaarzame dagen dat ik op kantoor in Breda was, hoorde ik 
geruchten over een mogelijke overname van een groot bureau in Londen. De 
bedoeling was dat het kantoor Breda zou verhuizen naar Bergen op zoom, waar 
ik opnieuw niet blij mee was. Er zouden bij alle bijkantoren van MHK bovendien 
flinke bezuinigingen worden doorgevoerd en de eerste “boardmeeting” zou de 
komende dagen plaatsvinden. Ook Breda moest wat inleveren en men koos 
hierbij voor de afdeling “Sales” die bestond uit één man. En die man was IK. 
Hetgeen ik totaal niet had verwacht is toch gebeurd. Bij de directie in Schiedam 
kreeg ik te horen dat men noodgedwongen van mij afscheid moest nemen. 
Na wat correspondentie over vergoeding zijn er in het motel vlak bij mijn woning 
en die van de technisch directeur een aantal besprekingen geweest die pas na 
ongeveer drie maanden met succes konden worden afgerond. 
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 16 vakantiehuis in Frankrijk  
 

 

Vanaf die ene dag, waarop mijn werkzaamheden bij het ingenieursbureau waren 
beëindigd is er een wat ander leven ontstaan. Er was meer tijd voor andere 
dingen. Het plan was vóór die tijd al gemaakt om weer het huisje te huren vlak 
aan de Middellandse Zee, wat we eerder hadden bewoond in de vakantie. De 
verhuurder hadden we bij toeval gevonden in de Kampioen van de ANWB en 
bleek in Breda te wonen. De eerste keer dat we het huurden stond het huisje 
nog in Breda en zou de andere dag met een transport naar Frankrijk worden 
gebracht door het toenmalige Stoof transport. De laatste hand werd toen gelegd 
aan de afwerking van verlichting enz. We mochten zelfs in Breda nog even gaan 
zien wat we over een paar maanden als eerste huurder zouden bewonen in de 
Franse zon. Het was nu een paar jaar later en waren bij de verhuurder en zijn 
vrouw om de huurpenningen te voldoen. Pratende over het huisje, bleek dat 
zowel hij als zij zo’n huisje had, dat van dikke Zweedse planken was opge-
bouwd. Hij vertelde toen dat hij beide huisjes wat zou willen uitbreiden, zodat ze 
het geschikt konden maken voor zes in plaats van vier personen. Van mij had hij 
al begrepen dat ik meer met bouwprojecten had gewerkt. Zelf was hij meer een 
installatieman. Hij werkte toen bij de PTT. Electro, water en gasleidingen was 
voor hem gesneden koek. Al pratende spraken we af dat ik een tekening zou 
maken, hoe het zou kunnen worden en dat we de uitvoering later zelf zouden 
doen. 
Om een lang verhaal langer te maken: Er werden in drie jaar twee huisjes om-
gebouwd. We deden de “ruwbouw” in het najaar en het afwerken het voorjaar 
daarna. Beide huisjes stonden niet op dezelfde camping, maar zo’n 70 km. van 
elkaar. Toen alles gereed was riep Ann op een dag: …en nu jouw huisje. Nee ik 
hoef geen huisje, zei ik. Ja zeker, jij hebt ons geholpen en nu helpen wij jou. We 
gaven uiteindelijk toe en gingen op zoek naar een geschikte camping en vonden 
die in Vias, bij Agde, aan de kust. Er kwam een jaar van tekenen inkopen zagen 
en boren zodat het geheel een zo genaamd pre fab. bouwdoos was. Onze tuin 
in Breda was veranderd in een timmermanswerkplaats en om droog te staan 
was een dak gemaakt van nog te gebruiken delen van het huisje. Toen kwam 
het probleem transport. Gelukkig was er iemand in de straat met een middelgro-
te vrachtwagen. Ondanks we de man alleen kende van goede morgen en avond  
besloot ik hem een bezoek te brengen. Min of meer voor de grap nodigde ik hem 
uit om met zijn vrouw een paar weken naar Zuid Frankrijk te gaan op onze 
kosten. Hij keek me aan en had me door. Dan moet de vrachtwagen zeker mee 
zei hij. Hij moest lachen en pakte nog vier biertjes uit de koelkast. Oké laten we 
dat maar doen. Ik zal Jan vragen of hij meegaat. We spreken nog af. Wim van 
Biezen lag languit op de bank en keek naar het plafond. Plafonds en systeem-
wanden had hij met zijn compagnon Jan de Leeuw al honderden geplaatst in 
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allerlei gebouwen en winkels. Het waren allebei mannen met gouden handjes. 
Wim zei dat hij niet mee ging om te werken, dat deed hij het hele jaar al. Wel 
beloofde hij ons bij de eerste opzet even te helpen, maar dan wilde hij alleen 
vissen en luieren. 
En daar gingen we dan, met vier voertuigen in de vroege ochtend, om na de 
twaalfhonderd km. vóór de nacht het doel te bereiken. In het vrachtwagentje 
zaten Wim en zijn vrouw Arleen, Jan met zijn zus Jannie, in zijn 4 x 4 transporter 
met aanhanger. Ad van Gils en zijn vrouw Ann en wij Leo en Corrie alle twee 
met aanhanger. De dag voor vertrek had Wim zijn vrachtwagen niet nodig en ik 
mocht al zo vast gaan laden. Toen hij ‘s avonds kwam kijken wees hij me op de 
spatlappen die bijna de grond raakten. We hebben toen een deel overgeladen in 
een aanhanger en het was nog wel te zwaar, maar het kon wel zei Wim. Jan die 
vrijgezel was had afgelopen weekend zijn mokkeltje (zoals hij ze noemde) kwijt 
geraakt in de kroeg aan een marinier. Hij had toen besloten zijn zus mee te 
vragen. Zijn zus was zo als later bleek een potige meid. De eerste dag had ze in 
haar ééntje zo’n 60 vierkante meter vloerplank op de onderliggende balken 
gespijkerd. 
In het pas uitgebreide huisje van Ad in Cap d’Agde zouden we met achten de 
nacht doorbrengen. Met enige moeite lukte dit. Het te bouwen huisje lag op ca. 
acht km. afstand in Vias. Deze camping grensde direct aan de Middellandse 
Zee. Arleen en Jannie lieten er geen gras over groeien en doken in bikini in het 
water en daarna heerlijk in de zon. Ann van Ad bleef op de bouwplaats en hielp 
bij het uitladen en het verzorgen van droge kelen. Veel sneller dan verwacht 
verliep het opzetten van het geraamte. Alle kolommen waren in Breda al voor-
zien van een positienummer, bevestigingsgaten en afschuiningen zodat zoeken 
tot een minimum beperkt bleef. Tegen de avond was de vorm van het huisje al 
te zien. De verbindingen werden simpel met een stukje staalstrip en met de 
accuboormachine uitgevoerd. Jannie die bruingebrand de hele vloer had dicht 
gespijkerd werd nog even door de installatieman Ad gecorrigeerd omdat hij 
onder de vloer nog wat “dozen” wilde plaatsen voor de elektrische leidingen. 
Volgende dagen gingen de uitgenodigde harde werkers echt vakantie vieren en 
gingen met hengel en viskist een dagje naar de waterkant en de dames gingen 
winkelen in Agde. Agde is een schitterende middeleeuwse stad met vele gezelli-
ge winkelstraatjes en volop terrasjes. De dames zowel als de heren hadden zich 
naar hun zeggen goed geamuseerd. We besloten hun dan ook te trakteren op 
een lekker etentje aan de druk bezochte haven van Agde. In dagen die volgden 
waren we al heel snel klaar met het aanbrengen van de witte schroten aan de 
buitenzijde. Ook het complete dak met dakplaten en singels was gereed. Ad was 
volop bezig met de installatie van Electro, water en afvoerleidingen. Als hij 
ergens wilde zijn, waar ik in de weg stond zei hij: ”nou, ben je uitgevullikt in dien 
hoek ?”. Na enkele dagen was het huisje al geschikt om de nacht door te bren-
gen. 
Na twee weken was de Bredase ploeg weer naar huis gereden en het werd stil 
met ons viertjes. We werkten hele dagen en eindigden de dag meestal door voor 
en na het lekkere hapje, door Ann bereid, een borrel te nemen. Tijdens het werk 
zorgde Ann dat we voldoende zouden drinken omdat in de zon het uitdrogings-
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verschijnsel hard kan toeslaan, meestal lustte ze zelf ook wel een slokje tussen-
door. Het was, in verband met de hoge staanplaats, die elk jaar aan de camping 
moesten voldaan, dat we het huisje in het hoogseizoen verhuurden. Via kaartjes 
bij supermarkten in vooral Brabant kregen we voldoende reacties en was het 
voor het hele seizoen meestal volgeboekt. In de lente en het najaar gingen we 
dan zelf voor drie of vier weken.     

Elf jaar lang hebben we dit huisje (Dat door de campingleiding, als het mooiste 
huisje van de camping werd genoemd) verhuurd en er zelf van genoten. Vooral 
van het Franse leven waren we gaan houden. Het oude intieme pleintje in Vias 
trok ons aan. We dronken graag een glas Pasties. Omdat we daar elk jaar vele 
keren waren werden we bekend bij de bazen van alle daar gevestigde kroegen 
en ook bij Annie, die daar altijd was met haar huitres et les moeles (oesters, 
mosselen en andere vissoorten). Het was dan altijd een begroeting en een hand 
schudden, hetgeen we ook de jonge brakken op de brommer zagen doen. Het 
was daar ook heel gewoon dat je op het terras een goede witte wijn bestelde en 
bij Annie bijvoorbeeld oesters. De laatste jaren was voor ons handopsteken en 
het aantal voldoende. Ze kwam ze dan afleveren op de tafel van het café. In 
Nederland is dit een volstrekt ongehoorde situatie. Dit zelfde gold ook voor koffie 
op een willekeurig terras en daarbij van het zelf meegebrachte gebak peuzelden. 
Bij iedere bestelling werd direct de bon onder de asbak gelegd en afrekenen 
ging simpel door het geld op tafel te leggen en weg te lopen. Niemand, behalve 
de ober kwam er aan. 
Elf jaar zoals gezegd, waren voorbij en we ontvingen uit Frankrijk een brief waar 
we enorm van zijn geschrokken. Met veel bla, bla, bla kwam het er op neer dat 
we het huisje niet meer mochten verhuren. Hiermee viel de financiële basis weg 
en konden daardoor de hoge staangelden niet opbrengen. De camping was niet 
geïnteresseerd om het huisje te kopen en andere campings evenmin. Ook 
transport naar Nederland was geen optie zodat we uiteindelijk het huisje met 
inventaris voor een luttel bedrag hebben moeten weggeven. We hebben ons 
getroost met de gedachte dat we elf jaar met plezier het huisje hadden en had-
den genoten van de Franse sfeer en de Franse zon. 
Een nieuwe periode brak aan. Kees was inmiddels 44 jaar en had drie kinderen 
die na de scheiding van zijn vrouw, niet meer bij hem woonden. Later zijn ze met 
hun moeder naar Almere verhuisd. Toen wij niet meer naar Frankrijk gingen was 
de jongste negen jaar. Elzemiek had echter twee kinderen van 3 en 6 jaar. 
Carolien had een zoon van 7 jaar. Carolien had vaak haar moeder in huis om op 
te passen als ze ’s avonds een cursus volgde. Later werd dit een tijdje elke 
week. Er volgde nu een periode waar opa en oma wekelijks een paar dagen 
gingen oppassen in Geertruidenberg of ze werden in Breda gebracht. Opnieuw 
konden we genieten van de opgroeiende kleinkinderen. Vicyanty had bij het naar 
school in Geertruidenberg brengen interesse voor werkzaamheden die daar toen 
aan de wegen werden gepleegd. Ze zei dan altijd: ”Oma, gaan we nog even 
langs de troep”. Verder werd ze op school door de juf op het idee gebracht om 
het schooltje spelen thuis na te doen. Ze kondigde ons dan aan dat de school 
ging beginnen en we moesten dan braaf met armen over elkaar plaats nemen 
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op de onderste treden van de trap. Als we iets wilden vragen of zeggen, moes-
ten we eerst onze vinger opsteken. Het komische was dat ze even uit haar rol 
stapte door beleefd te zeggen: ”Ja oma, zeg het maar. ” De jongste, Thybe, was 
in die periode omstreeks één jaar. Omdat Elzemiek met haar moeder naar de 
stad wilde hadden ze gevraagd of ik op Thybe kon passen, waarop ik een duide-
lijk JA liet horen. Ze waren net een uur de deur uit toen ik uit het kinderbedje een 
duidelijk geluid van ontevredenheid hoorde. Ik ging naar boven en trof hem aan 
staand tegen de zijkanten van het bedje. Op de trap had ik al geroken dat het 
vast om een poepluier ging. Die zou ik wel ‘ns even verschonen dacht ik. Ik 
pakte hem onder de schoudertjes en tilde hem z’n bedje uit en legde hem op de 
commode. Nu opzoek naar de bandjes of andere frutsels waarmee zo’n luier 
vast moest zitten. Toen dat niet lukte en de poep langs z’n beentjes dreigden te 
ontsnappen, pakte ik hem beet en zette hem onder de douche in de naast 
gelegen badkamer. Met al z’n kleertjes, inclusief de luier zette ik de warme 
douchestraal op het manneke, die hierdoor begon te gieren van de lach. Geluk-
kig had ik de omgeving vrij gehouden van babypoep. Later (te laat) heeft men 
mij uitgelegd dat een luier uit de tijd was en dat men nu broekjes gebruikte 
waarvan de opening aan de zijkant van klittenband was voorzien. Vicyanty had 
op latere leeftijd ook leuke opmerkingen. Zo vroeg ze haar moeder (Elzemiek): 
”Waar gaan jullie eigenlijk wonen, als ik ga trouwen?”. Of, nadat we al vijf jaar in 
huis kwamen als haar moeder naar het werk ging en oma de koelkast opende: 
”Oma, wat ben je nieuwsgierig. ” Ook zag ze toen ik de krant las, met grote 
letters staan: ”Oosterhoutseweg drie jaar op slot.” Eerst dacht ik dat ze niet 
begreep hoe je een weg op slot kan doen. Maar het zat meer in die drie jaar en 
ze vond dit kennelijk veel te lang. Ik adviseerde haar toen om dan de burge-
meester maar een brief te schrijven en dat aan hem te vragen. Ze heeft dat toen 
als serieus bedoeld opgevat en heeft inderdaad een brief gestuurd naar B en W 
in Breda. De brief klonk ongeveer als volgt: Liefe burgemeester, ik ben Vicyanty 
Blonk en ik ben acht jaar. waarom moet die weg zo lang op slot. Graag ant-
woord, stond er nog onder en een paar hokjes waarin de burgemeester kon 
aankruisen of hij dat ook vond. Boven de hokjes stond. JA en NEE. 
Ze kreeg na enige tijd een vriendelijke brief van een vriendelijke ambtenaar 
terug die haar prees om haar mooie brief en haar kordaat optreden. 
Van haar broer Thybe is nog te vermelden dat hij al vanaf kleuter geïnteresseerd 
is in de techniek en in de ruimtevaart. Bij een gesprekje over of hij al wist wat 
later te gaan doen, zei ik dat wellicht het NATlab (het natuurkundig laboratorium 
van Philips) in Eindhoven een mooi doel zou zijn. Als antwoord kreeg ik tot mijn 
verrassing: ”Nee opa PSV is niet mijn ploeg !” Maar Thybe moest nog even 
wachten tot hij geboren werd. Hij moest nog even geduld hebben tot de volgen-
de eeuw. In 2001 was hij de eerste in onze familie in de 21e eeuw. 
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 17 jeugdig bezoek uit Duitsland  

 

Het was juli 1997, een mooie zomer, die we lang niet hadden gehad. Carolien 
was hoogzwanger van haar zoon Kevin. 
Tussen de stapels post die elke dag ongevraagd in onze bus glijden, zat een 
brief die onze aandacht trok. Het was een brief van Europa Kinderhulp. In de 
brief werden gastouders gevraagd, die in de zomer voor drie weken één of meer 
kinderen uit armere gezinnen een mooie vakantie wilden bieden. De kinderen 
kwamen uit Frankrijk, Polen of voormalig Oost Duitsland. We waren door de 
brief enthousiast geworden en na een nachtje slapen hadden we besloten om dit 
te doen alvorens er bij Carolien een baby kwam. Na telefonisch contact met de 
stichting konden we kiezen uit een kind uit Frankrijk of uit Berlijn. Ondanks het 
feit dat we in Frankrijk enige kennis van de taal hadden opgestoken, kozen we 
toch voor twee jongens uit Berlijn. Het betrof een jongentje van zeven jaar en 
nog een jongere broer van vijf jaar. Frank (de oudste) en Johnie, waren hun 
namen. 
Op de afgesproken datum stonden we samen met nog meer a. s. gastouders op 
het perron van het station ‘s Hertogenbosch te wachten op de trein die de kinde-
ren zou afleveren. Na enig wachten kwam de groene trein aanrijden en stopte 
met gierende remmen op de plek waar we ons hadden gevoegd bij de andere 
mensen die vol verwachting naar hun jonge gasten uitkeken. Er was een mede-
werker van de stichting met de kinderen meegereisd en hij haalde nadat 
iedereen was uitgestapt een lijst te voorschijn waarop de namen van de gastou-
ders en die van de kinderen stonden. We hadden al twee jongentjes van de bij 
ons bekende leeftijd zien staan. Toen de lijst half was afgewerkt en de kinderen 
ongeduldig werden begon de jongste van de twee te huilen en Corrie wilde er 
heen lopen om te troosten. Ik hield haar tegen omdat er nog meer tranen zou-
den komen als dat niet de kinderen waren, die voor ons waren bestemd. En toch 
weet ik het zeker zei ze nog. En, inderdaad, we waren aan de beurt en het 
tweetal werd bij ons gebracht, nadat de namen waren voorgelezen. Terwijl er al 
enkele paren met hun jonge gasten richting uitgang liepen, was het voor ons ook 
tijd om de jongste te troosten. Corrie was dit wel toevertrouwd en beloofde hem 
een leuke tijd en ook dat we een lieve hond hadden. Hij had zijn tranen opge-
borgen en ik ging de auto halen om naar Breda te rijden. Corrie zat op de 
achterbank in de auto tussen de twee schurkjes die duidelijk hun moeder misten. 
Thuisgekomen kreeg Johnie het weer even te kwaad, maar toen Frank de TV 
zag staan, vroeg hij mij, wijzend naar het toestel: ”Darf ich?”. Ik stemde toe en 
Frank zocht naar de meest gewelddadige zender en even daarna zaten ze 
gespannen naast elkaar op de grond, leunend tegen de salontafel mee te schie-
ten of soortgelijke geluiden te produceren. Ook films waarin auto’s over de kop 
rolden verwekte lachen en gieren. Ook was er gerekend op snoep en wat speel-
goed, overgebleven van onze kinderen. Vervolgens lieten we hun slaapkamer 
zien en we hadden ook de tijd genoemd als het bedtijd was. De volgende dag 
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zouden we dan iets leuks gaan doen. Het was in ieder geval het plan om hun 
mee te nemen naar de kust zodat ze voor het eerst in hun jonge leventje de zee 
konden zien. Dankzij het schitterende weer amuseerden ze zich kostelijk. Kleine 
Johnie maakte een kuil en dekte zijn voetjes af met zand. (Kuilen graven zat er 
al vroeg in bij deze kleine Duitsertjes.) Volgende dagen gingen we naar een 
pretpark, maar ook naar de kinderboerderij. Ze konden zich met tweeën goed 
bezighouden met heel simpele dingen. Op een middag was ik ze even kwijt en ik 
vond ze terug naast elkaar op de twee kliko’s die achter in de tuin stonden. Ook 
de visjes in de vijver was voor hun een openbaring. 
Carolien was in die dagen aan het eind van haar zwangerschap gekomen en we 
bleven thuis om paraat te zijn als het moment van bevallen ging aanbreken. Na 
twee dagen was het inderdaad zo ver en we maakten ons klaar om naar het 
ziekenhuis te gaan. Thuis bevallen was haar door de dokter afgeraden. De twee 
mannekes waren enthousiast en vonden het prachtig dat ze mee mochten. Het 
nieuwe babytje zien was kennelijk iets nieuws voor hun. Ze kwamen nauwelijks 
uitgekeken op de nieuwe aardbewoner. Nog dagen erna waren ze nog bezig om 
te verwerken wat ze hadden gezien. Het had zelfs zo’n indruk gegeven dat 
Johnie ergens een pop had gevonden en daarmee op de bank zat met de pop 
op schoot. Kennelijk teken van een verlangen naar een zusje. Of hij die ook 
heeft gekregen is ons niet bekend. De stichting had ons afgeraden om contact 
met de ouders te nemen. Men had daar waarschijnlijk minder goede ervaringen 
mee gehad. 
Op een ochtend aan het ontbijt wilde Frank iets vertellen wat wij al wisten hij zou 
namelijk over twee dagen jarig zijn en dan acht jaar worden. Afgesproken dat hij 
ons Oma Corrie en opa Leo mocht noemen. Gezien het leeftijdsverschil leek ons 
dat het beste, niet wetend of ze wel een oma en opa hadden. We spraken zo 
min mogelijk over hun thuissituatie, omdat het emotionele gevolgen kon hebben. 
Hij zei, toen het even stil was: ”Oma Corrie, Ich hab bald mein Geburtstag” en 
knoopte hij er aan vast: ”Sie sind eine liebe oma”. Van Corrie kreeg hij een dikke 
kus. Of zijn opmerking een hint was voor een mooier cadeautje wilde ik niet 
geloven. Het waren zachte lieve kinderen, die niet inhalig waren. Zijn “Geburt-
stag” was aangebroken en we hadden slingers opgehangen en zijn stoel 
versierd en de lekkerste broodjes en koeken op een deftige tafel binnen zijn 
bereik gezet. Ook had ik aan de lamp een kaart gehangen met FRANK== 
ACHT. Hij nam plaats ontving de felicitaties met kussen en knuffels. Toch keek 
hij wat rond en zei toen met een flinke stem: ”Wo ist meine Tarte?”. We schoten 
in de lach en zeiden in ons beste Duits dat in Holland altijd “Die Tarte in der 
Nachmittag komt” De dagen vlogen om en regelmatig kwamen onze eigen 
kinderen om naar het tweetal te kijken en mee te babbelen. Frank kende de 
namen van Kees en Carolien al en had wat moeite met de naam: Elzemiek. Ze 
waren graag met een groep en keken toch gelijktijdig naar de favoriete films op 
TV. Zoals normaal bij oma’s en opa’s mochten ze méér dan aan hun eigen 
kinderen vroeger werd toegestaan. Zo ook met het op tijd naar bed en dan ook 
belangrijk: Gaan slapen. Ze sliepen met twee op één kamer en dat was natuur-
lijk niet zo makkelijk om dan net als grote mensen direct te gaan slapen. Nee, de 
hele dag werd doorgenomen en ik hoorde vaak nadat ze waren ingestopt gekust 
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en ”Gute Nacht” gewenst waren, het bed weer uitgingen om elkaar nog tot een 
partijtje stoeien te verlijden. Als dit een lange tijd aanhield voelde ik me genood-
zaakt om naar boven te gaan en het tweetal “hartelijk” toe te spreken. Vaak had 
dit succes, maar niet altijd. Het gebeurde ook dat met name Johnie tegen zijn 
broer riep: “Achtung, zofort komt der opa Leo und er hat gezagt noch eine minu-
te und dan schlafen”. 
De weken waren omgevlogen en we hadden een goed gevoel overgehouden 
aan deze twee heerlijke schurkjes. Het afscheid was dan ook moeilijk op het 
zelfde perron in ’s Hertogenbosch. We hadden ons aan deze twee gehecht en 
zouden dit het liefst het volgend jaar herhaald. Het groeiend aantal kleinkinderen 
was echter ook een aandachtspunt waar we niet omheen konden. Het bleef dus 
bij een heerlijke herinnering. 
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 18 De Deltawerken 
Dit hoofdstuk is geschreven naar aanleiding van de vraag van onze kleinkinderen, die de 
oorzaak van deze ramp interesseerden. Mocht u zich als volwassene door dit stukje niet 
aangesproken voelen, is het u vergund dit hoofdstuk over te slaan. 
 

Waarom heet het eigenlijk deltawerken?       

Die moeten ervoor zorgen dat de dijken hoog genoeg blijven en je weet, er valt 
wel eens regen uit de lucht. En dat gebeurt bijna over de hele wereld. Dat re-
genwater valt op de grond en zakt daar voor een deel in weg, maar een groot 
deel stroomt ook naar lager gelegen gebieden en vormt op het laagste gedeelte 
een stroompje of een beekje of een klein riviertje en nog verder een grotere 
rivier naarmate het water bij elkaar komt en samen steeds het laagste punt 
zoekt. Datzelfde kan je al zien op de speelplaats van je school of op een par-
keerterrein, als het flink heeft geregend. De grote plassen zijn altijd op het 
laagste punt en zoeken een uitgang naar de putten. In het groot vormen zich en 
hebben zich vele eeuwen geleden al gevormd, grote rivieren, zoals de Maas, de 
Rijn enz. enz. Dat water komt dus allemaal van de hoger gelegen landen uit 
regenwater, maar ook water van de sneeuw en ijslagen op de bergen. Voor ons 
is dat vanuit Duitsland, Oostenrijk en Zwitserland, maar ook uiteigen land. Die 
rivieren stromen allemaal naar lagere delen(men zegt naar beneden) en dat is 
uiteindelijk de zee. In ons geval is dat de Noordzee. 
Als dat water eindelijk de zee heeft gevonden dan gaat het veel langzamer met 
de stroming, omdat het land niet zo snel meer in hoogte afneemt en daarom 
worden dan de rivieren weer gesplitst in meerdere stromen of kleinere rivieren. 
Zoiets kan je zelf nadoen als je aan het strand bent en een riviertje namaakt. Je 
kan dan zien dat er weer meerdere vertakkingen ontstaan, voordat ze samen 
weer in zee stromen. Doordat de stromen uit elkaar gaan vormt zich een drie-
hoek. Hiermee is dus de naam van veel uitstroomplaatsen van rivieren in zee 
verklaard. In Nederland is de provincie Zeeland het laagst liggende deel van het 
land en daarom zijn daar de delta’s. Zeeland bestaat daarom uit veel eilanden, 
die later wel door inpoldering aan elkaar zijn gebracht. 
Omdat de Noordzee net als andere zeeën eb en vloed vertonen en het binnen-
land vaak nog lager ligt dan de zeespiegel moet het land beschermd worden 
door dijken of duinen, die het zeewater buiten houden en zorgen dat bij ons niet 
het zeewater door de straten of in onze huizen komt. Er is daarom een deel van 
de regering belast met deze zorg en dat deel heet Rijkswaterstaat. Die moeten 
zorgen dat de dijken hoog genoeg blijven en sterk genoeg om ook bij een grote 
storm het zeewater buiten te houden. Heel soms, zo één keer in de zoveel jaar 
kan het echter gebeuren dat er een hevige storm komt die op onze dijken beukt 
en het water oiver de kruin van de dijk jaagt, waarbij toch de straten onderlopen 
en huizen en kelders onderlopen. 
Nu is er eb en vloed (dat komt door de aantrekkingskracht van de maan) maar 
er is ook springvloed. En dat is een extra hoge vloed die wordt veroorzaakt door 
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het samenwerken van de maan en de zon en die is extra hoog, dus ook gevaar-
lijk voor onze dijken en gevaar voor ons droge landje. 
Nu is het op 1 februari 1953 gebeurd dat er een springvloed of springtij was 
voorspeld, maar er was tevens een zware westerstorm, Die drie dingen bij 
elkaar waren te veel voor de sterkte van de dijken en er braken verschillende 
dijken kapot en het water vanuit de zee stroomde met enorme kracht het 
Zeeuwse land binnen. 
Het was zondagmorgen om vijf uur en iedereen lag lekker uit te slapen en merk-
te niets van deze ramp. Alleen de boeren van bedrijven in Zeeland werden 
wakker van het geloei van de koeien in de stal, die tot aan hun uiers in het water 
stonden. Het duurde vele uren voordat dit was doorgedrongen tot de rest van 
Nederland. (Er was toen nog geen mobiele telefoon.) 

Wel was er de vaste telefoon en die hoorde ik vanuit mijn bed op zolder in 
Dordrecht (terwijl ik altijd een heel vaste slaper werd genoemd.) We woonden 
toen in een winkelpandje, waar mijn moeder een speelgoedwinkel had en waar 
de telefoon tegen de muur van het trapgat was bevestigd. Ik liep naar beneden 
om de telefoon op te nemen en voelde onder aan de trap dat ik met mijn voeten 
in het water stond. Er waren op dit moment dus twee grote verrassingen. Ten 
eerste wie belt er midden in de nacht en ten tweede, waar komt dat water ineens 
vandaan. ??Het bleek de overbuurvrouw die vertelde dat het hoog water was, 
hetgeen ik al aan de voeten had gevoeld. Na dit gesprek zag ik het niet-
verkochte vuurwerk (het was kort na 1 januari) in de gang drijven en besefte nog 
niet de ware omvang van de ramp. In de loop van de dag werd dit echter duide-
lijk door berichten op de radio. Er was toen nog geen televisie. We hadden toen 
ongeveer twintig centimeter hoog het water in huis en dat was niet leuk, maar 
toen we naar buiten keken werd alles veel ernstiger. We woonden namelijk op 
de Voorstraat en dat was eigenlijk een dijk. Je begrijpt wel dat het in de zij-
straatjes van de Voorstraat anders was, want die huizen lagen veel lager en 
daar stond het water meer dan twee meter in de huizen. 
Na enkele uren zakte het water en we dachten even dat het ergste voorbij was. 
Dit was echter helaas niet zo, want er was nog een andere diek doorgebroken, 
waardoor het bij ons iets lager werd. Op de radio hoorden we dat bijna heel 
Zeeland en een groot deel van Zuid-Holland onder water stond en dat er veel 
mensen en ook veel dieren waren verdronken en dat er ook veel mensen boven 
op de daken waren geklommen om te overleven. Er is toen veel hulp op gang 
gakomen, zoals het Rode Kruis en ook het leger heeft tot diep in de nacht ge-
werkt om zoveel mogelijk mensen te redden. 
Ikzelf was toen 19 jaar. Er werden in die dagen vrijwilligers opgeroepen om te 
helpen met allerlei werkzaamheden die met de ramp te maken hadden. Toen 
ben ik nog enkele dagen bezig geweest met het vullen van zandzakken die dan 
werden gebruikt om de dijken rondom Dordrecht op te hogen en te versterken. 
Andere collega’s op het werk waren nachten lang bezig met broodjes smeren 
voor de slachtoffers in Zeeland. Ook waren er mensen gevraagd voor assistentie 
in ziekenhuizen, waar veel gewonden werden opgevangen. Regelmatig werden 
we herinnerd aan de toestanden uit de tweede wereldoorlog, omdat dit nog maar 
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acht jaar geleden was. Alleen was dit iets wat door natuurkrachten veroorzaakt 
was en niet door menselijke misdragingen. Bij de ramp waren er in Nederland 
ongeveer 1800 doden en er zijn 72. 000 mensen geëvacueerd. Het water kwam 
op sommige punten tot maximaal 4 ½ meter boven N. A. P. (het normale zee-
spiegelniveau) 
 
In Zeeland spreken de wat oudere mensen nog steeds van “de RAMP “ en 
iedereen weet dan, dat de watersnoodramp van 1953 wordt bedoeld. We besef-
fen het ons niet iedere dag, dat een groot gedeelte van Nederland onder de 
zeespiegel ligt. Dat wil zeggen, dat als er geen dijken en duinen waren, dat dan 
ook een heel groot deel van ons land zou worden toegevoegd aan de Noordzee. 
Of anders gezegd, dat dan al onze huizen, bomen en alles, tot boven de daken 
zou onderlopen. Hier en daar zou enkel een kerktoren, een hoog gebouw of een 
tv mast boven water uitsteken. Maar over deze verschrikkelijke dingen behoeven 
we ons geen zorg te maken, zolang de duinen en dijken goed worden onder-
houden. Gelukkig zijn we daar in Nederland juist erg goed in en kunnen we dat 
rustig overlaten aan de mensen van Rijkswaterstaat. Kort na de ramp werd er al 
een deltacommissie geïnstalleerd en men besloot de voornaamste waterwegen, 
die gevaar voor de bevolking konden opleveren, blijvend of tijdelijk af te sluiten. 
 
Hierdoor kwam als één van de tijdelijke afsluitingen aan de beurt: de waterkering 
in de Hollandse IJssel bij Krimpen aan de IJssel. Dit is een waterkering, die 
bestaat uit een enorme stalen plaat, gesteund door een op zijn kant gedraaide 
boogbrug, met een overspanning van 80 meter. Deze hele staalconstructie is 
opgehangen tussen twee betonnen torens en kan bij hoog water afdalen en het 
water tegenhouden. In hooggehaalde toestand kan de scheepvaart vrij passe-
ren. Deze stormvloedkering werd gebouwd bij een fabriek waar men al vele 
grote bruggen bouwde en die fabriek was Penn en Bauduin in Dordrecht. In 
1955 kwam ik in dienst bij dit bedrijf en mijn eerste technische tekeningen, die ik 
mocht maken waren de windverbanden van deze zgn. boogbrug. Windverban-
den is de benaming van de staven, die meestal kruislings zijn aangebracht en 
dienen voor de stabiliteit van de constructie. 
Later zijn er nog gebouwd: de Haringvlietdam, de Brouwersdam en nog vele 
dammen landinwaarts zoals de Grevelingendam. Als laatste en moeilijkste werd 
aangepakt de Oosterschelde. Over de afsluiting van de Oosterschelde is veel te 
doen geweest. Dit omdat veel mensen (het was alweer twintig jaar na de ramp) 
tegen een totale afsluiting van de Oosterschelde door een dam waren, hetgeen 
inmiddels al wel in uitvoering was. Het zou een te grote aanslag op het milieu 
zijn, vanwege de mosselteelt en nog veel andere zaken, die door het gebrek aan 
het zoute water zouden verdwijnen.  
Er is toen na veel lange gesprekken in de 2e kamer uiteindelijk gekozen voor 
een vele miljarden duurdere oplossing. Er kwam het plan een gedeeltelijk open 
afsluiting te bouwen, een project dat nog nergens ter wereld bestond en dus 
geheel in Nederland moest worden ontworpen. Maar zoals eerder vermeld, daar 
kunnen wij als Hollanders heel goed mee omgaan. 
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Het probleem was: drie grote zeearmen af te sluiten. Zeearmen, daar waar 
rivieren uitlopen in zee, met breedtes van ca. 1500, 900 en 800 meter. Tussen 
deze brede waters zijn de eilanden Neeltje Jans en Roggeplaat. De afsluiting 
bestaat uit 65 metalen schuiven, die normaal omhoog zijn, maar die bij gevaar 
van extreem hoog water kunnen zakken tot op de drempel. Ook aan dit giganti-
sche project heb ik een steentje mogen bijdragen, toen ik in 1984 werkte op de 
tekenkamer van de bouwcombinatie Dosbouw.  
Er moest een kleine fabriek worden ontworpen, voor het vervaardigen van 
wiepenmatten. Deze matten met gaaskokers gevuld met steenslag, werden later 
afgezonken om te voorkomen dat grote steenblokken door de sterke stroming 
zouden verplaatsen en het plaatsen van de pijlers onmogelijk zou maken. 
De gehele waterkering is gereed gekomen in 1986 en is in oktober van dat jaar 
officieel geopend door koningin Beatrix. Hiermee kwam ook een eind aan de 
bouw en was het Deltaplan voltooid. 
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 19  Zeven generaties van Gulik 
 
Woord voorafWoord voorafWoord voorafWoord vooraf    
 
Ongeveer in 1985 ben ik begonnen om iets meer te weten te komen over de 
oorsprong van onze naam “van Gulik”. 
 
Al lang was de gedachte dat dit te maken moest hebben met de Duitse plaats 
Jülich niet ver van Aken. Later zal mogelijk nog blijken of dit op waarheid 
berust. 
 
Al in de vijftiger jaren niet zo lang na het overlijden van papa, was er een lichte 
paniek ontstaan in de familie en ook nog een andere familie van Gulik uit 
Dordrecht, waarvan we geen familie waren, over het mogelijk bestaan van een 
enorm grote erfenis uit Amerika van een rijke ongehuwde dame, een zekere 
miss. Bogaert Riet uit Utah. Er is toen een Nederlandse vereniging opgericht 
die de belangen zou behartigen van de zeer vele zgn. erfgenamen die op een 
lijst voorkwamen, o. a. dus de naam van Gulik. Mama is ooit nog naar een 
vergadering in Utrecht geweest, maar heeft later afgezien van het hele gedoe, 
omdat men regelmatig geld wilde zien voor het dekken van de kosten. In deze 
tijd heb ik samen met mama nog in lijstvorm opgeschreven voor zover we de 
stamboom (die van ons werd verlangd) kenden. Er is toen nog via pater Ber-
nard (zoon van tante Cor) een relatie gelegd met een broeder van Gulik uit een 
klooster bij Vught, die al veel had uitgezocht over onze familie. 
Deze brief en vele andere brieven en verslagen zijn nog in ons bezit. 
 
Voor dit verhaal voert het echter te ver om hier verder op in te gaan. Er is wel 
gebruik gemaakt van de gegevens nadat ze allemaal op juistheid zijn gecontro-
leerd. 
 
Na wat algemene kennis te hebben opgedaan o. a. in Den Haag in het Centraal 
Genealogisch Instituut (stamboomonderzoek) is het me duidelijk geworden, 
dat er maar één betrouwbare methode is, die begint vanuit ons zelf, onze 
ouders , onze grootouders enz. enz. 
De eerste informatie komt uit ons eigen kring van familie en verder onderzoek  
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bij de burgerlijke stand van de desbetreffende gemeente. Ik heb toen simpel-
weg een briefje gestuurd naar de burgerlijke stand in Dordrecht. Na enkele 
dagen kreeg ik, met de hand getypt, op de achterkant van hetzelfde papier een 
keurig antwoord van de ambtenaar waarop hij de ouders van mijn vader 
noemde, met geboorte- en overlijdensdatum en daarbij de op enig moment nog 
thuis wonende kinderen, waaronder mijn vader. 
 
Met deze gegevens heb ik het eerste bezoek gebracht aan het gemeentelijk 
archief in Dordrecht, waarvan ik wist dat mijn vader daar nog heeft gewerkt. 
Mijn vader moet ooit toen hij op dat archief werkzaam was hebben verteld dat 
hij stukken had ingezien over een zekere van Gulik, die zoals genoteerd was, 
over water naar Papendrecht ging om te onderhandelen met soldaten van 
Napoleon. 
Na dit eerste bezoek aan het archief volgden er nog vele, want het is zeker een 
tijdrovende bezigheid die steeds weer boeit als je iets gevonden hebt in die 
stille studiezaal en in de dikke zware boeken. Maar het frustreert wel als dit na 
een aantal uren niet wil lukken en je besluit dan naar huis te gaan. Volgende 
keer beter. 
 
Bij een geboorteakte of notitie van ambtenaar of pastoor werden ook de ouders 
vermeld en meestal ook bijvoorbeeld woonachtig alhier, geboren in… bijvoor-
beeld Loon op Zand. Hiermee was dan vaak het bezoek aan Dordrecht niet 
meer nodig en moest verder onderzoek plaatsvinden in het provinciaal archief 
in ’s-Hertogenbosch, alwaar de archieven van Loon op Zand te vinden zijn. 
Ook hier vinden we dezelfde serene rust in de studiezalen, net als in het Dordts 
archief, ook al is het hier meestal drukker, meestal met mensen die wat ouder 
zijn. 
 
Hoewel op zaterdagen ook veel jongere mensen speuren naar hun voorouders. 
Een algemene catalogus op alle tafels verwijst naar de boeken, die rondom 
langs de muren ordelijk zijn opgesteld. Deze bevatten kopieën van de originele 
handgeschreven notities en akten. 
In een aantal jaren heb ik deze archieven in Tilburg, Rotterdam, Kaatsheuvel 
en Breda bezocht totdat het onderzoek vastliep op de achternaam. Deze was 
niet meer terug te vinden, althans niet in relatie tot onze familie. 
 
Een aantal jaren hebben mijn mappen toen in de kast gestaan tot er mogelijk-
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heden ontstonden om op de computer de in het archief  
gedigitaliseerde stukken in te zien. Maar lang nog niet alle archieven zijn zover 
dat alle gegevens te vinden zijn via deze weg. 
Steeds meer wordt nu echter toegankelijk en is zo thuis te ontdekken. 
 
Hoewel het geheel nog niet is afgerond, wil ik nu eerst met dit werkje trachten 
een makkelijk leesbaar overzicht te maken van hetgeen tot nu toe is bereikt. 
Het is overigens duidelijk dat dit slechts interessant zal zijn voor een relatief 
klein gezelschap. Hiertoe zal in hoofdzaak de familie zelf en wellicht de jonge-
re generaties behoren. 
 
De opsomming van personen, waarvoor is gekozen, is ook niet altijd tot het 
uiterste compleet, omdat niet van iedereen voldoende bekend is. Aanvullende 
informatie, is overigens alsnog van harte welkom. 

 
Wie Wie Wie Wie warenwarenwarenwaren onze voorouders? onze voorouders? onze voorouders? onze voorouders?    
 
Deze vraag leeft bij veel mensen en zeker ook bij ons, de van Gulikken. Ieder-
een hoopt stiekem dat we afstammen van een zeer bijzonder persoon, zoals 
bijvoorbeeld een vroegere hertog of prins of op z’n minst van een edele. 
 
Zo was er in de veertiende eeuw het hertogdom Gulik, gelegen in de Pruisische 
Rijnprovincie op de linker Rijnoever. 
Het zou heel interessant zijn als we een aansluiting zouden kunnen vinden 
naar deze van Gulik. Het nadeel zou dan wel zijn dat dan blijkt dat we kenne-
lijk niet in staat zijn geweest om deze adellijke, of zo je wilt deze hertogelijke 
stand te behouden en in de loop der jaren zijn ” afgezakt “ tot brave, maar 
eenvoudige burgers. 
Een ander probleem is dat de archieven die voorhanden zijn, geen gegevens 
bevatten van vóór de zeventiende eeuw. Althans nu nog niet. 
Tijdens het Concilie van Trente is besloten dat vanaf 1558 in alle parochies 
doop en trouw moest worden vastgelegd. Dit is later overgenomen door andere 
gezindten. Het daadwerkelijk noteren van deze doop en trouwgegevens werd 
echter pas sinds het begin 17 de eeuw algemeen toegepast. 
Het oudst bekende boek is dat van de st. Jan in den Bosch van het jaar 1565. 
Ook “onechte” kinderen moesten worden bijgeschreven, maar dan achter in 
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het boek. Dit gebeurde echter meestal niet.  
In Brabant zijn deze toch bewaard gebleven. 
(alleen in Dongen van de jaren 1740 tot 1763). 
 
Huwelijken moesten ook vanaf 1656 worden ingeschreven bij de schepen (het 
stadsbestuur) anders was er geen sprake van een wettig (burgerlijk) huwelijk. 
 
In alle archieven in Nederland wordt onderscheid gemaakt tussen de gegevens 
van vóór en die van ná 1811. Napoleon stelde vanaf dat jaar namelijk de bur-
gerlijke stand in werking. Hetgeen inhield dat de overheid verplicht was, 
registers bij te houden betreffende de geboorten, huwelijken, overlijdensdata 
en de adressen van gezinnen en personen. 
Vóór 1811 hebben we dus te maken met de doop-, trouw- en begraafregisters 
van de verschillende parochies. (De zogenaamde DTB’s, de doop, trouw en 
begraafboeken) 
 
Wellicht kunnen we proberen om vanuit het genoemde Hertogdom een ge-
schiedkundig onderzoek te doen naar de periode tot ong. 1680, alwaar we met 
ons huidig onderzoek zijn gekomen, namelijk eind zeventiende eeuw. De tot 
nu toe oudst gevonden inschrijving in onze familielijn is die uit 1677, betref-
fende Arnoldus Janse Jaspaerts. 
Hier ligt dus een taak voor de geschiedkundigen in onze familie of voor de 
jongere generaties. 
Voorlopig zal ik me dus beperken tot de mannelijke lijn van de van Gulikken 
en een klein stukje Reider. (“meisjesnaam”) van mijn moeder. 
 
De enige methode om deze lijn te vinden begint, zoals gezegd, bij onszelf en 
vervolgens onze ouders, onze grootouders enz. 
Het is niet alleen de meest werkbare methode, maar geeft ook de mogelijkheid 
om deze stamboom later aan te vullen indien meer gegevens beschikbaar 
komen en er mogelijk andere opsporingsmethoden ontstaan. 
 
Het lijkt me niet zinvol om in deze lijst van personen (wat eigenlijk een stam-
boom is) de nog levende mensen te noemen en daarbij ook een aantal gegevens 
te vermelden. Dit omdat dit niet door mij, maar door u als lezer zelf kan wor-
den ingevuld. 
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We zullen dus de stamboom starten in een minder gebruikelijke vorm, die naar 
mijn idee prettiger leesbaar is, dan een schema waarin namen geboortedata 
enz. echt als een boom met takken zichtbaar wordt gemaakt. 
We starten dus bij de familie van Gulik die allen geboren zijn in Dordrecht met 
uitzondering van mama, die uit Amsterdam afkomstig was. 

 
Ons gezin en omgevingOns gezin en omgevingOns gezin en omgevingOns gezin en omgeving    
 
Het is aan mijn moeders vader, Augustinus Reider, te danken (hij kwam in ca. 
1915 naar Dordt, naar een, zoals hij dat zei: “ bekrompen dorp “) dat onze wieg 
in Dordrecht is komen te staan. 
Was dat niet gebeurd, dan hadden we het moeten doen met een andere moe-
der. Immers, in Dordrecht maakte Papa kennis met Mama. 
 
Opa Reider heeft op velen van ons een speciale indruk achtergelaten. Er is een 
verhaal van hem bekend, dat hij ’s nachts niet kon slapen en midden in de 
nacht, met zijn grote hoed die hij altijd droeg een straatje omliep. 
Een ijverige politieman, die zulke nachtelijke wandelingen als verdacht voor-
kwam en hem daarom als kandidaat inbreker aanzag, sprak hem aan. 
We zouden graag weten wat zijn repliek tegen de agent was, maar zeker is, dat 
dit geen compliment was voor de oude stad Dordrecht. 
 
Indruk, ook omdat hij drukker was van beroep en de lithografie beoefende, 
waarvan nog enkele voorbeelden in onze familie zijn. Eric heeft vooral belang-
stelling ontwikkeld door het feit dat opa ooit op enigerlei manier de 
NACHTWACHT in kleur, op steen zou hebben gebracht. Het fijne hiervan zal 
hij nog naspeuren. Ook was 0pa Reider een verdienstelijk amateur schilder, 
gezien diverse werken waaronder het gezicht op het Groothoofd in Dordrecht. 
Dit schilderij van 130 x 100 cm hangt in Breda, bij Leo en Corrie. 
 
De plaats van waaruit hij de eerste schetsen moet hebben gemaakt is nu nog 
aan te wijzen. 
Buiten dit werk zijn er nog vele anderen, zoals Bijbelse voorstellingen van 
Salomo en nog anderen. Verder herinner ik me een pracht werk van twee 
leeuwen. 
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Opa Reider heette voluit Augustinus Johannes Reider. 
Geboren in Amsterdam op 19 juni 1870. 
Hij kwam naar Dordrecht toen hij ongeveer 45 jaar oud was. 
Zijn 1e vrouw Hermina Johanna Dijkmans, geboren in Dordrecht in 1862 was 
dus acht jaar ouder dan hij, maar zoals wij altijd hebben gehoord, had zij een 
zwakke gezondheid en was zoals men dat noemde, bedlegerig. Ze overleed in ? 
 
Ze was nog wel aanwezig bijhet huwelijk van onze ouders:  
Cornelis van Gulik en Cornelia Reider. Dat was op 27 december 1922, de dag 
direct na kerstmis, omdat trouwen in de advent toen door de kerk niet werd 
toegestaan. 
Korte tijd hierna stierf ze en opa Reider hertrouwde toen hij 57 jaar was met 
Janna Mol, die wij later tante Janna noemden, omdat ze kennelijk niet als oma 
werd aangezien. 
Het zal in de “ bedlegerige ” jaren van zijn eerste vrouw zijn geweest, dat opa 
Reider de meeste schilderijen heeft gemaakt. Hij woonde toen in de Generaal 
van der Heidenstraat, die hij altijd “ het Generaalstraatje “ noemde. 
 
Zelf herinner ik me dat ik met mijn drie jaar oudere zus Julia naar hem toe liep 
vanwege zijn verjaardag in juni. Het hagelde toen zo hard dat we met tweeën 
wegkropen onder de zwarte paraplu. Verder heb ik alle verhalen over deze 
zeer levendige opa uit verhalen van anderen, hoofdzakelijk van mijn broers en 
van papa. Eén ervan was geen verhaal maar wat hij deed was in het kromhout, 
waar we woonden op de zolderetage de vloer verven. Hij gebruikte hiervoor 
een emmer met verf en een bezem en gaf de vloer een mooier aanzien. Ook 
heb ik begrepen dat mijn vader niet zo enorm kon opschieten met zijn schoon-
vader. (Was mijn vader volgens opa wel goed genoeg voor zijn dochter ???) 
 
Zijn eerste dochter Annie zal eerst in Dordrecht hebben gewoond en is later 
naar Bergen op Zoom verhuisd alwaar haar man Henk de Bruin kelner was in 
hotel restaurant de Draak en daar tot zijn pensioen heeft gewerkt. 
Ook van hem zijn kostelijke verhalen bekend. 
 
Een kostelijk verhaal van ome Henk in hotel restaurant “de Draak”:  
 
Tijdens het carnaval, dat in Bergen op Zoom zeer nadrukkelijk werd gevierd, 
kwam een man binnen, die zeer beschonken was en vroeg om nog iets te eten. 
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Hij wees daarbij op het restant van een maaltijd dat op een tafeltje stond. Mijn 
oom Henk zei vervolgens: “ Nee dat niet, want dat is al gegeten. “ 
 
De zus van mama, tante Annie dus, kwam een enkele keer naar Dordrecht bij 
haar zus Corrie, (mijn moeder) op bezoek. Ze kwam dan altijd zoals ze zei, met 
het treintje. Ze wist dan altijd hoe laat de trein weer terug ging, maar ze was zo 
bang om te laat te zijn op het station, dat ze zo vroeg was, dat ze de vorige trein 
nog kon halen. Ze heeft wel mijn broers Herman en Tom vaak opgevangen, 
toen die twee in Bergen op Zoom op het seminarie zaten, voor de opleiding tot 
priester. 
 
Oom Henk en tante Annie hadden vier kinderen: Truus, Guus, Riek en Henk. 
Van deze laatste Henk is bekend, dat hij al op jonge leeftijd naar zee zei te 
willen. 
Zijn vader vond dat prima, mits hij eerst de machinistenschool zou doorlopen. 
Zijn ambities om te gaan varen waren later echter compleet verdwenen. Zijn 
reactie na de vaart op zee was dan ook: “ veul te veul waoter “. Henk jr. heeft 
toen een baan gevonden aan de wal. Namelijk als machinist bij de suikerfabriek 
Zevenbergen. 
 
Lang is in de familie gedacht dat opa Reider’s vader geen Reider, maar Reiter 
zou heten en afkomstig was uit Duitsland. 
Door mijn moeder was vaak gezegd (zonder dat ze hem kennelijk zelf had 
gekend) dat de volledige naam: Reiter von Kassel bis Östenreich was. Ik denk 
overigens dat ze wel gelijk kan kan hebben gehad, maar dan één of meer gene-
raties eerder. Want in de trouwakte van het tweede huwelijk van opa Reider 
staat duidelijk als ouders van opa (Augustinus) Reider:  
Johannes Ignatius Reider en Maria Balneger, beiden overleden. 
De vader van opa Reider was dus beslist geen Reiter, maar gewoon Reider en 
hij woonde in Amsterdam en dreef daar volgens zeggen een slagerij. 
 
Aan de korte tak van Reider, volgt nu nog mijn moeder of later ook genoemd: 
Oma van Gulik. Op dit moment merk ik dat het buitengewoon lastig is om in 
een paar zinnen je moeder te kunnen beschrijven. 
Vooral enkele kleinkinderen zullen haar herinneren als een lieve oma. Voor 
haar waren het allemaal schatjes die alles mochten en door haar vertroeteld 
werden. Wat ik later hoorde over haar jonge jaren, was het een knappe jonge 
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vrouw. Onze pa had dus een goede smaak. Ze was ruim drie jaar jonger dan 
mijn vader. (geb. 9 augustus 1896). Verder is bekend dat ze werkte op een 
kantoor van een groot bedrijf, alwaar ze trots was op het feit dat ze als geen 
ander snel kon omgaan met de toenmalige “ moderne rekenmachines “. Ze 
woonde toen waarschijnlijk bij haar ouders in de genoemde Generaal van der 
Heijdenstraat, terwijl papa daar vlakbij woonde in de Koninginnestraat. 
Zeer waarschijnlijk hebben onze ouders elkaar daar ontmoet en is de vonk 
overgesprongen, die uiteindelijk heeft geleid tot ons bestaan. 
Over hun verkeringstijd hebben ze voor zover ik weet niet veel losgelaten. Al 
kan met zekerheid worden vastgesteld dat ze beiden zeer gelovig waren en de 
kerkelijke wetten volgden, die toen nog veelvuldig werden nageleefd. 
Ze waren beiden lid van een soort vereniging die ” de Heilige Familie ” werd 
genoemd. Hierbij hoorde een bruin vilten lapje dat ze altijd onder de kleding 
droegen. Vaak kregen we dat niet te zien, want ouders die zich ontkleedden, 
waar kinderen bij waren, was in die tijd zeer ongebruikelijk. 
Via het wasgoed wist ik dat papa meestal (of altijd) lange witte onderbroeken 
droeg, maar zelf heb ik mijn vader nooit in onderbroek gezien. 
 
Nog even terug naar de jeugd van mama, voor zover aan mij bekend. 
Ze hebben gewoond aan de Rozenhof (vlak bij de eerder genoemde straten) 
waar de eerste dochter Gusta is geboren. Zeker de eerste jaren (1923 e. v.) zal 
papa een goede baan hebben gehad. Hij was reeds op 11 jarige leeftijd begon-
nen als jongste bediende bij een bedrijf: Bone en Vriezendorp geheten, een 
verzekeringsmaatschappij. Hij heeft zich later door zelfstudie en intelligentie 
opgewerkt tot boekhouder. Hij was jaren later ook werkzaam bij de toenmalige 
Hanzebank in ‘sHertogenbosch. Hij was in die tijd in pension bij een Duits 
gezin. 
 
In die tijd zal mama het bij haar ouders (gezin met twee kinderen) niet slecht 
hebben gehad. De crisistijd van 1930, 1933 enz. lag toen nog ver voor hen. De 
woning aan de Rozenhof zal niet groot zijn geweest, want ze verhuisden al snel 
naar een grotere woning in het monumentale pand aan de Wijnstraat. Hier zijn 
Frans, Herman, Steef, Tom en Julia geboren. Mijn moeder zal haar handen vol 
hebben gehad aan deze koters, die bovendien zoals het echte van Gulikken 
betaamt, het kaas niet van hun brood lieten eten. 
Gusta zal (voor zover het jongste broertje dit kan beoordelen) wel hebben 
getracht, om als oudste, deze koters te bemoederen. Is dit gelukt…. vraag het 
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hun. 
Hulp was toen niet duur, dus er waren diverse hulpjes, werksters en de was 
ging de deur uit. Niet vergeten dat mama het, toen ze nog thuis woonde, best 
rijk had want opa had een goed salaris. Hij was een goed vakman als drukker 
en hij was bovendien actief in de vakbond voor de grafische industrie. De 
moeilijke jaren ook voor mama, kwamen, toen in een tijd van grote werkeloos-
heid ook papa zonder werk kwam. (zie later beschreven, de situatie Linders 
enz.) Bovendien had ze te maken met een man die in die jaren door zijn zware 
astma een steeds slechtere gezondheid had. Ongetwijfeld heeft ze veel huis-
houdelijke problemen zelf moeten oplossen. 
 
Het zullen de jaren kort voor de oorlog zijn geweest dat door het mannelijke 
deel van onze kinderschaar, voor het vertier werd uitgeweken naar de toenma-
lige grienden op de Staart (een locatie, nu een woonwijk in Dordt). 
Dit op loopafstand gelegen, toen nog wild gebied met veel bomen en struiken 
op een ruwe zandbodem, was ideaal speelterrein voor mijn oudere broers. Eerst 
bij uitzondering en later vaker, mocht ik mee. 
 
Er had zich een vaste locatie gevormd en kreeg de naam: “ De zeven en twintig 
bomen “. Kennelijk waren deze als een soort kring rondom ons speelterrein 
zeer geschikt ter afbakening. Verder herinner ik me een simpel houten karretje 
op twee wielen. Wellicht gemaakt door, of met hulp van opa Reider, maar dat 
zal Frans ongetwijfeld nog weten. 
 
Dit karretje werd gebruikt om meegenomen proviand en wellicht nog spullen 
die niet door onze ouders mochten worden gezien, te vervoeren. Er werd 
namelijk ook regelmatig een soort kampvuur aangelegd. Ook werd het gebruikt 
om de jongste deelnemer op te zetten, als hij (ik dus) de broers niet kon bij-
houden. Onenigheid over de plannen van de bezigheden gaven voor mij juist 
meer aardigheid in het hele gedoe. Ieder van ons had namelijk, zoals vaak 
voorkomt, zo zijn eigen karakter. Zo was het volgens Frans meestal zo dat Steef 
al tégen was, alvorens het plan was geopperd. En Tom was degene die thuisge-
komen, meestal ging vertellen wat we allemaal hadden gedaan, of het nu voor 
de oren van onze ouders geschikt was of niet. 
 
Vele jaren later heb ik met mijn oudste broer Frans op de fiets een kampeer 
tocht gemaakt naar Brabant. Volgeladen fietstassen met pannen, een tent en 
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nog andere benodigdheden gingen we op pad. Campings bestonden toen nog 
nauwelijks of niet. De eerste avond, het weer werkte niet mee, waren we 
vermoeid van het fietsen en het was al redelijk donker toen we de tent gingen 
opzetten op een weiland van een boer. 
(Hierin betekent het WE, dat Frans de tent opzette en ik verantwoord in de 
weg liep.) 
Vervolgens hebben we toen op een zelfgemaakt vuurtje wat aardappelen gepoft 
en hadden we daarmee weer eens bewezen, voor de maaltijd geen vrouwen 
nodig te hebben. De andere ochtend was het als gebruikelijk weer licht en pas 
toen zagen we dat de tent wel heel dicht tegen de sloot was neergezet. Van de 
rest van deze korte kampeervakantie weet ik mij alleen nog te herinneren, dat 
mijn broer even voor de te maken kosten een briefje van honderd(!) gulden bij 
zich stak, hetgeen op mij toen een onbezorgd gevoel voor de toekomst gaf. 
 
Papa heeft volgens zeggen in de eerste jaren in de Wijnstraat wonende, of zelfs 
daarvoor, het idee gehad om in dit pand een eigen administratie of zo je wilt 
een boekhoudkantoor te beginnen. Wellicht had dit plan ook te maken met 
zijn gezondheid (vanuit thuis werken ?). Om wat voor reden dan ook is dit 
plan nooit gerealiseerd. Mij is ook de reden niet bekend waarom het gezin rond 
1933 is verhuisd naar een vast veel kleinere woning in de Gravenstraat. 
 
Dit kan te maken hebben gehad met de toen heersende crisistijd en de hoogte 
van de woonkosten. Heel vreemd om hier te verklaren, dat als ik mijn vader 
was geweest, ik mezelf niet zou hebben verwekt in zo’n moeilijke tijd. Toch 
blij dat hij er anders over dacht, anders had ik dit nu niet kunnen schrijven. 
 
Ik kwam er dus ook bij en we waren toen met zeven kinderen waarvan de 
oudste niet ouder dan tien jaar telde. Duidelijk geen gemakkelijke tijd voor die 
ouders van ons. Wij mogen dus helemaal nooit klagen. 
Evengoed zal het huis in de Gravenstraat niet helemaal naar wens zijn geweest 
want er werd weer verhuisd naar een grotere woning. Deze keer een ruime 
hoekwoning boven een rustig café in het Kromhout. In deze woning hebben 
we de oorlog ’40 – ’45 geheel meegemaakt. Te veel om op te noemen, gepaard 
met veel angst armoede, zelfs honger en een gestaag afnemen van de gezond-
heid van papa. Enkele dingen uit dit ruime huis kan ik me nog wel herinneren. 
Zo hadden we voor het opnieuw matten van de stoelen (die nog steeds bestaan) 
om de zoveel jaar een vaste stoelenmatter genaamd Adam Houtgraaf. Opnieuw 
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waren dit zware jaren die we gelukkig wel allemaal hebben overleefd. Maar 
opnieuw bedenk ik dat onze beide ouders veel dingen, die wij nu doodnormaal 
vinden, hebben moeten missen. Toch was er plaats voor humor, want de mop-
jes die papa vertelde aan tafel meestal na het eten, zijn nog wel bekend. 
Meestal waren dit mopjes over joden, die kennelijk toch een aparte plaats in 
onze samenleving uitmaakten. Mijn jeugd is dan ook beslist geen sombere tijd 
geweest. Wel waren we, althans ik, nog veel groener dan gras, want ik had met 
mijn negen jaar in het geheel niet gemerkt dat mijn moeder in verwachting (of 
zoals dat toen heette: in gezegende toestand) was. Ik lag nog in bed toen Her-
man me kwam vertellen dat er een zusje was geboren. Dit kon ik eerst niet 
geloven. 
 
Later wist ik het heel zeker toen ik de opdracht kreeg, om haar zoveel keer per 
dag de vooraf gemaakte fles te geven, (overigens altijd met plezier gedaan hoor 
Ank). 
 
Mama had de winkel vaarwel gezegd en heeft op de Groenmarkt nog een 
aantal jaren gewoond. Het pas getrouwde stel Corrie en Leo kwam nog niet in 
aanmerking voor een woning en er is toen wat verbouwd en getimmerd, zodat 
voor mama een apart keukentje was gemaakt en het stel voorlopig ook woon-
ruimte had. Zo woonden we dus met z’n vieren (mama, Ank en wij) aan de 
Groenmarkt. 
 
Julia kocht een huis in de Tulpstraat en mama kwam erbij en zo heeft Julia 
jaren voor haar moeder kunnen zorgen. 
Ank was inmiddels ook getrouwd ze hadden een woning in Crabbehof, dezelf-
de wijk waar ook Corrie en Leo later een flat gingen bewonen. 
 
Julia kreeg kennis aan haar wat oudere buurman Jaap Mulder. Een man die na 
z’n pensionering als timmerman, zich nog meer ging wijden aan z’n favoriete 
wandelsport. Hij organiseerde al jaren deze club wandelaars en Julia wandelde 
moedig mee. Ook gingen ze samen regelmatig op reis en ze kwamen in Canada, 
maar ook Nederland bleef voor hun niet onbezocht. 
Ze trouwde met Jaap , die z’n eerste vrouw verloor aan de slopende ziekte. Ze 
hadden ongeveer vijftien jaar samen tot ook Julia deze zelfde ziekte kreeg en in 
april 1988 overleed. Jaap kwam nog in de verpleging in Sliedrecht, maar is niet 
lang na Julia ook van verdriet en eenzaamheid overleden. 
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Kort voor het huwelijk van Julia en Jaap is mama naar een bejaardenhuis ge-
gaan. Avondzon was de naam, uitstekend georganiseerd door een afdeling van 
het Leger des Heils en ze had het hier best naar haar zin. 
Een verslechtering van de gezondheid deed haar uiteindelijk in het ziekenhuis 
belanden en daarbij was een heupbreuk de directe oorzaak voor opname in een 
verpleegtehuis in Crabbehof. Aldaar is ze in 1974 overleden. 

 
Mijn vaders jeugd en zijn familieMijn vaders jeugd en zijn familieMijn vaders jeugd en zijn familieMijn vaders jeugd en zijn familie  
 
Voorgaand hebben we ons wat verdiept in het gezin van Gulik met: vader Kees 
van Gulik en moeder Corrie Reider en acht koters, t. w. Gusta, Frans, Herman, 
Steef, Tom, Julia, Leo en Ank plus de ouders en overige familie van mama. 
 
In dit deel wil ik iets zeggen over het gezin waarvan mijn vader de op één na 
jongste was. 
Vanzelfsprekend zal de informatie over dit gezin wat moeilijker zijn weer te 
geven, omdat we niet allemaal de ouders van papa hebben meegemaakt Papa’s 
ouders stierven zeer kort na elkaar in 1931. Opoe (zoals dat vroeger officieel 
heette) heeft haar man Marinus slechts met 103 dagen overleefd. 
Marinus overleed op 3 maart 1931 (aangegeven op 4 maart door Dooremalen 
en van der Wal)en op 13 juni van dat zelfde jaar overleed Maria Dina Versla-
gers. 
 
Gusta was toen nog maar zeven jaar en Julia was nog een baby. 
De informatie waarover we beschikken is die van de verhalen van papa en de 
overlevering. Wel weten we dat ze zeven kinderen hadden, waarvan vier 
meisjes en drie jongens. De oudste twee waren dochters nl. Petronella C. en 
Petronella H. bij ons beter bekend als tante Cor (de oudste) getrouwd met Leen 
de Zwart en de ander was tante Pita. Zij was verloskundige of zoals dat toen 
heette vroedvrouw. Deze tante heeft de meeste van ons ter wereld gebracht. Of 
zij ook bij de geboorte van Ank was, weet ik niet. Ze was toen nl. al 61 jaar. 
Haar man was ome Piet Ruys, die metselaar was. In de oorlogsjaren zijn we één 
of meerdere malen met het hele gezin naar haar toe gevlucht omdat ze een 
ruimere woning hadden en we daar beter bescherming dachten te hebben 
tegen het oorlogsgeweld. 
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Tante Cor werd door ons vaker bezocht dan die andere tante. Ze was voor ons 
altijd wel aardig, maar het kopje thee dat ze ons aanbood was gitzwart en niet 
te drinken. We probeerden dit dan in een onbewaakt ogenblik in het in de 
kamer aanwezige gootsteentje te kwakken. 
 
We werden door onze ouders ook wel naar tante Cor gestuurd, om bijvoor-
beeld Nieuwjaar te wensen of om welke reden dan ook. Later bemerkte ik dat 
onze ouders hiermee zelf gevrijwaard bleven van een bezoek aan haar. Ome 
Leen was een grote lange man, die we konden uittekenen in z’n grote fauteuil 
met hoge rugleuning. 
Tante Cor was een klein vrouwtje van nog geen anderhalve meter lang. Ze 
maakte vaak de opmerking: “ Ik werk niet boven m’n hoofd. ” Hetgeen op ons 
wel komisch overkwam, omdat dan het grootste deel voor rekening kwam van 
ome Leen. 
Later toen ome Leen al lang dood was kwam tante Cor wel eens op bezoek bij 
mijn moeder, die toen de speelgoedwinkel op de Voorstraat bestierde. 
Tante Cor had dan velerlei verhalen of roddels die ze nodig kwijt moest. 
Het gebeurde dan regelmatig dat tijdens zo’n verhaal de winkelbel mijn moe-
der naar de klant riep en dat de woordenstroom van tante Cor wreed werd 
onderbroken. Soms als het wat drukker was dan gebeurde dat wel een paar 
keer achter één, waarop mijn tante dan tegen mijn moeder zei dat ze de winkel 
maar beter even dicht kon doen, hetgeen natuurlijk niet werd opgevolgd. 
 
Voor een gemakkelijke snelle weg vanuit de achterkamer naar de winkel 
hadden we bedacht om een doorbraak in de vorm van een poortje te maken 
door de scheidingsmuur. Zo gezegd zo gedaan, was ik bezig dit karwei waarbij 
veel hakwerk en stof kwamen kijken, uit te voeren. 
Op dit moment kwamen enkele dames uit Den Haag, (voor mij onbekend, 
maar kennissen van mama) onaangekondigd bij mijn moeder op visite. Dit was 
niet alleen lastig voor mijn moeder, die steeds in de winkel moest zijn, maar 
ook voor mij omdat er dan bij een korte afwezigheid van haar, ook het nodige 
commentaar mijn richting werd gestuurd. 
 
Ik kon het daarom niet laten om zo mogelijk nog meer de hamer en beitel te 
gebruiken, denkende: “ kom dan op een geschikter moment binnenvallen. “ 
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Mama had nog wel meer kennissen van vroeger, zoals Dina Schaffels en haar 
zwager Jo Kaag, die ook onze bakker was, waarvan het door hem gebakken 
brood niet door ons allemaal werd geroemd, maar het was vanwege de vriend-
schap niet mogelijk een andere bakker te nemen. Ik hoor hem na zijn korte 
bezoek op zaterdag nog altijd met zijn vol ronde stem roepen: ” Prettige zon-
daaaag… ”. 
Verder waren er ene Mampay en natuurlijk de familie Sengers, waarvan de 
ouders door ons ome “ Jo ”? en tante “ Tonnie “ werden genoemd. Met tante 
Pita van de Dubbeldamseweg hadden we wat minder contact. Ik meen in die 
tijd te hebben geproefd dat deze mensen, door een wat hoger inkomen een 
beetje neerkeken op dat relatief arme grote gezin van Kees. 
 
Omdat we vaker bij het gezin van tante Cor kwamen leerden we ook enkele 
van hun kinderen kennen, die uiteraard stukken ouder waren dan wij, omdat 
papa bijna de jongste en tante Cor de oudste was en bovendien vrij jong trouw-
de. 
 
Zo was er Anna de Zwart, die zo leek het, haar hele leven al als huishoudster 
werkte en woonde bij de familie Knüppe. 
Hij was advocaat en zijn naam werd door Anna altijd met grote eerbied uitge-
sproken. Ze had het dan ook steeds over mijn Heer Knüppe. Toen er later in 
het gezin Knüppe kinderen kwamen heb ik me, op verzoek van Anna (mijn 
peettante) nog bezig gehouden met een, uit staven ijzer geknutselde, hemel 
voor boven de wieg van de boreling. 
Anna was overigens zeer begaan met ons gezin en we gingen als kind regelma-
tig bij haar op bezoek, wat kennelijk voor de Knüppes geen bezwaar was. Ook 
was ze vaak bij ons en had ze respect voor papa en leefde ze mee met de slechte 
gezondheid van hem. Zo’n dikke zestig jaar geleden zal het zijn dat ze me een 
mondharmonica gaf voor m’n verjaardag, die ze nooit oversloeg. 
Anna, die in mijn ogen van toen, niet zo veel in leeftijd scheelde met mijn 
ouders, was vaak bij ons en had dan meestal verhalen die ruimklinkend en met 
emotie werden gebracht. 
 
Zo herinner ik me dat ze nieuwe schoenen had gekocht en aan papa vroeg hoe 
híj ze vond, door te bleren: “HOE VIND JE ME SCHOENE?” 
 
Van haar zus Katrien, die niet zo aardig op ons (althans op mij) overkwam, was 
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het steeds weer herhaalde verhaal (zoals dat vaak gaat in familiegesprekken) 
het volgende: Dat ze jarig was en dat hetgeen haar werd aangeboden dermate 
tegenviel, dat ze uitriep: “ Is dat nou een verjaardag… Ik wil een hoop op een 
bortie. ” Later is ze getrouwd en verhuisd naar Aardenburg in Zeeuws Vlaan-
deren. 
 
Bernard de oudste van de familie de Zwart, was ongeveer een generatie ouder 
dan ik en hij was pater in een klooster, waarvoor we veel respect hadden en 
niet in het minst door zijn zeer menslievende uitstraling. Later toen ik voor 
mijn werk in Amsterdam moest zijn heb ik hem een keer opgezocht en we 
hadden een heel hartelijk gesprek. Hij luisterde aandachtig naar m’n verhaal 
wat ik zoal deed, terwijl ik wist dat hij ook ooit is begonnen op een tekenka-
mer. Na afloop van mijn verhaal zei hij dat ik bezig was aan een belangrijke 
opdracht, hetgeen ik als een compliment zag. 
 
Piet de Zwart was een verhaal op zich. We hebben hem al even genoemd in de 
pogingen om bij mijn vader iets te leren spelen op een viool. Hij heeft m’n 
vader ooit gevraagd of er een machientje in die viool zat die voor die mooie 
klanken zorgde. Hij was getrouwd met een zekere Klara die klaartje werd 
genoemd. Later is hij van deze vrouw gescheiden, waarvan ik me herinner dat 
het scheiden op zich voor ons een onbekende zaak was. In die tijd was schei-
den zeer bijzonder en was voor katholieke mensen ook niet zomaar mogelijk. 
Piet had vaak diepgaande gesprekken met papa. Zo heeft hij ooit de overpein-
zing geuit: “ … en waarom zou ik niet een genie kunnen zijn? “ 
 
Een totaal ander onderwerp, maar in een volle kamer, min of meer verwijtend 
tegen z’n moeder gezegd: “ Nu heb ik al zes weken de EIGE SOKKE aan. “ 
Voorbij gaand aan het feit dat z’n moeder sokken van dezelfde kleur steeds 
weer bij hem neerlegde. Er waren in dit gezin de Zwart meer kinderen die wij 
nooit hebben gekend. Zo was er ook een Leonard waarnaar ik blijkbaar ben 
genoemd. Verder nog enkele vroegtijdig overledenen hetgeen ik nog wil uit-
zoeken. 
 
Van de overige broers en zusters van papa is buiten de geboorte en sterfdatum 
niet veel bekend. Veel kan later nog worden nagezocht via het Dordtse archief. 
Het probleem is echter dat Dordrecht wat achterblijft op andere plaatsen voor 
zover betreft het digitaliseren van de archieven. 
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De kinderen van opa en opoe, Marinus van Gulik en Maria Dina Verslagers 
waren:  

• Petronella Cornelia, zoals genoemd (tante Cor) 
• Petronella Hendrika, zoals genoemd (tante Pita) 

Hendrik, overleden in 1930 was getrouwd met Gerarda Johanna van Alphen 
die tante Daatje werd genoemd. Ze woonden op de Staart in Dordrecht. 
Ome Henk was inderdaad huisschilder en later tekenaar, voor zover Frans dit 
als kind al kon beoordelen. 
Ondanks het feit dat Prins Hendrik al in 1910 een brug over het Wantij had 
geopend, gingen mama en mijn broer Frans bij ome Henk en tante Daatje op 
bezoek en moesten zij met een veerpontje overvaren om op het adres te ko-
men. 
Het is evengoed mogelijk dat het pontje nog wat jaren is blijven varen. Ook 
werd in 1927 een tijdelijke voetgangersbrug over het Wantij aangelegd. 
Catharina heette voluit: Maria Catharina en is toen ze vijf en twintig was, 
getrouwd met Hendrik Meijers 24 jaar en coupeur, afkomstig uit ‘sHertogen-
bosch, waar zijn ouders toen nog woonden. Het was toen 1912. Het huwelijk 
heeft niet lang mogen duren, want in 1918 stierf Catharina (zoals ze toen 
kennelijk werd genoemd) aan de Spaanse griep. 
 
Die zgn. Spaanse griep kwam in feite met de Amerikaanse troepen mee naar 
Europa. Deze epidemie heeft aan meer dan 20 miljoen mensen het leven ge-
kost. Dit was meer dan in de wereldoorlogen. De naam Spaanse griep is 
ontstaan doordat Spanje als neutraal land het eerst hierover melding maakte in 
de media. In het begin werd de ziekte als niet dodelijk beschouwd, maar dit 
veranderde snel. 
Vooral jong volwassenen waren het slachtoffer van de Spaanse griep, in tegen-
stelling tot andere ziekten, waarvoor kinderen en senioren het meest 
kwetsbaar bleken. Het leek erop, zo schatte men, dat ca. 20% van de toenmali-
ge wereldbevolking besmet raakte. (In totaal een half miljard mensen besmet = 
500. 000. 000 mensen, de meest voorzichtige schatting komt op 20- 40 miljoen 
doden). 
 
De Spaanse griep had ook politieke invloeden. Zo werd bij het Verdrag van 
Versaille in 1919 de Amerikaanse president Wilson ziek. Tijdens zijn afwezig-
heid werden de eisen aan Duitsland veel strenger. 
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Van Maria, (voor ons tante Marie, zus van papa), die naar Winschoten is ver-
huisd, weten we weinig. Ze bezocht ons gezin nog één keer en hetgeen nog 
bekend is, is dat ze in1917 trouwde met Herman Rademaker uit Winschoten 
en zich daar hebben gevestigd en zoals de meeste zussen van papa, gitzwart 
haar had. 
Daarna kwam Kees, onze vader. 
Marinus, de jongste broer van papa die naar Eindhoven is uitgeweken was in 
dienst bij Philips, als medewerker op de afdeling verzekeringen. Ook hij be-
zocht onverwacht vele jaren terug ons gezin, toen we in het Kromhout 
woonden. Herman was nog jong toen hij uitriep: ” papa, er komt een vent de 
trap op ”. Later hebben we hem niet meer terug gezien en hij liet ook niets 
meer van zich horen. 
 
De ouders van papa zijn, zoals gezegd, kort na elkaar gestorven, in 1931. Ze 
waren beide 74 jaar en waren toen 52 jaar getrouwd. 
Opa Marinus of wellicht opa Rinus, was smid en werkte bij de Wed. Bekkers 
blikfabrieken in Dordrecht. Later onderdeel van N. V. Vereenigde Blikfabrie-
ken te Amsterdam. (Opgericht rond 1830) 
Blik werd rond 1850 veelvuldig toegepast als verpakkingsmateriaal voor in 
hoofdzaak banketbakkersartikelen. Zo maakte de firma Huntley en Palmers 
zúlke lekkere biscuitjes in blik, dat ze die ook aan de Britse Koninklijke familie 
mochten leveren. Voor Bekkers was dit een belangrijke opdrachtgever. De 
uitvinding van de Engelsman Pete Durant, in 1810, het conserveren van voed-
sel in blik, was een belangrijke stap voor de blikindustrie, dus ook voor 
Bekkers. 
 
Bedrukt blik kwam steeds meer in zwang. In de Zaanstreek werden vele pro-
ducten gemaakt die bij uitstek voor verpakking in blik geschikt waren. 
Verkade had succes met z’n waaierwafels in blik en verkocht omstreeks 1930 
speciale ronde trommeltjes zonder vulling met opdruk. Ook snoepjesfabrikant 
Van Melle (1900 – bekend van de suikerballetjes) hoorde bij de opdrachtgevers. 
 
In het begin had alleen Engeland een belangrijke positie ingenomen. Dit land 
telde veel rijke mensen. De gewone man at in die tijd geen koekjes. Dat was te 
duur, hooguit wat zelfgebakken koekjes. Het bedrijf (Wed. Bekkers, later dus 
N. V. Vereenigde Blikfabrieken) heeft bestaan tot 1 januari 1970, waarvan de 
sluiting dus niet door opa van Gulik is meegemaakt. 
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Over het leven van Opa Rinus is mij verder weinig bekend. 
Hij is 74 jaar geworden. Hopelijk heeft hij nog wat van z’n pensioenjaren 
kunnen genieten, al zal dit op geen enkele manier vergelijkbaar zijn met ie-
mand die nu gepensioneerd is. Hij is geboren in de Hoogenissenstraat 492 in 
Dordrecht en heeft samen met z’n vrouw Maria, die gemakshalve Miet werd 
genoemd toch een 7 tal kinderen ter wereld gebracht. 
Twee van deze 7 zijn echter al overleden vóór zij zelf stierven. Eerst Catharina 
in 1918 t. g. v. de Spaanse griep toen ze nog maar 31 jaar was en 12 jaar later 
stierf hun zoon Hendrik. 
Minder dan 3 maanden later stierf hij zelf en ruim drie maanden daarna zijn 
vrouw Miet. Dit waren drie sterfgevallen in een half jaar. Het enige wat ik 
weet is een uitspraak van Opoe Miet. Op een zekere dag vroeg ze aan Marinus 
om een “ ijzeren houtje “ mee te brengen. Wellicht om te dienen als traproe of 
iets dergelijks. 
 
Het is wellicht boeiend en ook soms onvoorstelbaar hoe onze voorouders 
leefden, zeker als we dit vergelijken met het leven van vandaag de dag. Als we 
de periode beschouwen, waarin Cornelis en Cornelia van GulikReider met hun 
gezin leefden, dan spreken we over de eerste helft van de 20e eeuw. (1900 tot 
ca. 1950) 
 
Auto’s waren er wel, maar die waren voor de dokter (hoewel niet iedere dokter 
een auto bezat) en voor belangrijke, vooral rijke mensen, zoals fabrieks direc-
teuren en de burgemeester enz. 
 
De pastoor kwam meestal op de fiets. Ook de politie werd of op de fiets of op 
het paard gezien. 
Later kwamen auto’s vaker op de weg, maar het duurde nog een aantal jaren 
voordat de gewone burger zich een auto kon permitteren. 
Een enkele groenteboer of melkboer die was begonnen met paard en wagen 
begon, zodra dit mogelijk was, met een simpel gemotoriseerd voertuig op de 
weg te verschijnen. Deze voertuigen werden dan ook vaak ijzeren hond ge-
noemd. Het verschijnen van de auto op de weg was voor veel mensen dermate 
fascinerend, dat men in het weekeind, gewapend met klapstoel en mand met 
broodjes, langs de autoweg ging zitten om al die auto’s te zien passeren. Dit 
stond bekend als bermtoerisme. 
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Toen in Breda een rondweg dwars door de stad werd aangelegd, om de toene-
mende stroom auto’s te verwerken, werden de huizen langs die weg niet 
minder, maar meer waard, omdat men dit als een verrijking van hun status zag. 
Voor overig vervoer was er wel de trein en de bus, maar een goede verbinding 
in het eerste decennium van de 20 e eeuw liet nog even op zich wachten. 
 
Uiteraard waren er in de oorlogsjaren van 1940 tot 1945 veel militaire voertui-
gen. Maar dan in hoofdzaak Duitse, terwijl onze buren ook nog vaak gebruik 
maakten van de fiets. (al dan niet gevorderd). Ook paarden waren nog een 
gewoon straatgezicht in de 1 e helft van de 20 e eeuw. 
 
Voor het vermaak en berichtgeving was er vanaf de 20er jaren de radio. Deze 
was na de experimentele fase voor enkelen beschikbaar. Later kwamen meer 
“professionele” toestellen. Bij ons thuis was er een radiotoestel die qua ruimte 
een hele kast opeiste. Er was het toestel zelf en daarboven een grote backelite 
luidspreker en in de kast enkele grote accu’s en zo’n “ groen oog ”. Later be-
schikten we over wat genoemd werd, radiodistributie. Enigszins te vergelijken 
met de huidige kabel, met één verschil, wij konden kiezen tussen Radio 1,2 en 
3. (en dat was het) 
 
Een van die zenders was bovendien voor katholieke luisteraars, door de (RK) 
kerk verboden omdat die zender te ” rood ” was. 
Er waren op de radio spannende hoorspelen op vaste tijden in de week. 
Zo herinner ik me nog ome Keesje of Paul Vlaanderen. En verder zeer heftige 
toespraken van pater Harry de Greve op zaterdagavond, waarbij we allemaal 
zeer nadrukkelijk ons mond moesten houden. 
Verder was er bij ons een grammofoon met grote breekbare platen. Er hoorde 
een blikken doosje bij, waarin korte scherpe naaldjes zaten, die na een tijdje 
gewisseld werden en met een handschroefje werden vastgezet. Het draaime-
chanisme moest in werking worden gesteld door eerst met de slinger de zaak 
op te draaien. Op de grammofoon zat een hele grote “ toeter “ waar het geluid 
uitkwam. 
 
Wat verder tot vermaak diende waren lange gesprekken aan tafel, na het 
avondeten, meestal gedirigeerd door papa. Er kwamen hier ook vaak moppen 
in voor, die ik zelf niet begreep, maar waarbij ik toch maar met de anderen 
mee lachte om er bij te horen. 



. 154 

 
Als we een indruk willen over de leefomstandigheden van een generatie terug 
in de tijd, dan komen we in de periode 1850 tot 1920 (het gezin van Opa Rinus 
en Opoe Miet waarin mijn vader z’n jeugd beleefde) en zullen we zo nodig 
moeten putten uit hetgeen is vastgelegd in de jongste geschiedenis. 
Zo was er nog geen elektrisch licht en had men veelal gasverlichting of nog een 
olielamp. Ook de straatverlichting was gaslicht. Eerst was alleen de gasvlam de 
lichtbron, maar na de uitvinding van gasgloeilicht in 1895 werd de helderheid 
en de verlichting aanmerkelijk verbeterd. Deze periode duurde tot de jaren 
1914 tot 1918. Door de oorlog was er een groot gebrek aan steenkolen ontstaan. 
Er kwam mede daardoor een versnelde ontwikkeling van elektrificatie, zowel 
voor straatverlichting als voor de verlichting van woningen. De straatverlich-
ting werd door het helle licht vaak als “ romantischer ” genoemd. 

 
Van Brabant naar DVan Brabant naar DVan Brabant naar DVan Brabant naar Dordrechtordrechtordrechtordrecht    
 
Om enige helderheid te krijgen in de afkomst, of liever de verhuizingen van 
onze familie van Gulik, gaan we ca. 150 jaar terug, waarin we drie generaties 
tegenkomen. 
 
Al eerder is vermeld dat onze voorvaderen, óm de andere generatie: Cornelis 
zijn genoemd. We kunnen daarom spreken van Cornelis I, Cornelis II en ten 
slotte van Cornelis III. Welke laatste met mijn moeder trouwde en derhalve 
mijn vader was. Papa dus, ons papa. Cornelis IV is eigenlijk ook al aanwezig. 
Dat is mijn zoon Kees, bijna 50 jaar, met de doopnamen: Cornelis Marinus van 
Gulik. 
 
Om de verhuizingen in kaart te brengen, beschrijf ik hier de verplaatsingen 
van de familie door Nederland, met in hoofdzaak door NoordBrabant en van 
daaruit naar Dordrecht. 
De nog oudere generaties dan hierboven genoemd, woonden en stierven in 
Loon op Zand en het naburige Kaatsheuvel. Dit betreft de later te noemen 
Arnoldus (geb. +/- 1676), Petrus of Peter (geb. 1721) welke laatste, de vader 
was van Cornelis I. 
Deze Cornelis I of Cornelis van Gulick (geb. in 1775 in Loon op Zand) trouwde 
met Maria Laros, geboren in Schoonderloo (bij het toenmalige Delfshaven – nu 
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een woonwijk van Rotterdam). 
Cornelis I huwde toen hij 21 jaar was, in januari 1796, in Schoonderloo en 
vestigde zich met zijn vrouw, Maria Laros, in Delfshaven. 
Ze kregen daar 2 kinderen: Elisabeth (maart 1796, die kort na haar geboorte 
overleed) en Pieter (februari 1797, onze stamvader dus). Kort daarna moet het 
gezin verhuisd zijn naar Kaatsheuvel, omdat er nóg 6 kinderen in Kaatsheuvel 
zijn geboren. 
 
Pieter van Gulik trouwde op 21 jarige leeftijd met Maria van Zeeland, geb. 
1795 in Poeldijk of Monster (dit is de huidige gemeente Westland). Het huwe-
lijk werd voltrokken in 1818 , in Delfshaven. Hij woonde tot zijn huwelijk, bij 
zijn ouders in Kaatsheuvel en bleef nog even bij zijn ouders in de buurt, want 
daar (in het naburige Loon op Zand) is in 1819 hun eerste dochter Hendrika 
geboren. 
 
Hun tweede dochter werd geboren in Rotterdam, in 1821 en werd Maria 
genoemd. Waar het gezin op dat moment woonde, is me nog niet geheel duide-
lijk. Het derde kind was een zoon, Cornelis genoemd. (Cornelis van Gulick, 
Cornelis II) Hij werd geboren in Dordrecht. Pieter’s ouders, Cornelis I en 
Maria Laros, leefden nog, toen hij met zijn vrouw, Maria van Zeeland en de 
kleine Cornelis II en zijn twee dochters, Hendrika en Maria, verhuisde naar 
Kaatsheuvel. (tussen 1824 en 1828). Pieter en Maria kregen in Kaatsheuvel nog 
3 kinderen. Dit waren: Lambertus, Petronella en Fransiscus. 
 
Van een bruiloft komt een bruiloft, zegt het spreekwoord. Dit is zeker van 
toepassing op onze stamvader Cornelis van Gulick (Cornelis II). 
 
21 augustus 1845 trouwde Maria van Gulik (de zus van Cornelis II) met Johan-
nes van Dalen. 
Nog geen drie jaar later, op 31 mei 1848, trouwde onze stamvader Cornelis II 
met zijn schoonzus Pieternella van Dalen. 
 
Dus broer en zus, trouwden met broer en zus. 
 
De eerste twee kinderen van Cornelis II en Pieternella van Dalen, Pieter jr. en 
Ferdinant, werden geboren in Loon op Zand. Op 31 juli 1854 vond de verhui-
zing naar Dordrecht plaats, alwaar hun kinderen, Marinus (vader van papa) in 
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1856 en Cornelis jr. in 1858 werden geboren. Zoals bekend overleed Cornelis II 
in dat zelfde jaar 1858. 
 
Ze woonden toen, rond 1855, in Dordrecht, aan de Nieuwstraat op nr. 42. 
Dus met: Cornelis II van Gulik en Pieternella van Dalen en hun kinderen:  
Pieter jr. , Ferdinant en Marinus (vader van Papa) die toen 2 jaar was. Tussen 
de geboorten van Pieter jr. en Ferdinant kwam medio 1851 nog een kindje: 
Marijnus, die na 7 maanden op 1 januari 1852 al overleed. 
 
Deze verhuizing naar Dordt in 1854, was een verhuizing van de van Gulikken 
voor langere tijd. Deze tijd duurt nu nog voort, in de aanwezigheid van Her-
man en Nel met hun (in Dordrecht wonende) kinderen Mirjam en Bob & 
Chantal. 
 
We kunnen nu dus zeggen (in 2010), dat de van Gulikken van onze tak, ruim 
anderhalve eeuw in Dordrecht wonen. 

 
De oudere generatiesDe oudere generatiesDe oudere generatiesDe oudere generaties    
 
Zondag 25 januari 1824 werd in Dordrecht het derde kind van Pieter van Gulik 
en Maria van Zeeland geboren. Het was een jongen en hij werd zoals gebruike-
lijk in die tijd, vernoemd naar zijn grootvader Cornelis I. Cornelis, zoon van 
Pieter en Maria, wordt vanaf hier vernoemd als Cornelis II. Pieter en Maria 
waren beiden van het eind van de 18e eeuw. Namelijk uit 1797 en 1795. Vader 
Pieter was mattenmaker en werkte in zijn jeugd ook al als kramer op de markt. 
Cornelis’ moeder was huisvrouw. 
Cornelis II had al twee grotere zusjes. Hendrika van 1819 en Maria van 1821 en 
later kwamen er nog twee broertjes en een zus bij: Lambertus geboren 1828, 
Petronella in 1830 en Franciscus in 1836. 
 
91 jaar later in 1925, werd ook een Franciscus geboren, (drie generaties later, 
mijn oudste broer Frans). 
Precies 100 jaar na Petronella -1830 kwam Julia ter wereld (in -1930). 
 
Als we proberen iets meer te weten te komen over Cornelis II en zijn gezin, 
dan zijn we tevens beland bij opa Marinus van Gulik (de vader van papa dus). 
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Opa had geen zusters, alleen drie broers, waarvan twee die ouder waren: Pieter 
jr. en Ferdinant, respectievelijk van 1849 en 1852. Marinus was, zoals bekend, 
van 1856 en had een jongere broer Cornelis jr. van 1858. 
 
Cornelis II (vader van het gezin) kwam uit Dordrecht en zijn vrouw Pieternella 
van Dalen was uit Loon op Zand afkomstig. Het is goed mogelijk dat die twee 
elkaar op de markt in Dordrecht hebben leren kennen. Het was namelijk zo dat 
Cornelis als schoenmaker (geen schoenhersteller, maar het maken van schoe-
nen) zijn schoenen op de markt sleet en daar “ aanliep “ tegen Pieternella. De 
vader van Cornelis II (Pieter) was immers naast mattenmaker ook marktkoop-
man en wellicht heeft zoon Cornelis hem daarbij geassisteerd, nog voor dat hij 
zelf met zijn schoenen op de markt kwam. Ze kunnen lang samen zijn geweest 
tot hij samen met Pieternella dit werk aanpakte. 
 
Johann Strauss jr. en Peter Tsjaikovski waren tijdgenoten van Cornelis II en 
Pieternella. 
 
Zoals eerder vermeld, zijn vader Pieter en zoon Cornelis II niet echt oud ge-
worden. Op 57 jarige leeftijd, in 1854, stierf vader Pieter en iets meer dan drie 
jaar later, in 1858, overleed Cornelis in de leeftijd van slechts 34 jaar. 
 
Op het moment dat Cornelis II stierf was zijn jongste zoon Cornelis jr. nog niet 
geboren, want die kwam pas in juli van het jaar 1858, terwijl vader al in fe-
bruari was overleden. Triest en ook uitzonderlijk, om te bedenken dat bij de 
begrafenis van haar man, Pieternella al ca. vijf maanden zwanger was van 
Cornelis jr. 
 
Het gezin Cornelis II en Pieternella van Dalen, woonde vanaf hun huwelijk in 
1848 in Loon op Zand en ze kregen daar de twee oudste kinderen Pieter jr. en 
Ferdinant. In 1854 verhuisden ze naar Dordrecht, naar de Nieuwstraat alwaar 
Cornelis II schoenmaker was. Cornelis overleed, zoals vermeld, vier jaar later 
in 1858 en de Wed. C van Gulik/van Dalen staat als zodanig vermeld in de 
adresboeken van Dordrecht. 
 
In deze boeken vinden we ook terug dat Marinus van Gulik vanaf zijn trouwen 
in 1878, als smid, woonde in de Koninginnestraat. Later verhuisde Marinus met 
zijn gezin naar het Kasperspad, alwaar in 1893 Cornelis III (mijn vader) werd 
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geboren. Bij het jaar 1901, zien we dat Opa Marinus is verhuisd naar de Hof-
straat. In 1918, zo blijkt later, is alleen Cornelis III (ons vader) nog woonachtig 
bij zijn ouders. 
 
In de adresboeken zien we ook dat vanaf 1890 sprake is van een P. van Gulik, 
schoenmaker. Dit is dus Pieter jr. die als opvolger van zijn vader (Cornelis II), 
zijn moeder bijstond als schoenmaker. Hetgeen vader en moeder hadden opge-
bouwd, zette Pieter voort. Moeder verkocht de schoenen, die Pieter jr. maakte. 
(Pieter jr. had dit vak van zijn vader Cornelis II) 
 
In de adresboeken van 1899 wordt ook Ferdinant van Gulik genoemd, als 
sigarenmaker. (Dit waren broers van opa Marinus en ooms van mijn vader). 
Pieternella, oftewel de Wed. C. van Gulik was inmiddels verhuisd naar het 
Geldelozepad. 
 
We gaan nu wat verder terug in de tijd, naar de ouders van Cornelis II. 
 
Pieter van Gulik, in Delfshaven geboren in 1797, trad in het huwelijk met 
Maria van Zeeland. Maria werd geboren in Poeldijk, de huidige gemeente 
Westland, in het jaar 1795. Voor haar huwelijk was zij werkzaam als dienst-
meid, te Rhoon. 
 
Het jonge stel van resp. 21 en 23 jaar trouwde in 1818 in Delfshaven. 
 
Hun eerste dochter Hendrika, werd geboren in Loon op Zand in 1819, hun 
tweede dochter Maria, in 1821 in Rotterdam en hun eerste zoon, de eerder 
genoemde Cornelis II (jong overleden), werd geboren in Dordrecht in 1824. 
Als uitzondering op het feit dat de gemiddelde leeftijd in die tijd laag was, werd 
genoemde (tweede dochter) Maria, maar liefst 91 jaar. 
 
Na Cornelis II kwamen er nog drie kinderen, Lambertus geb. 1828, Petronella 
geb. 1830 en Franciscus geb. 1836, alle drie geboren in Kaatsheuvel. 
 
Van het gezin van stamvader Pieter van Gulik en Maria van Zeeland en de zes 
kinderen, is weinig bekend. 
Pieter woonde slechts 2 jaar in Delfshaven, ging vervolgens naar Kaatsheuvel 
(tot 1818) en trouwde uiteindelijk toch in Delfshaven, omdat zijn aanstaande 
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vrouw daar vandaan kwam. 
Pieter stierf op 11 oktober 1854, terwijl zijn vrouw Maria, hem al was voorge-
gaan op de nieuwjaarsdag van 1853. Hij is dus bijna twee jaar weduwnaar 
geweest. Hun jongste zoon Franciscus was al in 1851 overleden op 15 jarige 
leeftijd. 
 

• 91 jaar later, in 1925, (drie generaties later) werd wederom een Francis-
cus geboren, nl. mijn oudste broer Frans. 
 

100 jaar na de geboorte van Petronella in –1830, kwam Julia ter wereld (in 
-1930). 
 

 De eerste helft van de 19 e eeuw (± 1800 / 1850)De eerste helft van de 19 e eeuw (± 1800 / 1850)De eerste helft van de 19 e eeuw (± 1800 / 1850)De eerste helft van de 19 e eeuw (± 1800 / 1850) 
… de tijd waarin Pieter van Gulik (1797) en Maria van Zeeland (1795) leefden. 
 
… in die tijd, sprak men van de trekschuit en de postkoets. 
In de laatste honderdvijftig jaar is de verplaatsingsbehoefte van mensen en 
goederen sterk toegenomen. Voordien lag de leef en werkomgeving voor de 
meeste mensen betrekkelijk dicht bij het eigen huis. Dat had alles te maken 
met het gegeven dat de mens, wanneer hij zich verplaatste, alles op eigen 
kracht moest verrichten. 
Het meest veilige openbaar vervoer in de 18 e eeuw, was de trekschuit en 
daarna kwam de diligence. Een variant van de diligence, was de postkoets. Op 
het dak bood de postkoets nog eens vier tot zes extra zitplaatsen en werd al snel 
hét vervoermiddel voor de drukke reisroutes. 
De opening van de eerste spoorlijn tussen Amsterdam en Haarlem in 1839 
betekende een hele vooruitgang in snelheid en veiligheid. 
  
Februari 1860, de toenmalige eerste kamer verwierp het wetsontwerp, om door 
particulieren een Noorder en Zuiderspoorlijn aan te leggen. Het toenmalige 
kabinet viel. Van Hal vormde een nieuwe regering, waarin hij zelf de positie 
(portefeuille) van Financiën innam, om met S. baron van Heemstra -op 
binnenlandse zaken-, de “slepende spoorwegkwestie” op te lossen. Er was toen 
al “in feite” sprake van randstad rail: (de inmiddels aangelegde 
spoorverbindingen vanaf / tussen / -en naar Amsterdam voldeden prima). De 
rest van Nederland zat echter nog steeds zonder aansluiting op het 
spoornetwerk. 
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Van Hal diende een wet in (die binnen twee maanden werd aangenomen):  
10 jaar lang zou op de rijksbegroting, 10 miljoen gulden worden uitgetrokken, 
om de Noord Zuidspoorlijnen te kunnen bouwen. (we hebben het dus over 
1860) 
 
Het spoor verdrong de postkoets en de diligence niet direct. Het was namelijk 
zo dat mensen die geen geld hadden om per trein –overdekt te reizen, 
genoegen moesten nemen met de open wagens, toen “ wagons “ genoemd. 
(daar komt het nu nog bekende 1 e , 2 e en 3 e classewagons, vandaan). Ze 
hadden veel overlast van de smerige, stinkende rook van de locomotief. Bij het 
eindstation aangekomen, moesten ze vaak, met roet besmeurde gezichten, hun 
reis naar hun eindbestemming (bijvoorbeeld familie bezoek) voortzetten. 
De trein reed dan wel op gladde railstaven, maar door het ontbreken van 
verende onderstellen, verliep een treinreis in de 19 e eeuw allerminst stootvrij. 
 
De HHHHollandse IJIJIJIJzeren SSSSpoorweg MMMMaatschappij kreeg een geweldige financiële 
klap te verduren op 3 oktober 1843. 
 
Die dag verongelukte op de terugweg van een proefrit van Haarlem naar 
Leiden, de locomotief Vesta op de rolbrug over de Warmonder Leede. waarbij 
vele gewonden vielen. 
Menig reiziger koos toen maar weer voor de trekschuit en de diligence. 
Aan een reeks ontsporingen kwam een eind, toen de HIJSM overging van 
breed naar normaal spoor. 
Reizigers in de 18e en de 19e eeuw, die gebruik maakten van het toenmalige 
openbaar vervoer, moeten wel heel moedige mensen geweest zijn.  
De uitvoerders van het openbaar vervoer waren avonturiers. Zij meenden geld 
te kunnen verdienen, maar tot aan de dag van vandaag heeft nog nooit iemand 
een cent kunnen verdienen aan de exploitatie van een openbaar vervoerlijn. 
(bron de vrije encyclopedie) 
 
De situatie is nu nog niet veel beter: 2009 – 2010, ProRail, verontschuldigt zich 
vele malen ! De temperaturen zakken voor het eerst in 10 jaar weer een aantal 
weken, ver onder -8 graden C. Wissels bevriezen en het advies van ProRail is 
duidelijk: op de moeilijke trajecten worden diligences, -pardon bussen ingezet. 
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Pieter van Gulik, die in 1797 geboren werd in Delfshaven, was de oudste van 
het gezin van Cornelis I en Maria Laros. Hij was echter niet de eerstgeborene, 
want zijn zus Elisabeth is kort na de geboorte in 1796 al overleden. 
 
Na Pieter kwamen er nog zes kinderen, die allemaal in Kaatsheuvel zijn 
geboren. Zij kregen de namen: Antonius, Johanna, Elisabeth (naar het in 1796 
overleden baby’tje) Cornelis, Pitronella en Franciscus. Allemaal netjes op een 
rijtje vanaf 1798 tot 1809. 
We gaan nog een beetje verder terug in de tijd, naar de vader van Pieter: 
Cornelis I van Gulik en diens vader: Petrus (Peter) van Gulick, geboren 
Jaspaerts (!) 
 
Rond deze tijd (vanaf 1800 en naarmate we verder in het verleden gaan 
zoeken) wordt steeds minder informatie aan het papier toevertrouwd. In de 
archieven is dan ook veel minder te vinden over naam, adres, leeftijd, beroep 
en afkomst. 
Bij Cornelis I heb ik gevonden dat hij, in Loon op Zand, het in de familie veel 
voorkomende beroep van schoenmaker uitoefende. Maria Laros was zonder 
beroep. Gebruikelijk in die tijd, als vrouw en met een gezin met zeven 
kinderen. 
 
Cornelis I, geboren in 1775, had een jongere zuster Maria, geboren in 1779 en 
een jongere broer Arnoldus, geboren in 1782. Zij waren met drieën, de 
kinderen van:  
Petrus (Peter) van Gulick en Pieternella Schellekens. 
Pieternella was de tweede vrouw van Petrus (Peter) van Gulick. (let op de ck) 
 
Bij het eerste huwelijk dat hij sloot met Petronella Steens in 1742 was hij zelf 
21 jaar oud. Hij was 31 jaar getrouwd, toen Petronella Steens stierf. Uit dit 
huwelijk zijn geen kinderen geboren. Het is voor ons wel een voordeel te 
noemen, dat hij na 13 maanden weduwnaar, op de leeftijd van 53 jaar, 
hertrouwde met Pieternel Schelkens (ook als Pieternella Schellekens 
ingeschreven), die bij dit huwelijk 23 jaar oud was. 
Uit dit huwelijk werden de hieronder genoemde drie kinderen geboren. 
 
De oudste, Cornelis I, was onze stamvader. Zus Maria (geb. 13~04~1779) en 
zijn broer Arnoldus (geb. 07~03~1782) was de stamvader van iemand, die ik 
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toevallig enige jaren geleden in het Rijksarchief in `sHertogenbosch heb 
ontmoet. Een heel verre neef dus. 
 
We hebben toen de beide takken, die van ons (die van Cornelis I tot heden) en 
die van de verre neef, (die van Arnoldus tot heden) uitgewisseld. We hebben 
hartelijk gelachen bij de gedachte: “ … als Petrus van Gulick niet op 53 jarige 
leeftijd zou zijn hertrouwd, we geen van beiden zouden hebben bestaan en dat 
er in het archief in Den Bosch een beetje meer ruimte zou zijn geweest ! “. 
 
De tweede vrouw van Petrus, (Pieternel Schelkens), overleed op jonge leeftijd, 
nl toen ze 36 jr. was (in 1787). Haar drie kinderen waren toen nog maar 12, 7 
en 5 jaar oud. Pieternella is ca. 18 maanden weduwe geweest, want Petrus 
overleed op 23 december 1785 in Loon p Zand, op bijna 65 jarige leeftijd. 
 
De verdere naspeuringen naar de nog vroegere voorvaderen liep enigszins vast. 
Het doel was nu de vader van Peter van Gulick te vinden. Verder dan de 
notitie van het overlijden van Peter kwam ik niet. Een overlijdensakte kan dit 
niet worden genoemd, want het zijn slechts een paar korte slecht leesbare 
zinnetjes die de stervensdatum van Peter van Gulick bevestigen. 
Hij stierf op 21 december 1785. 
Hij was dus 64 jaar (en overleed slechts drie jaar na de geboorte van Arnoldus.) 
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Later en na enige hulp van archiefmedewerkers bleek dat de naam “van 
Gulick” nog niet werd gebruikt bij de geboorte van Peter. Dit betekent niet dat 
de naam niet bestond. Men vertelde me dat het hebben of het kiezen van een 
vaste achternaam pas begin 19 e eeuw gebruikelijk werd. Men kende elkaar 
met een bijnaam of alleen bij voornaam en de kinderen waren dan bijvoorbeeld 
Arnoldus van Jan. Of kortweg Arnold Janse (Jan’s zoon) Dit soort van 
naamgeving wordt patroniem genoemd, hetgeen betekend de naam van de 
vader. Dit wil overigens niet zeggen dat alle kinderen uit één gezin dezelfde 
patroniem meekregen. 
 
Zo bleek dus dat de zeven broers en zussen van Peter (die de jongste was) niet 
altijd de zelfde achternaam hadden. Het moet dus als zeker worden 
aangenomen dat dit zijn: Janse Jaspaerts van 1707, Joanna Janse Jaspaerts van 
1709, Catharina Janse Jaspaerts van 1711, Joannes Janse Jaspaerts van 1713, 
Jacobus Janse Jaspaerts van1715, nog een Catharina Janse Jaspaerts van 1717, 
Egidius Janse Jaspaerts van 1718 en tenslotte onze stamhouder Peter Jaspaerts 
van 1721. Peter werd dus geboren als laatst vermeld, echter overleden als Peter 
van Gulik. 
 
Uit de namen van de ouders moet duidelijk blijken dat het hier om één gezin 
handelt, waarvan de vader Arnoldus Janse Jaspaerts werd genoemd en 
getrouwd was in 1706 in Loon op Zand met Cornelia Hendrix de Haen. 
 
Deze redenering heb ik voorgelegd aan medewerkers van het Rijksarchief in 
den Bosch, die dit via email hebben bevestigd en er zeker van zijn dat het hier 
handelt om één gezin, waarvan onze stamvader Petrus de jongste was en pas 
later de naam van Gulik heeft aangenomen. 
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Waarom de naam “van Gulik” ? ?Waarom de naam “van Gulik” ? ?Waarom de naam “van Gulik” ? ?Waarom de naam “van Gulik” ? ?    
 
Het vermoeden dat nog moet worden uitgezocht, steunt op de volgende 
stellingen:  
 

1. Dat de afkomst “van Gulik”, tóch terugloopt naar de plaats Jülich, ge-
legen in de omgeving van Aken in Duitsland. (nu gespeld als Gulik) 

Dit bovendien te maken heeft met het hertogdom Gulik en het vorstendom 
Kleef. 
Dit dan weer te maken kan hebben met het feit, dat er ook in Loon op Zand 
een “Land van Kleef” bestaat. 
En onze voorouders zo vele jaren in Loon op Zand hebben gewoond. 
 
Geschiedkundige C. P. J. Aerssens schrijft hierover het volgende:  
 
Waarschijnlijk verwijst de naam Land van Kleef (in Brabant) naar het Duitse 
vorstendom Kleef dat in de middeleeuwen nauwe betrekkingen onderhield 
met deze contreien. Een voorbeeld: in de tijd van Hendrik I was Ada van Kleef, 
gehuwd met Lodewijk van Loon (België). De bisschop van Luik (waaronder 
Tongeren viel) steunde de pogingen van Lodewijk van Loon zijn vrouw Ada de 
titel van gravin te bezorgen. Mogelijk kwamen zo de schildtienden rondom de 
Willibrorduskerk bij de familie Kleef terecht. De Loonse kerk is inderdaad 
gewijd aan Willibrordus. 
Vanaf eind veertiende eeuw, was er al een verwantschap tussen Jan I van Kleef 
en het hertogdom Gulik. 
 

Tot besluit …Tot besluit …Tot besluit …Tot besluit …    
 
… enige beschrijvingen en herinneringen aan mensen die vóór ons hebben 
geleefd. De omstandigheden waarin deze mensen leefden zijn in vergelijking 
met de tijd en de luxe die ons nu omgeeft bijna onvoorstelbaar. Of men toen 
minder tevreden was, is een vraag waarop we nooit antwoord zullen krijgen. 
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Allereerst een kort overzicht van de leeftijden die onze voorvaderen hebben 
bereikt. (Een gemiddelde van 56 jaar) 
 
  Arnoldus  Jaspaerts  1677? - ???  ?? jaar  

Peter   van Gulick 1721 - 1785  64 jaar  
Cornelis I   van Gulik 1775 – 1834  59 jaar  
Pieter   van Gulik 1797 – 1854  57 jaar  
Cornelis II  van Gulik 1824 – 1858  34 jaar  
Marinus  van Gulik 1856 – 1931  74 jaar  
Cornelis III  van Gulik 1893 – 1946  52 jaar 

 
Uit bovenstaand rijtje van slechts zes personen kunnen we uiteraard geen 
wetenschappelijke conclusie trekken. Wel weten we dat de gemiddelde leeftijd 
stukken lager lag dan heden. Dit zal ongetwijfeld komen door de sterk verbe-
terde medische kennis en de toepassing daarvan. Door de grote kindersterfte 
(door onvoldoende hygiëne) werd ook de gemiddelde leeftijd sterk beïnvloed. 
 
Vervolgens hier een stukje geschiedenis, o. a. de medische wereld betreffend, 
waarbij ik ook heb geput uit oude bronnen. 
 
Ziekenzorg in Den Bosch:  
 
Begin 1990 gingen in Den Bosch, het Groot Ziekengasthuis en het Willem 
Alexander ziekenhuis samen het Bosch MediCentrum vormen (BMC). Tien 
jaar later is het fusieproces voltooid, aanleiding om de geschiedenis van het 
Groot Ziekengasthuis op te schrijven. 
 
Een goed idee, want dit Groot Ziekengasthuis heeft een hele lange geschiede-
nis. In “Een doolhof van eeuwen” is de hele ontwikkeling van de 
gezondheidszorg tussen 1274 en 1999 zichtbaar gemaakt. Dat zich vooral in de 
twintigste eeuw revolutionaire veranderingen hebben voltrokken, spreekt 
vanzelf. De historicus Rob Wolf, de auteur van het geïllustreerde boek, bena-
drukt dat het gasthuis, gesticht in 1274, er was voor de armen. “Tot aan de 
tweede wereldoorlog blijft armoede een opnamecriterium”. 
 
Tot 1692, toen stadhouder Frederik Hendrik Den Bosch innam en de stad deel 
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ging uitmaken van de republiek, geschiedde de verpleging door kloosterzusters. 
Daarna werd hun plaats ingenomen door leken onder leiding van een zieken-
moeder en een ziekenvader. Over de kwaliteit van de zorg hoeven we ons geen 
illusies te maken, schrijft Wolf. 
 
Zo schetst hij een gebeurtenis uit het jaar 1763: Een ziekenvader had besloten 
dat een patiënt met een zwerende rugwond maar “In syn vuylicheyd” moest 
sterven. Chirurgijn Zink alarmeerde daarop de regentes die onmiddellijk maat-
regelen beval. Na vertrek van de ziekenvader wordt de zieke door een oppasser 
verschoond. Zink ziet duizenden wormen in de etter krioelen. 
(Petrus van Gulick, was toen 42 jaar). 
 
In de achttiende en negentiende eeuw, zo blijkt, waren de regenten uiterst 
zuinig en was de situatie in het gasthuis bedroevend. In 1866 somde A. H. 
Kuyper, de armendokter, de wantoestanden op:  
De zieken liggen door elkaar, er is geen aparte operatiekamer en er is geen 
badkamer. Verbetering trad pas op na 1876, toen de zusters van Carolus Bor-
romeus zich in Den Bosch vestigden en de zieken gingen verzorgen. 
Een echte doorbraak was de bouw van een nieuw ziekenhuis op de plaats van 
het oude gasthuis. De na 1907 gesloopte gebouwen waren voor een groot deel 
nog middeleeuws, schrijft Wolf. De armenzorg bleef bestaan. Maar er kwam 
ook een eerste klasse afdeling. In deze tijd van welvaart is het wellicht boeiend 
om te weten, wat in die tijd de bezittingen waren, dus wat er in hun huizen 
aanwezig was, aan meubilair en inrichting en natuurlijk dit ten aanzien van de 
levensbehoeften zoals eten, slapen en het zich vermaken. 
 
Warmte, water en wonen:  
 
Het zal hierbij duidelijk zijn dat niet iedereen gelijk was in het zich kunnen 
permitteren van waardevolle stukken. Aan de andere kant gaan we er van uit 
dat de belangrijke dingen bij vrijwel iedereen in huis waren. Als bron is geko-
zen het boek van Johan A. Kamermans, die over dit onderwerp een studie 
maakte. Gebaseerd op de bewaard gebleven inventarislijsten, die al door Karel 
de vijfde verplicht werden gesteld bij boedelscheiding of overlijden. Dit ten 
behoeve van de weeskinderen. 
 
Verwarming in de 18 e eeuw bestond uit de open haard gestookt met hout, turf 
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en soms steenkool. Let wel, dit was geen luxe, zoals nu, maar de enig in het 
huis aanwezige warmtebron. Bij de haard hoorden diverse handgerei, zoals 
tang, asschop (van koper) en blaaspijpen. Voor het koken moest de pot boven 
het vuur hangen. Men gebruikte hiervoor de heugel, de heugelboom om in 
hoogte te verstellen. Een platte ring, horizontaal boven het vuur heette hangij-
zer. Vergelijk: een heet hangijzer. “ De yzere kaggels en vernuys ” kwamen 
zelden voor tot ca. 1780. Turfstoken was relatief goedkoop en men maakte 
grotere vuren, waarmee de hele kamer kon worden verwarmd. (kennelijk een 
luxe) ook werd de open haard gebruikt om vlees te roken.  
 
Verder was er voor de verwarming de koperen beddepan. 
 
Voor het schuren van koperen ketels en potten was er schuurzand. 
Men was vaak “ schoner op het koper dan op zichzelf “. 
Artikelen zoals wasgerei waren zeldzaam. Het aantal huishoudens met porse-
leinen lampetkan en schotels of een fonteintje kwamen rond 1780 nog zelden 
voor. De overtuiging dat de aanraking met water, schadelijk was voor het 
lichaam werd door velen gedeeld. Niet geheel vreemd, schoon “kiemvrij” 
drinkwater, bestond nog helemaal niet. De allerarmsten waren veroordeeld tot 
het drinken van water, met tot gevolg o. a. Tyfus. 
 
Er kwam enige verandering eind 18 e eeuw. De Chalmot schreef in 1788 in zijn 
bewerking, onder het kopje: ” Zindelijkheid “:  
-Dikwijls waschen, neemt niet alleen het vuil en smeer dat zich aan het vel 
hecht weg, maar bevordert ook de uitwaasseming, versterkt het lighaam en 
vervrolijkt den geest. - 
Sanitaire voorzieningen waren in dezelfde periode nog zeer primitief. In de 
loop van de 18 e eeuw treffen we de plee of schijthuis (dit was een normale 
aanduiding) aan buiten het huis. 
Men had hiervoor een zgn. beerput, die van tijd tot tijd moest worden leegge-
maakt. Riolering was nog verre toekomst. Voor ouderen, zieken, jonge 
kinderen en bedlegerigen was er de kakstoel en het zgn. stilletje, ook wel het 
scheetje of huisgemak genoemd. 
 
De rijken (adel) in deze tijd -1700/ 1850, hadden niet voor niets zomer en 
winterverblijven. Deze verblijven werden periodiek letterlijk “uitgemest”. 
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(Cornelis II van Gulik overleed in 1858). Vincent van Gogh, tijdgenoot van 
Marinus van Gulik (vader van papa), werd geboren in 1853 en schilderde in 
1885 zijn eerste “Aardappeleters”. (armoede) 
De Chirurgijn, die meestal tevens barbier was, scheerde de man’s baarden. Hij 
beschikte over scheerbekkens, messen en de oliesteen. (om het mes op te 
wetten) Zeep en kam werden zelden aangetroffen. Tandenstokers waren kleine 
zilveren sieraden, waarmee men voor de dag kon komen en waren niet zoals 
nu, voor éénmalig gebruik. 
 
Ten slotte nog iets over Dordrecht, (waar de van Gulikken zich vanaf het 
midden van de 19e eeuw vestigden, maar allang daarvoor op de markt actief 
waren). 
Dordrecht bezat stapelrecht en op grond waarvan alle goederen die stroomop-
waarts de rivier langs Dordrecht gevoerd werden, daar op de markt te koop 
moesten worden aangeboden. Dordrecht was hoofdstad van het baljuwschap 
van ZuidHolland.  
 
In de 18e eeuw bezat de stad nog altijd een wachthuis in Krimpen aan de Lek, 
alwaar de luitenant op het stapelrecht van Dordrecht, het scheepvaartverkeer 
aan de Merwede en de Lek in de gaten hield. 
 
Het stapelrecht is een recht dat sommige steden ~stapelplaatsen~ verkregen. Het recht hield 
in dat goederen, die langs een stad werden vervoerd, éérst in de stad moesten worden 
opgeslagen en daar te koop worden aangeboden. Dit recht werd in 1815 officieel afgeschaft 
tijdens het Congres van Wenen. Voorbeelden van steden die dit recht bezaten zijn: Dor-
drecht, Hamburg, Bremen, Antwerpen, Brugge, Trier, Wenen. (Wikepedia) 

 
Dordrecht was een zeer belangrijk handelsknooppunt in de 18e en 19e eeuw. 
(Vergelijkbaar met de haven van Rotterdam, nu) 
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SlotopmerkingSlotopmerkingSlotopmerkingSlotopmerking    
 
De jongere generaties zullen wellicht nu denken: En waar staan wij nou?? 
Een antwoord hierop is: gegevens van geboorten worden in Nederland niet 
eerder openbaar dan 100 jaar na de datum van geboorte. Zo ook voor huwelij-
ken, pas na 75 jaar (na huwelijk) en voor overlijden 50 jaar (na overlijden). 
 
Natuurlijk is het mogelijk om van de gezinnen van mijn broers en zuster, voor 
zover niet paraat, deze gegevens op te vragen, maar de stamboom is meer 
uitgegaan van de vraag: wie zijn onze stamvaders en waar komen we vandaan. 
 
En voor enkelen: “Zijn we wellicht toch afkomstig van het hertogdom Gulik 
verwant aan het vorstendom Kleef en daarmee aan het Land van Kleef noord 
oostelijk van Loon op Zand ?”  
 
30 jaar onderzoek heeft dit boekwerk opgeleverd, maar het is geenszins klaar. 
 
    
    
    
    
    
    
    
    
    

In het jaar dat ik dit schrijf -2014- is het 121 jaar geleden dat mijn vader werd geboren. Voor 

mij is het boekje dat ik heb geschreven verleden tijd en mogelijk interessant omdat we nu 

leven in een geheel andere tijd. Om er nog een schepje bovenop te doen voeg ik nog een 

langer verleden toe uit de pen van mijn vader,die dit geschreven heeft in de jaren twintig 

van de vorige eeuw en dit spijtig genoeg niet heeft kunnen voltooien. 
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20202020    Boek gebaseerd op een bewaard gebleven manBoek gebaseerd op een bewaard gebleven manBoek gebaseerd op een bewaard gebleven manBoek gebaseerd op een bewaard gebleven manuuuuscriptscriptscriptscript    
Van het begin van een roman uit vervlogen jaren. 

 
 

Bijna 100 jaar geleden is mijn vader, die leefde van 21 december 1893 tot  
1 februari 1946, begonnen aan het schrijven van een roman. Helaas is het bij een 
eerste begin gebleven, want er zijn niet meer dan acht pagina’s met verrukkelijk 
taalgebruik beschikbaar. Het is vrijwel uitgesloten dat er meer door hem geschre-
ven is, want anders moet dit beslist bekend zijn geweest. Waarschijnlijk heeft hij 
een begin gemaakt toen hij na zijn verkeringstijd ongeveer dertig jaar was. (dus 
rondom 1923) Het is zeker aan de accurate eigenschap van mijn vader te danken 
dat dit stukje bewaard is gebleven. Zoals het lot van veel zaken en papieren, zal 
het manuscript gedurende vele jaren ergens in een kast, map envelop, of waar dan 
ook gelegen hebben, zonder dat iemand er naar heeft omgekeken. Voor mij werd 
het inmiddels hoog tijd om te voorkomen dat deze inmiddels vergeelde vellen 
papier voorgoed verloren zouden gaan. Het verhaal geeft al direct bij aanvang een 
mooi beeld van de tijd waarin dit is geschreven. 
Geruime tijd heb ik gepiekerd in welke vorm en op welke manier dit het best is te 
bewaren voor de komende generaties, die opa van Gulik, beter bekend als Kees 
van Gulik, geheel niet hebben gekend. 
 
Het verhaal trachten te vervolgen leek me zeker geen optie, daar ik zijn verder 
plan voor het boek niet kan weten en ook zijn talent voor schrijven mis. De beste 
manier om het geheel aantrekkelijk te presenteren leek me daarom te trachten de 
periode waarin hij de letters neerschreef zo goed mogelijk te omschrijven. Het 
eerder geschatte tijdschip van schrijven is overigens niet geheel uit de dikke duim 
gezogen. 
In de jaren ’35 tot ’46, waarin ik hem bewust heb meegemaakt, was hij uitsluitend 
druk met zijn thuiswerk als boekhouder. Hij verzorgde namelijk de boekhouding 
voor zeer veel kleine ondernemers, zoals winkeltjes, kleine werkplaatsen, zoals o. 
a. een houtzagerij in het Stek in Dordrecht, een kleine kruidenier in de Museum-
straat en vele anderen. 
Hij was daar voor zover ik me herinner altijd druk mee bezig, achter zijn grote 
houten schrijfbureau. 
Hij schreef met zijn kostbare en voor ons heilige zwarte vulpen in dikke zware 
boeken. Deze boeken waren zoals hij ons heeft geleerd allemaal nodig voor een 
goede boekhouding. Zo werden bijvoorbeeld de inkopen genoteerd in het inkoop-
boek. Er was ook een verkoopboek een debiteuren en een crediteurenboek en 
natuurlijk een kasboek. Al deze boeken gingen steeds in een lederen tas, die hij 
dan naar en van zijn klanten zeulde. Uiteraard werd iedere afstand te voet over-
brugd, want een fiets heb ik thuis nooit gezien en automobielen waren nog 
spaarzaam op de weg te zien en voornamelijk in het bezit van een burgemeester, 
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een dokter of fabrieksdirecteur. Veel dokters (die toen nog niet als huisarts, maar 
als Mijnheer de dokter werden aangesproken), deden hun huisbezoek veelal op de 
motorfiets. 
Vaak had papa ook voor ons kleine werkjes, zoals het op alfabet leggen van een 
stapel facturen en bonnen, die door zijn “slordige klant” achteloos in een schoe-
nendoos waren bewaard, hetgeen hij alleen in ons bijzijn stellig afkeurde. Niet 
alleen alfabetisch, maar ook lexicografisch ordenen van de papieren werd ons 
geleerd. (Zoals in een woordenboek worden ook de volgende letters van het woord 
of naam op alfabet gelegd) 
Om tijd en postzegels te sparen werden de handgeschreven facturen door ons 
bezorgd. Als ik aan de beurt was, dan ging ik meestal met de hoepel, hetgeen in 
het straatbeeld volkomen normaal was. 
Het is dus zo goed als ondenkbaar dat hij zich in deze periode bezig hield met 
hobby’s zoals het schrijven van een roman. Hij had na een schandalig ontslag, 
waarvan eerder melding gemaakt, de taak, om deels tijdens de oorlogsjaren, een 
gezin met acht kinderen te onderhouden. Daarbij was zijn gezondheid stilaan 
verslechterd. De uren echter, die ik me herinner, met een ontspannen vader waren 
vaak de zondagavonden en dan met z’n allen aan de grote vurenhouten tafel, met 
dito houten banken. We hadden allemaal ons bord leeg en het was tijd voor sterke 
verhalen of mopjes. Hij beschikte namelijk over een enorme fantasie en bedacht 
zowaar de verhalen terplekke. Ook van moppen die ik niet altijd begreep, had hij 
een onuitputtelijk repertoire. Vaak waren het moppen over Joden. (Amsterdamse 
Sam en Moos moppen) Als ik ze niet begreep liet ik dat niet merken, want ik 
lachte hardop mee om er bij te horen. 
 
Uit die zelfde fantasie moet ook het begin van zijn roman zijn voortgekomen. De 
genoemde vellen zijn getypt, terwijl ik nooit een schrijfmachine heb gezien en net 
zo min mijn vader ooit heb zien typen. Dit moet dus door één van zijn vele vrien-
den zijn gedaan en wat ook mogelijk is dat dit via mijn moeder is gebeurd, die 
immers werkzaam was op een administratiekantoor. (alwaar de rekenmachine net 
zijn intrede had gedaan) 
 
Bij het boek is uiteraard de toenmalige spellingswijze aangehouden, hetgeen het 
lezen niet bemoeilijkt. De gehele tekst luidt als volgt:  
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DE VERSCHIJNING 
Kees van Gulik (1893 – 1946) 

        

  
    Hoofdstuk I    
     
    Eenige beschouwingen 
 
 

   Het zal zoo wat vijf uur in de morgen geweest zijn, 
dat de heer Codia, Anton Jeremias Codia, tot de ontdekking kwam 
dat hij niet meer sliep en feitelijk reeds lang wakker lag. Hij be-
merkte, dat zijn hoofd en hals eenigszins stijf waren van het in 
eenzelfde houding liggen kijken naar de lichtstreep, die de zon wierp 
op de vloer van z’n slaapkamer. Hij keek naar z’n vrouw, die vast 
en rustig sliep, lichtte zacht zijn gedeelte dekens, stapte op den vloer 
en ging, “o, zoo zacht” naar de aangrenzende binnenkamer. De 
eerste schreden die hij richtte, waren naar de wieg van zijn jongste 
“koter“, een wicht van ongeveer vijf maanden, hetwelk, evenals papa, 
nu geen rust meer wenschte en met haar rammelaar trachtte publiek 
te verzamelen. 
Het is niet mogelijk onder woorden te brengen met welk een “ont-
zaglijke aanbidding “, van liefde en geluk, de heer Codia zijn 
jongste spruit bekeek; 
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maar nog “ontzaglijker “was het, om de belofte gestand te doen – 
vijf en twintig maal en meer z’n vrouw gezworen “s morgens “het 
kind er niet uit te nemen “. 
De heer Codia schoot zeer spoedig “in sokken “en deed voorloopig 
z’n pantalon en bretels aan, de mooie bruin lederen pantoffels en 
verscheen, in eigen taal omgezet, ”in half toilet oftewel, fatsoenlijk 
om mee an dek te verschijnen”. Hij keek op zijn horloge en consta-
teerde dat het ongeveer vijf uur was. Alles was bij hem “ongeveer”. 
Het jongste kind bijvoorbeeld was ongeveer een maand of vijf, z’n 
vrouw…. . ? zoo ongeveer…. . vijf en dertig jaar, hijzelf was goed 
veertig……… ongeveer, had ongeveer drie kinderen. 
Hij deed deuren en ramen open, tapte de waterketel vol, zette ze op 
het gas en stak ’t aan. Daarna deed hij een kleine houten tobbe vol 
water, bracht deze buiten in het bleekveld, stroopte de mouwen van 
zijn borstrok op, nam een halve hand zeep en begon zich te was-
schen. Nu had dat waschen ’s morgens altijd iets, wat op een 
jaarlijksche schoonmaak geleek. Het gaf den indruk dat bijvoorbeeld 
zijn vrouw hem gezegd had “deze dag” zich eens extra te wasschen 
of, dat er voorloopig niet meer gewasschen werd; in ’t kort, het bad 
was meer dan menschelijk. 
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Toen hij gereed was, dampten z’n hoofd en armen en het water in de 
tobbe was een vet sop met bellen. Hij droogde zich af, kamde z’n 
bruine haren, die krullende bleven, draaide z’n vervaarlijke snor “in 
het gelid” en holde naar het gas comfoor om het water, dat kokend 
het deksel deed klepperen en ratelen, te gaan benutten. Hij maalde 
koffie, deed het in de kan, goot het water erop, stak het petroleum-
stel aan en lachte toen het vlammetje zich vroolijk liet zien door het 
glaasje. Toen gooide hij de tobbe met zeepwater om, nam de dweil 
om ze droog te maken en rolde tobbe met dweil tegen de heining. 
Hij keek naar de zon, die er nog niet geheel was, schonk zich in de 
keuken een geweldige bak koffie in met veel suiker en veel melk, 
stopte z’n pijp, sloeg vuur en weldra waren kamer en keuken gevuld 
met de zoete lucht van Engelse shag en koffie. Na nog enkele 
liefdevolle blikken op de kleine geworpen te hebben in harte ernst met 
de meening of het kind intusschen soms verhongerd was ging hij de 
tuin in, stampte op de grond en direct keken eenige konijnen uit hun 
holen. 
Hij sleepte ze eruit, gaf hun blaren en gras, nam de maiskorf en 
smeet handen vol tusschen een troep vechtende en ruziemakende kip-
pen, gooide ook nog een eind hout erachter aan, voerde de duiven en 
aaide de kat. 
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Als het mooi weer was in den vroegen ochtend en z’n verblijf in den 
tuin was doenbaar, waren het z’n heerlijkste oogenblikken. Dan 
kwamen in de eenzaamheid herinneringen hem bestormen, dan holde 
het verleden op een morgen als een film aan hem voorbij; dan kwa-
men moeiten en lasten, vreugde en plezier in al hunne zuiverte zich 
opnieuw vertoonen……. . dan sprak hij in den geest met z’n over-
leden vader en moeder, met een jong gestorven zusje, met z’n broer, 
evenals hij een zeeman………… dan was het stil en uitermate 
geschikt aan zijn gedachten maar den vrijen loop te laten. Een ware 
kwelling was het soms, wanneer hij na zoo’n gesprek, in gedachten 
met z’n ouders, met een schok tot de werkelijkheid keerde en wist, 
“wist” dat ze niet meer leefden. 
Als hij hun duidelijk had zien loopen, had hooren praten, hunne 
vermaningen zwijgend had geaccepteerd. Dan rukte hij zich los, 
veegde de tranen uit z’n groote snor en wist niet beter te doen dan 
maar een versche pijp te stoppen…. . 
 
De heer Codia dronk zijn koffie leeg, rookte z’n zware shag en zette 
zich in een stoel in de tuin, waar hij weldra verviel in zwaar gepeins. 
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Het was hem aan te zien, dat hij niet tot de aller ongelukkigste 
schepselen behoorde. Hij was jong, gezond en sterk, kende letterlijk 
alles en had van alles geleerd; van alles meegemaakt; was meester op 
de degen en scherpschutter, kon piekfijn harmonica spelen, eten ko-
ken, schrobben en plassen als de beste dienstbode. 
 
Het was stil in de natuur. Een enkele vogel floot aan z’n vrienden, 
de konijntjes dwarrelden door de tuin; de kippen kakelden, de haan 
inspecteerde als een koning vol majesteit z’n rijk, de kat lag lui op 
de mat in de waranda; de kapitein “in rust”, de zeeman “in veilige 
haven” sprak in zichzelf, hij rakelde het verleden op, dacht aan een 
meisje…… nu zijn vrouw en constateerde dat kinderen verzorgen 
toch moeilijk is, maar je “mondje” houden als je het grootste gelijk 
van de wereld hebt, was weer moeilijker. Hij die kon zwemmen en 
duiken als een bruinvisch, waschte en verstelde zelf z’n kleeren, kon 
seinen met vlaggen, met armen en beenen had als melicien voor “de 
sensatie” eens een examen gedaan en de acte schoonschrijven ge-
haald; omdat ze aan boord hadden rondgestrooid dat z’n lief had 
gedreigd het “af” te maken “als hij niet duidelijker schreef”. Zeven-
tien felicitaties had hij op dien dag ontvangen. 
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Hij had zich ontwikkeld, kende de drie moderne talen, sprak Engels 
als z’n moedertaal, Maleisch en Japansch, zelfs eenige negertalen; en 
wat heb je daar nou an, hadden ze gezegd. Nou ja niks, geen last van 
ook. Dat was waar…… Wat heb je nou an teekenen, met potlood of 
met de pen, of desnoods met een krijtje op het dek, kon ie ook en wat 
mooi. , kleurteekeningen ook……! 
Was ie geen 1e klas geweest? niet al zeer jong reeds tweede stuurman? 
De heer Codia, Anton Jeremias Codia, was klein van gestalte, haalde 
indertijd maar net de maat voor matroos, bezitter van een prachtige 
groote snor, had breede schouders, was een ietsje loensch, was vlug en 
lenig, sterk als een leeuw. Bespraakt, gevoelig en slagvaardig, was hij 
met z’n groote goede eenvoudige hart soms een onbedachtzaam wezen. 
Dat hart dat van zuiver goud was, onbedorven, een gehalte wellicht van 
9o%, had werkelijk in de moderne eeuw, zoo rijk aan zakelijkheid en 
kilheid, een lager gehalte mogen hebben, het had gerust meer zilver 
mogen bevatten, om nochtans zeer goed te zijn. 
Als jongen van vijftien het zeegat uitgevaren met een driemaster, had hij 
reizen gemaakt naar bekende en vreemde zeeën, was in China geweest en 
Japan, had waarachtig in Natal gedanst met de negers, 
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een keer drie weken liggen stampen aan Kaap Hoorn, driemaal schip-
breuk geleden, met de laatste gingen al z’n spaarduitjes naar de kelder 
en redde hij niets dan z’n bijbeltje in een wollen trui gewikkeld. Toen in 
jaren niets van zich laten hooren. Nu was hij “thuis” zoals hij het 
noemde. 
Die kleine reizen naar Scandinavie met een lading rijst en terug met 
erts of naar Archangel of lethland met stukgoed en terug met graan, 
ach ze hadden niet veel te beteekenen. Drie weken uit en thuis. Of naar 
de Zwarte Zee, dat was liefhebberij, met een stel Katwijkers, allemaal 
piepjonge matrozen. 
Dan had hij ’t in Indie wel slechter gehad ! Hij had mahoniehout 
gevaren van de Philippijnen, in Afrika ivoor van de Goudkust, ruilhan-
del gedreven in Liberie. Had honger en dorst geleden, water gezogen 
uit zijldoek, slaag gehad als een danspaard, was gedrild, getraind ge-
hard. Had ijselijke koude geleden daar ergens in Groenland…. . Z’n 
gezond gestel, z’n juiste kijk op de zaken, dat hij zich kon schikken in 
het onvermijdelijke maakten hem “de meester”. Hij was een geboren 
pretmaker, had een zonnige natuur, was jolig, doch o zoo 
bang……… van…. . vrouwenogen. 
Niet dat hij vrouwengezelschappen schuwde of ze opzettelijk zou  
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mijden, nee, maar hij was bang…. . bang van die kracht, van de 
betoovering die van hun uitgaat, die meerendeels duivelinnen van hen 
maakte. Het was dan ook feitelijk een raadsel dat hij in de trouwdag 
was verzeild, doch de heer Codia had een nis in zijn hart en in die nis 
paste precies de beeltenis van die eene vrouw. 
Zijn Gedachten roezemoesten door elkaar en het was hem niet mogelijk 
de boel te ordenen. 
 
Een van zijn duiven zat op het hoogste punt van een dak, blankwit in 
de blauwe lucht, de rook van de shag hing in de tuin. 
Hij stond van zijn stoel op, keek veiligheidshalve rond of niemand hem 
zag en rekte zich ‘ns flink uit, werkte de rooster verder af van z’n mor-
genplichten en ging de vloer van “de kombuis”wrijven; sloeg de 
deurposten niet over, zeemde de ruiten, poetste al wat koper was, wekte 
door z’n druk geloop en gestommel zijn twee stamhouders, Anton en 
Jeremias, die hij uit hun bedje lichtte, ze een klein bad gaf, ze koffie 
verstrekte met geboterde peperkoek, hen in” half toilet” op stoelen zette 
rond de tafel, die hij dekte met een wit tafellaken. Na eerst nog eens 
extra zijn handen gewasschen te hebben, begon hij  
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brood te snijden en te smeren, had onderwijl met Jeremias een zeer 
drukke conferentie en legde hem uit, wat hij wel doen zou ingeval nu 
eens een echte, heusche, ijsbeer in de gang kwam aangewaggeld. 
“Wel dan zou hij die ijsbeer een schop geven, een schop geven, zoo 
hevig…. . ”dat mama Codia, intusschen zeer vroegtijdig ontwaakt 
door het drukke gekwebbel van de kinderen, gekapt en wel, in “ge-
heel toilet”zich aan tafel zette en haar echtgenoot, Anton Jeremias, 
op het voorhoofd kuste voor al z’n zorgen en goede trouw. 
De verschijning van Codia’s wederhelft, onverschillig wanneer dit nu 
plaats vond, was hem altijd een emotie; aldoor was haar taal hem 
zoo klankvol, altijd was haar beeltenis hem zoo machtig, dat hij, 
voor een klein percentage, erdoor van de kook raakte. 
 
En het grappigst van al, hij stak het niet onder stoelen of banken. 
Hij vertelde in vollen ernst, aan ieder die het hooren wilde, dat hij 
nog even hard door haar werd geimponeerd als vroeger, dat zij hem 
liever was dan ooit; van welke wetenschap mevrouw Coddia intusschen 
op zeer tactvolle wijze gebruik maakte. Zonder hem te exploiteeren in  
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het huisgezin, hij kon toch niet leegzitten als hij aan de wal was, 
liet ze hem ploeteren en doen, leidde vol liefde zijn werklust in goede 
banen. Maakte hem echter goed duidelijk dat een theedoek en een 
handdoek n i e t hetzelfde waren, dat een handdoek was om handen 
en hoofd te drogen, dat een theedoek diende voor het theegerei bij-
voorbeeld, dat verwarring hier terzake onfrisch was, natuurlijk, dat 
het er “niets mee te maken had” hoe het aan boord eraan toe ging, 
dan voor eens en voor immer tot slot, dat een koffiedoek niet bestond. 
  
Al zeg je nu aan boord “een vuile doek”, of “vuile lepels en vorken”, 
in ’t huishouden zegt men: ”gebruikte lepels en een reeds gebruikte 
doek”. En ze waren er in gegaan die lessen…. ”als koek”, als 
klokspijs, ook dat ie niet rooken moest als hij aan het eten bezig 
was. 
Zoo sleep zij de ruwe kanten bij hem weg, toomde hem in waar 
noodig, door te vertellen als hij zei dat “een goed vuur maakt een 
vlugge kok”, het fornuis niet was om den heelen dag in te poken en 
dat kleine kinderen niet immer honger en dorst hebben. 
 
In haar soort was mevrouw Codia inderdaad een schoonheid. 
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Een schoonheid echter die niet opvalt, een vrouw waarop men niet 
uitgekeken komt. Zij was hoogblond zonder vlassig te zijn, had  
ferme staalblauwe oogen, mooie witte tanden, een gezicht dat straalde 
van gezondheid. Haar stem kwam geheel overeen met haar uiterlijk, 
zij sprak lief en kalm, was volgens de heer Codia geen kletsert of 
lachebek, wist een teemende of sentimenteele vrouw op te beuren, 
durfde een opschepperige blaaskaak van een man gerust op z’n 
nummer te zetten. 
Ze bezat een prachtige hals en schouders, had fijne manieren: in één 
woord, zij was “voornaam”. Indien het vergund zou zijn een enkele 
aanmerking te maken, was het slechts deze, dat haar wenkbrauwen 
niet geheel compleet waren. 
Codia placht te zeggen, “dat zijn vrouw er een was waar je wat voor 
over hebt, waarvoor je zonder morren een offer brengt”, ”en”…. . 
en dan sprak hij langzaam, “ze is goed en trouw”. 
 
Hij was verliefd op haar geraakt omdat hij haar een knap meisje 
vond en omdat zij op hem verliefd was geworden. 
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Logisch !! Ze was mooi als jonge dochter, al jonge vrouw, als moe-
der, als huishoudster, als echtgenoote, immer en altijd, bij zon en 
lamplicht. Zij inspireerde hem, zij bracht hem steeds tot goede daden, 
maakte zijn leven blij door haar eenvoud, was zijn roer en horizont, 
doch dat laatste vertelde hij geen mensch. 
Was de heer Codia, “in duidelijk Hollands”, verliefd op zijn eigen 
vrouw, hij was verzot geweest op zijn moeder, voor wie hij geen ge-
heimen had; zoo oprecht had hij haar bemind, dat hij bijna bang 
was geworden van andere vrouwen, omdat ze allemaal een masker 
voor hebben en dat rukken ze dan op een gegeven  
oogenblik af, in den regel op het meest ongewenschte tijdstip, “en  
daar sta je dan”, sprak Codia, “met je leege handen”. 
Ze moesten d’r mond meer dichthouden, waarlijk zijn ze nooit zooals 
ze vertellen; ik begrijp best dat er mannen zijn die overdag, bij zon-
licht nog met een kaarsje een goeie vrouw zoeken, ik begrijp het 
best………!” 
Die moeder Codia, deksels wat had ze hem dikwijls vermaand; wat 
nam ze hem vroeger geducht onder handen en wat moest hij het soms 
ondergaan, die lange preek als ze zei: ”Jaren na m’n dood zul je me  
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nog hooren; denk eraan, je hart en je geweten, je verleden en gestelde 
daden hangen niet ten toon op je borst; al ben je openhartig, je kan 
toch niet alles tegelijk vertellen en zeker m’n jongen, wij die je ken-
nen, wij weten dat het je meenens was toen je vroeg hoe dat nu kon, 
met een vies bedorven hart een net meisje ten huwelijk vragen? 
Toen je zei hoe groot je vreugde is, nu nog, iedere dag, dat je met 
genoegen terugziet op je jonge jaren en niet vol berouw of schaam-
te……, maar zeggen ze dat niet allemaal! 
 
Bij zoo, n lange preek gevoelde Codia zich dan als een hond, die 
rukte aan de ketting. O, als ze nog maar leefde, dan zou ze hem 
weer onderhouden, dan nam ze hem –ongeacht zijn leeftijd- weer onder 
handen, toch niet zoo te koop loopen met zijn geluk, dan zou ze 
opnieuw hem lang bespreken, dan zou ze zeggen met eenige ergernis:  
“Jij, ……. . met je openhartige, rondborstige natuur, jij zal je 
verspreken vroeg of laat; je bent te joviaal; je kan niets verzwijgen, 
je liegt niet, je kan niet; en nu denk je dat een ander ook zoo 
is……. . ?, met je gedienstige aard, met je gulhartigheid, je 
dwingt  
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een ander tot goede daden, je verplicht onbewust een ieder die met je 
in aanraking komt, je zou misschien waag het in ’s hemelsnaam niet 
van een duivelin een mensch te maken, je bent immers nooit of te 
nimmer over jezelf tevreden……. Pas maar op…. . Zooiets zou 
ze zeggen. 
Denk je dat het niet opvalt, dat men op je rekenen kan; dat je zoo 
plichtsgetrouw bent, dat je nakomt wat je belooft, dat jouw ja, JA 
is…. . 
Dan zou ze vragen; Zou het misschien komen dat je vrouw je zoo 
lief is, omdat je eigenlijk wat oppervlakkig bent, dat je met je groote 
liefde haar zonder gebreken acht;’t is toch maar een mensch; dat zij 
goddank een waakzaam oog houdt op je daden, is noodig, dat ze heel 
blij is dat je tenminste in haar handen bent gevallen, is juist, omdat 
niemand ter wereld beter voor je kan zorgen………, maar dan 
ook niemand! 
En Anton Jeremias zou er bij staan als een zwak kind, bij die 
sterke vrouw, die moeder Codia; bij die sterke, karaktervolle zee-
mansvrouw……. . en hij zou kijken naar haar nog mooie zwarte 
haar en haar zachte gezicht; hij zou kijken naar haar zwarte zijden  
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japon waar het ruche hagelwit boven den halskraag uitkwam en dan 
zou hij zijn groote snor opdraaien en in gepeins vervallen. Dan zou 
moeder Codia ook in diepe gedachten raken en ze zou met haar 
groote grijze oogen kijken zonder te zien, ze zou de handen in de 
schoot leggen, waardoor Anton Jeremias een dunne versleten trouw-
ring ontwaarde. 
Maar ze zou nog meer zeggen, ze zou wederom spreken over zijn 
vrouw. 
“Maakt ze misbruik van je geploeter in het huisgezin, nee toch; als 
je weer op zee bent om een stoomer naar z’n bestemming te brengen, 
wie doet dan al het werk? als je eenzaam staat aan het stuurrad, 
beste jongen, als je vaart op de sterren, m’n kind, als de nacht zoo 
zwart is als inkt……. . wat denk je dan allemaal……. . ? 
 
Het wel van vroege ontbijt was intusschen langzaam verloopen, de 
jongste”koter” werd verzorgd en gevoed; de heer Codia onderhield 
zich met de groentenvrouw, kocht aardappelen, doperwten en sla 
schilde de aardappelen, dopte de erwten, zette “de heele geschiedenis” 
in het  
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water, poetste z’n schoenen, zette z’n snor in de krul en voorzag zich 
van een laag wit boordje met zwarte das. Hij deed jas en vest aan, 
zette een blauwe pet op met zwart gelakte klep, nam een sigaar, beet 
er een flinke punt af die hij den tuin inspuwde, sloeg vuur en hulde 
zich in een enorme rookwolk; kuste z’n stamhouders, gaf z’n vrouw 
de hand, sloeg de hakken aaneen, salueerde militair en zei met forse 
stem “kalkhaven” waarop zijn vrouw, toen hij lachend door de deur 
verdween, hem nariep “één uur eten !” 
 
 
 
 
 
En hiermee is het eerste gedeelte van deze roman helaas ten einde. 
Wellicht had hij nog een verhaal in gedachte dat zich op zee zou afspelen. 
Maar dat zullen we nooit weten. 
 
 

 
 
  
 
     
     Voor “den” ondergang behoed door Leo  
 
 
 
 
    -----------------------------------------   
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